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Keglevich Béla gróf elnöki beszéde
az O r s z á g o s  E r d é s z e t i  E g y e s ü l e t  k ö z g y ű l é s é n .

L o  s o n c z, niig. 7.

Félévnél alig van több, hogy az Országos Erdészeti Egyesület 
székhelyét Pestre tette át, uj alapszabályokat szerkesztett. Engedjék 
meg uraim, hogy az uj alapszabályokon elindult működését az egy
letnek örömmel üdvözölhessem, s kijelenthessem, miként legkedve
sebb kötelességemnek ismerem, egyéni erőmnek teljes megfeszítésé
vel ernyedetlenül és lelkiismeretesen az egyesület czéljainak elérésé
hez részemről is hozzájárulhatni.

Engedjék meg uraim azt is, hogy habár egy kissé terjedelme
sebben, de meggyőződésem sugallatát egyesületünkre nézve minden 
irányban elmondhassam.

Ha figyelmünket, az összes emberiség történetére fordítjuk, az 
egyes népek viselt dolgai azon örök igaz eredményt mutatják fel, hogy 
a valódi jólétnek, vagyis a folytonos haladásnak, melynek kifejezését 
az állandó szabadságban, anyagi jólétben s a polgárosodásban talál
juk föl, legfőbb tényezője, előidézője nem más, mint a tudomány!

Az oszlatja el a babona sötétségét, a hiszékenység tévedéseit, 
szüli a világosságot, és szerzi meg az alapos számítások és kísérletek 
áltál megerősített dönthetlen igazságokat.

Mentői elterjedtebb a tudomány, annál felvilógosodottabb min
den egyes egyén s annálfogva az összes nemzet is, fogékonyabb az 
észszerű intézkedések befogadására, s önmagától törekszik segédke
zet nyújtani oly intézkedések életbe léptetésére, melek a jólétet elő
mozdítják : mig ott, hol kis körre szorult a tudomány, kevésbé felvi- 
kigosodott az egyén, tehát az összes nemzet is, több hatása van a ba
bonás hiszékenységnek, mint a tudományos igazságnak, s nem haj- 
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landó, mert nem is képes rá, befogadni mind azon ujitásokat, melye
ket a tudomány folytonos haladása, feltartózhatlanul mutat fel, az 
emberiség sorsának könnyitésére.

Ebből magyarázható meg azon első tekintetre visszásnak látszó 
tünemény, hogy a tudománynak aránylag igen alacsony fokán állott 
népeknél, kitűnő uralkodók, bölcs törvényhozók, és államférfiak, ké
pesek voltak ugyan, bizonyos ideig, az egész nemzetre minden tekin
tetben fényes és dicső korszakot előidézni, jobban elővarázsolni, de 
annak maradandósága nem volt, mert nem lehetett mindaddig, mig az 
arra biztos, és egyedül czélhoz vezető ut, nem volt egyengetve: a 
tudomány, a tudás elterjedtsége.

Mentői átalánosabb ez, annál felvilágosodottabb az egész nem
zet. S mig a fentebbi esetben az egyes jó fejedelem, vagy államférfi 
elhaltéval, a nemzet sorsának intézése ügyetlenebb vagy roszabb ke
zekbe való átmenete visszaesést, sőt végromlást is okozhat: addig a 
felvilágosodott nemzetnél az ily esemény nembir oly horderővel: mert 
önmagából merített erőn, a tudományon alapszik jólétének és haladá
sának garantiája. Ezeknél a reformok maradandó nyomot hagynak, 
mert biztos alapra épitvék, mert az összes felvilágosodott nemzetnek 
minden előre törekvő fia, habár csak homokszemnyi munkával, de 
egyenlőn siet résztvenni, a népek fejlődésének roppant müvében.

Mindezeknél fogva oda kell hatni, hogy mindenekelőtt és min
denütt, a tudományos közszellem fejlődjék, a felvilágosodás terjedjen 
s minél több honpolgár legyen olyan, a ki elméje fejlettségénél fog
va, nem csak felfogni birja mind azt, a mi üdvös, a mi jó, hanem a 
gondolkozás fárasztó munkája által oda képződjék, hogy ne várja min
dig és mindenben az atyáskodó gondoskodástól boldogulását, hanem 
önerejéből merítette eszközzel igyekezzék létrehozni azt, a mit jónak, 
a mit helyesnek felismert.

Mindenekelőtt tehát a tudomány, mindenütt a tudomány, és 
mindenben a tudomány az éltető erő.

Úgy hiszem, nem tévedék, midőn nemzetek históriájából vett 
példával, egyletünk szerény működését megvilágítandó, hoztam fel 
mindezt, mert úgy vagyok meggyőződve, hogy nekünk is egyik és 
főfeladatunk, mindenképen odahatni, hogy a tudomány terjedjen áta- 
lában, noha elismerem, hogy erre aránylag csekély eszközökkel ren
delkezhetünk, terjedjen a természettudomány minden ága és ter
jedjen különösen az erdészeti szaktudomány; melynek útmutatása
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következtében vagyunk képesek mindazon elveket megállapítani, me
lyekből kiindulva czélszerüen intézkedhetünk, erdészeti szakmánkba 
vágó minden érdek körül.

Ezen, főleg az elméleti téren mozgott bevezetésem után, melyet 
némelyek talán hajlandók lennének a kellőnél hosszabbnak, s nem 
egeszen szorosan a tárgyra tartozónak tekinteni, de én azért, mert 
azt meggyőződésem szerint, nagy horderejű üdvös hatású igaz elvekből 
levontnak tartom, szükségesnek tartottam el is mondani, — áttérek 
a gyakorlati té rre ; s az egyesület működésére vonatkozó nehány 
észrevételt leszek bátor a tisztelt közgyűlés elé terjeszteni.

Én az erdészeti egyesület teendőit mindenek előtt két részre 
osztom, először oly teendőket vélek felismerhetni, melyek kizárólag, 
vagy nagyrészt, önmagunktól függnek, mint belszervezetünk, elvek 
felállítása, egyes tárgyak megvitatása s többeféle ; másodszor pedig 
oly teendők, melyek szintén a mi kezdeményezésünk kifolyásai lehet
nek bár, de a gyakorlatban csak az esetben emelkedhetnek érvényre, 
ha azon rajtunk kívül, vagy felettünk álló egyének, testületek és kö
zegek, melyek hivatvák az általunk kimondott elveket érvényesíteni, 
a hozzájok intézett figyelmeztetést elfogadják, kérelem vagy felterjesz
tésnek pedig eleget tesznek.

S ép ezért, mert ily teendőink nem csak lehetnek, de vannak is, 
első sorbani kötelességünknek ismerem ez irányban erélyesen müköd- 
ni) s a körünkbe vágó érdekek előmozdítására vagy megóvására hatni. 
S ezt nem csak egyesek, de a kormány irányában is tel jesítenünk kö
telesség: tegyük azt felszólalás utján, vagy más utón.

Ily természetű teendőnk van ma is, midőn oly intézkedéssel 
állunk szemben, mint a minő a kormány szervezése, az erdészet érde
kének szempontjából Ítélvén meg azt.

Nem ismerjük ugyan az indokokat, melyek a ministeriumot 
arra indittották, hogy az összes magyar erdőgazdaság ügyeit nem 
egyesitette, hanem három részre szakasztottá, elég ahoz hogy tény, 
miként:

a) a magánosok és a jogi személyek erdőgazdaságának felü
gyelete,

b) az erdőkárositások nagyobbszerü pőréinek végeldöntése,
c) a szolgálmányok megváltása,
d) az erdőirtások, sivatagok és erdőkopárok beerdősitése,
e) az erdészeti tanodák és államvizsgák, mindannyi az erdészet

1*
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körüli fontos teendők, a föhhni vetési-minis terium elintézésére bí
zattak.

Az alapítványi jószágok erdeinek főfelügyelete az oktatásügyi- 
ministeriumra Hibáztatott.

A többi erdők vezetését a pénzügyi-ministerium magának tar
totta fel, de ezen intézkedés sem egészen alkalmas az erdészeti ügy 
érdekeit előmozdítani.

Mig egyrészt a földmivelési-ministeriumban a mezőgazdaság 
és a marha-egészségügy részére külön egy-egy osztály alkottatott, 
addig az erdészet egyetlen egy szakember által sem lett ott képvi
selve.

Nem említem azt, hogy a mezőgazdaság és a marha egészség
ügy ekinti elválasztása czélszerü-e vagy nem; de minden esetre e 
gondos elintézés egy okkal több arra, hogy más szakosztály részére, 
jelesen erdeink érdekében is méltán követelhető a kiváló figyelem ; 
mert a jelenlegi szervezés szerint nem foghatom fel, hogy fogja a 
földmivelési-ministerium, a különben jeles tehetségű, de e részt csak 
is encyclopedicus ismeretekkel bíró egyénekkel, mindazon nagyfon- 
tosságu ügyeket sikeresen elintézhetni, melyek alája rendelvék; ez 
áll az oktatásügyiministeriumra nézve is, a hol a belső gazdaság mú
lani felsőbb vezetése, s az ebből folyó legéletbevágóbb kérdések el
intézése, szakembert igényel mindenekfelett.

A pénzúgyi-ministeriumnál is, a fém és sóbáriya erdők ügyei
nek vezetése oly osztályra bízatott, melynek összes személyzete a 
szakképzettséget nélkülözi.

Meglehet ugyan, hogy a kormány képzett szakembereket fogna 
alkalmazni e hiba helyreigazítására, mit be is lehetne várni, ha nem 
tudnók azt, hogy az adott helyzetben a még meglevő egyének felcse
rélése majdnem lehetlen; ez intézkedés létesítése egy évtizednél 
több időbe kerülne, azonfelül e munkaerőt most csak úgy lehetne 
előállítani, ha az összes külgazdaságot tehetséges vezetőitől fosztanák 
meg. Azt hiszem, kötelességünk tehát haladéktalanul felszólalni, s a 
ministeriumot ezen az erdészetre igen káros szervezkedésére figyel
meztetvén, egyúttal felkérni, hogy a jelenleg fenálló erdő-osztályra 
minden országos erdőségi ügyek vezetőiét bízza Mert sokkal küny- 
nyebb leend az egyes ministeriumok elnevezése, vagy az erdők jog- 
czimei különféleségéből származott érdek elágazást kiegyenlíteni és 
kielégíteni egységes műtani vezetés mellett, mint azt elérni, hogy 
szakképzett férfiak nélkül, a nemzet vagyonának e nagy jelentőségű
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részé, a kor és érdekek kívánalmai szerint czélszerlien kezeltessék, 
még pedig három külön ministerium által.

Ha tehát mint reményiem, a t. közgyűlés, e nézetemet helye
selné, egy bizottmány lenne kiküldendő, a mely az erre vonatkozó 
felterjesztést elkészítené s további intézkedés végett a választmány
nak hovaelébb beadni felhivatnék.

A t. közgyűlés engedelmével áttérek nehány oly teendőre, mely 
'eszint a magunk körében feltalálható, részint a rajtunk kívül álló 
erők összeműködésével, vezethet sikerre..

A tudomány az, mely útmutatással szolgál arra, hogy államgaz- 
dászafci szempontból miként intézkedhetünk legczélszerübbcn az erdő 
talaj körül; hogy nem szükséges, mert nem is indokolható, hogy a ha
zánkban jelenleg létező erdőállományt változatlanul fentartva, honunk 
összes termőtalajának tetemes részét fatermelésre használjuk; hogy 
ellenben főleg nagyobb hegységek meredek lejtőin, vagy a lapályon 
a futó homokon álló erdőket, áldozzattal bár, de nem csak fentartani 
kell, h anem ott, hol ezek hiányoznának, teremteni szükség; s köny
v e n  felismerhető, a tudomány világító fénye mellett, mindezekből 
azon határvonal, melyen belől az erdőtalaj szabad használatának meg
szorítása a közjóiét érdekében tanácsosnak, sőt szükségesnek mutat
kozik. Tudjuk, hogy a nagyobb hegységek meredek lejtőin a fanö- 
\ enyzet mily jótékony hatással van, lombja vagy tülevelei hullásával 
folytonosan fentartja közvetlen talajának termőképességét, s ma
gát a kopár kőszirteket is képes évszázados kitartással azzá tenni; 
tudjuk, hogy a tenger sziliéről felemelkedő gőzökből a hegyek hüs 
légkörében esővé, vagy romboló felhőszakadássá fejlett vizeket kar
jaikkal feltartóztatják s levélzetük segítségével törzsük és gyökereik 
közreműködésével, a sziklák repedéseibe csöppenként vezetik, hogy 
°tt ismét találkozván, forrásokká képződvén, országok lüktető élet
ereivé, patakokká és folyamokká egyesüljenek.

Tudjuk, hogy megvédik a hegyek alján elterülő rónát, az árviz 
rombolása és a folytonos beiszapolás pusztító hatásától. Nem szabad 
tehát sehol gondatlanul bánni az erdővel és az erdőtalajjal: eléggé 
tanulságos a fent kitett sajnos következmények felismerésére Görög- 
es Spanyolország, a Francziabirodalom egy része, hazánknak nem egy 
vidéke, e megyének nem csekély, ily módon elpusztult területe ! Is
métlem tehát, a tudomány és az azzal karöltve járó tapasztalat alapján 
mondhatjuk ki a döntő elvet, — hogy — erdőt irtani vagy azzal meg
gondolatlanul bánni, sehol sem szabad, a hol ez által a talaj termőképes-
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sége vagy közvetlen vagy közvetve más szomszéd talajé veszélyezte
tik. Ez elvet kell érvényre emeltetni törekednünk, az abból önként 
folyó consequentiákkal. A szabad rendelkezés és használat megszorí
tása ezen túl, kártékony lenne az átalános jólétre, mert akadályozná 
a kereslet és kelendőség egymásra hatásából fejlődő okszerű, azaz a 
tartósan legnagyobb jövedelmet szolgáltató használatát a talajnak, úgy 
az adóképesség fejlődését és az emberek tápszeréül szolgáló termények
nek termelését, mi hazánkban a népszaporodás nagy horderejű szem
pontjából mint annak leghatalmasabb tényezője, fő tekintetet igényel. 
Amúgy is elég terjedelmes homok sivatag és kopár meredek van ha
zánkban, melynek beerdősitése által helyrehozzuk azt, a mit a gabo
natermelésre alkalmas talajú erdő irtása által az erdőállományból ve
szítenénk.

Közbe ejtve legyen szabad felemlítenem, hogy ez általános elv 
alól kivételt kell tennünk oly erdőknél, melyek például az állam, 
községek és jogi személyek kezeiben vannak, kik a rájuk bizott tőké
nek csak kamatját használni jogositvák s ennélfogva szigorú felügye
let s megszorítót tabb használati szabadság mellett kezelendők tulaj
donosaik által.

De más teendők is vannak, ha a hazai erdőgazdaság felvirulását 
eszközölni óhatjuk :

I, oda hell hatnunk, hogy a tulajdon-jog szent elvének gyakor
lati érvényt szerezzünk,

II, hogy a méltányosság alapján az erdőt minden szolgálmány 
terhétől felszabadítsuk,

III, hogy oly szakképzett munkaerőt teremtsünk, mely a leg
nyomasztóbb körülmények közt is képes legyen, a lehető legczélszc- 
rübb úton haladni és ez által az erdőket jövedelmező vagyonná fej
leszteni.

Sokat tehet az egyes, az egyesek összemüködéséből alakuló és 
ez által sokszorozódott egyesületi erőmegfeszités, de maradandó ered
ményhez csak úgy fogunk jutni, ha az összes állam minden tagja 
együttesen teljesíti kötelességét.

Azért figyelmeztetjük a kormányt is, az erdész-osztályt illetőleg, 
s nem mulasztandjuk el, a már szerkesztett erdőtörvényt, mely itt 
előttünk fekszik, megvitatván azt, ha czélra vezetőnek találandjuk, 
úgy a kormány, mint az ország törvényhozásának bemutani, és elfo
gadtatását javalni, a mint, hogy azt is meg fogjuk említeni, hogy a
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törvénynek holt betűje csak úgy ébredhet életre, ha az azt végrehaj
tani hivatott közegek czélszerüen szervezvék.'

Kötelességünk a törvényhozás és a kormány figyelmét, az er- 
deinket jelenleg terhelő s nem okszerű alapon nyugvó adóra felhivni, 
mert az, a legczélszerübb gazdaság mellett is, nincsen a mostani jöve
delemmel arányban. Óhajtandó tehát, hogy bizottmányt nevezzünk 
ki, mely e tárgyra vonatkozó törvényjavaslat készítésével foglalkoz
i k ,  s munkálatát kimerítően indokolván, megbirálás és s helyeslés 
esetében az illetők gondoskodásába ajánlás végett, az igazgató vá
lasztmánynak átadja. Nem különben kívánatosnak látszik előttem egy 
más bizottmányt is kiküldeni, mely tekintvén azt, hogy a tulajdonjog 
biztosítása, minden tárgyra kiterjesztendő, a vadászati jogviszonyok 
korszerű rendezése ügyében törvényjavaslatot a fentebbi eljárás mel
lett készíteni liivattatnék.

Van egy tárgy uraim, melyet önöknek kiváló figyelmébe és 
gondoskodásába ajánlani bátorkodom. Erdőgazdászatunk hatalmas 
tényezőjéül kell felismernünk azt, ha szakembereink, az élet legnyo
masztóbb aggodalmaitól menten, teljes lelkierővel, elfogulatlan ke- 
délylyel, szentelhetik életöket a választott pályának. Ezen lelki nyu
galom bírásának tényezője azon öntudat, hogy az önsegélyezés utján, 
csekély évdij befizetése mellett elérhetik maguk — vagy elhalás ese
teben családjok részére bizonyos évek múlva a munkaképtelenség 
vagy más, nem önhibából keletkezett, kereset hiányból származható 
szükségben a biztos segedelmet. A miért is indítványozom, hogy az 
erre vonatkozó tervezetet, ily czim alatt, „az Országos Erdészeti- 
Egyesület nyugdíjazó és segélyezd intézkedéseinek szabályai'1, mos
tani alapszabályaink kiegészitéséül szintén egy küldöttség vegye 
munkába, figyelmezvén arra, hogy úgy az egylet egyes tagjait vagy 
azok özvegyeit és családjait a befizetett összeghez aránylag, vagy az 
alaptőkéhez mérten, nyugdíjban, inig azokat, kik munkahiány vagy 
más nem becstelenitö esetek folytán Ínségben szenvednek, erkölcsi 
es anyagi segélyben részesíthessük. Feladata lévén a bizottmánynak, 
az egész tervezetet az alapszabályoknak és ügyrendnek megfelelő ki
egészítésével együtt legfeljebb hathónapalatt az igazgató választmány
nak átvizsgálás végett benyújtani, hogy a legközelebbi közgyűlés e 
tárgyban végleg intézkedhessék. Fentartván egyúttal magamnak is 
azon jog és kötelesség teljesithetését, hogy közgyűlés által kimondan- 
dott alakulás alkalmával, szerény adománynyal járulhassak e szent 
czél előmozdításához.
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Midőn arról is bátor vagyok a t. közgyűlést értesíteni, hogy a 
ministerium utolsó közgyűlésünk által módosított alapszabályainkat 
helybenhagyta, s azoknak megfelelő ügyrend készítésére az egyesü
let nehány tagja kéretett fel; szükséges leend ezen előttünk levő 
ügyrendet, most megvitatván megállapítani s jóváhagyás végett a 
kormányhoz felküldeni.

Hogy azonban mindezen hosszadalmasan elősoroltak elintézése 
körül némi rendszerességgel járjunk el, azokat a következő sorban 
tárgyaltatni inditványozom :

A) Az ország összes erdészeti ügyei, műtani egységes vezetésé
nek kérvényezését tartalmazó felirat a kormányhoz, s annak szerkesz
tésével megbízandó küldöttség megválasztása.

B) Az itt beadott erdőtörvény megvitatása,
C) A kidolgozott ügyrend.
D) Az erdőadó.
E) A vadászat ügyében szükséges törvényjavaslat készítésére 

küldöttséget választani.
F) Elvégre szintén a nyujdíjazás és segélyezésre vonatkozó alap

szabály-módosítás és tervezet elkészítésére bizottságot kiküldeni.
Es midőn azon kérdést vagyok bátor a t. közgyűléshez intézni, 

váljon a tárgyalást e sorban kezdjük-e meg?—  azzal zárom be elő
adásomat, a mivel mindenekelőtt megkezdeni lett volna kötelességem. 
Engedjék meg uraim, hogy meleg szavakban, való örömmel és há
lával köszönhessem meg mindazoknak buzgóságát és részvétét, kik 
félévi elnöki működésem ideje alatt, felhívásomnak nagylelkűen en
gedve, buzgóságban engem messze túlszárnyalván lehetővé tették, 
adakozásuk és fáradhatatlan gyűjtésük által, az egyesület alaptőkéjét 
ha nem is 100,000-re rugó, de oly összegre emelni, mely mindenesetre 
azért nagy értékű ránk nézve, mert egyrészt, az önként adott haza
fias adomány morális értékével bir, másrészt pedig az egyesület fen- 
állhatásának anyagi garantiát nyújtott az által, hogy kamatja a nem 
reménylctt, de viszontagságos idők folytán mégis bekövetkezhető 
még oly csekély évdijas részvét mellett is biztosítja egyletünk fenn- 
állhatását és működését.

Köszönet a lelkes honleányoknak és mindazoknak, kik e törek
vésünkben istápoltak ; önöket pedig uraim örömteljesen üdvözölvén, 
felhívom a további működésre, és a megnyílt tanácskozás folyama 
alatt is, szives hajlamaikba ajánlom magamat.

© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



9

Az Országos Erdészeti Egyesület

A L A P S Z A B Á L Y A I .
Az egyesület czélja.

i .  §•

Az Országos Erdészeti Egyesület czélja:
A 2. §-ban meghatározott eszközök által az erdőgaz

daság minden ága és az erdészeti magyar irodalom elő
mozdítására közrehatni.

2- §•

Az egyesületi ozélok elérésére a következő eszközök 
szolgálandnak:

a) a tagoknak időszakonkénti gyűlései, az ország kü
lönféle vidékein, erdőgazdasági ügyek fölötti tanácskozás
végett;

b) lehető gyarapítása azon állapot ismeretének, mely
ben az erdőgazdaság összes ágai Magyarországban jelenleg 
léteznek s megismertetése azon akadályoknak, melyek 
azok kifejlésének útjában állanak;

c) az erdészeti magyar irodalom pártolása alkalmas 
erdészeti munkák kiadásának előmozdítása á lta l;

d) jeles, de szegény sorsú ifjaknak az erdészetben 
való kiképeztetése,

e) alkalmas szakembereknek, az erdőgazdaság eme
lése érdekében, bel- és külföldön való utaztatása;
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f) erdészeti magyar tanodáknak fölállítására és a lé
tezők gyarapítására való közreműködés;

g) az erdőgazdaságot illető mindennemű tárgyak gyüj 
teményeinek és szakbeli könyvtárnak alapítása és sza
porítása ;

h) a kormány által az erdészeti egyesület elé terjesz
tett erdészeti kérdésekre adandó véleményezés;

i) az erdészet bármi ügyeire vonatkozó figyelmezte
téseknek és javaslatoknak a kormány elé terjesztése;

k) az ország összes gazdasági egyesületeinek az er
dészeti egyesülettel kölcsönös érintkezésre való fólszó- 
litása, a mindkettővel közös érdekek kielégithetése végett;

l) az erdőbirtokosok fölszólitására szakképzett egyé
neknek erdészeti hivatalokra való ajánlása.

Az egyesület szervezete.
3. §.

Az egyesület pártfogó, tiszteletbeli és rendes tagok
ból áll, mely utóbbiak alapítók vagy évdijasok.

4- §-

Az Országos Erdészeti Egyesület tagjául minden 
feddhetetlen és kellő műveltségű állampolgár választható.

5 .  §.

Rendes tagokat a közgyűlés vagy a választmány 
vesz fel, mely utóbbi esetben ez az uj tagokat a legköze
lebbi közgyűlésnek bejelenti.

6. §.

Tiszteletbeli tagokul a választmány ajánlatára, a köz
gyűlés oly kitűnő egyéneket választ, kik vagy ezen egye
sület vagy pedig általában az erdőgazdaság emelése körül 
különös érdemet szereztek maguknak.
© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



11

Külföldiek rendes vagy tiszteletbeli tagokul csak a 
hazai kormány megerősítésének fönntartása mellett vá
laszthatók.

8. §.

Alapító tagokai azon egyének, községek vagy egye
sületek tekintendők, kik az egyesület részére legalább 
100 forintnyi tökét készpénzben vagy 5°/0-kos hitel
papírokban letesznek vagy az alapítványi tökéről köte
lezvényt állitnak ki s attól évenként 5°/0-nyi kamatot pon
tosan fizetnek. Ily alapítványi tőkék a válaszmány által 
csak az esetben mondhatók fel, ha a kamatok pontosan 
nem fizettetnek.

Készpénzben letett tőkék a hazai hitelintézetek vala
melyikénél kamatozólag elkelyezendök.

9. §.

Evdijas tagok azok, kik 3 évig 5 forintnyi évi illeték 
fizetésére az egyesületbe való belépés által magukat kö
telezik.

7- §•

Az egyesületi tagok jogai és kötelességei.
10. § .

Az egyesület a maga tagjait a következő jogokkal 
ruházza fel:

a) minden egyesületi tag résztvehet az egyesület v á- 
l a s z t m á n y i -  és k ö z g y ű l é s e i n  s azonkívül az igaz
gató választmányhoz bármely hazai nyelven javaslatokat 
küldhet be;

b) a közgyűlésben minden tagnak szavazati, a választ
mányi üléseken pedig csak véleményezési joga van;

c) tiszteletbeli tagok a rendes tagok jogaival bírnak;
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d) minden tag az egyesület részéröl a választmányi 
és közgyűlések jegyzőkönyveit valamint az egylet évköny
vét is ingyen kapja, s azok utján évenként a pénztár álla
potáról s a zárszámadásokról is tudomást nyer; a jegyző
könyvek és évkönyv megküldése a tagságidij lefizetése 
mellett posta-utánvétellel történik,

e) az egyesület könyvtárát s másnemű gyűjteményeit 
minden tag az ügyrend szerént használhatja.

11. §•

A közgyűlés jogában áll azon egyesületi tagokat, kik 
a 4. §. értelmében kifogás alá vehetők az egyesületből 
kizárni.

12. § .

A felsorolt jogok élvezete kiterjed:
a) az alapi tó tagoknál élethossziglan,
b) az évdijas rendes tagoknál a 9-ik §-bau megje

lölt lekötelezettségi idő tartamára.
Az egyesületbe lépés bíróság előtt is kőtelező. A 

hátrálékban lévő illetékeket az egyesület az általa szaba
don választandott bíróság előtt sommás szóbeli per utón 
behajtja.

Az egyesületi év január 1-jével kezdődik, s igy az 
évközben belépő tagok kötelezettsége ugyanazon év ja 
nuár 1-jétöl számittattik.

Egyesületi igazgatás.
13. §.

Az Országos Erdészeti Egyesület igazgatási szék
helye Pest. A rendes igazgatás, igazgató választmányra 
van bizva.

14. §.

Az Országos Erdészeti Egyesületet hatóságok, és má
sok irányában az elnökség képviseli; az vezeti a választ-
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nniny közreműködésével annak minden ügyeit az alapsza
bályok s a közgyűlésen hozott határozatok értelmében.

A választmány az egyesület elnökéből, 2 alelnökböl, 
12 választmányi tagból s a titkárból áll. Ezeket, a titkárt 
kivéve, a közgyűlés 3 évre választja; még pedig az elnö
köket általános, a választmányi tagokat pedig aránylagos 
szótöbbséggel.

A választmány tagjai, kivévén a titkárt, ezen tiszte
letbeli hivatalaikért semmi fizetést sem húznak.

Titkárt és Írnokot a válaszmány választ és azok 
munkakörét is az szabja meg; fizetésűket pedig a közgyű
lés állapítja meg.

A választmány tagjainak, nemkülönben azon szak
férfiaknak úti költségeik, kik megbizatás folytán az egylet 
érdekében eljárnak, megtéríttetnek.

Köz- és választmányi gyűlések.
15. §.

ü gy  a köz- mint a választmányi gyűléseken az el
nök, ennek távollétében az alelnökök egyike, mind a há
rom elnök jelen nem létében pedig a köz- vagy a választ
mányi gyűlés által általános szótöbbséggel választott tag 
elnököl.

16. §•

A köz- valamint a választmányi ülések is határoza
tokat általános szótöbbséggel hoznak. A szavazatok egyenlő 
száma esetében az elnök szavazata dönt.

17. §.

A választmány határozatokat csak úgy hozhat, ha 
az elnökön és titkáron kívül legalább 3 választmányi tag 
van jelen.

18. §.
A közgyűlés rendes vagy rendkívüli.
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A rendes közgyűlés évenként egyszer, választmá
nyi ülés pedig legalább évnegyedenként tartatik ; rendkí
vüli közgyűlések tartását sürgős esetekben az elnök vagy 
választmány határozza el.

A rendes valamint a rendkívüli gyűlések a hazai 
kormánynak bejeleníendök.

Az egyesület minden gyűléseiből politikai kérdések 
megvitatása ki van zárva.

19. §■
A rendes gyűlések tárgyai következők:
a) jelentés az utolsó közgyűlés óta lefolyt ügyve

zetésről,
b) az évi számadás megvizsgálása,
c) a jövő évi költségvetés,
d) az egyesület vagyonát illető intézkedések,
e) az egyesületi igazgatóság választása vagy kiegé

szítése,
f) a jövő rendes közgyűlés helyének és idejének meg

határozása,
g) indítványok a jövő közgyűlés tanácskozási tárgya

ira nézve,
h) javaslatok az egyesület czéljai előmozdítására 

áltáljában,
i) az elöbbeni közgyűlés által kitűzött vagy egyes 

tagok által az igazgató választmánynak 3 hónappal a fo
lyó gyűlés előtt bejelentett tárgyak megvitatása,

k) az egyesületi alapszabályok netaláni megváltozta
tása, melynek esetében azok a hazai kormány uj megerő
sítése alá terjesztendök.

20. § .

4 rendes közgyűlések tárgysorozatát a választmány leg
alább 2 hónappal a gyűlés előtt hírlapok és az illető vá
lasztmányi ülés jegyzőkönyve utján teszi közzé.

21- §•
Az egyesület csak saját ingatlan vagyonára vehet 

föl kölcsönt a közgyűlés határozata folytán.
© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



15

A közgyűlés jegyzőkönyvét aláírják az elnök, egy vá
lasztmányi és az elnökség által kijelölt egy rendes tag.

Ügyvezető.
23. §.

A választmány minden közgyűlésre ügyvezetőül a 
gyűlés helyének közelében lakó tagot választ, ki a gyűlés 
tartamára a választmányba, mint annak tagja lép, s az el
nök melletti helyet foglalja el. Az ügyvezetőnek választott 
tag neve a hazai kormánynak bejelentendő.

Választott bíróságok.
24. §.

Az egyesületi viszonyokból keletkező perlekedések 
választott bíróság által döntendők el, mely czélra a perle
kedő tagok mindenike egy birót nevez s ezek maguknak 
elnököt választanak, melyre nézve ha azok meg nem egyez
hetnének, az ajánlottak közt sorshúzás fog dönteni. A vá
lasztott bíróság ítélete ellen fellebbezésnek nincs helye.

Ha a perlekedő tagok valamelyike birót nem válasz
tana a perkérdés fölött sommás szóbeli eljárás utján, az 
egyesület által választandó rendes bíróság dönt.

Az egyesület föloszlása.
25. §.

Ha az egyesület föl akarna oszolni e kérdést először 
csak az egyesületi összes tagok egy harmadának jelen
létében tárgyalhatja s a jelenlévők legalább két harma
dának szavazata által döntheti el. Ha a föntebbi czélból 
kitűzött első közgyűlésen legalább egyharmada a tagok
nak nem jelent meg, úgy azon időtől számítva 3 hónap 
múlva e tárgyban uj közgyűlés hirdettetik, melyen a jelen
lévők két harmada dönt.

22 . §.
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Föloszlás esetében az alapítványi tökék az alapítók
nak vagy ezek jogutódaiknak szolgáltatnak ki. Az egye
sületi vagyon többi része fölött a közgyűlés hazai czélok 
javára intézkedik. Ebbéli határozatát az egyesület a hazai 
kormánynak följelenti.

Ügyrend.
26. §.

Az alapszabályokhoz alkalmazandó ügyrendet a vá
lasztmány dolgozza ki s megerősítés végett a hazai kormány
hoz fölterjeszti.

Gróf Keglevich Béla
eluök.

Bedő Albert
titkár.

Ezen alapszabályok a földművelés-, ipar- és kereske
delmi Magy. Kir. Minister 1867. jun. 25-ről 2657. sz. a. kelt 
értesitése szerént Legfelsőbb-helyen jóváhagyattak,

.'.WWWAWV
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Ä  közgyűlés jegyzőkönyve
Losonczon august. 7, 8, 9, 10. 1867.

Jelen voltak.
R e n d e s  t a g o k

Gróf K e g 1 e v i c h Béla elnök.
K u b i ny i Ágoston a nemzeti muzeum igazgatója.
Sz é n i  i v á ny  i Ferencz a rónyai uradalom igazgatója. 
T ö r ö k  Sándor ügyvezető.
H e r m á n  Imre ügyvezető.
W e s s e l é n y i  József báró az erdélyi gazd. egylet képviselő] 
Mo r ó c z  István az erdélyi gazd. egylet, képviselője. 
S z o n t a g h  Tivadar a nográdmegyei gazd. egylet képviselőj 
B a l o g  Antal „ „ „
Bozó Pál a hevesmegyei „ „ ,,
T ö r ö k  Pál Debreczen városa képviselője.
H a s k e  Emil választmányi tag és Kassa városa képviselője. 
Br e c z  Sándor Dobsina város képviselője.
D i v a l d Adolf választmányi tag.
Sző C3 Károly okleveles erdész 
Ku h i n k a  Ferencz vasgyárbirtokos.
B e n i c z k y Gyula földbirtokos.
Ko v á c s  Sándor „
R o s e n t h a l  Jakab „ és fakereskedő.
P á r v y Lajos korona uradalmi erdőmester.
U j h á z y Dénes kir. alapítványi erdész.
K rú g  József főerdész.
L a n d s h u t  Wenzel erdőmester.
R i e d e r  Jakab főerdész.
Ko v á c s  Ignácz erdész.

Eckönyc. 1867. 2
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Ko l b e n  h e y e r  József erdőmester. 
S c h m i t t  Alajos erdész.
K o s t y á 1 György erdész.
S e s z t á k Wenzel főerdész.
K é g e 1 Ede erdész.
M i k u s c h József erdőbecslő.
W e i s k o p f Alajos erdőmester. 
K á d á r  István h. erdőmester.
G i 11 e r János erdőmes.ter.
B a 1 á s Vincze erdészeti ellenőr.
W e i s s J. Viktor földbirtokos.
J a n i k  Rezső erdőmester.
H e r f o u r t  László erdész.
H a j n i k  János mezőgazda 
B e d ő Albert egyesületi titkár.

Vendégek.
E 1 e ö d Józsa ügyvéd.
S c h e n k  Mór orvos. ■
H e r m á n  Kálmán erdészjelölt.
K r u p á r Károly erdőtiszt. 
J a k a b f a l v y  Károly földbirtokos. 
T h o m k a  Ferdinand városi hivatalnok. 
K e n c z y Endre aljegyző.
G a b e r Gusztáv földbirtokos.
B u s b a k A. H. kereskedő.
P 1 i c h t a Soma orvosudor.
J  e s z e n s z k y  Samu törvényszéki biró. 
J e s z e n s z k y  Dano ügyvéd. 
D o l e s c h a l  Soma mérnök.
G o n d a Adolf urad. ellenőr.
P o 1 o m i Sándor földbirtokos.
T ó t h  Jenő erdész.
S z a b ó  József kereskedő.
B al ás Emil okleveles erdész.
B e r d u s József könyvtárnok.
H a 1 á s z y Ferencz mérnök.
L a n k á r y Gyula földbirtokos. 
S z a k á l l  Barnabás földbirtokos.
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S z e n t  p é t e r y  István ügyvéd és tanácsnok.
S z e n t p é t e r y  József ügyvéd.
K o v a r c z G .  magán tanár.
A ] k György építész.
C s e m ö c z k y  György földbirtokos.
S z i g y á r t ó  Samu ügyvéd és földbirtokos.
S z e n t i v á n y i  K. Zoltán papnövendék.
D e s e w ffy Gyula földbirtokos.
K i s Gábor ev. ref. lelkész.
I. Az elnök több közérdekű indítványokat tartalmazó beszéd

del nyitja meg a közgyűlést; erre Török Sándor ügyvezető No- 
grádmegye és Losoncz városa nevében üdvözli az elnököt és egyesü
letet.

II. A hazai egyletek és városoknak jelen közgyűlésre küldött 
képviselőit az elnök bemutatván, — a közgyűlés örömmel üdvözli 
a t. képviselőket, valamint küldőiket, kik egyesületünk czéljainak elő
mozdítására ez utón közreműködni kivántak.

III. Elnök tudatja, hogy első alelnök Pálffy István gr. a jelen 
közgyűlésen gyengélkedő egéssége miatt nem jelenhetett meg: saj
nálattal vétetik tudomásul.

D i v al d A. szintén jelenti, hogy másod alelnök Wagner Károly 
e gyűlésen azért nem vehet részt, mert a kir. pénzügyministerium 
által a selmeczi erdészakademia újra szervezése s illetőleg a jövő is
kolai évben megkezdendő magyar előadások tárgyában Selmeczre kül
detett : ez alkalomból az elnök kijelenti, mikép megvan győződve, 
hogy helyesen tolmácsolja a közgyűlés összes hangulatát, midőn fel
említi, hogy a kormány ezen intézkedése, mely gátolta bár a t. má- 
sodalelnöknek e gyűlésen való megjelenhetését, régen érzett hiányt 
pótol, üdvös eredményt biztosit és országszerte is közmegelégedés
sel fog találkozni s az egyesület közgyűlése által is örömmel üdvö- 
zöltetik.

IV. Az elnökség által ajánlatba hozott indítványok következők:
a) kéressék meg a kormány, hogy az ország összes erdészeti 

ügyeit egységes műtani vezetés alá vegye;
b) az erdőadó tárgyában szerkesztessék egy törvényjavaslat 

mely a téves felfogások utján kirótt mostani erdőadót igazságos és 
méltányos alapokra fektesse;

c) készítessék egy vadászati törvényjavaslat;
d) á 11 i t a s s é k az egyesülettel kapcsolatban egy segélyező*

2*
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és nyugdij-intézet, mely a tagoknak befizetéseik arányában szükség 
esetén segélyt vagy nyugdijt adjon :

a közgyűlés ez indítványokat elfogadja és tárgyalni kívánja.
V. D i v a 1 d Adolf mielőtt az elnöki beszédben előterjesztett 

és okadatolt indítványok tárgyalás alá vétetnének, a közgyűlés tudo
mására kivánja hozni, hogy a m. kir. pénzügy rainisteriumnál előforduló 
minden erdészeti ügyre nézve a mütani gazdászat vezetését illetőleg 
a fenálló erdészeti ügyosztály véleménye halgattatik meg.

K u b i n y i A. Miután csak is a helyes munka felosztás biztosít
hatja a jó és leggyorsabb sikert s miután az erdőgazdászat üdvös 
fejlődhetése csak is valódi szakértők vezetése mellett várható, ezért 
az ország összes erdészeti ügyeinek egységes műtani vezetését tár- 
gyazó kérvényt helyesnek és különösen fontosnak ismervén, a minis- 
teriumhoz e tárgyban teendő felterjesztés mielőbbi beadása mel
lett szól.

Mo r ó c z  I s t v á n .  Az előadott indítvány mellett nyilatkozik, 
kiemelvén, hogy az országos Gazdasági Egyesület is tudomása szerint 
kívánatosnak véli, a tárgyak homogen felosztását, s hogy azoknak ma 
még létező elkülönítése csupán a régebbi viszonyokban gyökeredző 
fiscalitási szempontból áll fenn s melynek épen az indítvány igazsá
gát támogató kifolyása az, hogy ugyanazért jövedelmeznek oly keve
set is.

Több részről szólalnak még fel, hogy az egyesület kötelessége 
a közügy szempontjából a kormány figyelmét a felhozott körülményre 
felhivni s elébe a legczélszerübb intézkedésre nézve javaslatot ter
jesztvén, annak kivitelét kérni.

A közgyűlés a tárgyalt indítványt egyetértőn elfogadva, a mi- 
nisteriumhoz teendő felterjesztés szerkesztésével Keglevich Béla gr. 
elnöklete alatt Tisza Kálmán, Inkey József, Bérczy Károly és Bedő 
Albert tagokat bízta meg.

VI. Több felől felmerült kivánatok alapján a közgyűlés kije
lenti, hogy a bizottmány! munkálatoknál a szakvélemény sikeresb 
nyerhetéséért az elnökség a bizottságok tárgyalásaira kültagokat is 
meghívhat.

VII. Az erdőadó tárgyában készítendő törvényjavaslatra nézve 
a közgyűlés összhangzó nyilatkozata ad kifejezést a testvér hazák min
den részében már régen érzett és nyilvánult közkívánatnak, hogy azon 
erdőadót, mely olyképen rovatott erdeinkre, hogy azoknak nem érté
kesíthető anyagtermése a külföldi, például: Morva- és Csehországi jö-
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vedelmes erdőkkel hasoulitatott össze s miáltal még a legszerencsésb 
lekvésü erdők is azon abnormis állapot alá jutottak, hogy adójukat a 
legszorgalmasb és megiészitettebb munkásságot kifejtő erdőgazdá- 
szat mellett sem viselhetik el, minélelőbb igazságos és méltányos 
alapokra kell fektetni.

Miután a megadóztatás kulcsának száma józanul csak is addig 
terjedhet, mig azáltal a megadóztatott tőke nem leend veszélynek ki
téve — a mint e viszony erdeinkre nézve az újabb adórendszer kez
detétől óta fennáll s azok devastatiójat nagy részben okozta — en
nélfogva a közgyűlés az erdőadó sürgős orvoslását a haza kiváló 
szükségének ismeri s ugyanazért Ghiczy Kálmán tagtárs elnöklete 
alatt Divald A., Wagner K., Scholcz Rezső, Csinszky József és Bedő 
Albert személyeikben bizottmányt nevez ki, hogy az erdők megadozá- 
sára nézve az ország erdészeti viszonyainak megfelelő törvényjavas
latot készitsenek.

VIII. Vadászati törvényjavaslat:
K u b i n y i A. Elénk szavakkal festi vadászati viszonyaink szo

morú állapotát s azt, hogy a vadászat hazánk nagy kárára időn kívül 
derűre és borúra rendetlenül gyakoroltatik, miért örömmel fogadja az 
egyesület azon szándékát, hogy az annyira szükséges vadászati tör
vényjavaslatról gondoskodni kíván; szomorúan említi még, hogy a 
halászat is sülyedésnek indult s óhajtaná, hogy az egyesület úgy erre, 
valamint a káros madarászaira vonatkozólag is némi czélravezető 
intézkedést tenne.

Mo r ó c z  J. a halászatot a vizjoghoz tartozónak nyilvánítja.
I I e r m a n a  J. a vadászati törvényjavaslatban a halászatot is 

tárgyalni kívánja.
D i v a l d  A. Morócz nézetét osztja, felemlíti: hogy az erdészeti 

törvényjavaslat az erdőkáros rovarokat pusztító hasznos madaraknak 
kímélése iránt intézkedik, s hiszi, hogy a törvényjavaslat szerkesztői 
a madárászat szabályozására, is mint a vadászat egyik nemére, figye
lemmel leenduek.

A közgyűlés a halászat szabályozását a vizjog tárgyában ho
zandó törvényjavaslat körébe tartozónak ismeri, s igy csak is a tisz
tább értelemben vett vadászati törvényjavaslat kidolgozását határoz
ván el, erre nézve a következő bizottmányi tagokat választja: Tisza 
Bajos elnök, — Kubinyi Ágoston, Frivaldszky János, Frivaldszky 
Imre, Xantus János, Báró Orczy Béla, Báró Podmaniczky Frigyes,
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Báró Lipthay Béla, Bérczy Károly, Wagner Károly, Giller János és 
Bedő Albert.

IX. Elnök ő méltósága az általa indítványozott segélyező- és 
nyugdij-intézetnek tervezetét bizottságnak kéri kiadatni, hogy az az 
egész tervezetet megvizsgálván, azt az alapszabályoknak és ügyrend
nek megfelelő kiegészítéssel 6 hónap alatt az igazgató választ
mánynak beadja, hogy aztán a jövő közgyűlés véglegesen intézked- 
hessék.

A közgyűlés, miután az uradalmi és magán tisztviselőknek oly 
sok tagot számitó kara egy olyan segélyező és nyugdij intézet szük
ségét régen érzi, melynél a kevés fizetésből nélkülözhető még cseké
lyebb összeggel, minőt más intézeteknél kevésbbé helyezhetni el, ma
guk vagy családjuk számára a véletlen esetére némi biztosítékot sze
rezzenek s miután e remény szerint életbe lépendő intézmény a ta
goknak erkölcsi gyámolitás mellett, még anyagi segélyt is igér, az 
indítványt egyértelműen elfogadja s az e tekintetbeni részletes terve
zet kidolgozására: Lónyay Gábor elnöklete alatt a munkálatot 6 
hónap alatt elkészítendő bizottmány tagjaiul a következőket választ
ja : Divald Adolf, Hajós József, Szathmári Károly, Morócz István, 
Báró Wesselényi József és Bedő Albert.

X. Egyesületünk a magy. orvosok és természetvizsgálóknak 
Rimaszombatban közelebbről megtartandó nagygyűlésére meg lévén 
hiva s abban különben is résztvenni óhajtván, képviselőiül következő 
tagjait választja : Bozó Pál, Morócz István, Hajnik János, Török Sán
dor, Brecz Sándor, Kuhinka Ferencz és Janik Rezső.

XI. A titkár előadja az utolsó közgyűlés óta történt ügyveze
tésről! tudósítást s ez alkalommal a következő egyesületi alapitó ta
gokat jelenti b e :

a) készpénzben alapítottak:
Jankovich Gyula gróf 500 frt. Pesti ifjak az egylet javára tar

tott bál tiszta-jövedelméből 500 frtot. Sina Simon báró 500 frtot. 
Herczeg Coburg Ágoston 500 frtot. Nagyváradi 1. sz káptalan 
100 frt. Esztergomi főkáptalan 100 frt. Wodianer Albert báró ICO ft. 
Zichy Domokos gróf Alsó-Lúgosról 100 frt. Wenkheim Károly gróf 
100 frt. Simon Vincze csornai-prépost 100 frt. Bezsán János báró 
100 frt. Veszprémi Káptalan 100 frt. Thieriot Albert erdész-tanácsos 
100 frt. Rezucsek Antal zirczi apát 100 frt. Szaniszló Ferencz 
nagyváradi 1. sz. püspök 200 frt. Nográdmegyei gazdasági-egylet

*) L. alább. Sz.
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■100 írt. József Főherczeg 300 frt. Zalka János győri püspök 100 frt. 
Haynald Lajos kalocsai érsek 100 frt. Bozó Pál 300 frt. Nográdme- 
gyei hölgyek alapítványa 342 frt.

b) m. úrbéri kötvények.
Keglevich Béla gróf 250 frt. BánfFy Albert báró 100 frt. Teleky 

Domokos gróf 100 frt. Kalocsai főkáptalan 100 frt Forgách Kálmán 
gróf 100 frt.

c) Alapítványi kötvényeket állítottak ki.
Erdődy István gróf 1000 frtról. Festetics György gróf 500 frt. 

Aczél Péter 500 frt. Pécs szab. kir. város 500 frt. Batthyány Fülöp 
herczeg 200 frt. Inkey József 200 frt. Zay Albert gróf 200 frt. 
Batthyány Lajosné grófnő 200 frt. PálfTy József gróf 500 frt. Pálffy 
Antal herczeg 200 frt. Lónyay Gábor 200 frt. Batthyány Ferencz 
gróf 100 frt Ghiczy Ignácz 100 frt Kende Kanut 100 frt. Batthyány 
Ödön gróf 100 frt. Szombathelyi káptalan 100 frt. Wenkheim László 
báró 100 frt. PálfTy János gróf 100 frt. Széchenyi Gyula gróf 100 frt. 
Majthényi László báró 100 frt. Német Sámuel 100 frt. Marczibányi 
Antal 100 frt. Augusz Antal báró 100 frt. Nádasdy Lipót gróf 100 frt. 
Aczél Lajos báró 100 frt. Prély István 100 frt. Pálffy István gróf 
100 frt. Tisza László 100 frt. Degenfeld Imre gróf 100 frt. Ivánka 
Imre 100 frt. Szapáry Imre gróf 100 frt. Karász Imre 100 frt. Wenk
heim Béla báró 100 frt. Rimamurányvölgyi vasmüegylet 100 frt. 
Pillér Gedeon 100 frt. Lipthay Béla báró 100 frt. Újvidék szab. kir. 
város 100 frt. Kelemen Albert 100 frt. Kelemen Sándor 100 frt. 
Batthyány Geiza gróf 100 frt. Bornemisza János báró 100 frt. Zala- 
megyei gazdasági-egylet 100 frt. Ghiczy Kálmán 100 frt. Zichy n. 
János gr. 200 frt. Tisza Lajos 200 frt. Mednyánszky Dénes báró 
100 frt. Erdődy Ferencz gróf 100 frt. Bánhidy Béla 100 frt. Hajós 
Jószef 100 frt. Eltz Károly gróf 100 frt. Hideghéthy Antal 100 frt. 
Festetics Pál gróf 200 frt. Chotek Rezső gr. 100 frt. Almásy Pál 
200 frt. Gyürky Abrahamné báró Orczy Sarolta 500 frt. Almásy Ed
mund 200 frt. Almásy Edmundné Gyürky Lilla 100 frt. Szőcs Károly 
100 frt. Tisza Kálmán 100 frt. Gyürky Ábrahám 500 frt. Mátray 
Mihály 100 frt. Repeczky Ferencz 100 ft. Szilárdy Ödön 100 frt. Dí
váid Adolf 100 frt. Wagner Károly 100 frt. Bedő Albert. 100 frt, 
Gróf Csekonics János 100 frt. Kuhinka Ferencz 100 frt. Giller János 
100 frt. Szontagh Tivadar 100 frt. Rosenthal Jakab 100 frt. Laszly
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István 100 frt. Kovács Sándor 100 írt. Szentiványi Ferencz mint a 
rónyai uradalom igazgatója annak részére 200 frt. Beniczky Gyula 
100 frt. Török Sándor 100 frt.

A közgyűlés legbensőbb örömmel üdvözli a fenn tisztelt alapítókat 
s azon buzgoságért melylyel egyesületünk jövőjét biztositni óhajtják és 
annak a közügyet szolgáló törekedését anyagi áldozataikkal is elő
segíteni kivánják, elismerő hálás köszönetét nyilvánítja, ugyanezt 
tolmácsolván az elnöknek is az egyesület érdekében tanusittott fá- 
radhatlan és erélyes működéséért.

XII. A választmány jóváhagyása folytán előterjesztett, 1866. évi 
pénztári tudósítás, a közgyűlés által tudomásul vétetik s az illető 
számadások felülvizsgálata Haske Emil, Giller János és Brecz Sándor 
tagtársakra olyképen bizatott, hogy jelentéseiket még e közgyűlés 
folyama alatt az egyesület tudomására hozzák.

XIII. A legfelsőbb helyen jóváhagyott uj alapszabályok — mi
után a tagok közt előlegesen szétosztattak volna — kihirdettetvén 
a jelen közgyűlés által is el lettek fogadva.

XIV. A titkár előadja az illető bizottságnak az ügyrendre nézve 
kidolgozott javaslatát :

e javaslatot a közgyűlés csekély módosítások után elfogadván, 
annak a közgazdasági ministeriumhoz megerősítés végett leendő fel- 
terjesztését az elnökségre bizza.

XV. Az egyesület közleményeiben kiadott, valamint a ,g a z 
dasági“ és „Erdészeti Lapokban“ megjelent erdészeti törvényjavas
latnak megvitatása e közgyűlésre lévén kitűzve, az elnökség tárgya
lás alá bocsátja s a titkárt annak felolvasásával bizván meg felszó
lítja a tagokat, hogy miután e törvényjavaslatot átalánosan véve is
merik, ennélfogva az általuk hiányosnak vagy netalán nem czélszerü- 
nek felismert részletekre, nézeteiket nyilvánítsák:

Felszólalások történtek az erdei szolgálmányok megváltására 
nézve és pedig oly értelemben, hogy a kormánynak azt minden kitel
hető módon és minél előbb szükséges végrehajtatni; valamint a me
gyei erdőfelügyelők alkalmazására vonatkozólag is, miben különösen 
az lett kiemelve, hogy nem minden megyében elég egy erdőfelügyelő 
s hogy például Gömörben annyi volna szükséges a hány fővölgy ne
vezett megyében van, s hogy az erdőfelügyelök különösen akkor nem 
birnának jó sikert felmutatni, ha kormányi kinevezés utján jővén a 
megyébe, annak közönsége irányukba kevesebb bizalommal viseltet
nék, mint. az általa választott hivatalnokok irányában.
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Az érintettekre vonatkozólag az illetőknek kijelentetik, hogy a 
törvényjavaslat az erdeiszolgálmányok mielőbbi megváltásáról akként 
intézkedik, hogy annak határidejét megjelöli, arra nézve pedig, ha egy 
erdőfelügyelő nem lenne elegendő, hogy ott az illető segédet kapjon, 
vagy ha valamelyik vármegyére nézve egy is sok lenne, hogy ott több 
szomszédmegye csatoltassék össze, teljesen szabad tért hagy; 
továbbá pedig, hogy a törvényjavaslat szerint az erdőfelügyelők nem 
is a kormány által neveztetnek ki, hanem az abban kijelölt szakkép
zettség alapján a megye közönsége által épen úgy választatnak, mint 
a megyei orvosok és mérnökök.

Az ezeken kívül felmerült egyes kisebb kételyekre szintén felvi
lágosítások közöltetvén, nevezett törvényjavaslat egész terjedelmében 
el lön fogadva, megkéretvén az elnökség, hogy azt egyetértőén az or
szágos gazdasági, egyesülettel, a törvényhozáshoz és az igazságügyi 
ministeriumhoz beadva, annak mielőbbi tárgyalását és életbelépteté
sét kérje.

XVI. Török Pál debreezeni erdőmester és Debreczen városa kép
viselője, felhívja a tagokat, hogy az egyesület jövő évi közgyűlését a 
45 ezer holdnyi erdővel biró Debreczenben tartaná meg, hogy igy ne 
mindig csak az erdők leggazdagabb hazáját, de az alföldet is szemlé- 
lődési körébe vonja:

a közgyűlés tekintetbe vévén azt, hogy Debreczen városa az 
alföld erdőgazdászatában kiváló fontos szerepre van hivatva s hogy 
erdei okszerű kezelésének megismertetése az alföldi erdészet és fa
tenyésztés fejlesztésére jó befolyással bírhat, ennélfogva Török P. 
ur meghívását elfogadva, a jövő évi közgyűlés helyéül Debreczent je
löli meg, azonban a gyűlés megtartása iránti végleges intézkedést, va
lamint az ott tárgyalandó erdőgazdasági kérdések kitűzését, továbbá az 
idő és többi rendes teendők elhatározását az igazgató választmányra 
bízza.

XVII. Az erdészeti alapos szakismeretnek minden irányban 
való terjesztése az egyesület czéljai közé tartozván, ennek folytán a 
közgyűlés Tisza Lajos urnák a múlt választmányi ülés XVI-ik pontja 
szerint tett azon indítványát, hogy az egyesület pályadijt tűzzön ki 
egy az alsóbb rendű kezdő erdőszök számára röviden és népszerű 
nyelven szerkesztendő erdészeti kézikönyvre, tárgyalás alá vette s 
miután annak szükségessége valóban fennforog és kívánatos is, hogy 
az erdészet itt értett kezdő szolgái az eddig gyakorlatban szerzett 
ismeretek mellett, jövendőbeli szakmájuknak általuk végrehajtandó
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teendőit önmaguknak mintegy indokolni tudják, s hogy a hivatásuk 
és teendőik megérthetésére nézve legszükségesb alapismereteket 
birhatva, már ez által is több buzgóság, akarat és erély indítsa a reájok 
bízottakban minél sikeresebben eljárni; ugyanezért a közgyűlés 200 ft. 
pályadijt tűz ki a fennebb megjelölt 4—8 nyomatott ivre terjedhető 
kézikönyvre. A pályadijt a jövő közgyűlés adja k i ; a mű a szerző sa
játja marad; a pályázat további részleteinek elhatározását a közgyű
lés az igazgató választmányra bizza

XVIII. A fennebbi pályázat dijának fedezésére nem lévén az 
egyesületnek rendes pénzalapja, ennélfogva a közgyűlés annak eléál- 
litására aláirást kíván nyitni, kimondván azt, hogy azon összeg, mely 
ezúton nem fedeztetnék az egyesületi pénztárból pótolandó.

E czélra az aláírások megkezdetvén Keglevich Béla gr. aláirt 
50 frt. Kubinyi Ágoston 25 frtot és Bozó Pál ur ugyancsak e czélra 
az egyesület pénztárába átszolgáltatott 25 frtot készpénzben.

XIX. Tárgyaltatik Inkey József urnák a múlt választmányi 
ülés XVI. pontja szerint tett azon indítványa, hogy a véd és felü
gyelő erdészeti személyzet számára megyénként kötelező államvizs
gálatok tartassanak :

a közgyűlés ez indítványt elvben helyesnek ismeri el, de kivi
hetőnek csak is akkor, ha az erdészeti törvényjavaslat életbe lép.

XX. A titkár jelenti, hogy Dr. Bartha Béla ur pozsonyi jógaka- 
demiai tanár és egyesületünk igazgató választmányának tagja, azért, 
mert az egyesület székhelyétől távol lakik s mert hivatalos állásánál 
fogva sem jelenhetik meg mindig a választmányi üléseken, ennélfog
va a választmányi tagságról, hogy a tért közelebb lakó s az ülésekben 
résztvehető tagnak engedje át, lemond :

a közgyűlés sajnálattal fogadja Bartha urnák, ki az egyesület 
ügyei körül hosszú időn át hazafivá buzgoságot és elismeréssel említ
hető erélyes tevékenységet tanúsított, az igazgató választmánybóli 
kilépését — azonban azt a körülmények által indokoltnak találván, e 
feletti sajnálatában megnyugtatja az,hogy érdemes tagtársunk az egye
sülethez intézett levelében is kinyilatkoztatá, mikép kötelességének 
tartandja, mint az egylet tagja, annak czéljait jövőre is előmozditani.

XXI Bartha ur lemondása folytán az igazgató választmány kiegé
szítése lévén szükséges, a közgyűlés Giller János urat Gróf Eszterházy 
Miklós ur erdőmesterét átalános szótöbbséggel annak tagjául vá
lasztja.

XXII. A közgyűlés az alapszabályokban fenntartott azon jogánál
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fogva, miszerint az egylet vagyona iránt végérvényesen határozhat, 
— jóváhagyja az igazgató választmány azon czélszerü intézkedését 
miszerint a készpénzben befizetett alaptőkének 1000 írton felüli ösz- 
szege magyar földhitelintézeti záloglevelekben helyeztessék el.

A közgyűlés folytatása Rónyán aug. 9-én.
XXIII. Az egyesület által kitűzött erdőgazdasági kérdések alap

ján Hermann erdőmester rövid kivonatban előadja a rónyai uradalom 
erdőgazdászatát s a nográdmegyei erdészeti viszonyokra vonatkozó 
közleményeit. *)

A közgyűlés a tegnapi napon tett kirándulás alkalmával szer
zett tudomása alapján, a Hermann ur által megjelölt eljárást azon er
dőkre nézve, melyeket tegnapi vizsgálata alkalmával szemügyre vehe
tett a viszonyokból folyólag czélszerüuek ismeri el és örömmel érte
sül arról, hogy a volt úrbéresek a számukra kihasított erdőtérekkel 
meg vannak elégedve s hogy az erdei szolgálmányok Nográdmegyé- 
ben már nagy részt megvannak váltva s ez elkülönítés csak a ke
vésbé jó talajú erdőknél van még hátra.

XXIV. Az erdei legelő elkülönzésére nézve: S z i g y á r t ó  ur
nák- azon észrevétele vau, hogy a felsőbb és erdősebb vidékeken, hol 
a nép által használt legelő egyszersmind erdő is, ott a legelő elkü- 
lönzésnél az illető birtokos egyszersmind erdeje egy részét is veszti; 
miért kívánná, hogy az erdő vagy is a talajon meglévő fakészlet az 
úrbéreseknek kiadandó legelő értékébe beszámitatnék és óhajtaná,hogy 
az egyesület e tárgyban lépéseket tenne, hogy igy az ennek kifolyá
sából eredő erdőpusztitásoknak eleje vétetnék.

Bedő  az előtte szóló véleményét nem oszthatja, mert a volt 
úrbéreseknek kiadandó legelő azok csonkithatlan jogát képezvén, ne
kik nem lehetne mindegy, ha például a számukra kiadandó legelőitér 
pénzszerinti értékébe a rajta meglévő faértéke is beszámitódik, mert 
nem tekintve egyebet, lehet azon eset, hogy a jogosultaknak elegendő 
erdejük van, s hogy jól folytatható mezeigazdászatuk vagy egyátalában 
élelmük megszerezhetése inkább azt kivánná, hogy minél nagyobb 
marhatartást fejtsenek ki, mihez képest minél nagyobb legelőre is van 
szükségük, s igy reájok nézve nem lehet egyenlő, ha a javukra lege
lőül kihasítandó erdőrésznek fakészletét, mely igen sok esetben lehet, 
hogy nem is hasznosítható, a legelő értékébe beszámítják s ők pél
dául 100 holdnyi legelőtér helyett talán csak 70 holdat vagy még 
kevesebbet kapnak, mi által kétségkívül jog csorbulást szenvednek.

*) L. alább. Sz.
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S z i g y á r t ó :  nem akarja a jogokat csorbítani sem a földes ur, 
sem az úrbéresekre nézve, de úgy véli, hogy a később kifejlődhető 
kereskedés sem vehető tekintetben.

B e d ő : a földesur jogai még nem szenvednek csorbulást az 
által, ha az erdő fakészlete az általa előbb megjelölt esetben a legelő 
értékébe nem számítódik be s bár lehet eset, hol ez rá nézve kelle
metlen, de megnyughat benne, mert az a méltányosság- és jogban gyö
keredzik s mert a népjólét kifejlődhetésének érdeke is kívánja.

J e s z e n s z k y  felemlíti, hogy az erdő csak a fa levágása után 
válhatik legelővé.

K e g l e v i c h  g r.: miután úgy is különösen a felsővidékekről 
van szó, hol elég bő az erdő, azért ott a fenforgó kérdésre nézve ke- 
vésbbé lehetnek szigorúak.

Tö r ök S. felolvassa az erdészeti törvényjavaslat idevonatkozó 
85, 86, 87 és 88 §§-ait.

B a 1 á s P. megjegyzi, hogy az erdő és legelő megválasztására 
kellene különös figyelemmel lenni, mert már is történt az eset, hogy 
azt választották erdőnek, melyik legelőre alkalmas és azt legelőnek, 
melyik használhatóbb lett volna mint erdő.

D i v a 1 d A. a törvény részletekbe nem bocsátkozhatik s ezt a 
szakértőkre kell bízni.

K e g l e v i c h  gr. absolut elvet a részben, hogy hol legyen az 
erdő s hol a legelő felállítani nem lehet, mert ez a szakértők belátá
sától függ s eljárásukért ők felelősek.

A közgyűlés azon véleményt, hogy a legelő értékébe a faértéke 
is beszámitassék, ott a hol a viszonyok és a nép jól felfogott érdeke is 
azt kívánnák, czélszerünek tartja, azonban mint általában kimondandó 
elvet nem fogadhatván el, az e részben érvényben álló jogok tisztán 
tartása mellett ohajtandónak véli, hogy az erdei- és legelői szolgálmá- 
nyok megváltása akár kapcsolatosan, akár elkülönítve, de olyképen 
eszközöltessék, hogy az okszerű alap megtartása mellett sem egyiknek 
sem másiknak megrövidítése ne történjék.

XXV. Az egyesület által tárgyalásra kitűzött tételek alapján a 
vízmosások használhatóvá tétele felett DesewíFy Gyula és Bozó Pál 
urak érdekkel fogadott közleményeket mondottak el.

H a j n i k  J. az egyesületnek elismerést szavaz, hogy azé kérdés 
felemlitésével a hazának jó szolgálatot tett s hogy igy az elmondott 
élő példák remélt közlésével a hazai közönség figyelmét a honunkba 
mindinkább terjedő vízmosások meggátlására felhivja.
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J e s z e n s z k y  az e részbeni jó eredményt a tagosításnak s a 
tulajdonjog ebből folyó szabad használatának köszöni.

T ö r ö k  S. kívánja, hogy ez a gazdasági egyletekkel is közöl
tessék.

A titkár tudatja, hogy az egyesület közleményei a gazdassági 
egyleteknek mint eddig, úgy ezután is meg fognak küldetni s igy a 
fenntisztelt urak által tett eljárások leírása az évkönyv utján a neve
zett egyleteknek és a közönségnek is tudomására hozatik:

A közgyűlés elhatározza hogy Bozó P. és Dessewffy Gy. urak
nak a vizmosások meggátlása körül tapasztalatokon alapuló és a gya
korlatban is helyesnek bizonyult eljárásaiknak leírása, ha azt a t. tu
dósítók Írásban beadják az egyesület évkönyvében felvétessék.

XXVI. Az elnök kívánatosnak tartja, hogy a közgyűlés az 
erdőadó tárgyában törvény-javaslatot készítő bizottmány számára az 
általa követendő főbb elveket kijelölné.

D i v a l d  A. ezen tárgy körüli nézeteit terjedelmesebben fejte
geti, különösen kiemelvén, hogy az erdei adónál az anyagtermés va
lódi nagyságát és értekesithetésének arányait kell megállapítani s az 
adót annak alapján kiróni.

A közgyűlés, miután az erdei adónak csakugyan a felhasználható 
fatömeg és az értékesíthető mellékhasználatokból nyerhető jövedelem 
képezhetik ésszerű alapjába fennebbi főelvet a bizottmány által köve
tendőnek nyilvánítja.

XXVII. A pénztári számadások felülvizsgálatára kinevezett bi
zottmány következő jelentését adja be :

Tisztelt közgyűlés!
A folyó évi Augusztus 7-én tartott közgyűlés határozata nyo

mán az 1866. évi pénztári számadások, felülvizsgálatával megbizat- 
ván, van szerencsénk jelenteni, hogy mi említett számadást minden
ben helyesnek találtuk és az okból egyleti titkár Bedő Albert urnák 
a felmentvényt kiadatni véleményezzük, — megjegyezvén egyéb
iránt, hogy miután irodai költségek fejében az 1866-ik és deczember 
31 - én már az 1867. évi I. évnegyedi illeték 22 ft. 50 kr. kiadásba 
hozatott, ennélfogva az 1867. évi pénztári számadásba csak is a II. 
111 és IV. évnegyedekre járandó illeték hozandó kiadásba; az 1866. 
pénztári maradvány fejében pedig 84 ft. 17 kr. beszámítandó.

Kónyán, august 8-án 1867. Haslse Emil.
Güter János.
Drecz Sándor.
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E jelentés tudomásul vétetvén e közgyűlés számadást-tevő Bedő 
Albertnek felmentvényt szavaz.

XXVIII. A jövő évi költségvetés megállapitását a közgyűlés az 
igazgató választmányra bizza.

XXIX. Kovács István erdész urnák az egyesülethez kiadás végett 
beadott „Erdészeti útmutató“ czimü és az erdőnevelést és használat 
leírását tartalmazó müvének megbirálása Wagner Károly, Scholz Re
zső és Bedő Albert tagokra bizatik, kik is e feletti jelentésüket az 
igazgató választmányhoz adandják be, a kiadást illetőleg pedig a vég- 
intézkedés a jövő közgyűlés számára leend fenntartva.

XXX. Az egyesület székhelye Pozsonyból Pestre tétetvén át, 
ennek folytán ez előbbi város visszonyaihoz mért titkári fizetés újbóli 
megállapítása tárgyaltatván Divald A. indítványozza, hogy az, figye
lemben vétetvén a Pesten való költségesb élet, valamint a titkári teen
dőknek az egyesület erélyesb munkálkodásából folyó megszaporo
dása, évenkénti 1000 frtra emeltessék.

A közgyűlés tekintetben vévén jelenlegi titkár Bedő Albertnek 
az egyesület ügyei körül tanusitott buzgó működését, titkári fizetését 
eddigi szorgalma elismerése jeléül, folyó évi julius 1-től számitva ti- 
toknoki fizetés czime alatt a mostani 725 írtról, havonkénti részletek
ben kivehetőleg, évi 1000 oszt. é. irtokban állapítja meg.

XXXI. A titkár jelenti, hogy az egyesületbe lépő uj tagok a ré
gebben is szokásban volt tagsági oklevelek megküldését kérik-, mi
vel azonban az eddig használt oklevelek többé ki nem adhatók, kívá
natos volna, hogy a közgyűlés e tárgyra nézve is intézkedjék s ki
mondja, hogy a tagoknak jövőre is adandók-e oklevelek vagy nem, 
s ha igen, milyenek?

A közgyűlés kinyilatkoztatja, hogy mind az alapitó-, mind a 
rendes- és tiszteletbeli tagoknak minél egyszerűbben kiállitandó ok
iévelek adassanak s az e részbeni további intézkedéseket, valamint az 
oklevelek szövegének megállapitását az igazgató választmányra bizza.

XXXII. Az elnökség bemutatja az egyesület számára tervezett 
uj pecsét rajzát s tudatja hogy abból ha az elfogadtatnék, miután az 
illető metsző kevesebbre nem vállalkozik, levelekre ragasztható 10000 
példány lenne készítendő, melynek ára 90 frt.

A közgyűlés a bemutatott pecsétnek a jelen jegyzőkönyvhöz 
mellékelt mintáját egyetértőén elfogadja s azt az egyesület pecsét
jének ismervén el, kijelenti, hogy jövőre minden az egyesület által 
kiadandó levél azzal zárandó és egyszersmind a 10000 példány ké-
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szitési dijára 90 irtot, valamit sárgarézből egy annak mintája sze
dni készítendő pecsétnyomóra- nem különben egy a pecsétet dom- 
borun lenyomó kézi sajtóra a szükséges összegeket utalványozza.

Znrülés Losonczon ang. 10-éu.
XXXIII. Jelen közgyűlés jegyzőkönyvének hitelesítése Divald 

Adolf és Morócz István tagtársakra bizatik.
XXXIV. A közgyűlés Losoncz tisztelt városának és a rónyai 

uradalmat biró Szentiványi családnak a gyűlésen résztvevő tagok szi
ves elfogadásáért és a tanúsított vendégszerető kitüntetésekért, vala
mint Nógrádmegye hölgyeinek is az alapítványi tőke javára a tagok 
ismerkedési összejövetele napján rendezett tánczvigalom megtartá
sáért, az egyesület elismerő köszönetét nyilvánítja s annak írásban 
leendő közlését az elnökségre bízza.

Ezek után az elnök egy alkalmi bezáró beszédet tart, mely
ben az egyesületet elfogadó házigazdáknak, valamint Török S. és 
Hermann J. ügyvezetőknek is az egyesület köszönetét nyilvánítja, bú
csú szavai közben felhivja még a tagokat és résztvevő vendégeket, 
hogy az egyesület munkálodása iránt ez alkalommal tanúsított érde
keltségüket jövőre is megtartván, annak ügyei elősegítésére ezután is 
közreműködjenek.

Ezzel a közgyűlés bezáratott.

Keglevich Béla.
elnök.

Hitelesitésül: Divald Adolf
választmányi tag.

Morócz István.
rendes tag.
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A közgyűlés folyamáról.
Ezen közgyűlés L o s o n c z  városában és Rónyán f. é. aug. 6—10 

napjain tartatott meg; ismertetését a történtek sorrendjében tesszük, 
mellőzve itt a jegyzőkönyvben leirt tárgyakot.

L o s o n c z  városa és a rónyai uradalmat biró S z e n t i v á n y i  csa
lád a vendégszerető szivélyesség különös figyelmét tanusiták azzal,hogy 
august. 6-án a Losoncztól majd nem 3 órányi távolságra eső tarjáni 
vasútállomáshoz az érkezők elébe és azok használatára számos kényel
mes fogatot küldöttek, Losonczon pedig magán-házakhoz szállásolták 
e l; a megjelentek első találkozása a casino teremben délután 6 órakor 
volt: Isten hozott, barátságos kézszoritások, ismerősök utáni kérdések 
s a múlt utáni tudakozódás foglalá el a régebbi barátokat, mig más
részről az egymást nem ismerő ügybarátok kölcsönös bemutatása 
folyt; erdészek és gazdák, ügyvédek és tudósok keresték egymás kö
zeiét s gyorsan ismerkedve cseréltek eszméket, mig egyszerre susogva 
terjedt a meglepő liir, hogy az est kezdetén gróf Keglevich Béla el
nök tiszteletére fáklyás zene leend, — örömmel lett fogadva e hir s 
csupán az elnök volt ki nem sejté s kihez nem jutót e l; e közben a 
casino előtti téren Losoncz minden rendű polgárai gyülekeztek, hogy 
résztvegyenek a hazafiság tiszteletére megtartott ünnepélyen; nagy 
nép-tömeg lepte el a tért s a közelgő hosszú fáklyás-menet zenéjét 
dörgő éljennel üdvözölvén mély ihlettel hallgatá végig az elnök la
kása előtt énekelt nemzeti dalt, mire a tisztelgők szónoka Busbak ur 
az elnököt s annak személyében az Erdészeti-Egyesületet is köszöntő 
hazafias szellemű beszédet tartott, kiemelvén a nemzeti szabadság 
buzgó harczosainak s Keglevich Béla grófnak érdemeit, melynek be
fejeztével a résztvevő nép zajos és ismételt élj ene hangzott; — csend 
következett, a város több százra menő lakóinak figyelme várta a vá
laszt s mindenki az elnök ablaka felé közeledett, hogy első forrásból
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vegye a szót, mely bizalmat önt a kebelbe, s honfiúi erény nemes kö
vetésére buzdít, — ünnepélyes csend jelzé a nagy közönség együtt 
érző szivét s gróf Keglevich egyesületi elnök meleg elismeréssel fo
gadta az üdvözletei, elmondva, hogy a kitüntetést nem személyé
nek tulajdonítja, de azon polgári erény nyilatkozó elismerésének, a 
melyet Losoncz városának hívei is osztanak, s melyet a haza anyagi 
ügyeinek előmozdítására törekedő Erdészeti-Egyesület mai fogadása 
alkalmával is tanúsítani kívántak ; beszédjét röviden egybefoglalva az 
egyért élő keblek ez óhajával végzé ,.éljen a szabad,a boldog és füg
getlen haza,“ melyet a szivben és lélekben honfiérzelmű losonczi pol
gároknak nagyja és kicsinyje számtalanszor viszonzott; dal és zene 
emelte az ünnepélyt, mely még szorosabbra fűzte az egymást szerető 
polgártársak kebelét.

Az est örömeinek azonban még nem lett vége, mert hiszen a 
kiváló dísszel ékesitett losonczi tánczterembe siettünk, hol Nográd- 
megye lelkes hölgyei az erdészeti-egyesület alapítványi tőkéjének ja 
vára, sorsjátékkal összekötött tánczvigalmat rendeztek ; kellemes be
vezetése volt ez a másnap megnyitandó közgyűlésnek, részvettek 
abban Nográd legszebb leányainak szépei s kiváló érdekét a sorsjátékra 
adott ajándékaikkal emelték; a nagy számú nyeremény tárgyak a ren
dező bizottság által — melynek szives közreműködését elismerő kö
szönettel említjük meg — festői esoportozatban voltak előtérbe állít
va s az erdészeti jelvényekkel találóan diszitett terem és jó zene még 
jobb kedvre hangolák az érkezőket; a vigalom részletesb ismerteté
sébe nem bocsátkozhatva, legyen elég, ha a honleányi erényekben ez 
alkalommal is kitűnt nógrádmegyei hölgyeknek a sorsjátékra adott 
ajándékait és résztvétüket megköszönve, csupán annyit Írunk ide, hogy 
e bál, mely a közgyűlés résztvevőinek ismerkedésével is össze volt köt
ve, diszes és kedélyes magyar mulatság volt, közügy javára szánt jöve
delme pedig az egyesület alapítványi tőkéjét 342 frttal növelte, s hogy 
a buzgó honleányok emléke„Nógrádmegyei-hölgyek alapitványa“czim 
alatt leend az erdészeti-egyesület történetében is megörökítve.

A uguszt. í-én  reggel Losoncz városa tanácsa és a közgyűlésben 
küldötteik által résztvett egyletek és városok képviselői tisztelegtek az 
önöknél, ez alkalommal az előbbiek szónoka szép szavakban tolmácsolta 
Losoncz városa azon örömét, hogy az országos Erdészeti-Egyesület 
körébe jött, melyet a mindenütt kitűnő figyelemmel és ovatióval fo
gadott elnök hasonló eszmedús szavakkal viszonozott; % 10 órakor 
Volt a közgyűlés megnyitása, Keglevich Béla gr. elnöki beszéde, 

É r k f i n y r .  18C7. 3
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mely az erdőgazdászatra vonatkozólag több nevezetes indítványt 
foglalt magában nagy elismeréssel lön fogadva.

EzutánTörök Sándor országgyűlési képviselő és a közgyűlés 
ügyvezetője Losoncz városa és vidéke nevében fogadván az egyesü
letet a következő üdvözlő beszédet tartotta.

„Tisztelt közgyűlés!
Bocsánatot kérek, hogy, mielőtt a tárgyaláshoz fognánk, figyel- 

möket egy pár perezre igénybe vegyem,.
Azt hiszem nem kell bővebben fejtegetnem azon hatást, melyet 

a socialis mozgalmak az átalános mivelődés fejlődésére gyako
rolnak, — ez ismeretes előttünk ; de mivel e mozgalmak ereje nem 
egyes tényezők különvált-, hanem azoknak egy czélra egyesült törek
véseiben rejlik, bebizonyitá a tapasztalás, hogy az egyesülés az mivel 
nagyobb eredményeket lehet eszközölni. Ennek felismerése szülte 
hazánkban azon egyleteket, melyek a foglalatosságok különféle ne
meiben honunkban nagy haladást idéztek elő. Hogy mily- és méltó
helyet foglal el ezek között az Országos Erdészeti Egyesület bizo
nyítja azon érdekeltség, melyet az ország minden részében maga 
iránt ébresztett.

Es mi e város és vidék lakosai kétszeres örömet érzünk akkor, 
midőn az egyesület tagjait itt körünkben megjelenni látjuk, mert a 
midőn ez által igen megtisztelve vagyunk, másrészt abban pangó er
dészeti gazdálkodásunk felvirágzásának előjelét szemléljük. Azt hisz- 
szük, hogy az Erdészeti-egyesület akkor felelend meg feladatának, 
ha a magasabb nemzetgazdászati szempontokon felül, a magán er
dészeti gazdálkodás viszonyaira is kiterjesztendi figyelmét; mit szem
lélet és tapasztalás által lehet elérni, mire nézve a közgyűléseknek 
az ország különböző vidékein leendő megtartása a legczélszerübb 
eszköznek mutatkozik.

Örömmel ragadom meg tehát az alkalmat, hogy e vidék és vá
ros nevében üdvözletemet fejezzem ki az egyesület körünkben meg
jelent tagjainak ; — üdvözöljem annak elnökét, ki megjelenése által — 
nem csak boldogult édes atyjának, e megye hosszú évek során volt szere
tett főispánjának kedves emlékét melegité fel keblünkben ; hanem 
egyszersmind alkalmat nyújtott arra, hogy ismert haza fiúi buzgalma 
s különösen az egyesület vezetésében tanusitott erélye iránt a biza
lom őszinte szavaival fejezzük ki elismerésünket.

Fogadják tehát a tisztelt egyesület tagjai a legszivélyesb üd
vözletét. Éljenek!“
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A jegyzőkönyvben már fennebb ismertetett tárgyalások bevé- 
geztével délután 3 órakor a casinoi teremben a Losoncz városa által 
adott diszebéd vette kezdetét, írnunk sem kellene, hogy Ceres gazdag 
áldásai mellett válogatott felköszöntések, vig zene, és jó pezsgő eleve- 
niték az ész szikráit.

Délután 6 órakor a társaság útra kelt, hogy a következő két 
napra, melynek nagyobb része a vidék erdőségeinek megnézésére 
volt szánva, Rónyán a lelkes Szentiványi család vendége legyen, fél 
8-ra értünk a kies völgyben fekvő helységbe, hol derék házi urak 
fogadtak s a fenyvesek alatt csinosan díszített mulató hely várt. 
Ez alkalommal szomorúan láttuk az utunkban eső erdők másodszori le
velezését az egyenetlen gyaponcz (phalena bombix-dispar) pusz
títása miatt, melynek rendkívüli nagy mértékben lerakott tojásai 
a jövő évre még kevesebb fatermést jeleznek, ha a hernyók kibúvá
sakor nem leend pár napi hideg esős idő.

A tagok elszállásolását H e r m a n n erdőmester ur és segédje 
K o s t y á l  ur buzgó előzékenységgel végezték, mi megtörténvén a 
nagyobb rész nem sokára a családi lakhoz tartozó szép és tágas kert 
sétányaira jött s minden részről élénk társalgás fejlett ki, mig többen 
a kuglihoz álltak s pár harczjátszmát dobtak ; estére gazdag vacsora 
volt, mondhatni tündéri fénynyel díszített asztalnál, melynek közepén 
egy friss virágokból készített nagy virágbokor ugyancsak virágokból 
kirakva e szavakat tünteté fel „Éljen gróf Keglevich Béla“ ; a Lo- 
sonczról kihozott jó zene itt is megtevé hatását s tán reggelig is eltart 
vala a jó kedv ömlengése, ha nem tudjuk, hogy más nap a csehbrezói 
erdőket szándékunk megnézni.

Auguszt. 8-áii reggel 7 órakor útra indultunk, Zelene, Poltár, 
Csehbrezó községeken és a gyenge szalagu Ipoly vizén át Z a h n ur 
zlatnói üveggyárához értünk; Csehbrezóról menve az üveghutánál 
jóval alább feltűnnek balfelől a jó arányban vegyült lucz- és erdei 
fenyőből álló szép fiatal állabok, melyek kora 14 —18 év, mesterséges 
tenyésztés eredményei s egészséges állapotuk és szép növésük azt 
igazolja, hogy helyükön állanak; a lucz- és erdeifenyő levélzetének 
világosb és sötétebb zöldje valódi festői árnyalatban jelennek meg 
egymás mellett s nem egy pillanatra vonták magukra a természet 
képeiben gyönyörködök figyelmét. Z a h n  ur üveggyárának megnézése 
a visszatérés alkalmára volt fentartva, innen gyalog folytattuk utun
kat azon száraz ergettyühez, melyen emlitett gyár számára szállítják 
 ̂fát; az erdő szélén diszkapu volt állítva e felirattal: „üdv a hazai ér-

3*
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dészet, buzgó pártolóinak“ : a két sorban felállított diszruh's erdőőrök 
tisztelegtek, Hermán úr pedig, mint az ottani erdők kezelője, szép 
szavakban foglalt rövid alkalmi beszédet tartott. Az ergettyü mintegy 
35 fokú hajtással bir s a fával béllelt úsztató csatorna közvetlenül 
alatta van. mely aztán a fát egész az üveggyárig szállítja ; mire oda 
értünk, az ergettyü főpontján álló tótok megkezdték a munkát, mit 
a lassú dörgésszerü moraj előre jelezvén, ki-ki azon igyekezett, hogy 
az ergettyü ütközőjének vetületi határán kívül foglaljon helyet, hogy 
édes énjét az 50 ölnyire magas Ívben kiugró hasábok ellen biztosítsa ; 
gyorsan érkeztek le a hasábok e 120 ölnyi hosszú ergettyün, 
nem szorultak össze és nem is ugrottak ki annak öléből, hanem pe- 
hely-könnyüséggel hulltak egymásután az úsztató csatorna partjára.

A Szentiványi családnak általunk látott csehbrezói erdei a gaz- 
dászat szabályai szerint vannak kezelve, az uralkodó kőzet, melyen 
állanak, nagyobbára zöldegypala, a talaj elegendő mélységű, s a mes
terséges tenyésztéssel nevelt lucz- és erdeifenyők 25—30 évesek, 
5—8 hüvelyk vastagok, egyforma zárlatban állanak; növésük szép 
egyenes s vágatásuk korára kitűnő szerszámfát Ígérnek, melynek jó 
értékét adhat a Tarjánból Losonczfelé folytatólag kiépítendő vasút; 
elszórtan nehány szépnövésü veres fenyőt CpiiHis larix) is láttunk, 
oda nem értve azokat, melyek nedves vagy vizenyős helyen állottak. 
Utunkat az ergettyütől a 25—26001ábnyi magas Bradlora folytattuk, 
e hegycsúcs felé haladva útközben gyéritett tölgyesekre akadtunk, 
ez állabok, kivéve az eshető gyér makktermést, csupán mint legelő ad
nak némi hasznot, a szebb növésű fák, miként a hátramaradt tuskók is 
mutatják, ki vannak véve, a meglevők pedig igen kevés hasznot Ígér
nek és tulajdonosuk előnyére válnék, ha a megromlott zárlatu töl
gyest és bikkest letaroltatva az alantabb szépen diszlő tűlevelűek 
példájára fenyvesekké alakítja át, s ha a szerszámfának szükségelt 
keményfát a hegység alsóbb és szelidebb fekvésű részein fogja ne
veltetni. Az itteni erdőgazdászat az úgynevezett erdei mezőgazdá
szával van összekötve, s ennek sokat köszön a vidék szegényebb 
népsége, mely az eképen nyerhető termőföldön mindennapi kenyerét 
könyebben beszerzi.

Mielőtt a Bradlóra érheténk, egy terjedelmes culturán mentünk 
á t ; ezt a múlt évek szárazsága több helyt nagyon meggyéritette, mi
ért nem kevés utánpótlást kíván ; egyébiránt a megmaradt lucz- és 
erdei fenyők szépek, s a felnőtt bozót, mely néhol ugyan kárukra 
van, a még gyengébbeket kedvesen fogadott árnyékban részesiti.
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A Braillón szép kilátás n_yiii a látvágyó szemnek, s a nap ün
nepélyét mozsarak dörgése kirdeté; kevés esőnk is volt, s bár a je
len alkalomra készített sátor alatt megvizesedtek az asztal abroszai, 
de azért szakácsunk gulyásosa, meg a mindenféle pecsenyék jó párt
fogásnak örvend nettek, inig az eső okozta hideget a kifogyhatlan 
tokaji és pezsgő űzték e l ; itt se hiányzott a zene s az elmés köszön
tésekét sűrű pohárcsengés követte.

Visszatérve, Zahn úr üveggyárát s Wallner tagtársunk vezetése 
mellett a gyártmányok készítési módját néztük meg; itt nem hagy
hatjuk elismerő megemlítés nélkül a lengyel születésű Pantocsek ú r
nak üvegből készített numismaticai gyűjteményét: Pantocsek úr a 
régi pénzeket oly bámulatos hűséggel utánozza üvegből, hogy az, ki 
anyagukat nem ismeri, akár halálra állítaná azok valódiságát, nem csak 
rajzuk, de a rajtok levő penész is oly hű, hogy csupán eredeti 
példányt vélünk látni; Pantocsek úr e találmányáért külföldi elisme
rést is nyert, de úgy tudjuk, hogy nálunk kevesen tudnak róla, mi 
pedig azt nem csak azért, mert hazai és müvegytani szempontból is 
kitűnő, de pénzismei tekintetből is kiváló fontosnak tartjuk, miután 
múzeumok számára és iskolai használatra, a történelem tanításánál se
gédeszközül, ez által vélnők a legritkább példányok leghűbb máso
latát nyerhetni, s igy a másként meg nem szerezhető ritka pénzne
meket, melyek miatt sok gyűjtemény hiányos a használatra, kipótolni.

Estére ismét Konyára jutottunk, hol az egyesület tagjai folyvást 
az erdészetkedvelő Szentiványi család vendégei voltak.

A uguszt. 9-én Kónyán ülés tartatott; a jegyzőkönyvből már 
ismert ügyek tárgyalása után az ülés bezáratván, a tagok a rónyai 
határban lévő veresfenyő állabot nézték meg; hol Divald ur felhívás 
folytán a törzsök elemzésről a következő érdekes előadást tartotta :

„Az erdőgazdaságnak legtöbb esetben az a czélja, hogy lehető 
legnagyobb tartamos pénzjövedelmet szolgáltasson ; e czél azonban 
főleg csak oly fanemek tenyésztése által érhető el, melyek a termő- 
képességi s egyéb beható viszonyokat tekintetbe véve minő- és meny- 
Dyiség szerint legértékesb anyagot szolgáltatnak. — Hogy tehát e 
részt okszerűen intézkedhessünk, szükséges biztosan tudnunk, hogy 
az egyes fanemek minden termőhelyen téregységenként különböző 
korban mily fatömeget szolgáltatnak; átlag véve a fák mily számával 
és azok ismét mily átlagos méretekkel bírnak. Mindezekre nézve az 
úgynevezett termési táblák szolgáltatnak felvilágositást. Ezek fölál
lítására nézve pedig az összes adatokat egyetlenegy helyesen meg-
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választott fából nyerhetjük, ha azt elemezve évgyűrűiről élettörténe
tét leolvsssuk s abból a gazdaság legfontosabb kérdésére nézve 
tanuságos következtetést vonunk.

Ez átlagfa megválasztásának- s az abból nyert adatok alapján a 
termési-táblák fölállításának módját leírni, mai föladatunkhoz nem 
tartozván, röviden csak magát a törzselemzést fogjuk tárgyalni.

Tudjuk, hogy honunk erdeinek minden fái úgy növekednek, 
miszerint a tenyészeti évszakban képződött anyag az előbbi év fája 
és kérge közt foglal helyet, s hogy az évi faképződmény külső kör
széle nagyobb nyílású edényekből állván a fatörzsek harántmetszetén 
a megkülönbözhető gyűrűk száma ugyanannyi év befejezett fanövé
sét jelzi; minélfogva a választott fa földszinti harántmetszetének 
gyűrűit megszámlálván, annak jelenlegi korát tudjuk meg. Ha pedig 
e harántmetszet körületétől a központ felé e gyűrűk minden ötödi
két vagy 10-dikét az átlagos átmérőn megjelöljük, s a törzs vastag
ságát a megjelölt gyűrűk közt meg-meg mérjük, annak tudomásához 
jutunk, hogy az átlagfa 5—5 vagy 10—10 évi korszakaiban mily 
átlagos alsó átmérővel birt.

Fűrészeljük továbbá a törzset 6—6 láb hosszú tőkecsekre, szám
láljuk meg az egyes tőkecsek felső harántmetszetein az évgyűrűket, 
vonjuk le sorrendben e számok mindenikét a legalsó harántmetszet 
gyűrűinek számából és a nyert különbségek kimutatandják, hogy e 
fa hány éves volt 6— 12—18 sat. lábnyi magassága mellett, a miből 
ismét egyszerű közbesités utján könnyen kitudható, hogy az 10—20 
30—100 éves korában mily magasságú volt.

Ha most még valamenyi tőkecs mindig 10—10 gyűrűvel bel
jebb vett átlagátmérőinek körlapjait a tőkecsek hosszával szorozzuk, 
úgy e tiz évi sorrendben vett szorzatok összeadása által a törzs min
denkori köbtartalmát is meghatároztuk.

Vegyük végül tekintetbe, hogy a szabályszerű állabok külön
böző életkoraiban az e g y e s  f ák  á t l a g n ő t é r e i  ú g y  a r á n y 
l a n a k  e g y m á s h o z  m i n t  u g y a n a z o n  f ák  á t l a g m a g a s 
s á g a i n a k  n é g y z e t e i ;  hogy bármi állab fáinak átlagnőterét 
megtudjuk, ha annak térségét a rajta álló fák számával elosztjuk: — 
hogy a kiindulási pontul szolgáló állab nőteréből és annak jelenkori 
és 10 évvel fiatalabb átlagfája magasságából az állab 10 év előtti kor
szakára eső fák, számát, és megfelelő fatömegét kiszámíthatjuk ; meg
nyugvással állíthatjuk miszerint folytatólagos ily eljárás utján a ter
mészettudományok és a mathematika segítségével az átlagtörzs
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egyszerű elemzése alapján az erdőgazdaság legtöbb életkérdéseit 
'Megoldani képesek vagyunk.“

A veresfenyő, mely hazánk számos helyein előnynyel tenyészt
hető fa, előre felhívta a tagok figyelmét, mivel gyors növése és sok
oldalú használhatósága folytán a véle gazdálkodónak szép jövedelmet 
'g ér; — a hely, melyen a rónyai veresfenyő állab elterül, 20—25 
fokú déli lejtő, fái 30—35 évesek s nagyobbára 7—10 hüvelyk vas
tagok, egyenes tiszta növéssel és jó zárlattal; egész mostanig jól te
nyésztek, azonban már csupaszályosok kezdenek lenni s a kellőnél na
gyobb mértékben gyérülnek, minek oka a helyiség melegebb fekvé
sében van ; e lejtőn láttunk még nehány jó-magvu gesztenyefát Í3 
közép terméssel, s másik részében jó karban lévő fiatal erdeifenyő 
állabot.

Ezután Kónyára visszatérve a diszebéd következett lucullusi 
gazdag terítékkel, a Szentiványi család vendégszerető szívélyessége 
ez alkalommal is az e részbeni fogalom legszélesb határáig terjedt, a 
jó kedv, jó zene, meg mulattató köszöntések és kifogyhatlan pezsgő 
most is csak úgy járta mint eddig.

Ebéd után a társaság egy része Rónyáról a vidék gyári életének 
egyik hatalmas mesteréhez Kuhinka Ferencz úrhoz rándult ki, hogy 
megismerje a regényes szinobányai völgyet, — a ki nem hiszi, hogy 
Magyarország a gyári élet kifejtésére alkalmas, az tekintse meg Ku
hinka urnák a szinobányai völgyben levő vaskohóját meg Kossuch 
ur üveggyárát, hol a munkás népnek százai, kicsinyek és nagyok 
egyaránt találnak keresetet életük szükségeinek kielégítésére, s áldják 
kenyeretadó gondviselőjüket. Szinóbánya még nem oly rég puszta 
volt, mig ma munkás élettől pezsgő gyarmat, hol Kuhinka meg Kos
such urak szorgalma dologra törekvő népet nevelt, s hol az ifjú ke
délyű Kuhinka bácsi vendégeinek a fenyvesek aljában önmaga ter
melte ananásszal kedveskedik.

Sziuóbányán az ép oly szivélyes mint kedves háziasszonyok nem 
engedék, hogy frissítők nélkül távozzunk s nagy társaságunknál még 
nagyobb asztal diszes és gazdag teritéke, mindenekelőtt pedig a tár
saságunkat szerencséltető házinők jelenléte csábítottak a tányérok 
meg poharak közelébe.

Estére ügyvezetőnk és országgyűlési képviselő T ö r ö k  Sándor 
ur podrecsányi birtokára értünk : T ö r ö k  ur laka Podrecsány faluja 
atellenében szép fekvésű halmon áll, honnan az egy órányi távolságra 
eső Losoncz felé virágszőnyeggel boritott völgyön át nézhetni, a ház
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átnem ölelhető óriásfenyők árnyában van s gazdája szívélyes figyel
nie és magyaros barátsága a jelenvoltak emlékében sokáig fog élni 
— a szép fekvésű kert, az alatta levő fáczányos s a kiválón gazdákat 
érdeklő látnivalók kedves időtöltést nyújtanak.

Két tárgy van még mit az itt leirt közgyűlésre vonatkozólag e 
helyen is megemlíteni szükségesnek vélünk : egyik, hogy az 1866. évi 
közgyűlés amaz óhajának miszerint az erdő birtokosok erdőtiszteiket 
uradalmaik költségén az egyesület közgyűléseire küldjék s ott általok 
a reájok nézve égetőbb erdészeti kérdések tárgyalását eszközöljék, 
ez első alkalommal nem igen kívántak eleget tenni, miután a sok kö
zül — ide nem értve nehány erdőbirtokos kir. város küldötteit — 
csupán egy volt ki hasonló szándékkal járt e l ; remélj ük azonban, 
hogy erdőbirtokosaink lassanként saját érdekükben is megbarátkoz
nak e kivánatos eljárással.

Másik — hogy az állam szolgálatban lévő erdészek is gyengén 
voltak képvis elve, a korona uradalomtól csupán egy, az alapítványi 
erdészek közül is csak kettő volt jelen, azok közül pedig, kik a bánya
erdők kezelésénél vannak egy sem; szabadjon ezért megemlitenünk, 
hogy az állam szolgálatában lévő erdész uraknak is érdekükben le
hetne az erdészeti közügyek iránt több buzgósággal viseltetni, vagy 
nem tudják-e, hogy az állam is kedvesen fogadja ha az általuk szer
zett tapasztalatokat, mennyiben azok jóknak bizonyultak be, a hazai 
erdőgazdászat javára másokkal is közlendik ? — azért csak fél reá kényel
mes indolentiaval s megkell mutatni, hogy a magyar államnak is van
nak erdészei, kik nem csak azt végzik el mit rájok parancsolnak, ha
nem arra is nyernek időt mi által a közjónak használhatnak ; hisszük 
azért, hogy a jövő közgyűlésről Írandó tudósításban az illető részéről 
hasonló megjegyzésre nem leend ok.

A zárülés Losonczon aug. 10-én reggel volt, a közgyűlés részt
vevői losonczi derék polgártársaiknak s a vendégszerető Szentiványi 
családnak kitüntető barátságát kedves emlékül vitték az ország min
den részeibe, hogy a látott, tapasztalt és hallott tanulságos dolgok 
mellett a s z í v  örömeit is megőrizzék.
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Titkári-jelentés.
Az 1867-it évi közgyűlésen.

Egyesületünknek az utolsó közgyűlés óta vitt ügyvezetéséről 
szólva a tisztelt közgyűlésnek rövideD emlékébe akarom idézni azt, 
mi az 1866. évi decz. 9-én történt újjászületésnek kifolyása, és 
egyesületünk életében a mindnyájunk által remélt szebb jövőnek 
előpostája.

Tudjuk hogy, úgy a magán mint közéletben nehézséggel jár 
valamely megszokott irány vagy meglevő állapotnak ellenkezőre- 
avagy jobbra való vátoztatása, s ez az mit átmeneti időnek neveznek, 
ily átmeneti időszakot tölténk mi is mostanig azon majdnem 8 havi 
időköz alatt, mely alapszabályaink kézhez nyerhetésére szükséges 
volt.

Egyesületünk működésének uj- és olyan irányban kellett megin
dulni, mely mindenekfelett Magyarország erdészeti ügyeinek eme
lésére, minden kitelhető módon és általa felhasználható téren, töre-

Az uj alapszabályok, melyeket a múlt közgyűlés hozott ilyen 
irányt tűznek ki, és az egyesület hazafias czéljáról tanúskodnak, azok 
szellemében s az ott megjelölt czélok elérésére kezdett tehát ez egye
sület működni s itt különösen tagjainak kitartó gyámolitásában bí
zik, és tudjuk, hogy a pályatér sem szűk, melyen az erdészeti 
egyesület a magyar birodalom összes erdeinek szogálatot tehet.

Szép jövő vár az összetartó és egyesült munkásságra, azon
ban a közelmúlt 8 hónap sem homályos korszak életünkben, melynek 
legszebb fényét hazánk azon elismerő ajándéka teszi, mely legin
kább igazolja az újjászületés feletti érdekeltség s az életrevalóság 
szükségét, értem azon hazafias és készséges pártolást, melyben el
nök ő méltóságának hazánk erdőbirtokosaihoz és erdészeti ügybará
taihoz, szellemi és anyagi segélyezés érdekében, intézett felhívása, a 
jók legjobbjai részéről oly meleg résztvétre talált, hogy egyesületünk 
ma 17,469 frt. alapítványi tőkével bir. Rendkívüli nagy. szép, és há
lával fogadható összeg ez azon nemzettől, melynek hazájában meg
fogyasztották a pénzt, és az egykor boldog földön élő jó nép között 
általánossá tették a szükséget s majdnem mindennapivá a nélkü
lözést.
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Kedvező jelek közt és a munka után eredményt ígérő jövő re
ményével indult meg működésünk, és a Pozsonyból Pestre már áttett 
székhely közelebb vitt azon kutfőhez, melyből a hazai cultura fejlesz
tésére, az ország miveltségének és iparának központjában, erdészeti 
ügyeink előmozdítására mi is könyebben meríthetünk; könyv- és irat
tárunk meg szakgyüjteményeink átköltöztetése szintén megtörtént s 
itt csupán azt hozom a tisztelt közgyűlés tudomására, hogy gyűjte
ményeinknek az állat és ásványország körébe tartozó azon részét, mely 
inkább csak iskolai használatra vala alkalmas — melyet eleink is azon 
czélból gyűjtöttek volt, hogy Pozsonyban egy netalán állítandó erdé
szeti szakiskolának taneszközeihez a szükségeseket megszerezzék — 
az egyleti igazgatóság a pozsonyvárosi reáliskolának adományozta, 
hogy ott eredeti rendeltetésének megfelelően ismeretterjesztő esz
közzé váljék.

Az erdészeti szak, mely hazánk jövedelmi forrásainak egyik 
fontos erét képezi, minden eddig nyilatkozott elismerés mellett sem 
juthatott a közfigyelem azon fokára, mely megilletné, és ennek kifolyá
sául tekinthetjük azt is, hogy azon ifiak, kik az erdészeti szakismeret 
megszerzésében fáradoznak, katonai kötelezettség tekintetében — a 
fennálló rendelet hiányos intézkedése folytán — illető sorozó-bizottsá- 
gaik kegyétől függenek, hogy nem részesülnek azon kedvezményben, 
melyben más felsőbbtanintézetek hallgatói,kik velük egyenlő előképzett
ség után lépnek pályájukra; egyesületünk ez állapoton segitni óhajt
ván, a honvédelmi minisztériumhoz e tárgyban tett felterjesztésében 
indokoltan kifejté, hogy az erdész-akademiák rendes hallgatóinak 
esetleges vagy szándékos besoroztatása mennyire káros lenne, s kérte, 
hogy a más tanintézetek hallgatóira nézve fennálló kedvezmény ezekre 
is kiterjesztessék: fájdalom azonban kérésünknek még sem lett azon 
általunk óhajtott eredménye, melyszerint kimondatott volna, hogy 
az erdészeti akadémiák rendes hallgatói is mint más felsőbb 
tanintézeteké egyszerűen menteseknek nyilvánitatnak, hanem csu
pán azon választ nyertük, hogy a selmeczi akadémia növendé
kei a katonakötelezettség alól ez évre .  felvannak mentve, — e 
szerint kérésünk érdemére nézve ugyszólva választ sem kaptunk ; 
remélhetjük egyébiránt, hogy a honvédelemnek törvényhozás utján 
leendő rendezése alkalmával az erdészeti akadémiák hallgatói más 
tanintézetek növendékeivel egyforma előnyöket fognak élvezhetni.

Az se hagyható még emlités nélkül, hogy ugyanakkor midőn 
a fenn ebbi tárgyra nézve folyamodtunk előterjesztésünk zárszavaiban
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a selraeczi akadémia megmagyarositását is kértük, s melyre legked
vezőbb válaszul most már biztosan remélhetőleg azt fogjuk nyerni, 
bogy ott az erdészeti tantárgyak magyar előadása még ez év folytá
ban meg fog kezdetni. *)

Egyesületünk közleményeit, melyből uj alapszabályaink későn 
lett jóváhagyása folytán az 1-ső füzet csak közelebbről jelenhetett 
meg, magyar és német nyelven szerkesztettük — utóbbit is használ
tuk azért, hogy azok is megértsék igazra törekvő czélunkat, kik nyel
vünkben járatlanok.

Belső ügykezelésünk egészen magyar s ezt azért hozzuk fel, 
mert ez is örvendetes újjászületésünk eredménye s mert eltérő a ré
gitől, mennyiben az 185l-ik évtől kezdve egész a multévi deczemb. 
9-ig a magát magyarnak nevező Erdészegylet által minden levelezés 
ügykezelés németül folyt — mig ma csak azoknak Írunk németül, kik
ről tudjuk, hogy a magyar nyelvet nem értik.

A múlt közgyűlés óta 4 választmányi ülésünk volt s ezek alkal
mával a még akkor jóvá nem hagyott alapszabályainkban utóbb czél- 
szerünek felismert némi módosítások tétettek, melyekről annyival 
inkább hitte a választmány, hogy a t. közgyűlés helyeslését fogják 
nyerni mivel azok lényegesebbje az, hogy az egylet tagjai ne csak az 
egyesület jegyzőkönyveit, de minden esztendőben egy évkönyvet is 
kapjanak.

Egyesületünknek a múlt közgyűlés alkalmával 4 alapitó és 755 
rendes tagja volt, azóta kilépett 15 évdijas tag, nagyobbrészt azonban 
olyanok, kik az uj irány életbeléptetését kevésbbé barátságos szemmel 
nézik, s kik helyett már is ugyanannyi csatlakozott.

A tisztelt közgyűlésnek tudomására kell még hoznom hogy az 
évdijastagok előbb emlitett számának egy igen jelentékeny része in
kább csak névleg az egyesület tagja, olyanok ezek kik régebbi évek
ben íratták be magukat, de évdijaikot nem fizették ; többen közülök 
mint utólagosan megtudhatók elhaltak, sokan lakhelyüket változtat
ták s most meg nem találhatók, némelyek pedig talán a résztvételbe is 
beléfáradtak; az egyesületnek pedig minderről nem lévén biztos tudása 
őket a tagok névjegyzékében a növekedő hátralékokkal évről évre 
tovább kell vezetni. Nehogy azonban jövőre hasonló körülmény elő
fordulhasson az uj alapszabályok és ügyvezetés értelmében gondos
kodva van arról, mikép minden tag az egyletbei belépését Írásban 
nyilatkoztassa ki, és a mai nap tartott választmányi ülés határozata

* )  Valóban megkezdetett. Sz.
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folytán, ezen Írásbeli nyilatkozatok nyomtatott példányai közelebbről 
nem csak az újon belépő — de az eddigi tagoknak is meg fognak kül
detni, miért csak is e felhívások visszaérkezte után fogjuk biztosan 
tudni, hogy a következő 3 évre kik az Országos Erdészeti egyesület 
évdijas tagjai.

Ezen a múlt időkben gyökeredző kevésbé kedvező tudositás 
után kétszeres örömmel fogadhatjuk az 1867-ik év azon ajándékát, 
mely az Országos Erdészeti-egyesület jövőjét biztositó alapot tette le.

És itt engedőimet kérek arra, bogy felolvashassam azok neveit, 
kik egyesületünk 17,469 frtnyi alapítványi tőkéjének összegéhez ha
zafias adományaikkal járultak:

Könyvtárunk is szaporodott nehány erdészeti és közgazdasági 
müvei, ezeket részint mint cserepéldányokat kaptuk közleményein
kért, részint pedig a kormánytól és más társulatoktól.

Erdészeti műtani gyűjteményeink száma azonban nem neveke- 
dett s legújabb szaporodásunk e részben a Rombauer Emil ur, marma
rosi erdésztanácsos, által ajándékozott erdészeti szerszámok. Reméljük 
egyébként, hogy szaktársaink az alkalmazásba jöhető újabb eszközök 
és szerszámok-, valamint az erdészeti szakgyüjtemény körébe tartozó 
tárgyak ajándékozásával segélyünkre fognak lenni, vagy azoknak leg
alább méltányos ároni inegszerezhetésére közreműködni.

A választmány folyó teendői mellett, minők a pénztári s belke- 
zelési ügyek elintézése, az egyesület ügyrendjének kidolgozása felől 
is intézkedett, s az illető bizottmány e tárgyban beadott javaslatát a 
tisztelt közgyűlés határozata alá bocsátja.

Ezek után eljutánk a mai naphoz, melynek kedves és kellemes 
bevezetése a megelőző este volt, s melynek egyesületünket kitüntető 
erkölcsi és anyagi ajándékáért, valamint örömeiért Losoncz városa 
mélyen tisztelt közönségének és Nográdmegye nemes keblű hölgyei
nek, a honleányi készségben egymást megelőző jó magyarnőknek és 
leányoknak, úgy hiszem, hogy mindnyájunk legszivélyesben elismerő 
köszönetét nyilvánithatom.

És most a mai napon történtek után is jó reménynyel hisszük, 
hogy a losonczi közgyűlés állit magának oly maradandó emléket, 
melyre a hazai erdőbirtokosok és erdőbarátok mindig csak örömmel 
fognak gondolhatni.

Bedő Albert. *)

*) Ezen, a közgyűlésen felolvasott, névsor a 22, 23 és 24 lapokon látható. Sz.
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Az erdöadó ügyében.
Az 1867-ik évi közgyűlésen előadta Divald Adolf.

Hogy a földbirtokra általában és nevezetesen az erdőre rótt adó 
mérsékelt-e vagy túlságos, azt az állami pénzszükség szempontjából 
eldönteni nem szándékom ; de az erdőgazdaságra annak olyan a visz- 
szahatása, mikép el nem mulaszthattam befolyásos férfiakat már ne
hány évvel ezelőtt figyelmeztetni a pusztulásra, melynek általános 
túlterheltségünknél fogva az erdők napról napra gyorsabban indul
tak ; és — hogy az önfentartás hatalmas ösztöne, mely csak az erköl
csi erő legnagyobb megfeszítése által győzetik le — vagy a kislelkü- 
ség elcsüggedésében lankad el, sorban arra készteti erdőbirtokosain
kat : hogy a kamattal együtt a tőkét is támadják meg s az ősöktől 
öröklött, általuk megtakarított vagyonnal az adódanaidák hordóit töl
tögetni igyekezzenek.

Túlzás ez uram ! — azt felelték erre az illetők ; a földadó a tiszta 
jövedelemnek 16%-át képezi, s a pótadókkal együtt annak vagy 
30%-jára rúg. Nem tagadjuk, hogy ez sok és egy kicsit terhes, de 
kérem szépen, miért pusztulna még el az olyan birtokos, a kinek nagy 
jövedelmei vannak, s ezek minden forintja után tiszta rendelkezésére 
70 kr. marad. —Tessék elhinni, hogy kár volna e követ nagyon moz
gatni ; a jelenlegi adóba az emberek már beleélték magukat és őket 
másra szoktatni valóban nem a legkönyebb feladatok közé tartoznék.

Megdöbbenve hallgattam el és nem tagadhattam egyrészt, mi
szerint az, kinek minden forintjából 70 krajczárt meghagynak, csak
ugyan nem állíthatja még, hogy őt teljesen kifosztották; másrészt 
meg tudtam, hogy az uj adóviszonyokba a birtokosok közül igen szá
mosán — b e l e h a l t a k ,  de hogy azokba magát hacsak egy is bele 
élte volna, azt nem láttam és hallani sem volt alkalmam soha.

Keresve kerestem tehát a rejtély kulcsát; — kifürkésztem egyes 
erdőbirtokok valóságos tiszta jövedelmét, összehasonlítottam azt a 
reájok rótt adóval és ime — a Sphinx megszólalt.

Igaz hogy a birtokos a tiszta jövedelemnek csak 16 és illetőleg 
30o/o-ját fizeti erdőadóul, de azért annak markát még sem szoritja a 
jövedelem minden forintja után 70 krajczár — mert a tiszta jövede-
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lem, mely után a birtokos fizet — nem valami közönséges, emberileg 
elérhető, de — k a t a s t r a l i s  t i s z t a  j ö v e d e l e m ;  az az olyan, 
eszményi, kézzel soha meg nem fogható jövedelem, amit papirosra 
reá teremteni igen — de az erdőből a kamatélvezet rendes utján ki
teremteni nem lehet.

A k a t a s t r a l i s  t i s z t a  j ö v e d e l e m  16 és illetőleg 30%- 
ját fizetni tehát annyit jelent sok esetben, mint az ö s s z e s  v a l ó d i  
t i s z t a j ö v e d e l e m m e l  — s azonfelül még valamicskével adózni!

A jelenlegi erdőadórendszer hibáit részletesen kimutatni s azok 
orvoslására a megfelelő utat megjelölni azon bizottmánynak lesz föl
adata, melyet a t. gyülekezet e czélra kiküldött, s én csak egész áta- 
lánosságban óhajtóm a figyelmet az okok legfőbbjeire fölhívni, me
lyeknél fogva a mostani erdőadó kiállhatatlanná vált; erdőségeinket 
végromlással és erdőgazdaságunkat a kezdetlegesség állapotába való 
visszasiilyesztéssel fenyegeti; a veszély nagysága ugyanis arra kény- 
szeritvén a birtokost, hogy ott és annyit vegyen, a hol és a mennyit 
lehető legolcsóbban lehet; csapjanak bár össze a pusztulás árjai 
gyermekeinek fejei fölött. — Azon okokat kívánom tehát — nem 
taglalni de megnevezni, melyeknél fogva az erdők okszerű kezelése 
lehetetlenné, a rablógazdaság pedig életszükséggé válván, mindinkább 
régi jogába lépett ismét azon már már elhangzott közmondás, mi
szerint az erdőgazda legkiválóbb tulajdonságai — t o m p  a ész  — 
de  é l e s  f e j s z é b ő l  á l l a n a k .

Annak tehát, hogy a k a t a s t r a l i s  t i s z t  a j ö v e d e l e m  oly 
nagyra számíttatott, miszerint 16—30%-ja sok esetben az egész 
v a l ó d i  t i s z t a  j ö v e d e l m e t  is túlszárnyalja, három főoka van.

1. A lehető fatermés kiszámításánál csak a talaj átlagos termő- 
képessége vétetett tekintetbe, elfelejtetvén a második tényező, a tö- 
vön álló fatömegnek is számbavétele. Már pedig azt mindenki tudja, 
hogy a legjobb talaj, ha azon semmi fa sem áll, fatermést és igy erdei 
jövedelmet sem szogáltathat; ennél fogva pedig az is könnyen meg
fogható, hogy az erdőtalaj annak termőképességéhez mért fatermést 
tartamosán csak oly arányban adhat, a milyenben azon a tartamos 
erdőgazdaság fogalmának megfelelő fatömeg a korosztályzatok szüksé
ges fölosztása mellett feltalálható. — A főtényezők egyikének elhanya
golásával mindazon erdőbirtokosok sujtattak, kik fájukat értékcsithe- 
tik ugyan, de kiknek erdeiben a lábán álló megfelelő fatömeg már 
föl nem található, mely eset a nagyobb városok s egyátaljában a 
fogyasztás helyeihez közel eső erdőkre nézve rendesen fönnáll.

© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



47

2. Nem vették tekintetbe, hogy van hazánknak sok erdeje — 
annak hegységes vidékein, ahol ugyan a talaj termőképes, rajta tövin 
álló fatőke is fölösen található — de hiányzik az a bizonyos csekély
ség, mi nélkül jövedelem még sem képzelhető — hiányzik az é r t é k ;  
— mindennek lévén fája, azt megvenni senki sem óhajtja; nincsen 
ára; és hasztalan kinálgatja a birtokos nemcsak fáját, de egész erde
jét is örökbe, csakhogy adójától meneküljön, mert az bizony ingyen 
sem kell senkinek ; ebben is nyilvánulván a nemzetünkbe oltott önfen- 
tartás hatalmas ösztöne!

A h a r m a d i k ok, mely a katastralis tiszta jövedelmet megterem
teni, segitett — különös természete legjobban lesz a következő szám
tani példa által megfejthető: mulhatlan szükségem %ran 100 millió forint
ra ; ennek az erdők tiszta jövedelme 16—30%-ból kell kikerülnie — 
mekkorának mu s z á j  tehát o k v e t l e n ü l  lennie a holdankénti 
tiszta erdőjövedelemnek?

Ha a kiküldött bizottmány az erdőadórendszer fölhozott e három 
hiányán segítvén — a megadóztatást a tényleges viszonyokkal össz
hangzásba hozandja s ez alapon elfogadható törvényjavaslatot készi- 
tend : — akkor ama boldog állapot elérhetőnek látszik még, melynél 
fogva a mostani adórendszerbe b e l e h a l t  birtokosok föléledni és 
magukat az uj viszonyokba lassanként beleélni csakugyan képesek 
leendenek.

A rónyai uradalom erdőgazdászata köréből.
Ez uradalom erdőgazdászatáról 32 évi tapasztalataim alapján a 

következőket van szerencsém közleni:
E r d e i g a z d á s z a t :  azon pagonyokban, melyekben kevés vagy 

épen semmi utánnövés nem mutatkozik, erdei mező gazdászat alkal- 
maztatik és pedig úgy, hogy legelőször is a meglevő fakészlet leta- 
roltatván, a talaj minden tavaszon az arra váró nagy számú válalko- 
zóknak három évre haszonbérbe adatik ; az első két évben burgonya 
termelésre, a harmadik évben pedig futórozs alá (Staudekorn), mely 
is tavaszon árpával vagy zabbal vegyitve vettetik el. — Az erdei 
fenyő csemeték az eként készített talajba a legegyszerűbb módon mi- 
veltetnek; — a vegyes vetésnek azon előnye van, hogy a fenyő
csemeték a nyári hőség ellen, az első évben az árpa, vagy zab által
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a másodikban pedig a rozs által vannak védve, s igy a legjobb siker
nek örvendenek. A válalkozók kötelesek minden 100 □  ölért 3—4 
kézi napszámot adni, mely napszámok ertvényesitésekre használtatnak 
s az uradalmat az erre szükséges kiadásoktól megmentvén, legfeljebb 
a külföldi erdei magvak megszerzése kerül költségben. A felsőbb s 
nagyobb bikkes erdőségekben ugyanezen eljárás foganatosittatik, — 
sajnos megjegyzésével azonban annak, hogy az elmúlt száraz évek 
ezen eljárás mellett is sok kárt okoztak, s újbóli pótültetéseket igé
nyeltek, úgy annyira, hogy faoskoláinkból a fenyőcsemeték egészen 
kifogytak, miért javításaink sem tétethettek meg kellő mértékben.

Az alsóbb cseres és tölgyes sovány talajú pagonyokban erdei 
fenyőmaggal tányérvetés eszközöltetik, vagy a puszta térek fais
kolákban nevelt csemetékkel ültettetnek be.

Alucz-és  e r d e i f e n y ő  c s e m e t é k  n e v e l é s e ,  a következő 
sikeresnek mondható eljárás szerint történik; a fentebb emlitett ve
tőmagvak közé elvetéskor minden pozsonyi mérőbe 10 font fenyő 
mag vegyitettik, igaz ugyan, hogy a fiatal fenyők növése nem oly se
bes hogy azokat úgy mint a faiskolákból három éves korukban kiül
tetni lehetne, de ez itt azért is czélszerü, mert azok nem nőnek — 
oly egyformán mint az elkészített talajú faiskolákban s nem fogynak 
ki egyszerre, hanem több éveken át faiskola gyanánt is — szolgálnak.

A f a o s k o l á k  e l k é s z í t é s e :  a kijelelt helyiségen, hol a 
fa-oskola készítendő őszszel az ott maradt rőzse fát elégetjük, felásván 
a talajt is, tavaszszal e felásás ismétlődik és a föld kigereblyéztetvén 
vető ágyakra osztatik el, a mag elvetése után pedig % hüvelyknyi 
jó erdei földdel szóratik b e ; — az ágyak körül minden irányban két 
láb magas ágas karók üttetnek, s azok rudakkal láttatnak el, melyekre 
lombfa galyakot teszünk, mi által csemetéink a forró nap hevétől 
mentve vannak; — a mag kikelése, után a lombfa gályák ritkítását, 
addig ismételjük, mig csemetéink a szabad éghajlathoz szoknak. A 
vörösfenyőt két éves, a luez- és erdei fenyőt három éves korukban 
ültetjük el.

F o r d a ,  h a s z n á l a t ,  v á g a t á s i á r a k  és  n a p s z á m :  
erdeink 60 éves fordában kezeltetnek, a fa az uradalomban álló üveg- 
és vasgyárakban használtatik fe l; egy köböl fának ára 3 fit. 15 kr. o. é. 
az ölfát a gyáros urak kötelesek elkészítetni, s gyáraikhoz két év 
alatt kihordatni; egy bécsi öl tűzi fának vágatási dija 50—52 kr. a 
fuvaroztatási dij különféle, átlagos számitás szerint midőn az ölfa már 
a gyárnál van köböle 8 ftba kerül; — mu n k a  b é r e k :  egy sze-
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keres napszám 2 ft. férfi napszám 40—50 kr. női napszám pedig 
24 kr.

Me l l é k  l i a s z n á l a t o k : a  felső nógrádmegyei erdei mellékhasz
nálatok igen silányak; magtermésre csak minden Öt vagy hatodik évben 
lehet számítani és akkor is kevés haszonnal, tölgymakk terméskor egy 
darab sertés után 3 ft., bikmakk terméskor pedig 1 ft. 50 kr. fizettetik. 
— Gu b a c s ,  minthogy az uradalomban kevés-mocsárfa van, igen 
ritkán terem, ha pedig megterem, akkor becslés után — a termés a 
fán adatik el.

Az u r a d a l m i  e r d e i  j ö v e d e l e m ,  minden mellékhaszná
latokat ide értve, holdanként legfeljebb 80 krra számitható.

S z o l g á l m á n y o k :  a rónyai uradalomhoz tartozó tiz község
ben az úrbéri szabályozás és tagosítás már megtörténvén, a volt úrbére
seknek erdei illetőségük kiadatott, s igy az erdők teljesen elkülönit- 
tettek. — Az úrbéri erdő illetőség meghatározásánál alapul az úrbéri 
faizási haszonvétel vétetett és az ezen haszonvételnek megfelelő er
dőterület nagyságának meghatározásánál kiszámíttatott az, — hogy 
egy úrbéri házhely után a volt haszonvételhez aránylag az úrbéresek 
évenként hány öl fát kaphattak; a helybeli árak szerint, mennyit ért 
ölenkint azon fa mennyisége, mennyit vágási — és fuvarozási bére ; 
az ölfa árából levonatván az úrbéri viszonszolgálat, vagy is a fuvaro
zás, és a fa vágás-dija, az úrbéri faizási haszonvételnek megfelelő erdő
terület nagysága szakértői becslés utján határoztatott meg; — mi
vel azonban a rónyai uradalomban a volt úrbéreseknek az úrbéri le
gelő és erdő-illetőség többnyire barátságos egyesség utján adatott 
ki, ennélfogva az, a becslés alapján meghatározott mértéknél, minde
nütt nagyobb mennyiségben lett kiszolgáltatva.

E r d ő k á r o k :  l848/ 9-ki hazai események után eleinte az er
dőkben sok kihágások tétettek a volt úrbéresek által, és sajnálattal 
lehet mondani, hogy a volt rendszerek alatti hivatalos hatóságok az 
erdei rendőrség tárgyában kevés erélyt fejtettek k i; — s ha most a 
kihágások kevesednek, ezen kedvező körülményt nem annyira az er
dei rendőrség erélyes alkalmazásának, hanem azon körülménynek 
lehet köszönni, hogy a behozott tagosítások által az úrbéresek erdei
től, az uradalmi erdők el lévén különitve és igy azokba a volt úrbé
resek többé be nem járhatván, a károsításra kevesebb alkalom nyílik.

Kónya augustus 7-én 1867.
Hermann Imre,

Rónya urad. crdöraester.
4Érktniyv. 1867.
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Tölgyerdeink aranyszagáról — a gubacsról.
Irta Erdödi Adolf.

Ha junius második felében tölgyerdeink szélén végig megyünk, 
a kopáncsból előtörő apró makkocska mellett néhol gömbölyüded 
vagy fonálalaku sötétzöld kinövéseket veszünk észre, melyek e 
részt jó esztendőben hova tovább, mind gyakrabban tűnnek sze
münkbe.

E nagyságra és alakra nézve végtelenül különböző, szabályta
lan, hegyes és tompa kidudorodásokkal ellátott, néha csupán vékony 
fonalakból alkotott kinövések eleinte sötét — később világos zöl
dek, majd sárgásak puhák és húsosak, mázos zsiradéktól fény
lők, végül sötét sárgák vagy piszkos barna színűek, kemények és 
szárazak.

E kinövéseket g u b á é  s-nak nevezzük. S ha kocsányos töl
gyeink ágai annak terhe alatt hajladozván, már messziről sárgálla
nak, Israel fiai azt szokták, mondani, hogy az e r d ő n e k  a r a ny -  
s z a g a v a n ;  és valóban nem ok nélkül, miután ezen augusztus 
végefelé már erősen hulló kinövések közőlük már nem egynek, de az 
illető erdőbirtokosnak is aranynyal tölték meg zsebeit.

Ez értékes erdei termékről való tárgyalásunkat a magyar gu- 
bacs ama vegyelemzésének eredményével kezdjük, mely 1854-ben a 
selmeczi akadémián eszközöltetett, — s mely szerint:

Ép penészes
g u b á c s
százalékok

A l é g s z á r a d t  g u b a c s  t a r t a l m a z o t t :
Vízben oldhatlan ré szek e t............................. o c c 41-8,

„ oldható szilárd ré sz e k e t.................... 43.ü5 41-40
„ illő r é s z e k e t ........................ 16.3í 16-79

lOO-oo 100.O((
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S ú l y  a p a d á s  t a r t ó s  s z á r i t á s  u t á n :  
légfürdőben 100 Cels. foka mellet . . . .
vízfürdőben „ „ „ „ ...................
a légszárad t.............................Igubacs cser-
a 120 Cels fok mellett száritottlnye tartalma 
az oldhatlan maradék 1 
a szántott kivonat . ( 
a légszáradt gubacs hamutartalma . . . . 

( az oldhatlan maradékra
i a k iv o n a tra .............................

Az oldhatlan maradék szárított állapotban való 
tü z e r e je .....................................................

hamutartalma

ebből esik

Ép penészes
g u b a c s
százalékok

15.10 
10.94

i5.„ti ;
11 7 0

22. B
I 26 6

17.4
20. s

2- 9  

6. - 
4-08 
1,6
2  9 2

2 .,
s.„

!
1 * 0 3  | 
^ 3 1  |

42
a tiszta 

tüzér

45
széneny
íjéből

A fentebbi táblából kitűnik, hogy a m a g y a r  g u b a c s  tete
mes csernye-mennyiséget tartalmaz, még pedig egyéb kísérletek 
nyomán jelentékenyen nagyobbat, mint más cserzőanyagok, például 
a tölgy — a vörös- és luczfenyő, az éger és nyírfa kérge; nagyob
bat, mint a V a l o n e a ,  a gubacs eme mindinkább terjedő vetély- 
társa, melynek főpiaczai Triest és Yelencze és melyet eleinte főleg 
csak Olaszországban, újabb időben Némethonban is oly mértékben 
használnak, miszerint annak bevitele a legújabb időben évenként már 
30—80 ezer mázsányira rúgott.

Közbevetőleg legyen mondva, hogy számosán és sok ideig a 
Valoneát is gubacsnak tartották, holott az nem egyéb, mint bizonyos 
főleg Török- és Görögországban honos tölgyfajok, nevezetesen a 
Quercus aegylops és a Quercus Valonea makkjainak kopáncsa.

A magyar gubacs azonban nemcsak a fönt említett egyéb cser
zőanyagoknál, de az éjszakiabb fekvésű országok, például Cseh- és 
Morvaország gubacsainál is több csernyével bir, talán ugyanazon 
okból, a miért déliebb vidékek virágjai is illatosabbak, gyümölcsei 
izletesebbek mint a ridegebb kiima alattiaké.

A gubacsot bőr- nevezetesen talpbőr cserzésre használják ; és 
habár nem tagadhatni, hogy az evvel készített árú minőségre nézve 
a Némethon-, Schweiz- és Belgiumban tölgykéreggel cserzett bőrrel 
nem versenyezhet, úgy a gubacs iránt nevezetesen az osztrák monar
chiában mégis nagy előszeretettel viseltetnek, miután az a tölgyké
regnél egyrészt olcsóbb, másrészt meg sokkal gyorsahb cserzést lehetit,

4*
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Használat előtt agubacs e czélra berendezett zúzdákban durva 
porrá töretik, s az igy készült gubacsliszt szinte — bár csekély jelen- • 
tőségü kereskedelmi czikket képez, mely azonban soknemü hamisí
tásoknak van alávetve.

A gubacsból kivonatot is készítenek. Ennek könnyebb szállit- 
liatása és eltarthatása nagy előnyéül szolgálna, csak hogy eddig még 
nem sikerült azt a gubacscsal hasonló hatású minőségben eléállitani.

A kicserzett gubacslisztet kerti trágyául használják.
A gubacsot minősége szerint négy osztályba sorozzák : a 1 e g 

e i ső, el ső,  m á s o d  és h a r m a d r e n d ű b e .  (Hochprima, Prima, 
Sekunda, Terziawaare). Az egyes osztályok használhatósága azok 
áraiban leli kifejezését, melyek szerint a legcsekélyebbb gubacsot a 
legjobbik árának 55—70 százalékján szokták eladni.

Magyarország és Slavonia azon helyein, melyek a kereskedés 
fővonalaitól nem esnek tulmesszire, a gubacs árai 1830—1860-ig kö
vetkezőleg állottak:

E g y  m á z s a  a r a
É v t i z e d  f o r i n t o k b a n .

1 8 3 0 - 4 0  
1 8 4 0 - 5 0  
1850 -  60

4 -  8
5 -  9 
8-12

Bécsben pedig a legelső osztály mázsánkénti ára 1831-től 
1863-ig követknző volt:

a má z s a a má z s a

Év legki-
sebb

legna
gyobb átlagos Év legki

sebb
| legna- 
1 gyobb átlagos

ára o. é. forintokban ára 0. é. forintokban

1831 5% 7% 6 % 1847 67« 9 % 8
1832 6% 774 7 1848 6% 6% 7%
1833 5% 73/4 63/4 1849 67, 9 7%
1834 5% 6% 53/4 1850 9 11% 1 0%
1835 57« 0% 53/4 1851 1074 11% 11
1836 5% 73/ 4 63/4 1852 1 0 % 13 H%
1837 | 67« 7 7. 7% 1853 9% 11% 10%
1838 63/i 8% 7% 1854 7% 9% 8 %
1839 ! 67« 7% 7 1855 7% 9% 8%
1840 67« 11 9 1856 7%4 10 9
1841 10% 12% 11% 1857 9% 11% 1 0%
1842 10% 1774 14% 1858 H% 27% 21%
1843 11% 19 15% 1859 11% 30 21%
1844 -74 10 9 1860 83/4 14% 11%
1845 77« 1 0 % 9 1861 I 8 H% 9%
1846 77« 9% 83/4 1862 1 7% 9% 8%

1 1863 | 7% 9% 8%
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A gubacs árai tehát, bárha az árki mutatások elseje nyomán 
' következetesen növekednek, évenkénti nagyságukban mégis igen in
gadozók. — Oka ennek az, hogy a termések sem minden évben egy
formák, a gubacsot pedig terjeclelmessége miatt és mert hosszú fek
vés által minőségében szenved, soká tartogatni épen nem szeretik. 
Miért is a vevők legjobb árt oly gubacsért fizetnek, melyben, ha né
hányat fölváguak, a pondrót benn és élve találják, a mi az alantabb
nak szerint csak akkor lehetséges, ha a gubacs még nem egészen 
egy esztendős.

Hiányévekben (a mikor ugyanis semmi gubacs sem terem) a 
gubacs kettős árt is elérhet. így midőn 1858-ban őszszel a nyári idő
járás mostohasága s a nagyszerű hernyófalás előre mutatták a gubacs 
termés elmaradását, annak ára Bécsben 13-ról 27 forintra emelkedett.

Eddigi tapasztalások szerint a legdusabb termések, valamint a 
hiányévek is 5—9 évi korszakokban, átlagosan pedig minden 7 év
ben szoktak beállani, a mi gubacskereskedőkre nézve érdekes adat
nak tekinthető.

A gubacs egyedül a kocsános tölgy enyhe kiima alatt fekvő er
deiben szokott bővebben megteremni.

Valaha egész Németországban és az osztrák monarchia éjszak- 
nyugoti tartományaiban is sok gubacs teremhetett, mert századok 
előtt a tölgyesek ott is tetemes tért foglaltak, melyet azóta az eke 
vasa hódított meg vagy tűlevelű s egyéb lágyfaerdők elleptek. Krain 
és Stajerhon melegebb vidékei még nem rég terjedelmes tölgyálla- 
bokkal bírtak, de legújabb időben nagy mennyiségű hajóépitőfa ké
szítése ezeket is annyira megritkitotta, miszerint az ott termő gubacs 
még saját ebbeli szükségletűk födözésére sem elegendő.

Nevezetesebb gubacsterméseket tehát jelenleg már csak a ma
gyar birodalom déliebb fekvésű részei, nevezetesen Slavonia, a Vég
vidék és Magyarország szolgáltatnak. — De az ujabbkori erdőmive- 
lés minálunk is elfogadott elvei e terményre nézve itt is hátrányos 
befolyást gyakorolnak. A terebélyes, századokat élt ritkán álló töl
gyeket, íiatal jó zárlatu állabok helyettesitik, minélfogva a holdan- 
kinti évi fatermés ugyan lényegesen növekedett, a gubacstermés 
azonban rendkivüli mód megapadt. — Es az öreg erdők aránytalanul 
gyorsan tünedeznek, mert egyrészt a faértéke növekedett, a népes
ség szaporodott az ipar és vele a faszükséglet emelkedett; a tölgyfa 
addig használhatlan mennyiségeit a tenger hullámai s a vasutak ta- 
lapzatjai veszik igénybe ; másrészt a szántóföld utáni tudakozódás is
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gyarapodott, végül pedig az utolsó korszak általános tulterheltetései 
alatt görnyedező erdőbirtokosok önfentartásukért folytatni kénysze
rült kétségbeesett küzdelmükben nem érhették be többé erdeik évi 
fatermésével, de az erdőgazdaság állandó tőkéjének anyagkészletét 
is kisebb nagyobb mérvben megtámadni voltak kénytelenek.

Pusztulnak a községeknek faizási illetékjük fejében átengedett 
erdőrészek s igy a gubacstermő államok gyérítésében számos viszony 
közreműködése találkozott

Nincsenek ugyan biztos adataink, mik szerint hazánk gubacs
termő erdőségeinek terjedtségét s azok átlanos gubacstermését meg- 
határozhatnók, de annyit tudunk: mikép e termés nemcsak az összes 
osztrák monarchia bőrcserzésének nagyszerű szükségletét legnagyob- 
bára fedezi, hanem, hogy abból még a külföldre és nevezetesen Né
metországba is vitetik bizonyos mennyiség.

1847-ig mig a magyar birodalmat az osztrák monarchia tarto
mányaitól vámsorompók választották, a kivitel e tartományokba átla
gosan évenként 1831—40-ig 152,000—1845—47-ig 138,000 mázsá- 
nyira rúgott.

Az osztrák monarchia gubacskereskedelmének főpiaczai: Pest, 
Sopron, Pécs és Bécs, a budapesti piacz maga vagy 40,000 mázsát 
vesz évenként igénybe s ebből helyben vagy 25,000 mázsát szoktak 
fölhasználni.

Közel ily nagy lehet Bécsnek szükséglete is.
A pesti kereskedelmi kamara 1863-ki hivatalos jelentésében a 

magyar birodalom országainak termését igen jó években 180,000 
mázsára teszi; e szám azonban, ha azt az osztrák monarchia tarto
mányaiba való fönt kimutatott kivitelhez hasonlítjuk, szembeötlőleg 
csekélynek tűnik föl.

Azon legnagyobbrészt még fönálló gyakorlatnál fogva, misze
rint a gubacsot a fán szokás eladni, az egyes gazdaságok évi termé
sét meghatározni igen bajos, de annyit mégis kimutathatnánk, hogy 
a közvetlen pénzjövedelem, mit a gubacs szolgáltat, mennyire rúg 
átlagosan évenként és erdeink gubacstermő részeire számitva hol
danként. Közöljük itt azon kevés adatot, a minek e részt birtokába 
jutnunk sikerült: a végvidék bródi ezredének és a vukovári urada
lomnak évi gubacs jövedelmét. Tesszük azt azon reményben, hogy 
példánkon indulva ezután többi szaktársaink is közlékenyebbek lesz
nek és az évkönyv szerkesztőségének, ha nem egyebet, úgy legalább az 
illető száraz számokat fogják beküldeni.
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A végvidék bródi ezredének vagy 75,000 holdra terjedő gu- 
bacstermő erdőségei e termény után az utolsó öt év átlagában éven
ként 7994 forintot jövedelmeztek. — A vukovári uradalom erdőségei 
kerekszámban 12,500 holdra terjednek, ezekből a gubaestermő részek 
legfeljebb 5000 holdat tesznek s a jövedelem, mit a gubacs 1840-től 
1865-ig bezárólag évenként szolgáltatott, a következő táblában van 
kimutatva.

Év Jövedelem Év Jövedelem Év Jövedelem

o s z t r á k é r t é k b e n
frt. kr. frt. kr. frt. kr.

1840 4158 63 1847 — _ 1857 307
1841 3339 —

1848?
1849$ i 5742 — 1858 477 50

1842 __ — 1850 2048 34 1859 2000 —

1843 32655 — 1851 2772 — 1860 13615 —

1844 47399 52 1852 1553 60 1861 7102 —

1845 1260 — 1853 — — 1862 208 80
1846 — — 1854 1078 75 1863 4200 —

1855 477 50 1864 1401 —

1856 588 — 1865 650 —
összesen 134033 | 64

E táblázatból látjuk, hogy 26 év alatt csak 4 hiány év volt, ellen
ben 4 dúsan, 7 középszerűen és 11 szegényesen jövedelmező. Átla
gosan pedig e fontos mellékhasználat évi jövedelme 5155frtra rúgott.

Tegyük hozzá, mikép mai nap is számos erdőgazdaság van ha
zánkban, mely csak akkor tud tiszta jövedelmet kimutatni, midőn a 
mellék-használat tárgyai s ezek között nevezetesen a gubacs jól te
rem s hogy ez az osztrák monarchiában már majdnem kizárólagosan 
honunk termékének mondható; végül pedig, hogy e cserző anyag 
után való tudakozódás a borkészítés emelkedésénél fogva napról 
napra élénkebbé válik s igy a gubacs ára következetesen növekedik; 
ha — mondom — mindezeket tekintetbe vesszük, tölgyerdő gazda
ságaink s erdészetünk általános jövedelmezőségének érdekében hisz- 
szünk cselekedni, a midőn t. szaktársaink teljes figyelmét az értékes 
termékre s arra irányozni iparkodunk, hogy gubaestermő erdeinket 
lehetőleg kíméljük, s olyakat utánnöveszteni iparkodjunk ; a gubacs 
legczélszeriibb kezelési és eladási módjával, végül pedig azon föltéte-
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lekkel is tüzetesen megismerkedjünk, melyek a gubacs keletkezésére 
befolyással vannak, liogy igy a m e n n y i r e  ez e m b e r i  h a t a 
l o m b a n  á l l a n a ,  a g u b a c s t e r m é s e k  g y a k o r i s á g á r a , d e  
n e v e z e t e  s e n  b ő s é g é r e  e l ö m o z d i t ó l a g  h a t h a s s u n k .

Oly föladat ez, melynek megoldását tőlünk m a g y a r  e r d é 
s z e k t ő l  várja és méltán követelheti is a világ. Rázzuk le tehát ama 
dermesztő közönyt vállainkról, mely minálunk a legjobb erőket kötve 
tartja, s iparkodjunk kiki tehetsége szerint a közmivelcdés adójának 
reánk1 eső részét leróni. — Fogadják t. olvasóink a fönforgó tárgy 
megvilágitása első lépéséül a következők szellőziésének kísérletét:

1) A gubacs keletkezésének módja és a gubacslégy.
2) A gubacs értékesítése,
3) kezelése,
4) azon befolyás, melyet a gubacstermések gyakoriságának és 

bőségének előmozditására gyakorolhatunk.

í .

A gubacs keletkezése és gubacslégy.

A gubacs keletkezéséről a nagy közönségben, sőt még szaktár
saink közöl is számosán igen kezdetlegesen gondolkoznak.

Némelyek ugyanis azt hiszik, hogy ha makktermő évek nyár 
elején gyakori esők járnak, a nedv tulbősége megrepeszti a makkot 
s az igy támadt hasadékon kiáradó, mindinkább megkeményedő fo
lyadék válik gubacscsá.

Mások a gubacslegyet ismerik ugyan és tudják, hogy az a gu- 
bacsban fejlődik, de e hasznos állatocskák mikénti működéséről nin
csenek tisztában és azt tartják, hogy azok a tölgybimbók nedűjével 
táplálkozván ezek gyönge hártyáját fölrágják, s az igy támadt sebből 
áradna azon olajos nedv, mely a levegőn mindinkább megkeményed
vén bizonyos körülmények között gubacscsá lészen s hogy ezt már 
kifejlett állapotában keresi fel a légy, mikép oda mintegy kész fé
szekbe petéit lerakja.

Voltaképen pedig a gubacslégy---------- no de ideje immár,
hogy mindenek előtt ez állatocskát bemutassuk, annak eredetéről, 
életfolyásáról, szokásairól s igy a gubacs keletkezésre való befolyá
sáról is értekezzünk.

A természet mindenségében él egy család, melyet a tudósok a 
' gubonezok (Cynipidae, Gallicolae) családjának neveztek el. Feltűnő
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benne az, hogy e családnak eddig csak nőtagjait ismeri a világ, a mi
ből következtetik, hogy köztök him nincsen, vagy oly csekély szám
ban, miszerint szaporodásuk a nők öntermék'itése folytán történik, 
vagy egy termékeny ités több ivadékra kihat, mint a levelészcknél.

Neveztesek e család tagjai arról, hogy petéiket mindennemű 
növényrészekbe rakván, gu  b a c s ó  k á t  (Gallen) idéznek elé s a mi 
igen megjegyzésre méltó: a g u b o n c z o k  m i n d e n  e g y e s  n e 
me k ü l ö n  a l a k ú  gu  h á n c s o t  hoz  l é t r e .  — A gubancsok 
különféle idomai tehát nem a növénynek vagy növényrészek, de a gu
bonczok különféleségéből erednek, mert ugyanegy növényen, sőt 
ogyanegy levelen különnemü gubancsokat lelünk, miglen a kocsános 
es kocsántalan tölgyön, sőt kertjeink amerikai tölgyein ugyanegy 
rovar után mindig ugyanegy nemű gubancsra akadunk.

De miután észleletek által be van bizonyitva, hogy- a guban
csok különféleségeit nem a növény, de a rovar okozza, kérdés, hogy 
e kiilönféleség mi által idéztetik elő ? Tekintsük a tölgyek levelein 
található gubanczok számos nemeit s úgy fogjuk találni, hogy azok 
majdnem mindenike a levél alapjának bordáihoz van tűzve, ép úgy a 
bimbó gubancsok a virágcsésze mélyébe. Mindkét esetben a sebzés 
helye vagy módja mindig ugyanaz és miután a gubonczok minden 
nemeinek tojócsöve is egyforma és olyan, hogy avval egyátaljában 
csak egyszerű szúrást létesíthetni, nem marad egyéb hátra, mint föl
tenni, hogy a gubancsok különfélesége a sebbe szivárogtatott külön
nemü, a gubonczok minden nemének sajátságos nedvétől ered.

Anyagtartalmuk szerint a gubancsok jkét csoportra oszolnak : 
nedv- és lisztgubancsokra

A utóbbiak felbőre gyakran hajnemű, hosszú, összevisszaku
száit szálakkal van sűrűén benőve, a felbőr alatt pedig közvetlenül 
a fatest vagyis igen vastagfalu sejtekből álló réteg fekszik. A liszt

éi gubancsok továbbá egy vagy több rekeszüekre,
meztelen vagy beburkolt gubancsokra oszolnak- 
Ez utóbbiak ugyanis látszólag szabadon feküsz- 
nek egy szinte a rovar szúrása által létrehozott 
burokban, mint ez például a g u b a n c s l é g y  
(Cynips Quercus calicis) g u b a c s a  átmetszeté- 
nek mellékelt ábrájából látható. *)

*) Ez értekezésben közölt ábrákat m i n d  a t e r m é s z e t  u t á n  rajzolta 
Belkázy Emil, a vukovári uradalom erdészeti mérnöke és pénztárnoka.
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A rovarok e csoportjából teliát a g u b a c s l é g y  az, mely ér
dekközösségnél fogva mi hozzánk legközelebb áll, és miután családi 
és rokonsági viszonyaival a mennyire az minket illetett, megismer
kedtünk, illő lesz, hogy ezután kizárólag ő vele és lakházával a gu- 
b a c s c s a l ,  vagy a nógrádiak szerint — „ s u s k á v a l “ foglal
kozzunk.

A hártyaröpükhöz (Hymenoptera) tartozó g u b a c s l é g y ,  
melynek, mint említők —himtársát sem mi nem láttuk, semtudtunk- 

. Ital más emberfia még nem szemlélte — igen apró állatocska,
... mint az e rajzból, mely a gubacslegyet természetes nagysá- 

gában ábrázolja, kitűnik.
Feje két reczés szemmel, éles rágonyokkal és minden szem fö

lött egy-egy izeit — a test felénél hosszabb csáppal van ellátva. Tora 
feltűnően puposhátu, piszkos szürke és mezeit; a hozzá illesztett 
négy szárny közöl a két melső sokkal hosszabb, mint a hátsó; öt láb- 
tőizzel biró hat lábuk barna.

Potrohúk fölül fekete és igen fényes, összenyomott; alul szür
kén mezeit, és tojócsővel ellátott, mely egy hüvely alatt és egy tok 
két oldalfala között majdnem egészen elrejtve, hajszálnyi vékony, 
igen hegyes, szarukemény, vörösbarna és a végén lekonyult fulánk- 
nemü testből áll.

Érdekesnek tartjuk t. olvasóinknak e rovarkákák egyes részeit 
tetemesen nagyitva is bemutatni.

a) csáp ; b)
szem ; c) szájré- U
szék; d) rágo- 
nyok; e) állka
pocs falámok; f) 
ajkfalámok ; g) 
mellső szárny; h) 
hátsó szárny; i) 
potroh; k) tojó
cső ; 1) hüvely : 
m) a tok két ol
dalfala ; k) 1) m) a 
tojócső,hüvely és 
tok alulról nézve.

A gubacslégy legnagyobbrészt a kocsános tölgy virágzása ide-
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jeben rágja magát keresztül ama tojásalaku 1-ső ábránkban természe
tes nagyságban rajzolt gubancsból, melyben az időjárás viszontagsá
gai ellen vastag és kemény burokja — a g u b a c s  által védve egész 
addigi életét eltölté. Az igy kiszabadult légy rendszerint csak a ko- 
csános tölgy nővirága csészéjének alját szokta, mégpedig belül meg
fúrni s a furlyukba egy petét rakni. Miután azonban minden légy 
potrohában szá
mos pete talál
ható — mint azt 
a természet után 
nagyított mérv
ben rajzolt áb
ránk mutatja, 
llgy majdnem 
bizonyos, hogy 
egyetlen egy
légy igen számos virágot képes megtermékiteni, különben ugyanis 
a sok petének nem lenne czélja; pazar vesztegetést pedig a termé
szet háztartásában nem ismerünk.

A fönt rajzolt peték továbbá egy a szoba téli melegében kifej
lett légy potrohából voltak véve, melynek a közösülésre nem volt 
módja, s ez ismét a gubacsiegyek öntermékitése mellett szól.

Néha azonban a légy a kocsántalan tölgy virágját, vagy a ko- 
csános tölgy virágkocsánját is megfúrja, mi kétséget nem szenved
het, miután 1855-ben köztiszteletben álló szaktársunk Greiner ur Po
zsonyban az erdészek akkori gyűlésén, galyakat mutatott a kocsán
talan tölgyről, melyek makkkopáncsaiban gubacsok ültek, valamint 
makkkocsánt is, melyen két gubacs volt látható.

A gubacslégy petéi nagyobbak a tojócső átmérőjénél, s hegy 
mindamellett is azon át az illető növényrészbe jöhetnek, következő
leg magyarázható. A 
tojásalaku, folyadék
kal megtölt pete igen 
hosszú és vékony 
nyulványnyal bir, 
melyet a légy tojó
csövén át a furlyukba bocsájt, a még testében lévő pete megtölt vé
géből a folyadékot lassanként beleszoritja, mi által a vastag vég is 
annyira megalapul, hogy a csövön átmehet. — A fúrás által megseb-
© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



60

zett növényrészből kiforró nedv a petét az 1-ső ábrában rajzolt gu- 
bancs alakban fogja körül, miglen az utánszivárgó folyadék e gu- 
bancsnak védkönpenyévé vagyis g u b a c s c s á  fejlődik.

Nagyrészt a gubacs elnyomja a makkot, a kopancsot egészen 
betöltvén és azon túláradván ; sok esetben azonban a gubacs mellett 
makk is fejlődik. Lehet, hogy az előbbi eset akkor áll be, midőn a 
sebből erősen forr a nedv; vagy hogy a makk fejlődhetése a helytől 
is fóltételeztetik, hová a gubacslégy petéjét a virágcsészébe rakta.— 
Néha a gubacs a fejlődő makk hártyáját is megrepeszti s az igy tá
madt repedéken forr elő.

Ily különböző módon fejlődő és tökélyesen kifejlett gubacsokat 
következő ábráink mutatnak.
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A petékből rövid idő alatt kibúvó liengerded, sárgásfeliér, lábat
lan, fején fekete ponttal ellátott pondróféle alakokkal a gubacs is 
egyre nő, sárgul, keményedik, auguszt. második felében és Septem
ber hóban a fákról legnagyobbrészt lepotyog, s ha föl nem szedik, a 
gubacslégy alakja benne telel az erdő lombjába temetve, mig az 
rendszerint a hőség azon összege által, mely a tölgyek virágjait ki
fejti, teljesen átalakulva légygyé válik: tápüregét fölrágja, a gu- 
bacsnak a fentebbi első ábrán jelölt a nyilásán kibúvik, a kocsános 
tölgy virágjait megfúrván neme föntartásáról gondoskodik és 
meghal.
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A gubacs értékitése.
Az erdőbirtokosok a gubacsot minálunk rendesen a fán szokták 

ajánlatok vagy árverezés utján eladni. Az eladási árak alapjául mé
rőnként a kezelesi költségek levonása után a remélhető piaczi ár 
szolgál. A mérők mennyiségét pedig az erdészeti személyzet becslése 
nyomán szokás számba venni.

A fán függő gubacs becslése azonban valami, a miért csak né
mileg is jót állani mi legalább nem mernénk, s ezt t. olvasóink igen 
megbocsáthatónak fogják tartani, ha velők az e részt szokásos eljá
rást habár röviden is megismertetjük.

A becslők midőn a gubacs már sárgulni kezd, legelőször is vé
gig járják az illető erdők széleit s a fák számát is tekintetbe véve ipar
kodnak a termés mennyiségét meghatározni. Azután at erdő belse
jébe mennek s miután a gubacsok ott, hacsak némileg zárolt erdőben 
is főleg a fák koronáin ülnek, helylyel helylyel a magával vitt fakú
szót fölküldik oly fa tetejére, a honnét az négy, öt vagy több tölgyet 
is beláthat. Rendesen azután következő párbeszét keletkezik:

E r d é s z: Van e gubacs oda fent'?
F a k ú s z ó :  Van valami!
E r d. No hányat látsz ?
F k Látok hármat — kilenczet — húszat sat.
Érd.  Hát a körülálló fákon ?
F k. — Az egyiken kettőt, a másikon semmit, a harmadikon 

hatot sat.
Ér d .  Vágj le hát oly gályát a melyiken van valami, dobd le s 

gyere te is utána.
E kivül az ember az átvágatokat, tisztásokat is bejárja, minden 

hozzáférhető fát még megvizsgál, megörül, ha sokat lát — elbusulja 
magát ha nyaka is belefájult a sok nézésbe s még sem tudott egy ket
tőnél többet észrevenni. Járásközben lába alá is néz, összeszedegeti 
a talált gubacsot, zsebre rakja s gyakran oly helyen a hol gondolja, 
hogy a vevők megbízottjai is meg fognak fordulni, szépen ismét el- 
szórogatja sat. — Ezek tehát az adatok, melyek a becslés alapjáid 
szolgálnak. Ezek birtokában a becslők Ö3szeütik fejeiket és némi gon
dolkozás, számitgatás — nevezetesen előbbi évek eredményeire való 
visszaemlékezés után kimondják, hogy ez erdőrészben összesen — 
vagy holdanként ennyi gubacsra lehet számitanunk.

II.
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Es ha módjában volna az illetőknek, számosabb év eredményei
ről valóban biztos tudomást szerezni, úgy jó emlékező tehetségnek 
örvendő ember bele gyakorolhatná magát a megközelítő becslésbe, 
>gy következtetvén : tavaly, harmad, negyedéve az erdő szélei kö
rülbelül oly képet mutattak, bent is annyit találtunk, mint most — 
az eredmény volt ezer mérő, annyira tehát vagy valamivel többre 
kevesebbre most is számíthatunk.

Ámde a baj épen ott fészkel, hogy a vevőtől vajmi ritkán lehet 
az eredményt megtudni, s igy e visszaemlékezés értéke is csak odáig 
megy; tavaly, harmadéve sat. közel azt találtam, mit az idén ; akkor 
a termést 500 mérőre becsültem: e becslés alapján fizettek a vevők 
ennyit s az eredménynyel meg voltak elégedve, tehát sat.

Csakhogy ez eredmény igen gyakran nem annyira az én — 
mint inkább a szomszéd m eg sem  v e t t  erdei gubacs termésétől
függ-

Az ily becslők közöl azonban némelyek mégis elhitetik maguk
kal, hogy a föntebbi eljárás alapján nem is hibázhatnak, bárha nem 
egyszer történik, a mit 1863-ban nem messzire mihozzánk saját sze
meimmel láttam. Ott ugyanis az illetők a termést 12199 mérőre be
csülték, lett pedig az eredmény közel 80,000 mérő !

Ily botrányok kikerülése végett már nem egy birtokos az el
adás más útjaira tért.

Vannak, kik az egész gubacsszedést vállalkozókra bizzák és 
meghatározott ár helyett annak bizonyos részletét, — felét vagy 3/ 4-ét 
fogadják fizetésül; e rendszer legrosszabb oldala a szigorú ellenőr
ködés szükségében áll.

Legbiztosabban járnak el azok, kik a gubacsot saját költségü
kön szedetik, s annak idejében mint kész árut eladják.

Ez állítás helyessége mellett — általában véve nem csak a 
józan ész, de számos példák is bizonyítanak.

így t. szaktársunk Greiner elmondá a magyarországi erdészek 
1852-ki gyűlésén, miszerint tud uradalmat, hol azelőtt a makk és fán 
eladott gubacsért együttesen is legfeljebb 10—12,000 forintot kap
tak évenként — 1840 óta azon uraság önköltségen szedeti a guba
csot, s azóta az maga is gyakran 20—30,000 forintot jövedelmezett 
egy évben.

Továbbá : „egy kis erdő gubacstermését árverezés alkalmával 
50 ftért ajánlgatták, de nem akadt vevő reá. Az eladó egyik ismerője 
azonban, hogy az árverezést folyamatba hozza, 51 ftot Ígért s többet
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Ígérő nem lévén, a gubacsot szedetnie kellett, s — annyit kapott, 
hogy eladás után 400 ft. tiszta haszon nyomta a markát.“

Egy község a határbeli erdőben megvette a makkot és a guba
csot 300 fton s a gubacsért 2000 ftot vett be.

ismét egy erdőrészben 600 ftért kínálták a gubacsot, a vevők 
csak 500 ftot adogadtak, a birtokos tehát önköltségén szedette és 
3000 forintot kapott sat

Másrészt azonban tekintetbe kell venni, hogy e rendszer gyak
ran nagyobb előleges költekezést, jól rendezett és aránylag nagyszá
mú őrszemélyzetet igényel.

Vannak ugyan, kik azt mondják, hogy a gubacsszedés és keze
lés aránylag rövid idejére a birtokos csakugyan szerezhet alkalmasb 
őrszemélyzetet, mint a vevő; s ez elméletileg véve nem is eshetik 
kifogás alá, de a gyakorlati életben a dolog még sem áll egészen úgy. 
Mert ha én mint birtokos a gubacsot eladom, a vevő biztos lehet 
benne, hogy nem fogom őt meglopni, de ha magam szedetem azt — 
s mérőnként szedésbérül, mint rendesen 1 ft. vagy 1 frt. 30 krt fize
tek, úgy korántsem esküszöm reá, hogy szomszédom termésének 
megvevője nem fogja-e az én gubacsomat mérőnként saját szedőim
től 1 frt. 60 krjával beváltani.

Ha azonkívül gubacstermő erdeim nem egy testben feküsznek, 
de apró, egymástól távol eső részletekben szétszórvák, a megőrzés, 
szedés, kezelés annyival több bajjal jár. Sőt megesik, hogy néha — 
főleg ha szomszédomban nagy erdők termését más vette meg, — sa
ját igazán csekély termésemért váratlan összeget adnak, a nélkül, 
hogy a vevő rósz üzletről panaszkodhatnék.

Ha tehát az önköltségen való szedés és kezelés általában és 
rendszerint a legokszerübb is, mert a birtokos érdekeinek leginkább 
megfelelő, úgy mégis vannak körülmények és helyi viszonyok, me
lyek mellett a kevés biztosságot nyújtó becslés nyomán való eladás 
aiánlhatóbb.

III
A gubacs kezelést*.

A gubacs szedése legelőnyösebben mindjárt annak a fákról 
való lepotyogása után történik, s rendszerint augustus közepétől 
September végéig tart, mely idő alatt a gubacstermő erdőrészekbe 
semminemű marhát sem szabad bocsájtani, nehogy az a gubacs ello
pása vagy földbe túrása által a birtokost vagy bérlőt károsítsa.

A szedést nevezetesen száraz esőtlen időben kell eszközölni, s
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ha közben eső állana be, félbeszakasztani. Tekintettel kell lenni reá, 
hogy éretlen zöld gubacs — mit a pajkos gyerkŐcz szedők gyakran 
a fáról leütnek — az érett és száraz közé ne vegyüljön ; hogy egy- 
atalában csak jó gubacs szedessék.

A szedőnek nem szabad a gubacsot egész napon át vagy azon
túl zsákban vagy zárt helyiségben tartani, nehogy az megpenészed- 
jék, mi által tekintetre és jóságra nézve egyaránt veszitene. Meny
nyire értékteleniti a gubacsot penészedése, már e termény vegyelem- 
zésének kimutatása alkalmával közöltük, mely szerint a jól kezelt áru 
22l/ a — a penészes ellenben csak IT1/^0/,, csernyét tartalmazott.

A szedés különben vagy napszámban vagy és pedig legelőnyö
sebben mérőszámra eszközöltetik.

A fölszedett gubacsot, hogy az rövidebb vagy hosszabb, néha 
több évre terjedő raktározása alatt értékéből ne veszitsen tökélete
sen meg kell száritani.

E czélra lehetőleg közel a raktárhoz — minek rendszerint ku- 
koricza górét szoktak használni, szellős szabad helyen a gubacs várt 
mennyiségének megfelelő nagyságú tért kell előkészíteni, melyre 
deszkahidlást raknak metszett léczekre úgy, hogy azt a levegő átjár
hassa, s hogy annak némi lejtése is legyen, miszerint rögtöni eső 
beálltával a viz könyebben lecsuroghasson.

Ez állványokon a gubacs sekély rétegben szétterittet.ik s abból 
legelőször is a szedésközben még benn maradt éretlen és penészes 
kikülönittetvén, a hátramadt rész — az időjáráshoz képest 2—6 
napig tartó lapátolás által teljesen megszáritva a raktárba vitetik.

E lapátolás által a gubacs a reá ragadt földtől, homok- s egyéb 
piszoktól megtisztul és hegyes csúcsai leütődvén gömbölyüded ido
mot nyer, minőt az illető kereskedők leginkább kedvelnek.

Ha szellőztetés vagy szántás közben eső áll be, a gubacsot ra
kásra lapátolják és gyékényekkel betakarják; ugyanazt teszik vele 
é jszaka is, nehogy azt eső érje vagy a harmattól megnedvesedjék.

Különben a raktározott snibacsot is nevezetesen tavasszal és ősszelO

gyakran ismételve kell lapátolni, hogy a romlástól bizton megóvassék.
A kiválogatott éretlen vagy nedves, penészes, földdel vagy 

egyéb piszokkal csunyitott gubacsnak értékesithető áruczikké való 
elkészítése valamivel több bajjal jár. E czélra ugyanis oly tért kell 
készíteni, melynek alja is, oldalai is deszkával kirakvák, a mi igen 
könnyen eszközölhető a kukoricza górék alatt, ha azok oszlopokon 
állanak. — E zárt hidláson a szellőztetett vagy légszárítóit gubacsot 

É v k ö n y v . 1867. 5
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lapáttal erősen és addig ismételve vetik a falnak, mig az a piszoktól 
telhetőleg megszabadult.

Az egészen friss gubacs szellőztetés és hegyes csúcsainak lekop- 
tatása folytán súlyának közel ötödét, további fekvés és tökéletes meg- 
száradás után pedig súlyának és tériméjének még 8 —l2°/0-ját veszíti.

Minálunk a gubacs mázsáját 120 fontjával számítják és ezt gu- 
bacsköbölnek is nevezik, mely három pozsonyi mérővel egyenlő.

A gubacsot jól letaposva és tetőzve szokás a szedőktől átvenni; 
s a friss gubacs ily mérőjének súlya 53 font, a szellőzötté 44 font, és 
a teljesen száradt, hosszabb ideig raktározott gubacs lecsapott mérő
jének súlya 36 font.

Azon szokás, friss gubacsot tetőzve és betaposva átvenni s ez 
áru mázsáját 120 fontjával számitani, aligha nem oly czélból eredt, 
hogy a megszáradt gubacsból is ugyanannyi rendes mázsa vagy mérő 
kerüljön, a mennyi abból eredetileg átvétetett.

IV.
A gubacstern iések  bőségének és gyakoriságának  előmozdí

tá sá ró l.
Képesek vagyunk-e egyátaljában a gubacstermések bőségének 

és gyakoriságának előmozdítására és mily mértékben befolyni, e kér
désre legjobban felelhetünk, ha a gubacskeletkezés tényezőit vesz- 
szük szemügyre. — Tudjuk az eddigiek után, hogy a gubacs majdnem 
kirekesztőleg csak a kocsános tölgy makk-kopáncsain terem s hogy 
az úgy keletkezik, miszerint a gubacslégy a gyönge virágocska zöld 
csészéjét megfúrván, abba rakja petéjét. Mondhatjuk tehát, hogy 
általában véve tölgyvirágzás nélkül nincsen gubacs; de másrészt meg e 
tekintetben egészen hasztalan virágzik a tölgy, ha gubacslégy nincsen.

A g u b a c s k e 1e t k e z é s e g y i k f ő t é n y e z ő j e  t e h á t  a 
t ö l g y v i r á g z á s  s ennek gyakoriságát vagy bőségét erdeink ok
szerű növelése és ápolása, rendszeres gyéritése utján némikép ugyan 
szinte előmozdihtatjuk, általában véve azonban e részt igen csekély 
a befolyásunk. Már meglevő öreg erdeinkre nézve pedig majdnem 
épen semmi; hacsak azon — a fa teljes értéktelensége korában czél- 
szerünek látszhatott vandalismust nem akarjuk követni, melylyel 
Borsod-, Abauj-, Tornamegyében s egyebütt is egész állabokat 2—3 
ölnyi magasságban a virágzás s igy a m a k k - é s g u b a c s t e r m é s  
gyarapítása czéljából letetőztek. — Mert ugyanis mit tehetünk elle
ne, ha szépen virágzó erdeinket a késői fagy leforrázza, a jég elveri, 
a hernyók mindenféle nemeinek beláthatlan sokasága megeszi, melyek
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közöl például a Phalena Bombix chrisorhoea a fakoronák galyvégein 
szétszórva fészkel ? — Ezek ellen nagyban csak Isten oltalmazhat, 
ki mindennek megszabta határát. így e hernyók is rendesen úgy pusz
tulnak, ha annyira elszaporodtak, hogy az erdők összes lombozatját 
fölfalván, a fákról a cserjékre ereszkednek s miután ezeket is meget
ték, a fűnek indulnak s mégsem tudnak annyi tápanyagra szert tenni, 
a mennyi teljes kifejlésükhez szükséges; — vagy ha korai tavasz 
verőfénye kiesalja őket fészkeikből, erre eső kerekedik s ez a lég rög
töni meghűlése folytán reájok fagy.

De miután tölgyeseink virágzására csak oly kevés befolyást tu
dunk érvényesíteni, világos, hogy a g u b a c s t e r m é s  e l é  mo z d í 
t á s á b a n  mi n d e n  b e h a t á s u n k  e g y e d ü l  a g u b a c s i é g y -  
nek  f ö n t a r t á s á b a n  Össze p o n t o s  u l ha t ,  s hogy e részt 
minden lehetőt megtettünk, ha odáig fogtuk vihetni a dolgot, hogy 
tölgyerdeink g u b a c s i e g y e k  h i á n y a  v é g e t t  hasztalan ne vi
rágozhassanak.

E kérdés további tárgyalásánál tehát csak azon eszközökről 
leend szó. melyek a gubacslégynek erdeiekben folytonos és nagyobb 
mennyiségben való föntartását létesíteni alkalmasak.

Tisztelt szaktársunk Kemmel Ferencz, ki már több mint 20 éve
gazdálkodik gu- 
bacstermő er

dőkben, — s ki 
mint jó szomszé
dom — e részt 
számos fölvilágo-

erdeinkben való 
föntartására néz
ve is ajánlott mó
dot, mely czél- 
hoz ugyan sem
miképen sem ve
zethet, de melyet 
czáfolva közölni 
mégis érdekes
nek sőt szüksé
gesnek tartunk, 

5*

sitassal szolgált, 
a gubacslégynek
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mert. lehet, hogy t. olvasóink közöl vannak még többen is, kik az ál
tala nagy előszeretettel éveken át ápolt csalódásban élnek.

K. ugyanis kocsántalan tölgyeken gyakran látott olynemü sző
rös gubanczokat, a minőt 67. laponi ábránk természetes nagyságban 
mutat. — Ezeket vizsgálgatván, bennök a gubacslégy pondrójához 
hasonló pondrót lelt, s az abból fejlett rovart is a gubacslégygyel 
azonosnak tartotta.

Látván továbbá, miszsrint e szőrgubanczot nem szedi föl senki, 
ebben a gubacslégy föntartásának anyagát biztosítva gondolá s egy
szerűen azt javaslá, hogy a mit e czélbol maga is gyakorolt — uj er
dők ültetésénél kocsántalan tölgyeket elegyítsünk a kocsánosak közé; 
öreg állabjainkban pedig a meglevő kocsántalanokat kímélettel tar
togassuk.

Fájdalom; hogy e föltevések alapja — csalódás. A mint ugyan
is már megjegyeztük, közvetlen észleletek nyomán teljesen bebizo- 
nyitottnak tekinthető, hogy a gubonczok ugyanegy neme mindig csak 
ugyanazon gubacsformát idézheti elő; miszerint tehát a gu b a c s- 
l é g y  szúrása folytán a kocsántalan tölgy is csak gubacsot teremhet, 
a mint azt Greiner a kocsántalan tölgy — valóságos gubacsot ter
mett gályáinakelőmutatásaáltal k é z z e l  foghatólagbizonyíto tta ,

s a mit mi a jelen 
ábrával erősíthetni 
hiszünk.

Itteni rajzunk 
ugyanis egy kocsá- 
nos tölgyről szakasz
tott galyacskát mu
tat, melyben világo
san látható,miszerint 
a szőrgubancz anyja 
és a gubacsénem le
het egy,  mert az 
már csakugyan igen 
bajosan lenne ma
gyarázható , hogy 
ugyanazon rovar 

ugyanazon galyacs- 
ka egyik virágján 
g u b a c s o t ,  annak
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szomszéd virágján pedig s z ő r g u b a n c z o t  szüljön. Sőt ebből az 
következik, hogy s z ő r g u b a n o z  okozója, talán a Cynips rosae 
folii — a kocsános tölgy virágján is csak kasznavehetlen s z ő r g u 
banczot szül; ennél fogva pedig gubacsterméseink gyarapítását a 
koosántalan tölgy semmi részben sem közvetítheti.

A gubacslégy föntartása eszközlésének kérdését 1855-ben a 
magyar erdészegylet is értekezletei állandó tárgyául — se részt min
denek előtt szükségesnek a C y n i p s  Q u e r e us c a l i c i s  élet
módja kipuhatolását nyilatkoztatta. Ennélfogva az egyesület akkori 
titkára, most a dárdai uradalom t. igazgatója Kolaczek ur a szakem
bereket következő kérdések megoldásában való részvétre szólította :

1. Mikor jelenik meg a tökéletes rovar — a légy? mily hőmér- 
sék és micsoda időjárási viszonyok között; minő befolyással vannak 
ezek a rovar gyarapodására és nevezetesen közösülésére nézve ?

2. Hol tartózkodik a rovar ?
3. Mikor szállja meg a légy nagyobb számban a tölgy nővirág

ja it; mikor fúrja meg azokat, hogy petéit oda rakhassa? mely része
ket éri a szúrás; hány petét rak a légy egy szúrás után ; mily alakja 
és egyéb minőségei vannak a petének ; a rovar csak egyszer tojik-e 
vagy többször is ?

4. Mikor búvik elő a pondró? mily alakja van annak ? mily vál
tozásokon megy át a pondró rovar állapotjából, mig tökéletes légy
alakot nyer és a rovar egyes átalakulásai közben hogyan változik a 
szenvedő rész, az illető virág?

5. Mit tesz a rovar, hogy lakhelyéből a gubacsból szabadulhas
son és mikor történik az ?

Hogy e kérdések megoldásáhez járult-e valaki, köztudomásra 
eddig nem jutott. Úgy hiszszük azonban, mikép jelen értekezésünk
ben azokra nem ugyan kimeritően, de mégis annyira kielégitőleg si
került felelnünk, hogy e válasz nyomán a gubacslégy föntartása kö
rüli teendőink iránt némileg tájékozhassuk magunkat.

Tudjuk ugyanis, hogy a gubacslégy minden átalakulásain a 
gubacs üregében ülő tojásalaku gubancsban esik á t ; hogy a pondró 
a gubacsban telel; hogy annak légygyé változása a hőség ugyanazon 
összegét veszi igénybe, mely a tölgy virágjainak kifejléséhez szüksé
ges ; s hogy a légy öntermékités által szaporodik.

Tudjuk továbbá, hogy a légy a tölgyeket virágzásuk egész ideje 
alatt szokta megszállani, s petéit akkor a virágcsészékbe lerakni; 
hogy az egy virágcsészébe rendesen csak egy petét helyez s hogy a
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legyek pondrójában található peték száma szerint azok egyike igen 
sok virágot képes megtermékiteni, és végül, hogy a rovar a guban- 
csot erős rágonyaival fölrágván, a gubacs üregéből annak kész nyí
lásán át szabadul.

Következik pedig mindezekből, hogy igen természetesen a bő
ven termő gubacsévek csak ritkán következhetnek egymásra, miután 
az augusztus — szeptemberben fölszedett gubacsokban a légy szaporo
dásának majdnem minden anyaga széles világgá vitetik. A légy tehát 
csak a földön felejtett egyes gubacsokból kénytelen lassankint ismét 
annyira fölszaporodni, hogy minden egyéb körülmények kedvező 
Összevágása alkalmával újra bő gubacstermésre számíthassunk.

Es meglehet, hogy e részt még sokkal roszabbul állana a dolog, 
ha Slavoniában és a végvidéken is oly szorgalmasan szednék a guba- 
csot, mint az Magyarország némely részeiben már régibb idő óta 
történik.

Itt azonban szerencsénkre főleg bőtermő években a gubacsok 
egy része még fekve marad s úgy látszik, hogy a gubacslégy mesz- 
szibb vidékekre is vándorolhat, mert az előhegyek erdeiben gyakran 
számos évig nem látni gubacsot, még jó makktermő években sem; 
de oly esztendőkben igen, melyekben mindenfelé bő gubacstermés 
uralkodik. — Hitünk szerint a gubacslégy egyedül a gubacsban fej
lődik, s azon imitt-amott nyilvánitott nézetnek, hogy az a levelekbe, 
a fák fiatal részeinek kérgébe, vagy a tölgy korhadó ágaiban is le
rakja petéit, s ott fejlődik, semmi alapját sem látjuk.

Ez elméletnek azon tényként elfogadott eset szolgált támaszául, 
mely szerint a gubasslégy oly években sem vész ki, midőn makkter
més, vagyis inkább tölgyvirágzás nincsen. De ilyen esztendő véle
ményünk szerint nem igen létezhetett még eddig, mert tölgyeseink 
annyira terjedelmes lánczolatában imitt-amott csak mindig volt egy 
kis virágzás, és hihetőbb, hogy az egy helyütt elszaporodott legyek 
más vidékek felé vándorolva, azokat is megtermékitették.

Az előreboesáíottak után kimondhatjuk immár, hogy gubacs- 
terméseink egyik főtényezőjének — a gubacslégynek — erdeink e 
leghasznosabb állatkájának folytonosan nagyobb számban való fön- 
tartásáról úgy fogunk gondoskodni legszélszerübben, ha az t, mi 
j e l e n l e g  i mi t t - a mo t t  e s e t l e g e s e n  t ö r t é n t ,  m i n d e n  
t ö l g y e s e i n k b e n  — a birtokosok által közösen elfogadott terve
zet szerint — r e n d s z e r e s e n  l é t e s í t e n i  i p a r k o d n á n k ;  
azaz : ha a g u b a c s t e r m é s e k  m i n d e n i k é b ő l a z  i l l e t ő
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c r d ő k a l k a l m  as h e l y e i n m i n d a d d i g ,  m i g a  t ö l g y e k e i  
nem v i r á g z o t t  a k, legalább eg y  s z á z a l é k o t  v i s s z a t a r 
t a nánk .

Es e részt nemcsak az elmélet, de a tapasztalás is melletünk 
szól. — így Horváth János álladalmi erdész Sz. Péteren a Bánátban 
beszéli, mikép pagonyában dús tölgyvirágzás és kedvező esős idő da
czára is csak igen kevés — a becslés nyomán 50—60 mérő gubacs 
termett s ez szedetlen maradt az erdőben. A következő évben oly dús 
termés volt, miszerint 4000 mérőt szedtek ugyanazon erdőben. A sze- 
dési bér, 1 ft. 12 kr. pengőben pozsonyi mérőnként, a népességre 
annyira csábitóan hatott, hogy a gubacsot majdnem tisztára fölszed
ték; ennek következése pedig az volt, hogy 1854-ben, bár egyéb
ként kedvező föltételek mellett, ismét semmi sem termett.

A gubacsnak erdőben való teleltetése mellett főtekintettel arra 
kellen lenni, hogy az:

1- ször a levegő szabad járásának igen, de a nedvességnek ne 
legyen kitéve, mert különben hasznavehetlenné válnék ;

2- szor, hogy a tavaszszal kibúvó legyek szabadon elrepülhes
senek és

3- szor, hogy a gubacs lopás ellen védve legyen.
Legjobb volna e szerint az erdőben elhelyezett őrök lakházai 

közelében rakhelyeket állitani s azokban az e szélra szánt gubacsot, 
helykimélés végett több egymás fölébe helyezett hidláson száraz 
lomb és szalma közé temetve eltartani.

Ezzel jelen értekezésünket befejezzük, de korántsem azon hit
ben, hogy annak tárgyát kimerítettük ; sőt ismételve mondjuk, raikép 
ez csak az első — további közlésekre serkentő lépés akart lenni és 
kérjük t. szaktársainkat, téves nézeteink helyreigazitására, a hiányok 
kipótlására; nevezetesen pedig t. Kolaczek urat is kérjük, hogy 
1855-ben kilátásba helyezett utasítását a t ö l g y v i r á g o k  g ó r c s ő  
á l t a l i v i z s g á l a t á t  i l l e t ő l e g  — évkönyvünkben közzétenni 
szíveskedjék.
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Erdészeti jegyzetek,
a z  1867-ik é v i  k ö z g y ű l é s  a l k a l m á v a l .

Az Országos Erdészeti-Egyesület feladatául tűzvén ki azon ála
lapotok ismertetését, melyekben hazánk erdőgazdaságai jelenleg van
nak, ennélfogva a rónyai uradalom erdészeti viszonyaira vonatkozó 
következő jegyzeteinket, melyek adatait Hermann erdőmester urnák 
köszönhetjük, kötelességünknek tartjuk közölni.

A rónyai uradalom, mely Nográdmegyében fekszik Szentiványi 
Ferencz örököseinek közös birtoka s Pesttől 22, a salgótarjáni vasút 
állomástól pedig 6 mértföldnyire van; földirati fekvése az északi szé
lesség 48° 25' és 48° 35' és a keleti hossz 37° 20' meg 37° 30' közt 
esik; az újabb catastralis mérések szerint az uradalomban levő 
magasabb hegy a Bradlo a tengerszin fölé 2580 lábnyira emelkedik 
erdőségei azonban ennél alsóbb fekvéssel bírnak; kiterjedése 21,800 
hold, holdját 1200 □  ölével számítva. Fekvése és inkább sovány 
agyagos földje természeténél fogva kiválóbban erdei gazdászatra van 
utalva. Az előbbi területből 16,784 hold erdőség a többi 5016 hold 
pedig beltelek, szántóföld és rét. A szolgálmányok megváltása előtt 
24,987 holdat birt.

Erdészeti viszonyaira nézve Magyarországon egyike a leg
szerencsésebbeknek, miután fáját a határában fennálló 3 fafogyasztó 
gyár utján értékesíteni tudja, s bár minden felől terjedelmes erdők
kel határos de földje kedvező alakulata s erdeinek az említett gyá
rakhoz közelebb való fekvése miatt versenytárstól nem igen tarthat, 
mostani erdőadójának kivetésekor pedig kedvező lények pártolván 
nem fizeti minden jövedelmét.vagy annak nagy részét adóba; szerszám 
és épületifa kereskedésének kifejtésére is reményteljes jó kilátása 
van, mivel a Miskolcz felé kiépítendő Pest-tarjani vasútnak közelé
ben vagy mentében fekszik.

Az erdők á l la p o ta : ez a most és közelebb vágható állaboknál 
jobbára közép minőségű, a fiatalosok tenyésztőik dicséretére kitűnő
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szépek; az egész területnek pedig mintegy ötöd részét mondhatni 
gyérebb zárlatunak, melyben gyakoribbak a tisztások. Az erdők 
mostani hű képét tartalmazható állableirás hiányzik, valamint az ok
szerű erdőgazdászat életkérdései alapjának a becslés- és rendezés 
munkálatainak keresztülvitele is a mostani kezelők- vagy a jövőben 
arra hivatottaknak nem annyira könnyű, mint az uradalomra nézve 
valóban háladatos feladata leend.

Üzem mód és fo rda  : a szálerdő gazdászat van alkalmazásban 
s miután az egész erdőterület több gazdászati egészet képez a forda 
a 60—120 évek közt változik.

Állabok és fau em ek : az állabok vegyesek és az elterjedés 
sorrendjében a következő fanemekből állanak: bikk, tölgy- és cserfa, 
lucz-, jegenye és veresfenyő, továbbá juhar, kőris, szil, éger, gyertyán-, 
nyír- és nyárfák.

V ág ás té r: évenkint 180 holdnyi erdő taroltatik le, ennek hol- 
dankénti fakészlete az eredmény átlagát véve 45 bécsi öl.

H asz n á la t: az előbb emlitett vágástérről évenként 8100 bécsi 
öl fa jön használat alá; ennek legjelentékenyebb részét Zahn ur zlath- 
nói — és Kossuch ur szinobányai üveggyára meg Kuhinka P. ur 
ugyancsak szinobányai vasöntödéje veszik igénybe. A gyártulajdo
nosok az uradalomtól tövén megvásárolt fát saját költségükön dol
goztatják fel és szállitatják gyáraikhoz. Az uradalom csak saját szüksé
gére dolgoztat fel fát s ilyenkor öléért 50 krt. fizet.

F ű r é s z g é p e k  és e r d e i  g y á r t m á n y o k :  az uradalomnak 
a Málnapataki erdőkben két fűrészgépe van, melyek hajtására a vizet 
tartókban fogják fel; e két gép évenként 5 —6000 darab hüvelyk vas
tagságú deszkátállit elő. Száz szál 1" vastag 12" széles és 12' hosszú 
deszka előállítási költsége 25 írtban kerül s helyben a fűrészgépnél 32 
frton adatik el. Az málnapataki erdőkben még 14 fűrészgép van, ezek 
a volt úrbéreseké, kik az uradalom uri-joga elismerése fejében annak 
4 ft. 80 kr. évidijt fizetnek; mint szavatosunk a rónyai erdőmester 
tudatja, e gépek eddigelé a herczeg Esztezházy erdeiből dolgoztak 
legtöbb fát fel s mig azokból az anyagot tilos úton is nagymértékben 
megszerezhették, addig az alföldön értékesített áruk után jó virágzás
ban álltak, most azonban az előbbi gyakorlat korlátok közé szorulván, 
lassanként meg fognak szűnni, mely körülmény, a málnapataki fű
részáruk üzletének emelésére kedvező lévén, hajlandók vagyunk 
hinni, hogy az uradalom az előbbiek szerént előnyösnek mutatkozó 
deszkagyártás kifejtésére figyelemmel leend.
© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



74

E r d e i  g y á r t m á n y o k r a  : u. m. gazdasági-faeszközök és fa
edényekre, továbbá szerszámfára is az uradalom kevés fát ad el; egy 
bécsi-öl küllőfának ára 8 f r t ; keréktalpaknak való bikkfa bécsi öle 
5 frt; egy kétfogatu szekér abroncs ára 3 frt. Erdei gyártmányok 
készítésével a csehbrezói lakosok foglalkoznak, kik a szükséges fát a 
kincstári erdőkből szerzik meg s készítményeiket hol készpénzért, 
hol más terményekért, részint Rimaszombatban részint pedig az al
sóbb vidékeken értékesítik.

Erdömivelés: az uradalom legtöbb figyelmet fordit- a lucz-, 
erdei- és veresfenyő tenyésztésére, s ezek csemetéit a vetés utján er
dősített vágások utánpótlására 16 faiskolában uövelteti. A vetés min
dig tavaszon történik, mivel tapasztaltatott hogy az őszi vetésből 
kelt növénykék a tavaszi hidegebb éjjelek által okozott földfelfagyás 
miatt nagy veszteséget szenvedtek. Egy hold ertési költsége 2 ft. 50 
krba kerül.

A vágás alá jövő erdők nem tilalmasak s csak az újon nevelen- 
dők lesznek azzá, melynek ideje 10—16 évig tart.

Az erdők a mostaniak tudása szerint haszonbérbe soha sem vol
tak adva s ez idők szerént sem adatnak.

B eerdösités: az 1860-ik évtől kezdve 1867-ig a magasabb he
gyeken 150 holdnvi kopár tér erdősittetett be.

Szállító  eszközök és szállítási költségek : az uradalomban 
egy száraz-ergettyü és egy uszacsatorna van, előbbinek hossza 120 
öl mintegy 35 foknyi haj lássál; 1860-ban készült s öle 1 ftba került, 
az uszacsatorna hossza 3000 öl s építési költsége ölenként 2 frt. volt. Az 
ergettyü és uszacsatorna fenntartási költségeit, mely évenként 60— 
120 frtra megy, a zlatnói üveggyár birtokossá és egyik fafogyasztó 
viseli. Az usza vizet a hó és eső adják. Usztatáskor naponként 40 
felügyelőre van szükség kiknek átlagos napidija 40 k r; a mintegy 2000 
ölnyi fa usztatására 25 — 35 nap kívántatik egy ölfa vizbedobásának 
dija 6—8 kr, a vizbölitésnek 8—12 kr. Az usztatási veszteség (calo,) 
3%. Egy bécsi öl usztatási költsége átlagosan véve 40—50 kr. Az 
erdei utak fenntartási költsége mértföldenként 40 frtba kerül.

Erdei jövedelem  : az erdők jövedelme ez előtt 40—50 évvel 
csupán a hamuégetésből nyert csekély összegre szorult, most azon
ban, mintegy 30 év óta rendszeresebb gazdászat lévén foly
tatva, jelentékeny fordulatot nyert s az 1852-ik évtől kezdve egész 
1866-ig évenkénti brutto átlagosan véve 16,000 frtra tehető, ebből
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azonban 6000 frt. kezelési-, adó- és ertési költségek fejében levo
nandó lévén a tiszta jövedelem 10000 frt.

E rdöadó: A rónyai uradalom széles e kétországban azon nap
pal is lámpával kereshető szerencsés erdőbirtokosok közé tartozik, 
kiknek erdőadóját nem mondhatni tulterhelőnek, miután erdőségei
nek összes évi adója 1594 ft. 48 kr. melyből holdjára 95. kr esik.

F a-árak  : Faeladás csak télen van és tövin adatik e l; az árak 
négy osztályra vannak felosztva: I. rendű ára van a tűlevelűeknek, 
köblábjától 8—10 kr ; II. rendű, a tölgy, kőris, juhar és szil fának köb- 
lábjától 6 krral; I I I : rendű ára van a bikk- cser- és gyertyánfának köb
lábjától 4 krral. IV. rendű a nyár és más lágyfáknak köblábjától 
3 krral.

Kezelő-személyzet és annak  lizetése :
Egy erdőmester, ki egyszersmind pénztárnok s 

az uradalom minden erdészeti és gazdászati ügyeinek ve
zetője, évi l i z e t é s e ..........................................................

Egy erdész — kinek é v id ija ...................................
Egy vadász „ „ .......................................
Egy írnok „ „ ........................ '. . .
12 erdőőr kiknek évdija egyenként 140 ft. és összesen 1680 „ 
Ezenkívül mindeniknek van földje, kertje és rétje. 
M ellék-használatok : az ezekből nyerhető jövedelem csekély, 

makktermés gyéren van s a gubacstermés is igen ritkán fordul elő. 
Utóbbi évtized alatt a luczfenyő háromszor hozott magot s a szedők
nek egy font kirázott tiszta magért 20 kr. dij fizettetett.

Az erdei legelőket a községek veszik bérbe, mivel azonban ők 
is birnak legelővel s másfelől az állabok is többhelyt jó zárlatban 
vannak a gyenge legelőért csekély árt fizetnek.

E rd ő -k á ro s ítá s : az elidegenített fa és más kárositások értéké
ről következő adatokat kaptunk; az 1851-ik évben megkárosították 
az uradalmat 409 frt. értéig; 1852-ben 454 frtig. 1857-ben 1118 frt. 
1858-ban 755 frt. 1861-ben 590 frt. 1862-ben 497 frt. és 1866-ban 
505 frtig.

E r d ő é g é s :  addig mig az erdei legelő a volt úrbéresekkel kö
zösen használtatott gyakrabban volt erdőégés s tetemes károk is tör
téntek, melynek indító oka különösen az erdei legelő javitása és 
szaporítása volt az utóbbi három évben azonban miután az úrbéri 
erdők legnagyobb része elkülönittetett egyetlen eset sem fordult elő.

1000 frt 
700 „ 
300 „ 
200 „
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R o v arp u sz titá s : a most élők tudása szerént jelentékenyebb 
mértékben nem fordult elő.

Szolgálilinnyok m eg v á ltá sa : az erdő elkülönzés 10 község-
ben történt meg s az iUetők a faizás- s erdei legelő fejében következő-
leg lettek kielégítve.

Hold
Berzencze 10% házhely 8 zsellér és a jegyző . . . . 140 . —
Bisztricza 12 ,, 6 33 3 3 33 . . . . 1 2 4 .0 3
Csehbrezo 24%  „ 33 3 3 367 . 18
Hradistya 22 ,, 35 33 és a jegyző . . . . 238 . 79
Málnapatak 31%  „ 50 3) „ „ erdőt . . 318 . —

3> erdei legelőt. 422 . -
Mlágyo 8 „ 11 ;; és a tanító . . . . 62 . —
Ózd in 19% „ 24 33 33 33 . . . . 404 . —
Rónya 10%  „ 3 > 3 33 33 3 1 3 6 .5 0
Szinobánya 16 „ 46 33 a lelkész és tanító . . 476 . —
Uhorszka 37 „ 34 13 33 33 • * 2 5 9 .5 0

Az itt elősorolt erdőterület nem egészen az uradalmi erdőkből 
adatott ki, hanem megfelelő arányban a közbirtokosokéból is.

Az elkülönítés nem történt még meg Lónyabánya és Udornya 
községekben, melyek összesen még mintegy 4—500holdat kaphatnak.

V adászat: az uradalmi tisztek által rendszeresen kezeltetik s 
csupán a rendes időben van m egengedve; az ejtett vadak az urada
lom tulajdonosait illetik.

Az 1866-ik évben a következő vadak ejtettek e l: 1 medve, — 
25 róka, 2 vadmacska, 30 nyúl, 2 nyest, 3 őz, 54 szalonka, 9 császár- 
madár, 6 fogoly, 2 kánya, 6 héja. L ődij: egy medvétől 8 frt, 
farkastól 4 frt, rókától 1 frt. vaddisznótól 4 frt, őztől 2 frt, 
nyultól 20 kr, császármadártól 20 kr, erdei szalonkától 20 kr, fogoly
tól 10 kr, galamb és fenyvesmadártól 6 kr.

A vadállomány ez utolsó évtizedben szépen szaporodik s mig 
ez előtt pár évvel a vaddisznónak csak hirhozói jártak addig most ki
sebb falkákat is találhatni.
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A vízmosások használhatóvá tételéről.
Az eső-vizek által mosott árkok az erdő- és mezőgazdának, ki

vált hegyes vidékeken igen sok kárt okoznak, miért nem vélem ér
dektelennek a vizmosások meggátlására és hasznosítására vonatkozó, 
tapasztalatimból merített, igénytelen nézeteimet közleni.

E tárgyban figyelmünket két irányban kell kiterjesztenünk.
1- ör Földeinket a vizmosások szaggatásától megőrizni;
2- or. \  meglévő árkokat vagy vízmosásokat a cultura számára 

ismét visszaszerezni.
A vizmosások terjedésének meggátlása vagy az elárkosodástól 

való megőrzés igen könvü, mivel ide csak előrelátó figyelem kell;
a) Ne pusztítsuk ki a nagyobb vízesésnek kitett és meredekebb 

lejtők területén álló fát.
b) A kevésbé kötött vagy lazább talajú földeken, gyakrau egy 

terhes szekér kerekének megkötése, ha az a hegyről egyenes irányban 
jött le mély kerékvágást hagy hátra melyet aztán a közelebbi zápor 
elébb kis, később pedig rendkívül nagy árokká moshat; — ezt azonban 
kikerülhetjük úgy, ha a terhes szekeret mindig rézsutosan kigyodzó 
alakban vezettetjük a hegyről le ; mig a sebes esők által történhető 
elárkosodás egyik legbiztosabb óvszere a viz esése ellenében való 
folytonos keresztbe szántás, miért a meredek oldalokon álló szántó 
földeket soha sem kell a vizesés irányában szántani, mert ez által 
bármely barázda tátongó árokká válhatik.

c) Azon téreket, melyek fekvésüknél fogva könnyen elárkosod- 
hatnak rögtön ültessük be fával, még pedig akáczczal mert ennek 
gyökerei leginkább terjednek.

2. A meglévő árkok- vagy vízmosásoknak a cultura számára 
leendő visszaszerzése már sokkal több munkában kerül.

Nográdmegyében az agyagos homokkal kevert talajon, annak 
hegyes fekvése valamint az erdőknek (sok helyen lett kipusztitása 
miatt, a vizmosások terjedése vagy a földek elárkosodása igen gyakori, 
mert vannak községek hol egész-diilő szántóföldek 5 — 6 év alatt az 
árkosodás miatt parlagokká váltak. A megyei hatóság a vizmosások 
meggátlására még 1848 előtt figyelmet fordított; bizottmányokat
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küldött ki, terveket készíttetett, körözteté ; de mind ezen üdvös in
tézkedésnek igen kevés eredménye lett. Mig utóbbi időkben a tago
sítások által szabaddá vált birtokon, midőn a tulajdonos kizárólag ren
delkezik földjével s a szorgalom tág és hálás tere nyitva van, az elár- 
kosodás megszűnte bámulatos arányban halad, és ezer holdra tehető 
azon tér, mely az utolsó években, a vízmosások betöltése által az 
ekének ismét visszaadatott.

Az e részbeni haladást illetőleg megemlitendők a következők:
Puszta Szalatna, Gróf de le’Motte birtoka, Lehoczky által ke

zelve. Berinke Gróf Berényi birtoka, Illés által kezelve; a rapi urada
lom, herczeg Koburg birtoka; — Nándorban báró Prónay Albert rész
birtoka, Ritter Péter által kezelve, és több más határ, de különösen 
Becske és Szécsényke, hol több kisebb birtokos, és a nép hangya 
szorgalma a tagos-kihasitás után 2—3 év alatt a tátongó árkok há
rom negyed részét használhatóvá tette.

A szántás alá nem akalmas téreken melyeket legelőnek haszná
lunk a költséges árok behúzás, ritkán fizeti ki magát; itten czélsze- 
rübbnek találnám az árkok terjedésének meggátlását, egyszerűen az 
által eszközölni, hogy a hegyélen egy kis sáncz huzassék, mely az 
eső- és hóvizet felfogva, azt egy árokba vezesse, hogy jövőre min
den lefolyó viz egyedül azon egy árkon futhasson le, s a többi árko
kat egyszerűen akáczfával ültetjük ki, melyek partjai idővel begye
pesedve jó legelőkké válnak. — A főárkot, melyen az összes vizet 
eresztjük, figyelemmel kell kezelni, hogy az, daczára az összevezetett 
viznek, nagyobb ne legyen, mit azáltal érünk el, ha az árok két ol
dalát ákáczczal sűrűn beültetjük, — az árok fenekén azonban más- 
féllábnyi fogásokat teszünk, ezen fogások ott hol kő van legjobban 
abból készülhetnek, ha kő nincs sövényfonást kell alkalmazni, s azt 
földdel, iszappal, felfelé menedékes irányban kitölteni, különben a 
lerohanó viz átszakitja, — ha az árok nem túlságos magas, és a viz 
rohama ellen menedékes emelkedést nyújt, akkor azt az iszappal le
futó viz maga fogja betölteni. — Az ilyen viz levezető árok azonban 
folytonos figyelmünket igényli és apróbb kiigazításokra mind ad
dig szükség leend, mig a megerősödött akácz gyökerei elegendőleg 
ki nem fejlettek.

A szántás alá czélszerü talajban igyekeznünk kell a vízmosásokat 
megszüntetni, hogy az ekének tért nyerhessünk.

Mielőtt azonban az árkok behúzásához fognánk gondoskodnunk 
kell a hó- és esővíz czélszerü levezetéséről, kisebb emelkedéseknél,
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a keresztbe szántás elegendő, de hol sok az árok, meredekebb a hegy, 
ott ép úgy, mint feljebb emlitém, a bérczélen egy kis keresztsáncz 
vezetendő, és egy a hely fekvésének legjobban megfelelő árok az 
összes v í z  levezetésére, a felyebb leirt kezelés mellett, meghagyandó. 
Ha igy a rendnélküli esső árjának lerohanásatól megóvtuk a tért, az 
árkok kiegyenlítéséhez fogunk : — ez két féle.

a) A kisebb árkoknál azok fenekén egymástól 6 —10 öl távol
ságra mint azt a lejtősebb, vagy meredekebb fekvés igényli kis karó
kat ütünk le, melyek a behányandó föld felfogására szolgálnak ; — 
ezután egyszerűen az árok partját bevágjuk, és annyi földet hányunk 
annak fenekébe, mig azon az eke keresztül mehet; a többit maga a 
gyakori szántás eszközli, és pedig oly eredménynyel, hogy ott hol az 
igavonó marha először alig birt átmenni már a 3—4-dik szántás 
után igen csekély hajlás marad.

b) A nagy, mély és hosszú árkok betemetése azonban nehezebb. 
-— Ezeket a rendkívüli költségek miatt ugyszólva kézimunkával nem 
lehet betölteni, de könyünek bizonyult az árkot épen árokkal bete
metni, és pedig úgy, hogy a nagy árok mellett mind két oldalról az- 
zal egyközü kisebb árkokat huzunk; — ezeknek a betemetendő főárok
tól való távolsága annak mélységétől s szélességétől függ, tudni illik 
mennyi föld szükségeltetik a mélyedés kitöltésére. — Rendesen 3— 
6 láb távolság elegendő, az egyközü ároknak nem kell mélyebnek 
lenni 2—3 lábnál. — Ha a nagy árok oldalai mellett az ily árkok el- 
készitettnek fent a nagy árok kezdeténél a viz lefolyását a két mellék
árokba vezetjük; egy év alatt a lerohanó viz a két mellék árkot sok
kal mélyebre mossa, ekkor a két árok között fent álló földet a bete
metendő nagy árok oldaláról kapával áláássuk, melynek folytán a kö
zön álló föld két oldalról a mély árokba omlik, és igy a három árok 
egy nagy mélyedést képez, melynek két partját aztán addig egyen
getjük, mig azon igavonómarháink átmehetnek, ekkor az ekével keresz
tülszántjuk, s egy nyereg-alakú területet nyerünk, melynek még azon 
előnye van, hogy a rigolirozotthoz hasonló új és mélyen porhanyitott 
földünk lett, mely jobb termő mint a mellette lévő régi talaj.

Megjegyzendő még hogy az egyközü ároknak a betemetendő 
vizmosást minden fordulatainál egyenlő távolságban kell követni. 
Továbbá, hogy a betöltendő ároktól a vizet gondosan el kell zárni, és 
a két egyközü árokba vezetni; minél több viz fut le az egyközü ár
kokban annál elébb fogjuk, munkánk eredményét látni. — Az árok 
fenekén ott, hol szükségesnek látjuk, nehány gyenge karót ütünk le a
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beomlandó föld feltartására, de csak akkor midőn már a földet beakar
juk omlasztani.

A beeskei határban tagosítás után egyik birtokosnak egy 8000 
□  ölnyi terület adatott mely 8 —12 öl széles, hosszú árkokkal volt 
összeszaggatva; két év múlva ezen rendszer jó sikerű alkalma
zása után, az egész tér meg lévén egyengetve megtrágyáztatott s ma 
egyik re'sze teljesen kielégítő luczernással diszlik, miga másikon igen 
szép tiszta búza termett Az egyközü árkok által való átalakítás a 
közben eső kissebb árkok kapávali behúzásával együtt az egyik dűlő
ben holdanként 1200 □  ölével számitva 17 ftban, egy másik dűlő
ben pedig hol 10—12 öl mély 20 — 2ö öl széles árkok voltak 31 ősz. 
ért. írtban került.

En ezen árkot árokkal betöltő rendszert, elméletben seholsem 
olvastam, de a gyakorlatban a beeskei nép által láttam alkalmaztatni 
és utánnok indulva teljes sikerrel használtam saját földemen Becskén, 
hol jelenleg a tagos-kihasitás alkalmával kapott földön százakra menő 
vízmosásokból alig maradt az esső viz levezetésére szükségelt néhány 
árkon kívül 3—4, melyek folytatólagos működés által rövid idő alatt 
szinte szántó földekké válnak.

DessewfFy Gyula.

Pénztári-tudósítás az 1866-ik évről.
Az igazgató választmány a titkárt a következő pénztári tudósí

tás előterjesztésével bizza meg:
Egyesületünknek az 1866-ik évben összesen 4099 ft. 77 kr. be

vétele és 3915 ft. 33 kr. kiadása volt, melyszerint az 1867-ik évre 
készlet gyanánt 184 ft. 44 kr. maradott; ebből azonban 53 ft. 32 kr. a 
pénztárnok változása miatt az első félévi bevételből a második félévre 
készlet gyanánt menvén át, igy a különszámvitel következtében két
szeresen vétetett számításba, miért is az 1867-ik évre valóságban át
jöhetett pénztári készlet 131 ft. 12 kr.

A pénztár külön számadásttevők által kezeltetvén az I-ső és 
II ik félévben, ezért az egyes félévek számadásának főrovatai is külön- 
külön hozatnak a t. közgyűlés tudomására annak felemlitésével, hogy 
az első félévről közlött számadás felülvizsgálata az igazgatóválaszt
mány f. é. május 19-én tartott ülésének közzétett jegyzőkönyve 
folytán ez alkalommal nem szükséges
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Az 1806-ik évi 1. félévi pénztári szám adás.
Bevétel.

Tagsági dijakból . . .
„ dijak hátralékából 

Kamatokból . . . .  > 2827 ft' 40 ^
Rendkívüliekből

összesen 2827 ft. 40 kr.
Kiadás.

Hivatali fiz e té sek re .............................  906 ft. 90 kr.
Egyleti közlemények kiadása, )
Nyomda és irodai költség £ . . .  917 „ 65 „
Rendkívüli bevételek visszafizetése és J

a bécsi kiállítási költségek  ̂ ‘ ” * ”
Posta d i j a k ............................................  220 „ 54 „
Benem jegyzett k i a d á s ........................  9 „ 92 ,,

Összesen 2727 ft. 13 kr.
Ezen bevétel és kiadás összehasonlítása szerint a második fél

évre készlet gyanánt maradott 100 ft. 27 kr. mely összegből azonban 
Mack Ede ur csak is 53 ft. 32 kr t. szolgáltatván utódának által, en
nélfogva az egyesületnek még 46 ft. 95 kr. pénztári készlettel 
tartozik.

Az 1866-ik évi II. félévi pénztári szám adás.
Bévétetett.

Pénztári maradék az első félévről . . 53 ft. 32 kr.
Tagságdijakból és azok hátralékából 838 „ 23 ,,
Rendkívüliek- és ideiglenes bevételekből 357 „ 54 „
K am ato k b ó l.......................................  17 „ 28 „
Oklevéldijakból................................... 6 ., — „

összesen 1272 ft. 37 kr.
Kiadatott.

Az egylet közleményeinek nyomdai és kiadási
költségeire................................................. 331 ft. 61 kr.

Hivatali fizetésekre .    460 ,, — „
Szállásbérre.....................................................  75 „ — „
Posta d i j a k r a ......................................................103 „ 11 ,,
Irodai költségekre ..............................................67 „ 50 ,,
S zo lg á la tra .....................................................  9 „ — „
K önyvkötőnek................................................  3l „ 20 ,,
Rendkívüliekre................................................. 23 ,, 34 „
Utazási k ö ltség ek re .......................................  87 44 ,,

összesen 1188 ft. 20 kr.
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A bevételek és kiadások ez összegét összehasonlítván az 1867. 
évre az utóbbi félévről készpénzben átjött 84 ft. 17 kr. valamint az ezt 
131 ft. 12 kr. kiegészítő 46 ft. 95 knyi első félévi pénztári maradék is, 
melyet azonban akkori pénztárnok Mack Ede pozsonyi realtanár ur 
egyesületünk pénztárába többszörös felszólítás és intésre se szolgál
tatott be, valamint a számadási hiánylatban terhére kitett 9 ft. 78krral 
is mindeddig adós maradott, miért is egyesületünk kénytelen volt a 
Mack Ede ur irányában levő 56 ft. 73 krnyi követelése érvényesítése 
végett Pozsony városa tanácsánál a szükséges lépéseket megtenni.

A második félévről szoló s fennebb közölt számadásoknak meg
vizsgálásával Divald Adolf és Gombossy János tagtársak lévén 
megbízva, a választmányhoz intézett és 254 jegyzőkönyvi sz. alá vett 
jelentésükben kimondják, hogy a Il-ik félévi fenebbi bevételeket és 
kiadásokat mindenekben helyesnek és igaznak találva, számadást 
tevő Bedő Albertuek felmentvény megadását ajánlják.

Végül azon kevésbé kedvező körülményt kívánja a választmány 
a t. közgyűlés tudomására hozni, hogy a t a g s á g i  d i j a k  h á t r á 
ló ka az 1866-ik év zárszámadásai szerént 3168 frt. 85 kr. volt.

Az Egyesület alapítványi tőkéje.
Aug. 7-én 1867.

Az igazgatóválasztmány f. é. május 19-én hozott határozata 
szerint a készpénzben befizetett alapítványi tőkével 1000 frton fe
lül földhitelintézeti levelek vásároltatván, ennélfogva az alapitványi- 
tőke jelenleg következőleg áll:

a) Készpénz a takarékpénztárban . . . .  1219 frt.
b) Magyar földtehermentesitési kötvényekben 850 „
c) Földhitelintézeti záloglevelekben . . . .  3600 „
d) Alapítványi kötvényekben........................  11800 „

összesen 17469 frt.

Az 1867-ik évi erdészeti-államvizsga.
Az erdőgazdászat önálló vezetésére képesítő erdészeti állam

vizsga a magyarországi erdészjelöltek számára, W a g n e r  Károly 
királyi erdőtanácsos és selmeczi akadémiai tanár elnöklete alatt, 
Pesten a gazdásági egyesület köztelkén f. é. október hó 7, 8, 9 s
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10-ik napján tartatott meg. Vizsgáló biztosok voltak P r i n d 1 András 
kir. erdőmester és Be d Ö Albert az országos erdészeti-egyesület tit
kára. A közgazdasági misztériumot G r u b i c z y Géza min. t. fogal
mazó képviselte.

Emlitett minisztérium által vizsgára bocsátott 29 olyan erdész
jelölt, kik %ragy az erdőakademia elvégzését vagy a szükséges elméleti 
ismeretek megszerzését s az erre megkivántató gyakorlati időt kimu
tatták. Ezek közül a selmeczi akadémiát végezte 22 ; Mariabrunnban 
végzett 5 ; az aussei iskolában tanult 1, és olyan ki erdészeti intézet
ben nem tanult, volt 1.

Az írásbeli vizsgán october 7-én következő kérdések lettek fel
adva :

I. A vigályitás elméleti és gyakorlati kivitele.
II. Hol alkalmaztatik a vetés, hol az ültetés, mely nemeit kü

lönböztetjük meg a vetés és ültetési módoknak, ezek előnyeiről és 
hátrányairól, továbbá a talaj megmunkálás különféle módjairól.

III. A iátermés kiszámításának melyik módja a legczélszerübb, 
ezen módnak fő alapvonalaiban leendő leírása.

A szóbeli nyilvános vizsgálatok october 8, 9, és lo-én tartattak 
meg, ezekről ha átalában véve nem is kitííuőleg de kedvező értelemben 
tudósíthatunk, és a most tapasztaltak után a még államvizsgát tevők 
számára csupán azt jegyezzük meg, hogy ne elégedjenek meg azzal, 
ha egy vagy más tárgyról némi sejtelmük vau, mert az még nem tu
dás s ha a vizsgát a kellő sikerrel akarják letenni, arra alapos készült
séggel álljanak elő.

A Selmeczen végzett 22 jelölt közül „ j e l e s e n  k é p e s í t e t t “ 
osztályzatot kapott 3 ; „ k é p e s í t e t t “ osztályzatot 16; a vizsgát nem 
állotta meg 3.

A Mariabrunnban végzett 5 jelölt közül „ j e l e s e n  k é p e s i- 
t e 11 “ 1 ; k é p e s í t e t t  2; a vizsgát nem állotta meg 2.

Az a ki Ausséban tanult a vizsgára nem jelent meg.
A ki sehol sem végzett a vizsgát szinten nem állotta meg.

Olvasóink a korábbi vizsgálatokról az Érd. lapokban közölt jelenté
sekből tudni fogják, hogy az államvizsga tárgyában eredetileg német 
nyelven kiadott rendeletnek ezen osztályzatait „befähigt“ és „vor
züglich befähigt“ az eddigi vizsgáló biztosok, a volt Helytartótanács 
utján kiadott bizonyítványokban, „a 1 k a 1 m a t o s-u és „i g en  a 1 k a 1- 
m a to  s“nak forditották ; most tudatjuk, hogy a bizottmány a német 
kifejezésnek helyesebben megfelelő magyarosítást kivánt adni s a .,k é-

6*
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p e s i t e t t “ és „ j e l e s e n  k é p e s í t e t t “ osztályzatokat választó; 
hogy ez osztályzatok a régebbi i g e n  a l k a l m a t o s  és a l k a l ma s  
kifejezésekkel é s a z o k v i s z o n t  egyenlők, erre nézve a hivatalos lap 
a földmivelési ministerium tudósítását is közlötte.

Az alsóbbrendű vizsgára 5 erdŐtanoncz jelent meg, ezek közül 
az erdei segédszolgálatra 4 „igen használhatónak“ és 1 „használha
tónak“ találtatott.

A vizsgát tevő jelöltek írásbeli dolgozataiknál, valamint szóbeli 
feleleteiknél is tetszés szerint a magyar vagy német nyelvet használták.

Az 1867 évi, augustus 7-én Losonczon tartott 
választmányi ülés Jegyzőkönyve.

I. Az 1866. év második-feléről vezetett pénztári számadások 
megvizsgálása az elnökség által Divald Adolf és Gfombossy János 
urakra bízatván, nevezett tagtársak abbeli jelentésüket adják be. Az 
igazgató választmány e jelentést, valamint az 1866. évről annak alap
ján szerkesztett pénztári kimutatást is elfogadja és utóbbit a közgyűlés 
elé terjesztendőnek véleményezi.

II. A múlt választmányi ülés óta jelentkezett alapitó- és évdi- 
jas-egyleti tagok névsora felolvastatván, az a jelen jegyzökönyvhöz 
mellékelten a közgyűlés tudomására hozatik.

III. A titoknok jelenti, hogy az utóbbi választmányi ülés azon 
határozata, melyszerint a készpénzben befizetett alapítványi tőkéknek 
1000 írton felül lévő összege földhitelintézeti-záloglevelekben helyez
tessék el végrehajtatott, és a takarékpénztárból kivett 2280 ft. 42 kr. 
készpénzzel 2600 írtról szóló záloglevél vásároltatott, melynek 5 '/2°/0 
kamatja az egyesületi pénztár javára f. é. máj. 1-től foly.

Továbbá, hogy Rowland Villiam ur a múlt választmányi ülés 
XI. pontja szerint tett felszólításnak eleget tett és 19 ft. 32 kr. 
adósságát az egyesület pénztárába befizette. Ezen pénztári követelés 
kielégítése után az 1865. év számadásaira nézve T. Brenner Miklós 
urnák adandó felmentvényt, az igazgató választmány kiszolgáltatni 
rendeli.

IV. Olvastatik Kovács Ignácz Szécheny uradalmi erdész ur be
adványa, melynek kapcsában „Erdészeti útmutató“ czimü é3 az erdő
nevelést és használatot leiró munkáját küldi be, az egyesületet annak
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megbirálása- és kiadására kérvén fel. További intézkedés végett a 
közgyűlés elé terjesztetik. (L. 30-ik 1. XXIX. p )

V. A titkár előterjeszti azon nyilatkozat szövegét, mely az egye
sület tagjai által az uj alapszabályok értelmében aláírandó s mely kö
vetkezőleg hangzik : „Alólirt ezzel kijelenti, hogy az 18 . . 18 . . 18 .. 
évekre az országos erdészeti egyesület tagjainak sorába lépett.“ . . 
A választmány e nyilatkozatot elfogadja s Wágner Károly alelnök és 
Divald Adolf urakat felkéri, hogy azt egy a titkárral együttesen alá
írandó felvilágosító körlevél kíséretében minden egyleti tagnak meg
küldjék, felkérvén, hogy azt neveiknek az uj alapszabályok értelmében 
leendő aláírása után a titkári hivatalnak, mint a további tagságra vo
natkozó okmányt, visszaküldeni szíveskedjenek.

VI. Az I. pont alatt említett pénztári tudósítás szerint számos 
egyleti tag lévén tagsági dijával hátrálékban az igazgató választmány 
az egyesület sikeres müködhetésének érdekében elrendeli, hogy a 
dijaikkal hátrálékban lévő tagok Wágner alelnök, Divald Adolf vá
lasztmányi tag és Bedő Albert titkár által közösen aláirandó levelekben 
tartozásaik törlesztésére azon megjegyzés kíséretében szólhassanak 
fel, hogy azon esetben ha a levél vétele után tartozásaikat legfellebb 
21 nap alatt be nem fizetik — az egyesület jogait más utón fogja ér
vényesíteni. E jegyzőkönyv hitelesítése Török Sándor és Divald Adolf 
urakra bizatik. Hitelesítésül:

Gr. Keglevich Béla. Török Sándor. Divald Adolf.

Az Országos Erdészeti-Egyesület tagjai.
I. Alapítók.

Aczél Péter földbirtokos Arad. 500 frt.
Aczél Lajos báró földbirtokos. Pest. 100 frt.
Almásy Edmund földbirtokos Terenye. 200 frt.

: Almásy Edmundné Gyürky Lilla Ő Nagysága Terenye 100 frt. 
Almásy Pál földbirtokos. Pest. 200 frt.
Augusz Antal báró földbirtokos. Buda 100 frt.
A Cs. kir. szab. Államvasut-társulat * — K. K. P. Staats-Eiseu- 

bahn-Gesellschaft Bécs. 200 frt.

•) A * jegygyei megjelölt alapitók az alapítványi tökét befizették.
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Balázs Vincze kir. faraktár gondnok. Buda 100 frt.
BánfFy Albert * báró földbirtokos. Kolozsvár. 100 frt.
Bánhidi Albert földbirtokos. Csermő. 100 frt.
Batthyány Ede gróf földbirtokos. Rohoncz. 100 frt.
Batthyány Ferencz gróf földbirtokos. Gyimatfalva 100 frt. 
Batthyány Fülöp herczeg földbirtokos. Bécs. 200 frt.
Batthyány Géjza gróf földb. Pest. 100 frt.
Batthyány Lajosáé grófnő. Dáka. 200 frt.
BedŐ Albert egyesületi titkár. Pest. 100 frt.
Beniczky Alajos földb. Pest. 100 frt.
Beszterozebáuya sz. kir. város. 100 frt.
Bezsán János * báró föld. Győr. 100 frt.
Bornemisza János báró földb. Kolozsvár. 100 frt.
Bozó Pál * földb. Szirák, 300 frt.
Chottek Rezső gróf. Korompa. 100 frt.
Coburg Koháry Ágoston * herczeg. Pest. 500 frt.
Csekonics János gróf. Pest. 100 frt.
Debreczen * sz. kir. városa. 200 frt.
Degenfeld Imre gróf. Pest. 100 frt.
Divald Adolf. k. pénzügyministeri osztálytanácsos. Buda lOOft. 
Eltz Károly gróf földb. Vukovár. 100 frt.
Erdődy Ferencz gróf földb. Bécs. 100 frt.
Erdődy István gróf földb. Pest. 1000 frt.
Esztergom érseki káptalan. 100 frt
Festetics György gróf kir. miniszter Bécs. 500 frt
Festetics Pál gróf földb. Pest. 200 frt.
Forgách Kálmán * gróf földb. Kassa. 100 frt.
Gerdoveháki Ernuszt Kelemen, földb. Ólad. 100 frt.
Gliyczy Ignácz földb. Pest. 100 frt.
Ghyczy Kálmán földb. Pest. 100 frt.
Giller János urad. főerdőmester. Környe. 100 frt.
Gyürky Ábrahám, gróf földb. Terenye. 500 frt.

Gr. Gvürky Ábrahámné szül. Orczy Sarolta bárónő. Terenye 500 ft 
Hajnald Lajos * Kalocsai érsek. 100 frt.
Hajós József kir. tanácsos. Pest. 100 frt.
Hideghéthy Antal. k. kereskedelmi ministeri tanácsos.Pest. 100 ft. 
Inkey József földb. Pest, Iharos Berény. 100 frt,
Ivánka Imre földb. Pest. 100 frt
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Jankovich Gyula * gróf földb. Daruvár. 500 frt.
József cs. kir. főherczeg * Lincz. 300 frt.
£4.alocsai érseki káptalan. 100 frt.
Kárász Imre földb. Szeghalom. 100 frt.
Keglevich Béla gróf * Pest. v. Ságh. 250 frt.
Kelemen Albert. Pest, v. Szerep. 109 frt.
Kelemen Sándor. Pest, v. Szerep. 100 frt.
Kende Ivanut földb. Pest 100 frt.
Kolozsvár szab. kir. város. 100 frt.
Kovács Sándor, földb. Losoncz. 100 frt.
Kugler József* kir. erdőmester. Arad. 100 frt.
Kuhinka Ferencz földb. Szinóbánya 100 frt.
ÍLaszly István földb. Losoncz. 100 frt.
Lipthay Albert báró föld. Pest. 100 frt.
Lónyai Gábor földb. Pest. 200 frt.
Slajtényi László báró földb. Pest. 100 frt.
Mátray Mihály földb. Maczonka. 100 frt.
Marczibányi Antal földb. Pest. 100 frt.
Mednyánszky Dénes báró földb. Selmecz. 100 frt.
itíachtnébel Ferencz seD. kir. főerdész. Arad. 100 frt.
Nádasdy Lipót gróf. Pest. 100 frt.
Nagyváradi * káptalan 100 frt 
Németh Sámuel ügyvéd. Pest. 100 frt.
Nográdraegye gazd. egyesülete.* 100 frt.
Nográdmegyei hölgyek alapítványa. * 342 frt.
pálffy Antal herczeg. Malaczka 200 frt.
Pálfíy József gróf. Pozsony. 200 frt.
Pálffy István gróf. Pozsony. 100 frt.
Pálffy János gróf. Pozsony. 100 frt.
Papi Balogh Péter gazd. akadémia igazgatója. Debreczen 200 ft. 
Pécs. szab. kir. város 500 frt.
Pesti ifjak alapítványa * 500 frt.
Pillér Gedeon földb. Pest. v. Peklén 100 frt.
Prély István ügyvéd. Pest. 100 frt.
Prindl András kir. erdőmester. Visegrád. 100 frt.
Repeczky Ferencz földbirtokos Kis Terenye. 100 frt.
Rezucsek Antal * zirczi apát Zircz. 100 frt.
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Rimamurányvölgyi vasmű-társulat R.-Brezó. 100 írt.
Rosenthal Jakab földbirtokos. Losoncz. 100 frt.
Szaniszló Ferencz * nagy-váradi püspök. 200 frt.
Szápáry Imre gróf. Pest. 100 frt.
Széchenyi Gyula gróf. Soprony. 100 frt.
Szentiványi Család rónyai uradalma. 200 frt.
Simon Vincze prépost.* Csorna. 100 frt.
Sina Simon * báró. Pest. 500 frt.
Szilárdy Ödön földbirtokos. Kis Terenye 100 frt.
Szőcs Károly okleveles erdész. Alvincz. v. Kolozsvár 100 frt. 
Szombathelyi káptalan 100 frt.
Szontagh Tivadar földbirtokos. Losoncz 100 frt.
Soprony szab. kir. város. 100 frt.
Teleky Domokos * gróf id. földb. Kolozsvár. 100 frt.
Thieriot Albert cs. kir. erdőtanácsos. * Triest 100 frt,
Tisza Kálmán földb. Pest. v. Geszt 100 frt.
Tisza Lajos földb. Pest v. Kovácsi. 200 frt.
Tisza László földb. Torda 100 frt.
Török Sándor földb. Pest, vagy Podrecsány. 100 frt.
Újvidék szab. kir. városa. 100 frt.
W ágner Károly kir. erdőtanácsos. Selmecz 100 frt. 
Wenckheim Béla báró. Buda. 100 frt.
Wenckheim László báró. Kőrösladány 100 frt.
Wenckheim Károly * gróf. Gerla. 100 frt.
Weszprémi káptalan * 100 frt.
Wodianer Albert báró.* Pest. 100 frt
5Eala megye gazd. egyesülete 100 frt.
Zalka János * győri püspök. Győr. 100 frt.
Zay Albert gróf. 200 frt,.
Zichy Domokos gróf. * Al. Lúgos. 100 frt.
Zichy Nép. János. gróf. Lengyeltóti v. Pest 200 frt.

II. Pártoló-tagok.
Albrecht cs. kir. Főherczeg Belyei és Óvári uradalmai részéről 

105 frt. évi járulékkal.
Eszterházy Miklós g ró f 50 ft. évi járulékkal.
K assa szab. kir. Város 42 frt. évi járulékkal.
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III. Évdijas tagok.
A. A u e József érd. ellenőr. A r d r i á n y i Arnold kir. erdész. 

A k a n t i s z  Rezső érd. segéd. A b e r t h y  Károly. A s c l i e n b r i e r  
Ágoston kir. erdész. A d r i á n y Antal kir. erdész.

B. B a b i c s  József fő erdész. B a l á z s  Pál erdőmester. 
B a l s a r  Wenczel erdőmester. B a r t h  a Albert jogtudor és tanár 
B a u e r s d o r f  Adolf * faárus. B a l h a u s z e r  József erdőmester. 
B a i e r  Károly * kir. érd. titkár. B a y e r  Vilmos kir. erdőmester. 
B e i r e g a r d  Lajos * főerdész. Be k e  Gyula bányaigazgató.Ben- 
j o v s z k y Lajos földbirtokos. B e r g e r  Károly főerdész. B e u s t 
Ödön * báró földbirtokos. B 1 a s e k Frigyes erdőmester. Bo c h d á n o -  
v i c s  Sándor földbirtokos. B ob o t h Ede kir. erdész. Bo th  ó János 
erdész. Bö h m József * érd. ellenőr. B r a n d i  József főerdész. 
B r e c z Sándor * városi erdőmester. B r e c z e n h e i m  Karolina her- 
czegnő * földbirtokos. B r e n n e r Miklós kir. érd. fogalmazó. B ún 
János ügyvéd. B u n d s m a n  Vilmos k. erdész. Be l h á z y Emi l *  
erdő mérnök. B ü k k e l  Antal, püspöki főerdész. B r u n n e r  Károly 
erdész. B e r z e w i c z y  Tivadar * földbirtokos. B ru  s e k Henrik erdő- 
biró. B a r t l  József erdőmester. B r a d 1 Károly erdőtiszt.

C. C s ák y Ludmilla * grófné. C s á s k ó c z y  Mihály * kir. er
dész. C s e c h m a n n  Férencz erdész. C s e n k e y Albert * földbirto
kos. C s e r v e n k a  József* erdész. C z a u p e r  Károly * földbirtokos 
C z o b o r Adolf erdészjelölt. C s i k y Sándor * képviselő.

D- D a n h e l o v s z k y  Adolf erdőmester. D e g e n f e l d  Adolf
* gróf földbirtokos. D e g e n f e l d  Pál * gróf. D é v á n  Károly * cs. 
kir. orv. tanácsos, Ferencz József rend lovagja. D i e t r i c h  Ernő 
Konstantin * erdész. D i 11 r i c h Lajos erdőmester. D e m i á n Elek 
erdész. D r a s k ó c z y  Gyula földbirtokos. D r i e s z Frigyes kir. er
dőmester. D 1 u h o v ic s Ferencz* erdész. D r a s c h d i a n s k y  János 
kir. erdész. D i v a l d  József pénzügyministeri számtiszt.

E. E h r e n h e l m s  János k. főerdész. E g ge n h o f f e r Se
bestyén * jószágbérlő. E h r e n s t e i n  Fülöp k. főerdész. E r d é l y  
Lajos k. főerdész. E s z t e r h á z y  Antal * gróf. E s z t e r h á z y  Géza
* gróf. E s z t e r h á z y  Pál * herczeg ifj. földbirtokos. E il  s ie  r 
Róbert ellenőr. E c k e l  Vincze erdész. E c k e r t  József főerdész.

*) A * jegygyei megjelölt t. ez. urak az uj alapszabályok szerinti nyilatko
zatot az egyesületnek még nem küldötték meg. Szerk.
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F. Fa 11 e r Károly kir. erdőmester. F a r k a s  József * városi fő- 
reáltanoda igazgató. F e i g 1 e r Ignácz * építész. F e k e t e  Lajos 
kir. erdész. F e n c z e 1 József vadász. F e s t  Károly * kir. érd. szám- 
vezető. F e l s e n f e s t  Ferencz kir. erdész. F e s t e t i c h  Elek * gróf. 
F i c h t a c h e r  Marián * lelkész. F i e d l e r  László kir. erdőmester. 
F i k k e r  Albert k. erdész. F i n g e r  Victor erd. mérnök. F i r b a s 
Adolf erdőraester. F i s c h e r  Antal erdőmester. F o r g á c h Gyula * 
gróf földbirtokos. F r a n k  n er  Antal földbirtokos. F r a u h o f f e r  
Alajos kir. erdész. F r e c h  József* erdőmester. F r i e d 1 Mátyás nyug. 
erdőmesíer. F r i t s Albert erdész. F r i t s c h e János * erdész. F r i t z  
Lipót * kir. erdész jelölt, F r ö h l i c h  Ferencz * erdőmester. F u c h s  
Szilárd kir. erdész. F u c h s  Frigyes erdőmester. F u c h s  János* 
urad. erdész. F u g e r t h Károly érd. számvezetö. F ü 1 ö p Lajos kir. 
erdész. F ü r s t e r Péter erdőmester. F ü s t ö s  Kálmán k. érd. gya
kornok. F r ö h l i c h  Ágoston kir. koronái erdész. F r a n k  Pál kir. 
erdész.

G. G a r l a t h y  Kálmán érd. mérnök. G e i s z l e r  József 
kir. erdész. G e r a m b János báró kir. udv. kam. tanácsos. G e r v a y 
Nándor ügyvéd. G h y c z y  Sándor Johanna *ő Nagysága földbirto- 
kosné. G i r 11 Adám főerdész. Gl a n z  József* cs. kir. erdész. G o g e 1 
Konrád főerdész. Go m b o s sy János ministeri titoknok. Gö t t -  
ma n n  Ferencz főerdész. G r ä s z m a n  János föerdész. G r e g e r  
Péter * főerdész. Gr e in  e r Lajos * idősb Coburg herczeg erdőta
nácsosa. G r u n d  Hugó kir. érd. becslő. Gu h a  Károly kir. erdész. 
G y ö r ö c s k e y  Mihály * földbirtokos. G r ü n  wa l d  Felix vadász. 
G u b o d i  Sándor * országgy. képviselő. G e i s i n g e r  József kir. 
erdész. G r a f Károly kir. erdész. G ö m ö r y Simon. Ga l l ó  József 
kir. érd. jelölt.

H. H e i d  i n g e r  János * jószág igazgató. H a j e k Károly öre
gebb főerdőmester. H a 1 m a y Ágoston kir. erdőmester. H a m p e l  Fe
rencz kir. erdész H a n g e 1 Ferdinánd érseki erdész. Ha n g e  1 Ig
nácz érseki erdőmester. Ha r e z e r  Antal kir. edész. H a r c z e r  
Imre kir. erdész H as  ke Emil városi főerdész. H a u s z n e r József 
kir. érd inspector. Ha a z  Rudolf kir. főerdész. He c k e  Venczel * 
gazd. akadémiai tanára H e i n d 1 György erdész. He l m Ervin idősb 
Coburgh-herczegi erdömester. He l m Ervin ifj Cob. hercz. erdész. 
H e n n i János erdész. H e r b s t e r  János * erdőmester. H e r f o u r t  
László erdész. H e r m a n n  Imre erdőmester. H e r c z o g Károly er
dőmester. H e u f f e 1 János gazd. tanácsos. H i r s c h  Béla főherczegi
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főerdész. H i r s c h  Menyhért * urad, igazgató. H l u b u t s c h e k  An
tal * főerdész. H o d u n n  János her. Pálífy vadásza. H o f f m a n n  
Sándor erdész. H o f f m a n  Sándor* de Kamnicz vár. erdőmester. 
H o f f m a n n  Antal * kir. erdész. H o r n  József erdész. H o r v á t h  
János * kir. erdész. H u b e r  Mihály gróf Apponyi urod igazgató. 
H o r v á t h  Antal urad. alerdész. H o r v á t h  Imre kir. erdész. 
H e n s l e r  Lipót gr. Eszterházy P. számadó erdésze. H i d a s s y  
Vincze. H aj n i k János mezőgazda. K. H o f f m a n Antal erdőmester.

I. J . J a m b r i c h  János * kir. erdész J a n k o v i c h  László 
földbirtokos. J a n k o v i c h  Róza 0  Nagysága. J  a n s k y Imre kir. 
erdész. J a r i n a y  Vilmos kir. erdész. J e l i n e k  Pál erdőraester. 
I h r i g  Eberhardt * erdőmester. I h r i g  Vilmos főerdész. I l l é s  
Ferdinánd * Coburg hercz. érd. segéd. J n r k o v i o h  Ede érd. szám
vevő. I v á n k a  Zsigmond * földbirtokos. J a n i k  Rudolf urod. erdő
mester.

K. K á d á r  István erdőmester. K a j a b a Lajos erdész. K a- 
1 i c h Vincze * kir. erdész. K a l k a n t  Jakab urad. főerdész. Ka l má r  
Tivadar kir. erdész. Ka i v a l '  Valentin * urad. erdész. K a m 1 e r Já
nos kir. érd. ellenőr. K a m p f m ü l l e r  Ferencz * kir. tanácsos. 
K a n k a  József* erdész. K a n i a Frigyes * polgármester. K a p fi n- 
g e r  János gr. App. urad. erdész. K a r á c s o n y i Gedő gróf. K á
rolyi Ede gróf. K a r van Antal Sina báró erdésze. K a s c h  József
* erdőmester. K a s t n e r  Ferdinánd. kir. erdész. K a u t e  Ferencz 
gr. Károlyi erdésze. K a y s z r á l  Károly gr. Batthyány erdőmestere. 
Ke g e l  Ede Anh. Dessaui b. erdősz. K e g l e v i ch  István gróf. 
K e l l n e r  Chistián * urad. erdész. K e l l n e r  Gustav erdész. Ke l l 
ne r  Tádé kir. főerdész. K h u n  B e l a s s y  Henrik gróf. K i s s  Antal
* erdész. K 1 i k a Mátyás * főerdész. K o c b Ede erdőmester. K o 1- 
b e n h e y e r  József erdőmester. K o 1 o n i c s Miksa * gróf. K o m o 
ró c z y Dániel főerdész. K o p i t l a n s k y  J ózsef gr. Zichy fővadásza. 
K o p p m a n n  Albert főerdész. K o r é n y i  Ferencz erdész. Kos-  
s u c h  János üveggyáros. K o s t y á i  György erdész. K o vá c h Jó
zsef* erdész. K ö li e r  Peregrin kir. erdész. Kö 11 n Gyula * városi 
érd. számvivő. K ö n i g s e g g-A u l e n d o r f  Gusztáv gróf. Kö p i  
Flóris * erdész. K o z e 1 k a Pál erdész. K o z i n c z k y  Ferencz urad. 
erdész. K r a u t i 1 János főerdész. K r e m s z e r János kir. erdőmes
ter. K r e m s z n e r  Ferdinánd. kir. erdőmester. K r i e g e l  Venczel
* kerületi erdész. K r i p o l s z k y  István * főerdész. K r u g  József 
urod. főerdész. K u b é s Károly * urad. segéderdész. K u b i n Antal.
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* főh. erdész. K u b i n y i Ágoston nem. Muzeum igazgatója, kir. ta
nácsos. K u d e l l a  József erdészjelölt. K un  d Ferdinánd * kir. er
dészeti ellenőr. K w a p i  e 1 Rómedius erdőmester. K u t r o v á c z  
Károly erdész. K r i v á c s y Elek kir. erdész. K a 11 i n a Károly koro
na urod. erdész. K á l l a y  Béni képviselő. K a r i  Lipót. kir. erdész. 
K o p p e  Mór főerdész. K o d o l á n y i  Antal, az orsz. gazd. egylet 
segéd titoknoka. Ko v á cs  Ignácz. K e l l n e r  Valérián kir. erdő
gondnok. K l i p u n o w s z k y  Károly, kir. erdőtanácsos.

L. L a c h n i t t  József főherczegi erdész. L a i t n e r Elek kir. 
érd. gyakornok. L a n d a  Venczel * főerdész. L a n d s h u t  Venczel 
gr. Keglevieh erdőmestere. L ä n d e r e r  Ferdinánd * bánya főtanácsos. 
L á n g  Gábor kir. erdész. L a s z n e r Gusztáv kir. erdész. L á z á r  
Jakab kir. erdőmester és erdészeti tanár. L e c h n e r Gábor kir. fő
erdész. L e i s c h n e r  Flóris városi erdőmester. L e n h a r d Antal fő
erdész. L e s c h a k  Károly Sina báró főerdésze. L i ns k y Antal gr. 
Széchényi erdőmestere. Li n z b o th  János * fakereskedő. L i p t a y  
Ferencz erdőinspector. L i s z t  Alajos főerdész. L o b i é i n  Christián 
főerdész. L u d i k á r Ágoston * urad. főerdész L u k á t s Károly fő
erdész. L u t o n s z k y  Mór körerdész. L u c z e n b a c h e r  Pál * 
földbirtokos. L u z s e n s z k y  Károly * báró. L o s o n c z y  Dénes 
müegy. hallgató. L ä n d e r e r  Arthur kir. erdész. L e h o c z k y Ge
deon földbirtokos és országgy. képviselő. L i n d 1 Aladár kir. érd. 
gyakornok. L i n h a r d  Vincze erdész. L e y r e r  Ferencz kir. érd. 
gyakornok.

M. M a g e r 1 e Ede kir. erdőmérnők. M a k a y Ágoston ny. 
vasmű igazgató. M a n g o l d  Károly * ügyvéd és földbirtokos. M a r- 
k u s József kir. főerdész. M a r o n  Lmre gazdatiszt. M a r s o v s z k y  
Mór földbirtokos. M a r t i n k o v i c s  Antal erdész. M a z a n e c z  Já
nos erdőmester. Mi g a z z y  Vilmos * gróf földbirtokos. Mi h á l f y  
István * erdőinspector. M o c s á r y János * kir. faraktár gondnok. 
Mo t e s i c z k y  Róza* ő nagysága földbirtokos. M ü l l e r  Sándor 
kir. érd. számvivő. M i k u s e h József * erdőbecslő. Má k o n y i  Sá
muel. M u r g ó s János kir. erdész. M e r é n y i  (Müller) Ferencz ny. 
pénzügyi titkár. M o r ó t z Miklós mezőgazda. M i h á 1 k o v i c s Ká
roly kir. erdőmester. Mo r ó t z  István az orsz. magy. Gazd. egylet 
titoknoka.

3V. N a c h t n é b e l  Ferencz ifj. kir. erdész. Na g y  Pál 
földbirtokos. N e u m a n n  Antal erdész. N i c k 1 Zsigmond hely. se
gédtanár. Ni k i  Adolf urad. edőmester N o i s s e r Sándor * kir. er-
© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



93

desz. N o v a k  József kir. erdész. N e o g r á d i  Ignácz. urod. fő
erdész.

O. Ob e le  Ferencz földbirtokos. O d e s c a l c h y  Artur 
berezeg. O l a j o s s y  Antal * erdész. O r b á n  György * inspector. 
O p l u s c h t i l  Heribert erdész. O t t e r  Albert kir. érd. számvezető. 
Os t e  rl  a m m Armin kir. érd. jelölt. 0  v e c s k a Antal urod főer
dész. O l g y a y  Zsigmond urod. inspector.

P. P á l f f y  Lipót * gróf földbirtokos. P á l f f y  Rudolf * 
gróf földbirtokos. P a 11 i s c b Károly urad. inspector. P á r v y Lajos, 
k. erdőmester.P a u 1 i kJános k. erdőmester. P e 11 e r Ferencz k. erdész 
P e l t z l  János kir. érd. számvivő. P e r 1 a ky Károly ny. kir. alap. 
urod. igazgató. P e s c h a n  Károly erdész. P f i i  e ge 1 Rudolf urod. 
* erdész. P iá e s e k  Ferencz erdész. P i n t é r  Károly erdőmester. 
P i s c h 1 Pál kir. erdész. P o k o r n y Antal kir. erdész. P o k o r n y  
Jakab * fővadász. P o k o r n y  János * erdőmester. P o s p i s c h An
tal segéderdész. P o s p i s c h i l  Ferencz erdész. P ö s c h 1 József kir. 
erdőmester. P r e i s s i g Adolf* fakereskedő. P r e y s z Ágoston * gaz
dasági tanácsos. P r i n s t e r Károly erdőmester. P r o d a n o v i c s  
János erdészjelölt. P r o d a n o v i c s  Ignácz kir. erdőmester. Pe t z -  
r i k Antal segéderdész. P e s c h k e József főerdész. P r u g b e r g e r  
József * orsz. képviselő. P a p  Lajos * orsz. képviselő. P e n c z Antal 
kir. erdész P o h  1 Venczel * erdőtiszt.

R. R á k o s s y  József * kir. erdész. R a n o l d e r  János * Exc. 
püspök R a p p e n s b e r g e r  Márton kir. erdész. R a u e n  Ferencz kir. 
kohó-inspector. R e i c b a r d Sándor főerdész. R i b i c z e y Ferdinánd 
kir. kér. erdész. R i c k Antal * gr. Scbönborn erdőmestere. R i e d e r  
Jakab főerdész. R i e d l  Eugen főerdész. R i n á 1 d i János erdőmes
ter. R o d l e r  Gyula * erdész. R o z i n s z k y  Béla erdészjelölt. 
R o m b a u e r  Emil királyi ex'dőtanácsos. Ro z e  Henrik királyi 
erdőtanácsos. R o s e u z w e i g  Ferdinánd * de Drauwebr lovag 
császár királyi őrnagy. R o t h József * földbirtokos. R o s z i n s z k y  
János * királyi főerdész. R o s k o v á n y i  Boldizsár * urodalmi 
igazgató. R o w l a n d  Vilmos * erdőmester. R o x e r  Vilmos, erdő
mester. R u d e r  János püsp. erdész. R ü m e r s k i r c b  Artbur * báró 
földbirtokos. R z i b a  Alajos * erdőmester. R a g á l y  i Nándor orsz. 
képviselő. Ru t t n e r  Antal erdész. R o l l e r  Adolf kir. kor. urod. er - 
dész. R e i c b 1 József kir erdész. R u s s Ágoston * erdőmester.

S. S a me c  Wladimir kir. erdész. S á r k á n y  Miklós * apát, 
Ferencz József rend lovagja. S á r n p é k  József főerdész. S eb a r  1
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György * erdész. S c h a r 1 János kir. erdész. S c h e i n t  Adolf kir. er
dész. S ch  e 11- Ba us c h l o t t  Rudolf báró cs. kir. kamarás. Sc he r -  
fel  Sámuel kir. erdőmester. S c h e r  t i  Emanuel jegyző. S c h e r z  
Rudolf * c» kir. kapitány. S c h i r u l s k y  Ferencz erdőmester. 
S c h l e s i n g e r  János * erdész. S c h l i c k  János fővadász. 
S c h m e r c z i n g  Adolf * báró földb. S c h m i d 1 Ferencz fővadász. 
S c h m i d i n g  Károly főerdész. S c h m i t Ferdinand * udvarbiró. 
S c h n e i d e r  Adolf kir. érd. jelölt. S c h ö n b o r n  Ervin gróf földb. 
S c h u s t e r  Ferencz gr. Eszterh. főerdő mestere. S c h u s t e r  József 
kir. erdőmester. S eh van  da Antal* kir. erdőtanácsos. Sc h v e i -  
n i t z e r  Ignácz * kir. főerdész. S c h v e c z  Ferencz főherczegi er
dész. S e r m á n y  János * birtokos. S e y f f e r t  Ede * kir. érd. szám- 
vivő. S i e b e n f r e u n d  Hermán * erdőmester. S i m e n s k y Ferencz 
főerdész. S i m o n e k  János erdő ellenőr. S i p o s Ferencz * erdész. 
Ská l a  János püspöki főerdész. Spéc i i  Lajos érs. urod. igazgató. 
S p e r l i n g  Ede erdőmester. S t a n i k Sámuel * kir. erdészhelyettes. 
S t a r k  György gr. Waldstein alerdésze. S t a r k  János erdész. 
S t e g m a n  Vincze gr. Andrássy főerdésze. S t e i n  Lajos urad. 
igazgató. S t e n g e l  Dániel kir. erdőmester. S t e f e c i u s  József kir. 
Reclambiztos. S t e y r e r  József kir. erdőmester. S t i r b a János* er
dőmester. S t o r c h  Vendel * erdész. S t r o b e l  János főerdész. 
S t r o b e l  Sándor főerdész. S w o b o d a  Frigyes igazgató. S z á j 
ból  y József kir. erdőmester. S z e d e r  János kir. erdész. S z e n t- 
i v á n y Ferencz földb. S e r é n y i  László * gróf földb. S z i 1 n i t z k y 
Jakab * kir. bányatiszt. S z k i c s á k István főerdész. S z o p k ó Já
nos * erdész. S z t u d i n k a  Rudolf * kér. erdész. S c h u s z t e k J  akab 
* ügyveze t ő. St ar z i kof sky Ferencz erdész. S z e n t  k i r á l y i  Al
bert * földbirtokos. S z u m r á k Frigyes * mérnök. S p o r z o n Pál * 
akad. igazg. S k ó r  Ignácz kor. urad. erdész. Sam a r j a i Mihály 
realtanár. S t i a s n y  Alajos főerdész. S p a n y o l  Antal kir. erdész. 
Szá j  b é 1 y Norbert kir. erdész. S c h a i 11 Károly erdész. S e e n g e 1 
Lajos kir. erdész. S v ó b Sándor kir. erdész. S z o p k ó Sándor, erdő 
tiszt. S c h e d a  Isván erdész. S c h u o b e 1 János erdőmester. S e s t á k 
Venczel főerdész S e y f r i e d  Károly kir. erdészjelölt. S e h e  m m c 1 
Samuel kir. érd. mérnök. S c h r e d e r  Norbert urad. erdőmester. 
S c h o l c z  Rezső pénzügy-miniszteri fogalmazó.

T. Ta f f e  r n e r  Ferencz főerdész. ,T e s c h 1 e r János püs
pöki erdész. T e s e l s z k y  János * titoknok. T e s z á r Ferencz * er
dész. T h a l h e r r  Károly főerdész. T hóm ka Ferencz * főerdész.
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T i n d 1 y József * főerdész. T ó b i á s  Mihály erdőmester. T o m o r y  
dános * erdőmester. T ó t h  Dániel * urad. igazgató. T r a t t n e r  Mi
hály kir. erdész. T r a u t t n e r  János * erdész. T r n o v s zk y Károly 
* kir. erdész. T r u m a u e r  Mór * kir. erdész. T s c h a p e k  József 
báró Sina erdőmérnöke. T ö r ö k  Elek erdész. T ö r ö k  Pál erdőmes
ter. T e r b ó c s Bertalan városi erdész. T ó t h i  S z a b ó  Sándor kir. 
érd. gyakarnok.

U. U j s á g h y  Zsigmond kir. erdész. U r b á n  József * h. 
Lippe-Schaumburg erdésze. U j h á z y  Dénes kir. erdész.

V. V a n k e Sándor főerdész. V á r j o n  Géza de Mumok kir. 
erdész. V é c s e y  József báró földbir. V i l t  Vincze* kir. erdész. 
Vi ol a  Sándor gr. Zichy erdésze. V o l b r e c h t  Ferdinánd kir. er
dőmester. V o r r e i t  h János erdőinspektor. V r a g a s s y  Ignáez gr. 
Ei-dődy erdőraestere. V l k o l i n s z k y  Károly * kir. erdőmester. Vo- 
zab József erdész. V in  o pá 1 Vincze kir. főerdész. V é s s é l y  Ká
roly főerdész.

W. W a c h t e 1 Lipót báró Sina erdésze. W á g n e r  József 
erdész. W a 1 d s t e i n János de Wartemberg gróf, * cs. kir. kamarás. 
W a l t e r s k i r c h e n  Ernest * báró földb. W a n k e V enczel * erdő
mester. W a r s i l e k  Vilmos erdész. W e i c h i n g e r  Lipót erdész. 
W e i s k o p f Alajos h. Coburg erdésze. W e n c k h e i m  Rudolf * gróf 
földbirtokos. W esz t é r  Sándor kir. erdész. W ie  s e r  Alajos kir. 
erdész. W i t z e 1 József * kir. erdész. W o l f  Antal kir. erdész. W r a- 
becz  Ferencz erdőmester. W r c h o w i n a  János* erdész. W i l d  
János cs. kir. erdész. W i e r i n g e r Engelbert * városi erdőmester. 
W a 1 n e r Gusztáv erdőfelügyelő. W e i s s János mező gazda. W e s se 
ien  y i József báró. W o k r z a 1 Vilmos főerdész. W o n d r á k Ferencz 
kir. érd. mérnök. W e s s el y János Gr. Keglevich B. erdő inspectora.

Z. Z a c h a r  József h. Coburg főerdésze. Z a h n  J. G. Üveg
gyáros. Z a j i c z e k Ignáez erdész. Z e i d l e r  János * erdész. Z i n s  
Károly * erdőmester. Z s i d o v i c s  Mihály erdőinspector.

Évdijastagok még a következő testületek.
Buzin s z . k. város.
Béla szepességi város. 
Bélabánya sz. k. város. 
Breziióbánya sz. k. város. 
Buda sz. k. főváros, 
öobsina bányaváros. 
Eperjes sz. k. város.

jGölniczbánya sz. k. bányaváros. 
Igló szepességi város.
Jo lsva sz. k. város.
Kőszeg sz. k. város. 
K örm öczbánya sz.k. bányaváros. 
Meczenzéf (felső) bányaváros. 
Modor sz. k. város.
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varos.
M ühlenbach községe. 
N agy-Szom bat sz. k. 
Nagy-Röcze sz. k. város. 
Pozsony sz. k. város. 
Remete sz. k. bányaváros.

Rim a-Szom bat sz. k. város. 
Selineczbánya sz. k. város.
Szt. G yörgy sz. k. város. 
Veszprém püspöki város. 
W agendrüssel mező-város. 

Árvái uradalom  erdészeti-h ivatala. Árva Váralja. 
Eszterházy G róf, Pópa-U god-D evecseri erdészeti-hivatalai. 
Felsöm agyarhoni c rd ö tá rsu la t, Igló.
Siua báró , Belatinczi és Simontornyai erdészeti hivatalai. 
Szepesi püspökség erdészeti-hivatala. Schavnik.
Fejér- megye gazdasági egylete.
Heves

3 3 3 )
N'yitra 3 3 3 ?

Pozsony 3 3 3 3

Somogy 3 ) 3 3

S zatlunár 3 3 3 3

3 3

3 3

3 3

3 3

3 3

IV. Tiszteletbeli-tagok.
(Eliren-Mitglieder.)

a. ) Hazaiak:
A n d r á s s y  György gróf.
H a j ó  s József, kir. tanácsos.
K o b u r g  K o h á r y  Ágoston herczeg.
K o r i z m i c s  László, az Országos Gazd. Egyesület alelnöke.
L ó n y a y Gábor, „ „ „ „
S i n a Simon báró.
S z a t h m á r i  Károly, közgazdasági író.

b. ) Külföldiek:
F e i s t m a n t e l  Rezső és W e b e r  Henrik erdészeti írók.

f  Elhalt egyleti tagok.
(Verstorbene Vereinsmitglieder.)

B é r c z y  Károly, az igazgató választmány tagja.
K e l e m e n  Albert, alapitó tag.
H á l a  József, Kos s u c h  János, L á n c z o s  Lajos, N ag  e r l 

Károly, S i e b e n f r e u n d  János, T h o m a y e r  Miklós, M a r c k s 
Károly és Vi l t  Vincze rendes tagok.
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Az egyesület igazgató választmánya,
(Directions-Ausschuss.)

E ln ö k :
(Präsident.)

Keglcvich Béla g ró f, lakása Pest vagy Tápio-Ságh. 

A lelnökök:
(Vicepräsidenten.)

PálfFy István  gróf, 1. Pozsony v. Vöröskő.
W agner K ároly, kir. erdőtanácsos és a selmeczi erdŐakademia 

'’ezérlő tanára. 1. Selmecz.

Választmányi tagok:
(Ausschuss-Mitglieder.)

f  Bérczy K áro ly , a „Vadász és Versenylap“ szerkesztője 1. Pest. 
Divald Adolf, kir. pénzügyministeri osztálytanácsos. 1. Buda. 
G ervay N ándor, ügyvéd 1. Pozsony.
Giller Ján o s, Eszterházy Miklós gróf főerdőmestere 1. Környe. 
H aske Emil, Kassa-város főerdésze 1. Kassa.
Hideghéthy A ntal, kir. ministeri tanácsos 1. Pest.
Inkey József, földbirtokos. Pest v. Iharos Berény.
Németh Sam u, ügyvéd 1. Pest.
P illé r Gedeon, földbirtokos Pest v. Peklén (Sáros megye) 
P rind l A ndrás, kir. erdőmester. Visegrád.
Tisza L ajos, Bibarmegye főispánja Pest v. Kovácsi.
Zichy N. János gróf, Pest v. Lengyeltóti.

Egyesületi titoknok:
(Voreina-Sekretär.)

Bedö Albert, 1. Pest. egyetemtér 5 sz.
Évkönyv. 1867. 7
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„N ógrádm egyei Hölgyek alapítványa'* 
A l a p t ő k e  3 4 3  fi t.

E n n e k  l é t e s í t é s é r e  k ö z r e m ű k ö d t e k .
B a i n t n e r  - né.
B a l á z s  Wilibáldné.
B a r a 11 a Alajosáé. 
B e n y i c z k y  Gyuláné. 
gr. B e r c h t o l d  Richárdné. 
B o z ó Pálné. 
gr. C e b r i á n Lászlóné. 
gr. D e g e n f e 1 d Lajosné. 
D e s s e v f f y  Hermin. 
D e s s e v f f y  Etelka. 
D e s s e v f f y  Tituszné. 
D e s s e v f f y  Róza. 
D e s s e v f f y  Ottó-né.
F á y  Józsefné.
F  á y Lóra.
F á y Hermin.
F  ü z y Sámuellá.
G e l l é n  Lajosné. 
H e r m a n n  Imréné.
Horthi K o v á c s  Paula. 
J a n k o v i c h  Istvánná. 
J a n k o v i c s  Béniné.
J  a k a b f a l v y  Róza.
J e s z e n s z k y  Danóné. 
K á r o l y i  Miksáné. 
gr. K e g l e v i c b  Béláné. 
K e l l e r  Sámuelné.
K o c h  Piroska.
K o s s u c h  Gyuláné. 
K o v á c s  Kuhinka Adél.

L i g e t k u t h y  Blanka. 
M á t y á s  Andrásné.
M o c s á r y  Emilia.
M o c s á r y Dánielné- 
O k u l i c s á n y i  Miksáné. 
O k u l i c s á n y i  Mihályné.
0  r o s z i Ferenczné.
O tt  1 ik  Akosné.
P e t y k ó Ilka. 
P lich taSom áné. 
b. P o d m a n i c z k y  Lajosné 
b. P o n g r á c  z Katinka. 
P o n g r á c z  Mihályné.
P ró  na y Pálné.
S c h m i d 1 Juliánná. 
S c i t o v c z k y  Janka. 
S c i t o v s z k y  Gizella. 
S á n d o r  Károlyné. 
S c h v o r e n  kapitányné. 
S z a b ó  Ferenczné.
S z a k á l l  Barnáné. 
S z e n t i v á n y i  Ferenczné. 
S z e n t i v á n y i  Amália.
S z i 1 a s s y Józsefné. 
S z i l á r d y n é  
S z o n t a g h  Tivadarné. 
S z o n t a g h  Ferenczné.
T h o m k a Málvin.
V a 11 a y Lajosné.
V e r e s  Jánosné.
V ö r ö s  Pálné.
V ö r ö s  Gyuláné.
W e i s z k o p f  Emilia

K o v á c s  Lajos 
K ö v i n é.
K u h i n k a  Hermin.

Az Egyesület hálás köszönettel fogadja a fenntisztelt honleá
nyok ajándékát s B e n y i c z k y  G y u l á n é  ő Nagyságának, azé 
tárgyban működő bizottság elnökének tisztelendő K is G á b o r  ur
nák és a többi t. tagoknak is szives fáradozásaikért hazafias elismeré
sét nyilvánítja.
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Pályázat erdészeti kézikönyvre
Az Országos Erdészeti-Egyesület Losonczon tartott 

f. é. közgyűlése 200 frt. pályadijt tűzött ki egy az alsóbb
rendű műszaki-segédszemélyzet tanítására szánt és az erdé
szet alapvonalait népszerű nyelven röviden fejtegető kézi
könyvre, melynek tartalma 4 —8 nyomatot ívre terjedhet 
egyedül azt tárgyalhatván minek ismeretes az érintett erdé
szeti személyzet számára mnlhatlanul szükséges.

Az idegen kézzel leíratott pályaművek a szerző nevét 
tartalmazó és lepecsételt jeligés levelek kíséretében legké
sőbb az 1868. évi julius 31-ig az Országos Erdészeti-Egyesü
let igazgató választmányához Pestre küldendők. Az említett 
határidő eltelte után érkező müvek pályázatra nem bocsá- 
tatnak. A nyertes mű szerző sajátja marad s dija a Debre- 
czenben tartandó 1868. évi közgyűlésen fog kiadatni.

Az Országos Erdészeti-Egyesület igazgató választmá
nya nevében. Pesten, deczember 21-én 1867.

Bedő Albert,
egyesületi titkár.

Pártoló adományok az „Erdészeti kézikönyv“ pályadijára.
E czélra aláirtak Keglevich Béla gróf 50 frtot.

Kubinyi Ágoston 25 „
Készpénzben befizetett Bozó Pál alapitótag 25 frtot.

Az igazgató választmány az egyesület tagjait, kik adományaik
kal a fennebbi összeghez bármi mértékben járulni kivannak, tiszte
lettel felkéri, hogy küldeményeiket „A z E r d é s z e t  i-E g y e s ü le t 
t i t k á r i  h i v a t a l á h o z  P estre“  intézzék. A kitűzött czélra befize
tett öszszegről a lapokban nyilvános nyugta fog közöltétől

7*
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Tudósítás az Egyesület t. ez. tagjaihoz.
Az 1868-ik évi közgyűlés Debreczen városában fog megtartat

ni; ideje az egyesület közlönyében és a lapokban Í3 nyilvánosságra 
hozatik. Az igazolójegyek, melyek előmutatásával úgy a vaspályákon, 
mint a Dunán is leszállított díjért utazhatni, minden egyleti tagnak 
posta utján jó előre meg fognak küldetni.

Ki a közgyűlés alkalmával valamely helyi vagy átalános érdek
kel biró erdészeti vagy vadászati tárgy megvitatását kivánja, kére 
tik ezt az igazgató választmánynak mielébb tudomására hozni, hogy 
igy a kérdést alaposabb tárgyalhatás végett a tagokkal előre közölni 
lehessen.

Ha valaki az egyleti tagok közül elhal a rokonok és ismerősök 
a gyászeset'bejelentésére kéretnek.

Ki lakhelyét változtatja szíveskedjék azt a titkári hivatal tu
domására hozni, hogy igy számára az egyesület közleményeit a leg
közelebb eső postára lehessen megküldeni.

Az egyesület alap itó  tag ja i azok, kik legalább 100 frtuyi
tőkét készpénzben vagy 5% hitelpapírokban letesznek vagy az ala
pítványi tőkéről kötelezvényt állítanak ki s attól évenként 5%-nyi 
kamatot pontosan fizetnek. Az alapítványi tőke a választmány által 
csak akkor mondható fel, ha a kamatok pontosan nem fizettetnek.

E vdyas tagok azok, kik 3 évig 5 frtnyi évi illeték fizetésére 
az egyesületbe való belépés által magukat kötelezik.

Az e g y e s ü l e t  é v k ö n y v e  és m i n d e n  m á s n e m ű  ki 
a d v á n y a  a t a g o k n a k  d í j t a l a n u l  k ü l d e t i k  meg.

T agsági évdijaikot az ú jabb  évkörre elörefizették : Bal-
hauszer József ur erdőmester Tapolcsánból, és Friedl Mátyás ur 
nyug. erdőmester Gödöllőről.

Igazitandók : 41 lap alolról 10-ik sorban érdekeltség helyett 
érdekeltséget olvasandó ; 86 lap felülről 10-ik sorban Alajos helyett 
Gyula olvasandó; 86 lap alólról 2-ik sorban 100 helyett 200 olva
sandó ; 87 lap felülről 3-ik sorban a * jegy kimaradott
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Präsidialrede des Grafen Béla Keglevich,
g e h a l t e n  in d e r  G e n e r a l v e r s a m m l u n g  des  L a n d e s -

F o r s t-V e r e i n s.
L o s o n c z ,  7. August.

Es ist kaum länger, als ein halbes Jahr, seitdem der Landes- 
Forstverein seinen Sitz nach Pest verlegt und neue Statuten verfasst 
hat. Gestatten Sie mir, meine Herren, dass ich die nach den neuen 
Statuten begonnene Thätigkeit des Vereins mit Freuden begrüsse und 
erklären dürfe, wie ich es für meine angenehmste Pflicht erkenne, 
mit dem vollem Aufgebote meiner individuellen Kraft unermüdet 
ünd gewissenhaft zur Erreichung der Vereinszwecke auch meiner
seits beizutragen.

Gestatten Sie mir, meine Herren, auch das, dass ich, wenn auch 
einwenig ausführlicher, so doch die Eingebungen meiner Überzeu
gung hinsichtlich unseres Vereins, nach jeder Richtung hin, darlege.

Wenn wir unsere Aufmerksamkeit der Geschichte der gesamm- 
ten Menschheit zuwenden, so weiset die Vergangenheit der einzel
nen Völker jenes ewig wahre Resultat auf, dass der Hauptfactor, 
der Hervorrufer des wirklichen Wohlseins oder aber des stetigen 
Fortschrittes, dessen Ausdruck wie in der permanenten Freiheit, in 
dem materiellen Wohlsein und der Civilisation auffinden, Niemand 
Anderer sei, als die Wissenschaft.

Diese vercheucht die Finsterniss des Aberglaubens, die Verirrun
gen der Leichtgläubigkeit, sie erzeugt Licht und die durch gründ
liche Berechnungen und Versuche gekräftigte unüberwindliche 
W ahrheit.

Je verbreiteter die Wissenschaft, desto aufgeklärter ist jedes 
einzelne Individum und demnach auch die gesammte Nation; desto 
empfänglicher ist sie für die Annahme rationeller Institutionen, und 
von selbst hilfreich bemüht, solche Institutionen ins Leben zu rufen, 

Jahrbuch. 1867. 1
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welche das Wohlsein befördern: während dort, wo die Wissenschaft 
auf einen kleinen Kreis beschränkt ist, das Individuum, folglich auch 
die ganze Nation minder aufgeklärt ist, die abergläubische Leicht
gläubigkeit grössere Wirkung hat, als die wissenschaftliche Wahr
heit, und nicht geneigt, weil auch nicht befähigt ist, alle jene Neue
rungen zu acceptiren, welche der immerwährende Fortschritt der 
Wissenschaft, zur Erleichterung des Schicksals der Menschheit, un
aufhaltsam aufweist.

Daraus wird die auf den ersten Blick verkehrt scheinende Er
scheinung erklärbar, dass bei Völkern, die, auf einer verhältnissmäs- 
sig niederen Stufe der Wissenschaft standen, hervorragende Herr
scher, weise Gesetzgeber und Staatsmänner wohl im Stande waren, 
eine gewisse Zeit lang für die ganze Nation eine, in jeder Beziehung 
glänzende und ruhmreiche Epoche hervorzurufen, besser gesagt, her
vorzuzaubern ; sie hatte aber keinen Bestand, und konnte ihn auch 
so lange nicht haben, so lange der sichere, einzig und allein zum 
Ziele führende Weg : die Wissenschaft, die Verbreitung des Wissens, 
nicht geebnet war.

Je allgemeiner letzteres ist, desto aufgeklärter ist die ganze 
Nation. Und während in obigem Falle mit dem Ableben eines ein
zelnen guten Fürsten oder Staatsmannes der Übergang der Schik- 
sals-Entscheidung der Nation in ungeschicktere oder schlechtere 
Hände einen Rückfall, ja sogar den Untergang verursachen kann: 
hat ein solches Ereigniss bei einer aufgeklärteren Nation keine sol
che Tragweite, weil die Garantie ihres Wohles und Fortschrittes 
auf ihren aus sich selbst geschöpften Kraft, auf der Wissenschaft 
basirt. Bei solchen Völkern lassen die Reformen bleibende Spuren 
zurück, weil sie auf sichere Grundlage gebaut sind, weil jeder vor
wärtsstrebende Sohn sämtlicher aufgeklärtenNationensichbeeilt, wenn 
auch nur mit seiner Samkorns-Arbeit, aber gleichförmig, an dem 
Riesenwerke der Völkerentwicklung theilzunehmen.

Dem Allem nach muss dahin gewirkt werden, dass vor Allem 
und überall sich der wissenschaftliche Gemeingeist entwickle, dass 
sich die Aufklärung verbreite und dass es je mehr solcher Landes
bürger gebe, die vermöge ihres entwickelten Verstandes nicht nur 
alles das zu begreifen vermögen, was heilsam, was gut ist, sondern 
sich durch die ermüdende Arbeit des Denkens dahin bilden, dass sie 
ihr Wohl nicht stets nur in Allem von der väterlich-thuenden Für
sorge erwarten, sondern bemüht sind, mit, aus ihrer eigenen Kraft
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geschöpften Hilfsmiteln das zu Stande zu bringen, was sie für gut, 
für richtig erkannt.

Vor Allem, überall und in Allem ist also die Wissenschaft die 
belebende Kraft.

Ich glaube nicht fehl zu gehen, wenn ich, nur die bescheidene 
Function unseres Vereines zu beleuchten, mit einem der Geschichte 
der Völker entnommenen Beispiele, Alles diess vorgebracht, weil ich 
die Überzeugung hege, dass es auch für uns eine, und zwar eine 
Haupt-Aufgabe ist, auf jede mögliche Weise dahin zu wirken, dass 
die Wissenschaft an allgemeiner Ausbreitung gewinne, obzwar ich 
anerkenne, dass wir hierzu nur über verhältnissmässig geringe Mit
tel verfügen können ; dass sich jeder Zweig der Naturwissenschaft, 
insbesondere der Forstwirthschaftlichen Fachwissenschaft verbreite, 
welch letztere uns als Wegweiser befähigt, alle jene Prinzipien fest
zustellen, von welchen ausgehend, wir über jedes, in unser forst- 
wirthtschaftliches Fach einschlagende Interesse, zweckmässige Ver
fügungen treffen können.

Nach dieser meiner, vorzüglich auf theoretischem Felde gehal
tenen Einleitung, die vielleicht Manche geneigt sein werden, für un- 
gebürlich lang und nicht ganz streng zum Gegenstände gehörig zu 
betrachten, die ich aber nicht umgehen konnte, weil ich sie, meiner 
Überzeugung nach, als die Deduction wahrer Prinzipien von grosser 
Tragweite und heilsamer Wirkung betrachte — gehe ich auf das 
praktische Feld über, und werde ich so frei sein, einige auf die Thä- 
tigkeit des Vereins bezügliche Bemerkungen der geehrten General
versammlung zu unterbreiten.

Vor Allem theile ich die Agenden des Forstwirthshafts-Vereins 
in zwei Theile; ich glaube erstens solche Agenden erkennen zu kön
nen, welche ausschliesslich, oder zum grossen Theile, von uns selbst 
abhängen, wie unsere innere Organisation, die Aufstellung der Prin
zipien, die Debatte über einzelne Gegenstände und dergleichen 
mehr; zweitens aber solche Agenden, welche zwar ebenfalls die 
Ausflüsse unserer Initiative sein, jedoch in der Praxis nur in dem 
Falle zur Geltung erhoben werden können, wenn ausser oder über 
uns stehende Individuen, Körperschaften und Organe, welche dazu 
berufen sind, die von uns ausgeprochenen Prinzipien zur Geltung 
zu bringen, die an sie gerichtete Erinnerung acceptiren, der Bitte 
oder Unterbreitung aber Genüge leisten.

Und gerade desshalb, weil es derlei Agenden nicht blos geben
1*
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kann, sondern auch gibt, halte ich es für eine unserer ersten Pflich
ten, in dieser Richtung energisch zu handeln und auf die Förderung 
und Wahrnung der in unsere Sphäre einschlagenden Interesse zu wir
ken. Und diess zu erfüllen ist unsere Pflicht nicht nur Einzelnen, 
sondern auch der Regierung gegenüber.

Agenden solcher Natur gibt es auch heute Angesichts solcher 
Institutionen, als die Organisation der Regierung eine ist, indem wir 
sie vom Standpunkte der forstwirthschaftlichen Interessen beur- 
theilen.

Wir kennen zwar nicht die Motive, welche das Ministerium 
dazu bewogen, dass es die Angelegenheiten der gesammten ungari
schen Forstwirthschaft nicht vereinigte, sondern auf drei Theile 
spaltete ; genug an dem Factum, dass :

a) die Beaufsichtigung der Forstwirthschaft von Privaten-und 
Rechtspersonen ;

b) die endgültige Entscheidung grösseren Forstbenachtheili- 
gungs-Prozesse;

c) die Ablösung der Servituten ;
d) die Bewaldung der Rodungen, der Öden und Waldblössen;
e) die forstwirthschaftlichen Lehranstalten und Staatsprüfun

gen als eben so viele wichtige Agenden der Forstwirthschaft, der Ent
scheidung des A c k e r b a u-M i n i s t e r i u m s  anvertraut wurden.

Die Oberaufsicht über die Wälder der Fundationsgüter wurde 
dem C u l t u s m i n i s t e r i u m  übertragen.

Die Leitung der übrigen Forste hat sich das F i n a n z - Mi 
n i s t e r i u m  Vorbehalten ; aber auch diese Verfügung ist nicht son
derlich geeignet, d ie  I n t e r e s s e n  d e s  F o r s t w e s e n s  zu 
f ö r d e r n .

Während einerseits im Ackerbau-Ministerium für die Feld- 
wirthschaft und das Rinder-Sanitätswesen ja ein besonderes Depar
tement geschaffen wurde, ist die Forstwirthschaft nicht einmal durch 
einen einzigen Fachmann dort vertreten.

Ich will nicht erwähnen, ob eine solche Trennung der Land
w irtschaft von dem Rinder-Sanitätswesen zweckmässig sei, oder 
nicht; aber jedenfalls ist diese bedachte Verfügung eine Ursache 
mehr dazu, dass auch für eine andere Section, namentlich im Inte- 
teresse unserer Forste, mit Recht eine besondere Aufmerksamkeit 
gefordert werden kann, denn nach der g e g e n w ä r t i g e n  O r g a 
n i s a t i o n  k a n n  i c h  n i c h t  b e g r e i f e n ,  wi e  das  A c k e r -
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b a u-M i n i s t e r i u m mi t  den,  s o n s t  a u s g e z e i c h n e t  ta- 
l e n t i r t e n ,  in d i e s e r  B e z i e h u n g  a b e r  n u r  e n c y k l o p ä -  
d i s c h e  K e n n t n i s s e  b e s i t z e n d e n  I n d i v i d u e n ,  alle jene 
hochwichtigen Angelegenheiten mit Erfolg erledigen können wird, 
die ihm untergeordnet sind; d a s s e l b e  g i l t  a u c h  vom Cul- 
t u s-M i n i s t e r i u m ,  wo di e  t e c h n i s c h e  h ö h e r e  L e i t u n g  
de r  i n n e r e n  Ökonomi e ,  und die Entscheidung der daraus- 
fliessenden, tief ins Leben einschneidenden Fragen, vor allem einen 
Fachmann verlangen.

A u c h  b e i m F i n a n  z-M i n i s t e r i u m  i s t  d i e L e i t u n g  
der  F o r s t a n g e l e g e n h e i t e n  der Montan- und Salinen-Wäl
der einem solchen Departement anvertraut dessen sämmtliches Per
sonal d e r  F a c h b i l d u n g  e n t b e h r t .

Es ist zwar möglich, dass die Regierung, um diesen Fehler 
gut zu machen, gebildete Fachmänner anstellen würde, was auch 
abgewartet werden könnte, wenn wir nicht wüssten, dass in der ge
gebenen Situation ein Austausch der noch vorhandenen Individuen 
fast unmöglich ist; die Durchführung dieser Verfüguug würde ein 
Dezennium mehr Zeit kosten, überdiess Hessen sich diese Arbeits
kräfte nur so herstellen, wenn man die gesammte äussere Oekonomie 
ihrer Leiter berauben möchte. Ich glaube, es ist also unsere Pflicht, 
ohne Aufschub Einsprache zu erheben, und indem wir das Ministe
rium auf diese äusserst nachtheilige Organisation des Forstwesens 
aufmerksam machen, dasselbe gleichzeitig zu bitten, dass e s d e m 
g e g e n w ä r t i g  b e s t e h e n d e n  F o r s  t-D e p a r t e m e n t  d i e  
L e i t u n g  des  g e s a m m t e u  L a n d e s f o r s t w e s e n s  a n v e r 
t r a u e .  Denn es wird viel leichter sein, die aus der Mannigfal
tigkeit der Rechtstitel der Wälder entsprungenen Interessen-Ver- 
zweigungen unter einheitlicher technischer Leitung auszugleichen 
und zu befriedigen, als das zu erreichen, dass ohne fachlich ge
bildete Männer dieser sehr bedeutungsvolle Theil des National
vermögens, den Anforderungen der Zeit und Interessen gemäss, 
zweckmässig verwaltet werde, und zwar durch drei verschiedene 
Ministerien.

Wenn also die ganze Generalversammlung, wie ich hoffe, diese 
meine Ansicht billigen sollte, wäre ein Comité zu delegiren, welches 
die hierauf bezügliche Unterbreitung auszuarbeiten hätte und auf
gefordert würde, dieses Elaborat behufs weiterer Verfügung dem 
Ausschüsse je eher einzureichen.
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Mit Erlaubniss der geehrten Generalversammlung gehe ich auf 
einige Agenden über, welche zum Theil in unserem eigenen Wir
kungskreise aufzufinden sind, theils unter dem Zusammenwirken der 
ausserhalb derselben stehende Kräfte zum Erfolge führen können.

Die Wissenschaft ist es, welche uns als Wegweiser dazu dient, 
wie wir, vom nationaloekoncmischen Standpunkte aus, am zweckmäs- 
sigsten über Waldboden verfügen können; wie es nicht nothwendig, 
weil auch nicht motivirbar ist, dass wir den gegenwärtigen Forstbe
stand im Lande unverändert aufrechterhaltend, einen bedeutenden 
Theil des gesammten fruchtbaren Landesbodens zur Uolzproduction 
benützen; dass wir hingegen die an steilen Abhängen grösserer 
Berge, oder auf dem Flugsande der Niederungen stehenden Wälder, 
wenn auch mit Opfern, nicht nur erhalten, sondern dort, wo sie man
geln, schaffen sollen; und es ist aus allem diesem, bei der Leuchte 
der Wissenschaft, sehr leicht jene Grenzlienie erkennbar, innerhalb 
welcher die Einschränkung der freien Benützung des Waldbodens, 
im Interesse des öffentlichen Wohles räthlich, ja nothwendig er
scheint. Wir wissen ; von welch, wohlthätiger Wirkung der Baum
wuchs auf den steilen Abhängen grösserer Berge ist, wie er mit dem 
Fallenlassen seiner Blätter und Nadeln die Produktionsfähigkeit sei
nes Bodens fortwährend unmittelbar aufrecht erhält und auch fähig 
ist, selbst kahle Felsklippen mit Jahrhundert langer Ausdauer frucht
bar zu machen ; wir wissen, dass die Bäume die aus den, von der 
Oberfläche des Meeres sich erhebenden Dünsten in der kühlen Ath- 
mosphäre der Gebirge zu Regen, oder zu verherrenden Wolkenbrü
chen entwickelten Gewässer mit ihren Armen aufhalten und mit Hülfe 
ihrer Belaubung, bei gleichzeitigem Zusammenwirken ihrer Stämme 
und Wurzeln in die Spalten der Felsen tropfenweise einführen, dass 
sie sich dort wieder findend und Quellten bildend, sich zur pulsiren- 
den Lebenskraft der Länder, zu Bächen, und Flüssen vereinigen.

Wir wissen wie sie die am Fusse der Gebirge sich hinziehende 
Ebene von verheerender Überschwemmungen und der zerstörenden 
Wirkung fortwährender Verschlemmung schützen. Man soll daher nir
gends mit dem Walde und Waldboden unbedacht verfahren; zur 
Erkenntniss der obenerwähnten beklagenswerthen Folgen ist das 
auf solche Weise verödete Territorium eines Theils von Spanien, 
Griechenland und Frankreich, mehr als einer Gegend unseres Vater
landes eine3 uicht geringen Theiles dieses Komitats lehrreich genug 1 
Ich wiederhole daher; auf Grundlage der Wissenschaft und der
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mit ihr Hand in Hand geilenden Erfahrung können wir den entschei
denden Grundsatz aussprechen, dass — Wald auszurotten oder unbe
dacht mit selben zu verfahren, nirgends erlaubt sei, wo dadurch die 
Product ionsfühigkeit des Bcdeiis entweder unmittelbar, oder mittel
bar, die eines Nachbarbodens gefährdet wird. Dieses Prinzip müs
sen wir zur Geltung zu bringen suchen, snmmt den darausfliessenden 
Consequenzen. Die Beschränkung der freien Verfügung und Be
nützung darüber hinaus wäre schädlich für das allgemeine Wohl; weil 
sie die, andauernd den grössten Ertrag gewährende, aus den gegen
seitigen Wirkung von Nachfrage und Absatz sich entwickelnde, ratio
nelle Benützung des Bodens verhindern würde, so wie auch die 
Entwicklung der Steuerfähigkeit und die Production der den Men
schen zur Nahrung dienenden Produkte, was in unserem Vaterlande 
von dem hochwichtigen Gesichtspunkte der Volksvermehrung als 
deren mächtigster Faktor, eine Hauptrücksicht verlangt. Der umfang
reichen Sandwüsten und kahlen Berglehnen gibts in unseren Vater- 
Ende ohnehin genug, durch deren Bewaldung wir das einbringen, 
was wir durch Ausrottung von zum Getreidebaue geeigneten Wal
des vom Forstbestande verlieren.

In Vorübergehen möge es mir gestattet sein, zu erwähnen, dass 
wir von diesem allgemeinen Prinzipe bei solchen Wäldern eine 
Ausnahme machen müssen, welche sich zum Beispiel in den Händen 
des Staates, von Communen und Rechtspersonen befinden, die blos 
die Zinsen des ihnen anvertrauten Capitals zu benützen berechtigt 
und demnach bei strenger Beaufsichtigung und eingeschränkter 
Benützungsfreiheit durch ihre Eigenthümer zu verwalten sind.

Wir haben aber auch andere Dinge zu thun, wenn wir das 
Aufblühen der vaterländischen Forstwirt hschaft zu bewerkstelligen 
wünschen:

I. Müssen wir dahin wirken, dass wir dem heiligen Prinzipe 
des Eigenthuinsrechtes pracktische Geltung verschaffen.

II. Dass wir auf Grundlage der Billigkeit den Wald von jeder 
Servitutanlass befreien.

III. Dass wir solch’ fachgebildete Arbeitskräfte schaffen, die 
auch unter den drückendsten Verhältnissen fähig sein, auf dem mög
lichst zweckmässigem Wege fortzuschreiten und dadurch die Wäl
der zu einen rentablen Vermögen zu entwickeln.

Viel vermag der Einzelne, noch mehr die durch Zusammen
wirken Einzelner sich bildenden und dadurch vervielfachte Kraft-
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anstrengung eines Vereines; aber zu einen bleibenden Resultate 
wird sie nur so gelangen, wenn alle Mitglieder des Gesammtstaates 
insgesammt ihre Pflicht tliun.

Darum machen wir auch die Regierung auf das Forstdepar
tement aufmerksam und werden nicht ermangeln, das bereits 
redigirte Forstgesetz, welches uns vorliegt, wenn wir es, nach 
vorhergegangener Debatte, für zweckentsprechend halten, sowohl 
der Regierung, als der Landeslegislative vorzulegen und zur An
nahme zu empfehlen, so wie wir auch das erwähnen werden, 
dass der todte Buchstabe des Gesetzes nur so zum Leben erwachen 
kann, wenn die zu seiner Durchführung berufenen Organe zweck
mässig organisirt sind.

Es ist unsere Pflicht, die Aufmerksamkeit der Gesetzgebung 
und Regierung, auf die, unsere Forste gegenwärtig belastende und 
a u f  k e i n e r  r a t i o n e l l e n  G r u n d l a g e  b e r u h e n d e n  
S t e u e r aufzurufen, denn diese ist, auch bei der zweckmässigsten 
Oekonomie, mit dem jetzigen Ertrage in keiner Proportion. Es ist 
demnach zu wünschen, dass wir eine Commission ernennen, welche 
sich mit der Ausarbeitung eines auf diesen Gegenstand bezug ha
benden Gesetzvorschlages befasst, und ihr Operát auf erschöpfende 
Weisse motivirend, falls dasselbe die Prüfung besteht und gutgeheis
sen wird, dem Direktions-Ausschüsse übergibt, und es den Betref
fenden zur Beachtung zu empfehlen.

Es gibt einen Gegenstand, meine Herren, den ich Ihrer beson
deren Aufmerksamkeit und Fürsorge zu empfehlen wage. Als einen 
mächtigen Factor unserer Forstwirtschaft müssen wir das erken
nen, wenn unsere Fachmänner, von den drückendsten Lebensfragen 
befreit, mit voller Geisteskraft und unbefangenem Gemüthe, ihr Le
ben der gewählten Laufbahn widmen können. Der Faktor zum Be
sitze dieser Selenruhe ist jenes Bewusstsein, dass sie auf dem Wege 
der Selbsthilfe, bei Einzahlung einer unbedeutenden Jahresprämie 
für sich — od,er im Falle ihres Absterbens für ihre Familien, in ei
ner aus Arbeitsunfähgikeit oder anderem, nicht selbst verschuldeten 
Mangel an Verdienst möglicherweise entstehen könnender Noth, auf 
sichere Hilfe rechnen können. Wesshalb ich auch beantrage, dass 
gleichfalls eine Deputation den hierauf bezughabenden Entwurf, 
unter folgendem T itel: „ S t a t u t e n  d e r  P e n s i o n  s- un d  
U n t e r s t ü t z u n g  s-A n s t a l t  des  L a n d e  s-F o r s t v e r e i n s “ 
als Ergänzung unserer jetzigen Statuten in Angriff nehme, wobei
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darauf nicht zu geben ist, dass wir sowohl die einzelnen Vereinsmit
glieder, als ihre Witwen und Familien der eingezahlten Summe 
entsprechend, oder dem Stammfonde angemessen, mit einer Pension, 
dagegen jene, welche aus Mangel an Arbeit oder in Folge anderer 
nicht entehrenden Frille Noth leiden, mit moralischer und materieller 
Unterstützung betheiligen können. Es ist die Aufgabe der Commis
sion, den vollständigen Entwurf sarnrnt der entsprechenden Ergän
zung der Statuten und Geschäftsordnung zugleich längstens binnen 
sechs Monaten dem Directions-Ausschusse behufs der Revidirung 
einzureichen, damit die nächste Generalversammlung endgültig über 
diesen Gegenstand entscheiden könne. Ich behalte mir gleichzeitig 
jene Rechts- und Pflichterfüllung vor, dass ich bei Gelegenheit der 
von der Generalversammlung auszusprechenden Constituirung zur 
Förderung dieses heiligen Zwecks mein bescheidenes Schärfleiu bei
tragen dürfe.

Indem ich so frei bin, die ganze Generalversammlung auch da
rüber in Kenntniss zu setzen, dass das Ministerium unsere, durch 
die letzte Generalversammlung modifizirten Statuten genehmigt hat, 
und einige Mitglieder des Vereins ersucht worden sind, eine densel
ben entsprechende Geschäfstsordnung zu entwerfen, wird es nöthig 
sein, diese uns vorliegende Geschäfstordnung jetzt der Discussion zu 
unterziehen, dieselbe festzustellen und behufs der Approbation der 
Regierung einzusenden.

Um aber alle diese weitläufig hergezählten Verfügungen eini- 
germassen systematisch durchzuführen, schlage ich vor, in nachste
hender Reihenfolge zu verhandeln:

A) Die um die einheitliche technische Leitung des gesammten 
Landes-Forstwesens peiitionirende Adresse an die Regierung und 
die Wahl des mit der Redaction derselben zu betrauenden Comités.

B) Die Debatte über das hier vorgelegte Forstgesetz.
C) Die ausgearbeitete Geschäftsordnung.
D) Die Forststeuer.
E) Wahl einer Commission zur Ausarbeitung eines noth wen

digen Gesetzvorschlages in Jagdangelegenheiten.
F) Endlich die Entsendung einer Commission, um die auf die 

Pensionirung nnd Unterstützung bezügliche Statuten-Modification 
und einen Entwurf auszuarbeiten.

Und indem ich diese Frage an die geehrte Generalversammlung 
zu richten mir erlaube, ob wir die Verhandlungen in dieser Reihen-
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folge beginnen sollen? — schliesse ich meinen Vortrag damit, womit 
ich ihn vor Allem hätte eröffnen sollen. Gestatten Sie mir, meine 
Herren, dass ich in warmen Worten, mit wahrer Freude allen Jenen 
für ihren Eifer und ihre Theilnahme Dank sage, welche während 
meiner halbjährigen Function als Präses, meinem Aufrufe hochher
zig Folge leistend, an Eifer mich weit überflügelten und es durch 
ihre Spenden und unermüdlichen Sammlungen möglich machten, 
das Stammkapital des Vereines, wenn auch nicht auf 100.000 fl. so 
doch auf eine solche Summe zu erhöhen, welche jedenfalls schon 
darum von grossem Werthe für uns ist, weil sie einerseits den mora
lischen Werth der freiwillig geleisteten patriotischen Spenden besitzt, 
andererseits aber zur Möglichkeit der Fortbestehung des Vereins 
materiellen Garantie dadurcli gewährt, dass die Interessen dieses 
Kapitals das Bestehen und die Function des Vereines auch dann 
noch sicherstellen, wenn in Folge misslicher Zeiten eine auch noch 
so geringe Jahresprämien-Einzahlung eintreten sollte.

Dank den begeisterten Landestöchtern und allen Jenen, die 
uns in diesem unsern Streben unterstützten; Sie aber meine Herren 
heisse ich freudigst willkommen und indem ich Sie zu weiterer Thä- 
tigkeit auffordere, empfehle ich mich, auch während der Dauer der 
eröffneten Berathung, Ihrem herzlichen Wohlwollen!
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Statuten des Landes-Vorstvereines.

Zweck des Vereines.

§• 1.
Der Zweck des Landes-Forstvereines ist : Durch die im §. 2. 

angegebenen Mittel hinzuwirken auf die Förderung aller Zweige der 
Forsthwirtschaft und der ungarischen Forstliteratur.

§.2.
Zur Erreichung der Vereinszwecke werden folgende Mittel 

dienen:
a) periodische Versammlungen der Miglieder, in verschiedenen 

Gegenden des Landes, zur Berathung forstwirthsehaftlieher Ange
legenheiten ;

b) möglichste Erweiterung der Kenntniss des Zustandes, in 
welchem gegenwärtig in Ungarn sämmtlicheZweige der Forstwirth- 
schaft sich befinden, und Bekanntmachung der Hindernisse, welche 
ihrer Entwickelung im Wege stehen ;

c) die Unterstützung der ungarischen Forstliteratur durch För
derung der Herausgabe geeigneter forstwissenschaftlicher Werke ;

d) die Ausbildung ausgezeichneter, aber unbemittelter junger 
Leute in der Forstwirthschaft auf Kosten des Vereins;

e) die Entsendung geigneter Fachmänner auf Reisen im In- 
und Ausland im Interesse der Hebung der Forstwirthschaft;

f) die Mitwirkung zur Errichtung ungarischer Forstlehranstal
ten und zum Gedeihen der bestehenden ;

g) die Gründung und Vermehrung von Sammlungen forstwirth- 
schaftlicher Gegenstände aller Art und von Fachbibliotheken ;
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li) die Abgabe von Gutachten über dem Verein von der Regie
rung vorgelegten forstwirtschaftlichen Frage;

i) die Unterbreitung auf forstvvirthschaftliche Angelegen
heiten jeder Art bezüglicher Werke und Vorschläge an die Regie
rung;

k) die Aufforderung sämmtlicher Landwirthschaftsvereine des 
Landes zu gegenseitigen Verkehr mit dem Forstvereine zur Betrei
bung der beiden gemeinsamen Interessen;

l) auf Ersuchen der Waldbesitzer: die Empfehlung fachmän
nisch gebildeter Individuen zu forstlichen Bedienstungen.

Der Vereinsorganismus.
§. 3.

Der Verein besteht aus Protektoren-, Ehren- und ordentlichen 
Mitgliedern, welche letzteren gründende oder jährlich beitragende 
sind.

S. 4.
Zum Mitglied des Landes-Forstvereines kann jeder unbeschol

tene und die nöthige Bildung besitzende Staatsbürger gewählt 
werden.

§.5.
O r d e n t l i c h e  M i t g l i e d e r  nimmt entweder die Gene

ralversammlung oder der Ausschuss auf; im letzteren Falle zeigt 
derselbe die neuen Mitgliederder nächsten Generalversammlung an.

§• 6.

Zu E h r e n m i t g l i e d e r  wählt die Generalversammlung auf 
Vorschlag des Ausschusses solche ausgezeichnete Individuen, die 
um den Verein oder um die Hebung der Forstwirtschaft überhaupt 
sich besondere Verdienste erworben haben.

§•7.
A u s l ä n d e r  können zu ordentlichen oder Ehrenmitgliedern 

nur unter Vorbehalt der Bestättigung durch die vaterländische Re
gierung gewählt werden.

§ • 8.

A ls g r ü n d e n d e  M i g l i e d e r  sind jene Individuen, Kör
perschaften oder Vereine zu betrachten, welche für den Verein ein
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Kapital von mindestens 100 Gruden baar oder in 5 pctigen Kreditpa
pieren erlegen, oder über das Stiftungskapital eine Obligation aus
stellen, und davon jährlich die 5 pctigen Interessen pünktlich zahlen. 
Solche Stiftungskapitalien sind nur in dem Falle durch den 
Ausschuss kündbar, wenn die Interessen nicht pünktlich gezahlt 
werden.

Baar erlegte Kapitalien sind bei irgend einem vaterländischen 
Kreditinstitut fruchtbringend anzulegen.

S- 9.
J ä h r l i c h  b e i t r a g e n d e  Mitglieder sind diejenigen, wel

che durch den Eintritt in den Verein sich auf drei Jahre zur Zahlung 
eines Jahresbeitrages von 5 Gulden verpflichten.

Rechte und Pflichten der Vereinsmitglieder.

§ .  1 0 .

Der Verein bekleidet seine Mitglieder mit folgenden Rechten :
a) jedes Vereinsmitglied kann an den A u s s c h u s s -  und G e- 

n e r a l v e r s a m m l u n g e n  des Vereines theilnehmen und ausser
dem in welcher vaterländischen Sprache immer dem dirigierenden 
Ausschüsse Vorschläge einsenden:

b) in der G e n e r a l v e r s a m m l u n g  hat jedes Mitglied 
S t i m m r e c h t ,  in den A u s s c h u s s i t z u n g e n  aber nur das 
Recht der M e i n u n g s ä u s s e r u n g .

c) E h r e n m i t g l i e d e r  besitzen die Rechte der ordentlichen 
Mitglieder;

d) j e d e s  M i t g l i e d  erhält vom Verein die Ausschuss- und 
Generalversammlungs-Protokolle, so wie das Jahrbuch des Vereines 
gratis, und erlangt im Wege derselben auch jährlich Kenntniss von 
dem Kassastand und den Schlussrechnungen; die Zusendung der 
Protokolle und des Jahrbuches geschieht gegen Zahlung des Mit
gliedbeitrages mittelst Postnachnahme.

§• 11.

D e r G e n e r a l v e r s a m m l u n g  s t e h t  das  R e c h t  zu, 
jene Mitglieder, gegen welche im Sinne des §. 4. Einwendung erho
ben werden kann, vom Verein auszuschliessen.
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Der Genuss der aufgezählten Rechte erstreckt sich :
a) bei den gründenden Mitgliedern auf Lebenszeit;
b) bei den jährlich beitragenden ordentlichen Mitgliedern auf 

die Dauer der im §. 9. bezeichneten Verpflichtungszeit.
Der Eintritt in den Verein ist auch vor Gericht bindend. Die 

im Rückstand befindlichen Beiträge treibt der Verein vor dem frei 
von ihm zu wählenden Gerichte im summarischen müdlichen Process- 
wege ein.

Das Vereinsjahr beginnt mit dem 1. Januar und so wird die 
Verpflichtung der im Laufe des Jahres eintretenden Mitglieder vom 
1. Januar desselben Jahres gerechnet.

Vereinsleitung.
§. 13.

D er Directionssitz des Landes-Forstvereines ist P e s t. Die 
Leitung ist dem dirigirenden Ausschüsse übertragen.

§. 14.
Den Landes Forst-Verein repräsentirt Behörden und An

deren gegenüber das Präsidium ; dieses leitet im Einvernehmen 
mit dem Ausschüsse sämmtliche Angelegenheiten desselben im Sinne 
der Statuten und der in der Generalversammlung gefassten Be
schlüsse.

Der Ausschuss besteht aus dem Präses des Vereins, aus 2 Vi- 
cepräsidenten, 12 Ausschussmitgliedern und dem Sekretär. Diese 
der Sekretär ausgenommen, wählt die Generalversammlung auf 3 
Jahre, und zwar den Präses mit allgemeiner, die Ausschussmitglie
der aber mit verhältnissmässiger Stimmenmehrheit.

Die Ausschussmitglieder, mit Ausnahme des Sekretärs, bezie
hen für diese Ehrenämter keinerlei Bezahlung.

Den Sekretär und den Kanzlisten wählt der Ausschuss und be
stimmt dieser auch ihren Wirkungskreis; ihre Gage aber stipulirt 
die Generalversammlung.

Die Reisekosten der Ausschussmitglieder, nichtminder jene 
der Fachmänner, welche in Folge einer Betrauung im Interesse des 
Vereines thätig sind, werden denselben ersetzt.

§. 1 2 .
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Generalversammlungen und Ausschusssitzungen.

§• 15.
In den Generalversammlungen sowohl, wie in den Ausschuss

sitzungen hat der Präses, in Abwesenheit desselben einer der Vice- 
präsidenten, in Abwesenheit aller drei Präsidenten aber das von 
der Generalversammlung oder Ausschusssitzung mit allgemeiner 
Stimmenmehrheit gewählte Mitglied den Vorsitz.

§. 16.
Die Generalversammlung sowohl, als die Ausschusssitzungen 

bringen ihre Beschlüsse mit allgemeiner Stimmenmehrheit. Im Falle 
die Zahl der Stimmen gleich ist, entscheidet das Votum des Präsi
denten.

§. 17.
Der Ausschuss kann nur dann Beschlüsse fassen, wenn ausser 

dem Präsidenten und Sekretär wenigstens 3 Ausschussmitglieder 
anwesend sind.

§• 18.
Die G e n e r a l v e r s a m m l u n g  ist entweder eine regelmäs

sige, oder ausserordentliche.
Die r e g e l m ä s s i g e  G e n e r a l v e r s a m m l u n g  wird 

alle Jahr einmal, die Ausschusssitzung aber wenigstens vierteljäh
rig abgehalten; die Abhaltung a u s s e r o r d e n t l i c h e r  G e n e 
r a l v e r s a m m l u n g e n  bestimmt in dringenden Fällen der Präsi-' 
dent oder der Ausschuss.

Sowohl die regelmässigen, als ausserordentlichen Sitzungen 
sind der Landes-Regierung anzumelden.

Die Diskussion politischer Fragen ist von allen Sitzungen des 
Vereins ausgeschlossen.

§. 19.
G e g e n s t ä n d e  d e r  r e g e l m ä s s i g e n  S i t z u n g e n  

sind folgende:
a) Bericht über die seit der letzten Generalversammlung ver

flossenen Geschäftsführung,
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b) Revidirung der Jahresrechnungen,
c) das Budget für das nächste Jahr,
d) Verfügungen in Betreff des Vereinsvermögens 21. §.
e) Wahl oder Ergänz.ung der Vereinsdirektion,
f) die Feststellung des Ortes und der Zeit der nächsten regel

mässigen Generalversammlung,
g) Anträge hinsichtlich der Berathungsgegenstände der näch

sten Generalversammlung,
h) Vorschläge zur Förderung der Vereinszwecke überhaupt,
i) die Debatte über Gegenstände, welche von der vorherge

gangenen, Generalversammlung aufgestellt oder durch einzelne 
Mitglieder dem dirigirenden Ausschüsse 3 Monate vor der im Zuge 
befindlichen Versammlung angemeldet wurden.

k) Etwaige Abänderung der Vereins-Statuten, in welchem 
Falle dieselben der Landesregierung behufs ihrer Bestätigung vor
zulegen sind.

§ • 20.

Der Ausschuss veröffentlicht d ie  R e i h e  d e r  in d e n  r e 
g e l m ä s s i g e n  G e n e r a l v e r s a m m l u n g e n  zu v e r h a n 
d e l n d e n  G e g e n s t ä n d e  2 Monate vor der Sitzung, im Wege 
der öffentlichen Blätter und des Protokolls der betreffenden Aus
schusssitzung.

§ .  21.

Der Verein kann blos in Folge einer Generalversammlungsbe
schlusses eine Anleihe auf sein eigenes unbewegliches Vermögen 
aufnehmen.

S. 22.
Das Protokoll der Generalversammlung unterfertigt der Prä

ses, ein Ausschuss und ein vom Präsidium bezeichnetes ordentliches 
Mitglied.

Geschäftsführer.

§. 23.
Der Auschuss wählt zu jeder Generalversammlung ein in der 

Nähe des Sitzungsortes wohnendes Mitglied als Geschäftsleiter, wel-
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eher auf die Dauer der Sitzung in den Ausschuss, als Mitglied des
selben, tritt und den Sitz neben dem Präsidenten einnimmt. Der Na
me des zum Geschäftsleiter gewählten Mitgliedes ist bei der Landes
regierung anzumelden.

Gewählte Gerichte.

24. §.

Aus den Vereins Verhältnissen entstehende Streitigkeiten sind 
durch gewählte Gerichte zu entscheiden, zu welchem Zwecke jedes 
der streitenden Mitglieder einen Richter benennt und diese sich einen , 
Präsidenten wählen, hinsichtlich dessen, falls sich jene über ihn 
nicht einigen könnten, das Los zwischen den Empfohlenen 
entscheiden wird. Gegen das Urtheil des Gerichts gibt es keine 
Appellation.

Wenn eines der streitenden Mitglieder keinen Richter wählen 
Wollte, entscheidet das durch den Verein zu wählende ordentliche 
Gericht über den Streit im Wege des summarischen mündlichen 
Verfahrens.

Auflösung des Vereins.

25. §

Palls sich der Verein auflösen wollte, kann diese Frage zuerst 
nur von sämmtlichen Mitgliedern des Vereins in Anwesenheit eines 
Drittels derselben verhandelt und durch wenigstens eine Zweidrittel- 
Stimmengleichheit entschieden werden. Wenn bei der zu diesem 
Zwecke festgesetzten ersten Generalversammlung mindestens einDrit- 
tel der Mitglieder nicht erschienen war, wird von dieser Zeit an ge
rechnet eine neue Generalversammlung ausgeschrieben, in welcher 
zwei Drittel der Anwesenden entscheiden.

Im Falle der Auflösung werden die Gründungskapitalien den 
Gründern oder ihren gesetzlichen Nachkommen ausgefolgt. Über den 
Rest des Vereinsvermögens verfügt die Generalversammlung zum 
Besten vaterländischer Zwecke; den diessfälligen Beschluss bringt 
fler Verein zur Kenntniss der Landesregierung.

Jahrbuch. 1867. 2
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Geschäftsordnung.

26. §.

Die den Statuten anzupassende Geschäftsordnung arbeitet der 
Ausschuss aus und unterbreitet selbe behufs Bestätigung der Lan
desregierung.

Graf Béla Keglevich.
Präses.

Albert Bedö
Sekretär.

Diese S ta tu ten  w urden  lau t V erständigung des königl. 
ung. M inisteriums fü r A ckerbau, Industrie  und Handel vom 
25. Jun i 1867. Z. 2657. A llerhöchsten O rtes genehmigt.

© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



19

Protocoll der Generalversammlung'
in Losoncz am 7. 8. 9. 10. August 1867.

Anwesende
O r d e n t l i c h e  M i t g l i e d e r .

Béla Graf K e g l e v i c h  Präsident.
August K u b i n y i Direktor des Nat. Museums.
Franz S z e n t i v á n y i  Direktor der Herrschaft Rónya. 
Alexander T ö r ö k  Geschäftsleiter.
Emerich Hermann „
Josef Br. W e s s e l é n y i  Repräsentant des Landwirthschafts- 

Vereins v. Siebenbürgen.
Stefan Mo ró cz Repräsentant des Landwirthschafts-Vereins 

v. Siebenbürgen.
Theodor S z o n t a g h  Repräsentant des Neograder Land- 

wirthschafts-V ereines.
Anton B a l o g  Repräsentant des Neograder Landwirthschafts- 

Vereines.
Paul B o z ó Repräsentant des Heveser Landwirthschafts-Ve- 

reines.
Paul T ö r ö k  Repräsentant der Stadt Debreczin.
Emil H a s k e  Ausschussmitglied und Repräsentant der Stadt 

Kasehau.
Alexander B r e c z Repräsentant der Stadt Dobschan 
Adolf D i v a 1 d Ausschussmitglied.
Karl S z ő c s diplomirter Forstmann.
Franz K u h i n k a Einsenwerksbesitzer.
Julius B e n i c z k y Grundbesitzer.
Alexander K o v á c s  „
Jakob R o s e n t h a l  „ und Holzhändler.
Ludwig P á r v y kön. Forstmeister.
Dionis U j h á z y  kön, Fondsförster.

2*
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Josef K r u g  Oberförster.
Wenzel L a n d s h u t  Forstmeister. 
Jakob R i e d e r  Oberförster.
Ignacz K o v á c s  Förster.
Josef K o l b e n  l i e y e r  Forstmeister. 
Alois S c h m i t t  Förster.
Georg Ko s t y á 1 Forstmeister. 
Wenzel S e s z t á k Oberförster.
Eduard K e g e l  Förter.
Josef M i k u s c h Forstaxator.
Alois W e i s k o p f Forstmeister. 
Stefan K á d á r  subst. Forstmeister. 
Johann G i 11 e r Forstmeister.
Vinzenz ß al á s Forstcontrolleur. 
Viktor J. W e i sz  Grundbesitzer. 
Rudolf J a n i k  Forstmeister.
Ladislaus H e r f o u r t  Förster.
Johann H a j n i k  Landwirth.
Albert ß e d o  Vereins-Secretär.

Gäste.
Józsa E 1 e ö d Advocat.
Moriz S c h e n k  Arzt. * ■
Coloman H e r m á n  Forstcandidat.
Karl K r u p á r  Forstbeamter.
Karl J a k a b f a l v y  Grundbesitzer. 
Férd. T ho m k a städt. Beamter. 
Andreas K e n c z y  Unternotär.
Gustav G a b e r Grundbesitzer.
A. H. B u s b a k Kaufmann.
Samuel P 1 i c h t a Dr. d. Med.
Samuel J e s z e n s z k y  Gerichtsrichter. 
Daniel J e s z e n s z k y  Advocat.
Samuel D o l e s c h a l  Ingenieur.
Adolf G o n d a Herrschaft-Controlleur. 
Alexand. P o 1 o m i Grundbesitzer. 
Johann T ó t h  Förster.
Josef S z a b ó  Kaufmann.
Emil B a 1 á s dipl. Forstman.
Josef B e r d u s  Bibliothekar.
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Francz H a 1 á s z y Ingenieur.
Julius L a n k á r y Grundbesitzer.
Barnabás S z a k á i  „
Stefan S z e n t p é t e r y  Advocat u. Rath.
Josef S z e n t p é t e r y  Advocat.
G. K o v a r c z  priv. Lehrer.
Georg A 1 k Baumeister.
Georg C s e m ő c z k y  Grundbesitzer.
Sámuel S z i g y á r t o  Advocat und Grundbesitzer.
Zoltán K. S z e n t i v á n y i  Hörer der Theologie.
Julius D e s e w f f y  Grundbesitzer.
Gabriel Ki s s  ref. ev. Pfarrer.
I. Der Präsident eröffnet die Generalversammlung mit einer 

Rede, welche mehrere Vorschläge von allgemeinem Interesse ent
hält, worauf der Geschäftsleiter Alexander Török im Namen des 
Neográder Komitats und der Stadt Losoncz den Präses und die Ver
sammlung bewillkommt.

II. Indem der Präses die zur gegenwärtigen Generalversamm
lung entsendeten Repräsentanten der vaterländischen Vereine und 
Städte vorstellt, — begrüsst die Generalversammlung mit Freuden 
die g. Vertreter, so wie ihre Committenten, die anf diesem Wege 
zur Förderung unserer Vereinszwecke mitzuwirken wünschten.

III. Der Präses gibt zu wissen, dass der erste Vize-Präses, 
Graf Stefan Palßy seiner geschwächten Gesundheit wegen zur ge
genwärtigen Generalversammlung nicht erscheinen konnte. Wird 
mit Bedauern zur Kenntniss genommen.

Dessgleichen meldet A. Di v a l d ,  dass der zweite Vize-Präses 
Karl Wagner an dieser Versammlung desshalb nicht theilnehmen 
könne, weil er vom k. ung. Finanz-Ministerium in Angelegenheit der 
Reorganisirung der Schemnitzer Forstakademie und beziehungsweise 
der im kommenden Schuljahre zu beginnenden ungarischen Vorle
sungen nach Schemnitz geschickt wurde: aus diesem Anlasse erklärt 
der Präsident, er sei überzeugt, dass er die Gesammtstimmung der 
Generalversammlung richtig verdolmetsche, wenn er erwähnt, dass 
diese Verfügung der Regierung, welche zwar den g. Vizepräses ver
hinderte, an dieser Versammlung Theil zu nehmen, einem lang ge
fühlten Mangel abhelfe, dass sie ein heilsames Resultat sichere und 
im ganzen Lande allgemeine Befriedigung finden werde, dass sie
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auch von der Generalversammlung des Vereins mit Freude begrüsst 
wird.

IV. Die von Präsidium ’in Vorschlag gebrachten Anträge sind 
folgende :

a) es werde die Regierung ersucht, das sämmtliche Landes" 
Forstwesen unter einheitliche technische Leitung zu nehmen ;

b) es werde in Sachen der Forststeuer ein Gesctzvorschlag re- 
digirt, welcher die im Wege irriger Auffassung ausgeworfene der- 
malige Forststeuer auf gerechte und billige Grudlagen zu stellen h a t;

c) e 3  w e r d e  e i n  J a g d g e s e t z  V o r s c h l a g  a u s g e a r b e i t e t

d) es werde in Verbindung mit dem Vereine ein Hilfs- und Pen
sions-Institut errichtet, welches den Mitgliedern je nach dem Ver
hältnisse ihrer Einzahlungen nöthigen Falls Unterstützung oder 
Pension gewährt.

Die Generalversammlung nimmt diese Vorschläge an und 
wünscht sie zu verhandeln.

V. Bevor die in der Präsidialrede unterbreiteten und motivir- 
ten Vorschläge in Verhandlung genommen würden, wünscht Adolf 
D i v a l d  der Generalversammlung zur Kenntniss zu bringen, dass 
hinsichtlich sämmtlicher beim k. ung. Finanz-Ministerium vorkom
menden forstwirtschaftlichen Angelegenheiten in Beziehung auf 
die technische Ökonomieleitung das Gutachten des bestehenden 
Forst-Departements vernommen wird.

A. K u b i n y i. Nachdem blos eine richtige Vertheilung der 
Arbeit einen guten und raschen Erfolg sichern kann und nachdem 
eine heilsame Entwicklung der Forstwirtschaft auch nur unter der 
Leitung wahrhaft Sachverständiger zu erwarten steht, erkennt er die, 
die einheitliche technische Leitung des gesammten Landesforstwe
sens behandelnde Petition für recht und besonders wichtig an und 
spricht für die je frühere Eingabe dieses dem Ministerium zu unter
breitenden Gegenstandes.

S t e f a n  Mor ó c z  erklärt sich für den referirten Antrag, 
indem er hervorhebt, dass seines Wissens nach auch der Landes- 
Agriculturverein die homogene Vertheilung der Gegenstände für 
wünschenswerth erachtet und dass die noch heute bestehende Ab
sonderung derselben blos von dem, in der älteren Verhältnissen 
wurzelnden Fiskalitäts-Gesichtspunkte aufrechtsteht, und deren, 
gerade die Gerechtigkeit des Antrages unterstützender Ausfluss es 
ist, dass sie ebendesshalb so wenig rentiren.
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Von mehreren Seiten werden noch Stimmen laut, dass es Pflicht 
des Vereines ist, vom Gesichtspunkte der öffentlichen Angelegen
heiten die Aufmerksamkeit der Regierung auf die erwähnten Um
stände zu lenken und indem er ihr hinsichtlich der zweckmässigsten 
Verfügung Vorschläge unterbreitet, die Durchführung derselben zu 
verlangen.

Nachdem die Generalversammlung den verhandelten Antrag 
einstimmig angenommen, betraute sie die Mitglieder Koloman Tisza, 
Josef Inkey, Karl Bérczy und Albert Bedő unter dem Präsidium des 
Grafen Béla Keglevich mit der Verfassung der Ministerial-Unter- 
breitung.

VI. Auf Grundlage mehrseitig aufgetauchter Wünsche erklärt 
die Generalversammlung, dass, um bei den Commissions-Arbeiten ein 
erfolgreicheres Fachgutachten zu gewinnen, das Präsidium zu den 
Verhandlungen der Commissionen auch solche Fachmänner berufen 
könne, die nicht Mitglieder des Vereines sind.

VII. Hinsichtlich des in Angelegenheit der Forststeuer auszu
arbeitenden Gesetzvorschlages gibt die einstimmige Erklärung der 
Generalversammlung dem in allen Theilen der Schwesterländer schon 
längst gefühlten und geäusserten allgemeinen Wunsche Ausdruck, 
dass jene Waldsteuer, welche auf unsere Forste in der Weise ausge
worfen wurde, dass die nicht verwerthbare Materialproduction der
selben mit den ertragreichen Forsten des Auslandes, z. B. Mährens 
und Böhmens verglichen wurde und wodurch selbst die am glück
lichsten situirten Forste in den abnormen Zustand geriethen, dass sie 
ihre Steuer auch bei einer, die angestrengteste Thätigkeit entwickeln
den Forstökonomie nicht erschwingen können, je eher auf gerechte 
und billige Grundlagen gestellt werden soll.

Nachdem die Ziffer des Besteuerungs-Schlüssels vernünftiger 
Weise sich eben nur so weit erstrecken kann, als dadurch das besteu
erte Kapital nicht gefährdet ist — wie dieses Verhältniss hinsicht
lich unserer Wälder seit dem Beginne des neueren Besteuerungs- 
Systems besteht und die Devastirung derselben zum grossen Theile 
verursacht hat — erkennt demnach die Generalversammlung die 
Herabsetzung der Waldsteuer für ein hervorragendes Bedürfniss 
und ernennt eben darum unter dem Präsidium des Mitglie
des Koloman Ghiczy eine aus den Herren A. Divald, K. Wag
ner, Rudolf Scholz, Josef Csinszky und Albert Bedő bestehende 
Commission, damit selbe hinsichtlich der Besteuerung der Wälder
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einen unseren forstwirtschaftlichen Verhältnissen entsprechenden 
Gesetzvorschlag ausarbeite.

VIII. Jagdgesetzvorschlag:
A. Ku b i n y i  schildert mit lebhaften Worten den traurigen 

Zustand unserer Jagdverhältnisse, wie auch das, dass die Jagd zum 
grossen Schaden des Landes ausser der Zeit ohne Mass uud Ziel 
unordentlich ausgeübt wird, wesshalb er mit Freuden die Absicht des 
Vereins acceptirt, dass er den so nöthigen Jagd-Gesetzvorschlag zu 
besorgen wünscht; mit Betrübniss erwähnt er, dass auch die Fische
rei ihren Verfalle entgegen geht und wünschte, das der Verein sowohl 
hierauf, als auch bezüglich des nachtheiligen Vogelfanges gewisse, 
zum Ziele führende Verfügungen treffen möge.

S t. Mo r ó c z  erklärt, das die Fischerei zum Wasserrechte 
gehört.

J  H e r m a n n  wünscht, dass in dem Jagd-Gesetzvorschlage 
auch die Fischerei verhandelt werde.

A. D i v a 1 d theilt die Ansichten des Morócz und erwähnt: dass 
der Forst-Gesetzvorschlag in Betreff der Schonung der nützlichen, 
die forstschädlichen Insecten vertilgenden Vögel Verfügungen tref
fen werde und glaubt, dass die Verfasser des Gesetzvorschlages auch 
der Regelung des Vogelfanges, als einem Zweige der Jagd, ihre 
Beachtung schenken werden.

Die Generalversammlung erkennt an, dass die Regulirung der 
Fischerei in den Bereich des in Sachen des Wasserrechtes zu brin
genden Gesetzvorschlages gehört und indem sie so auch nur die Aus
arbeitung des im klareren Sinne genommenen Jagd-Gesetzvorschla
ges beschliesst, wählt sie folgende Comitémitglieder, als: Ludwig 
Tisza, Präses, Aug. Kubinyi, Johann Frivaldszky, Emerich Frivaldszky, 
Job. Xantus, Br. Béla Orczy, Br. Friedr. Podmaniczky, Br. Béla Lip- 
thay, Karl Bérczy, Karl Wagner, Joh. Giller und Albert Bedo.

IX. S. Hochgeboren der Präses ersucht, den Entwurf des durch 
ihn beantragten Hilfs- und Pensions-Instituts einer Commission hi
nauszugeben, auf dass selbe den ganzen Entwurf prüfe, denselben 
mit der, den Statuten und der Geschäftsordnung entprechenden Er
gänzung binnen 6 Monaten dem Directions-Ausschüsse einreiche, 
damit hernach die künftige Generalversammlung definitiv darüber 
entscheiden könne.

Nachdem die so viele Mitglieder zählende herrschaftliche und 
Privat-Beamtenschaft die Nothwendigket eines derartigen Hilfs-und
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Pensions-Instituts schon laugst fühlt, bei welchem sie mit einer noch 
geringeren Summe, als sie von ihrer kargeu Bezahlung entbehren 
und wie sie bei anderen Instituten noch weniger plaziren kann, 
sich oder ihren Familien auf unvorhergesehene Falle eine ge
wisse Garantie verschaffen soll, und nachdem die, nach dieser Hoff
nung ins Leben zu rufende Institution den Mitgliedern bei morali
scher Unterstützung auch noch materielle Hilfe verspricht, nimmt 
die Generalversammlung den Antrag einstimmig an und wählt zur 
Ausarbeitung des diessbezüglichen detaillirten Entwurfs eine Com
mission, welche unter dem Präsidium Gabriel Lónyay’s das Operát 
binnen 6 Monaten zu vollenden hat und aus folgenden Mitgliedern 
besteht, als : Adolf Divald, Josef Hajós, Karl Szathmáry, Stefan Mo- 
rócz, Br. Josef Wesselényi und Albert Bedo.

X. Nachdem unser Verein zu der demnächst in Rimaszombat 
abzuhaltenden Generalversammlung der ungarischen Aerzte und 
Naturforscher eingeladen ist und an selber sonst auch Theil zu neh
men wünscht, wählt er zu seinem Vertretern folgende Mitglieder: 
Paul Bozó, Stefan Morócz, Johann Hajnik, Alexander Török, Ale
xander Brecz, Franz Huhinka, und Rudolf Janik.

XI. Der Sekretär referirt über die seit der letzten Generalver
sammlung geschehene Geschäftsleitung und meldet bei dieser Gele
genheit folgende Stifftende-Mitglieder des Vereines an :

a) Im baarem Gelde:

Graf Julius J a n k ó  v i ch  500 fl. Pester Jünglinge aus dem 
Reinerträgnisse des zum Besten des Vereines abgehaltenen Balles 500 
fl. Baron Simeon S i n a 500 fl. Fürst August C o b u r g  500 fl. D om- 
k a p i t e 1 des lat. Ritu3 zu G r o s s w a r d e i n  100 Ű. G r a n e r E r z- 
D o m k a p i t e l  100 fl Baron Albert Wo d i a n e r 100 fl. Graf Do
minik Z i c h y  zu Alsó-Lúgos 100 fl. Graf Karl W e n c k h e i m  100 
fl. Vinzenz S i mo n  Csornaer P r o b s t  100 fl. Baron Johann Be- 
zsánlOOfl .  Ve s z  p r i m e r  D o m k a p i t e l  100 fl. Forstrath Al
bert T h i e r i o t  100 fl. Anton R e z u c s e k  Abt von Zircz 100 fl. 
Franz S z a n i s z l ó  kath. B i s c h o f  zu Grosswardein 200 fl L a n d- 
w i r t h s c h a f t s - V  e r e i n  des N e o g r a d e r  C o m i t a t s 100 fl. 
Erzherzog J o s e p h  300 fl. Johann Z a l k a  kath. Bischof zu Raab 
100 fl. Ludwig H a y n a  Id Erzbischof zu Kalocsa 100 fl. Paul 
Bozó 300 fl. S t i f t u n g v o n  N e o g r a d e r  D a m e n  342 fl,
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b) In ung. Grundentlastungs-Obligationen.

Graf Béla K e g l e v i c h  250 fl. Baron Albert B á n f f y  100 fl. 
Graf Dominik T e l eki  100 fl. E r z d o m k a p i t e l  zu K a l o c s a  100 
fl. Graf Coloman F o r g á c h  100 11.

c) Stiftungs-Urkunden haben ausgestellt:
Graf Stephan Erdödy für 1000 fl. Graf Georg Festetics 500 fl 

Peter v. Atzél 500 fl. k. Freistadt Fünfkirchen. 500 fl. Fürst Philipp 
Batthyányi 200 fl. Joseph v. Inkey 200 fl. Graf Albert Zay 200 fl. 
Gräfin Ludwig Batthyányi 200 fl. Josef Graf PálfFy 200 fl. Fürst An
ton PálfFy 200 fl. Gabriel v. Lónyai 200 fl. Graf Franz Batthyányi 
100 fl. Ignatz v. Ghiczy 100 fl. Kanut v. Kende 100 fl. Edmund 
Graf Batthyányi 100 fl. Domkapitel zu Steinamanger 100 fl. Baron La
dislaus Wenkheim 100 fl. Graf Johann Pálffy 100 fl. Graf Julius 
Széchenyi 100 fl. Baron Ladislaus Majthényi 100 fl. Samuel v. Né
meth 100 fl. Anton v. Marczibányi 100 fl. Baron Anton Augusz 100 fl. 
Graf Leopold Nádasdy 100 fl. Baron Ludwig Aczél 100 fl. Stefan v. 
Prély 100 fl. Graf Stephan Pálffy 100 fl. Ladislaus von Tisza 100 fl. 
Graf Emerich Degenfeld 100 fl. Emerich von Ivánka 100 fl. Graf 
Emerich Szápáry 100 fl. Emerich v. Kárász 100 fl, Baron Adalbert 
Wenkheim 100 fl. Rimamurányvölgyi-er Eisenwerksgesellschaft 100 fl. 
Gedeon v. Pillér 100 fl. Baron AdalbertLipthay 100 fl. kön. Freistadt 
Neusatz 100 fl. Albert v. Kelemen 100. fl. Alexander v. Kelemen 
100 fl. Graf Geisa Batthyány 100 fl. Baron Johann Bornemisza 100 
fl. Landwirthschaftsverein des Zalaer Comitates 100 fl. Coloman v. 
Ghyczy 100 fl. Graf Johann N. Zichy 200 fl. Ludwig v. Tisza 200 fl- 
Baron Dionis Mednyánszky 100 fl. Graf Franz Erdödy 100 fl. Adal
bert v. Bánhidy 100 fl. Joseph v. Hajós 100 fl. Graf Carl 
Eltz 100 fl. Anton v. Hideghéthy 100 fl. Graf Paul Festetics 200 fl. 
Rudolph Graf C h o t e k  100 fl. Paul Alm á s y 200 fl. Frau 
Abraham Gyürky geb. C h a r l o t t e  Bar on.  Or c z y  500fl. Edmund 
Almásy 20011, Frau Edmund Almásy geb. Lilla Gyürky 100 fl. Carl 
Sz ö c s  100 fl. Coloman T i s z a  100 fl. Abraham G y ü r k y  500 fl. 
Michael M á t r a y 100 fl. Franz Repeczky 100 fl Edmund Sz i 1 á r d y 
100 fl- Adolf D i v a 1 d 100 fl. Carl W a g n e r  100 fl. Albert B e d ö 
100 fl. Johann Graf C s e k o n i c s  100 fl. Franz K u h i n ka 100 fl. 
Johann G i 11 e r 100 fl. Theodor S z o n t a g h  100 fl Jakob R o s e n 
t h a l  100 fl. Stefan L a s z l y  100 fl. Alexander K o v á c s 100 fl.
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Pranz Szentiványi bersch. Director für die H e r r s c h a f t  R ó n y a  
200 fl. Julius B e n i c z k y 100 fl. Alexander T ö r ö k  100 fl.

Die Generalversammlung begrüsst mit der innigsten Freude 
die geehrten Gründer und spricht ihnen für den Eifer, mit welchem 
sie die Zukunft unseres Vereins zu sichern wünschen und dessen, 
dem allgemeinemWohle gewidmetenBestrebungen sie auch mitOpfern 
zu unterstützen bereit sind, ihren anerkennenden Dank aus, dess- 
gleichen auch dem Präses für sein im Interesse des Vereins bewiese
nes unermüdliches und energisches "Wirken.

XII. Der Genehmigung des Ausschusses zu Folge wurde der 
Kassenbericht pro 1866 vorgelegt, von der Generalversammlung zur 
Kenntniss genommen und die Superrevision der betreffenden Rech
nungen den Vereinsmitgliedern Emil Haske, Johann Giller und Ale
xander Brecz derart übertragen, dass sie ihren Bericht noch während 
der Dauer der Generalversammlung dem Vereine zur Kenntniss zu 
bringen haben.

XIII. Nachdem die Allerhöchsten Ortes genehmigten neuen 
Statuten unter die Mitglieder vertheilt und publizirt wurden, nahm 
sie auch die gegenwärtige Generalversammlung an.

XIV. Der Sekretär referirt den von der betreffenden Commission 
bezüglich der Geschäftsordnung ausgearbeiteten Vorschlag:

Diesen Vorschlag nimmt die Generalversammlung mit geringen 
Modificationen an und überträgt dem Präses die Unterbreitung der
selben behufs Bestätigung beim volkswirthschaftlichen Minis
terium.

XV. Da die Debatte über den in den Mittheilungen des Verei
nes herausgegebenen, so wie in den „Gazdasági“ und „Erdészeti 
lapok“ erschienenen Forstgesetzvorschlag auf diese Generalversamm
lung bestimmt ist, setzt ihn das Präsidium auf die Tagesordnung und 
iudem es mit der Vorlesung desselben den Sekretär betraut, fordert 
der Präses die Mitglieder auf, nachdem sie den Gesetzvorschlag 
durchgehends kennen, ihre Ansichten über die von ihnen als man
gelhaft oder vielleicht nicht als zweckmässig erkannten Einzelheiten 
zu offenbaren.

Es wurden Stimmen laut über die Ablösung der Forst-Servi
tuten, und zwar in solchem Sinne, wie nothwendig es sei, dass die 
Regierung dieselbe mit allen ihr zu Gebote stehenden Mitteln und 
je früher durchführe ; ebenso in Bezug auf die Anstellung der Ko- 
jnitats Forstinspectoren, wobei besonders hervorgehoben wurde, dass
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ein Forstinspector nicht in jedem Komitate hinreiche und dass z. B. 
im Gömörer Komitate deren so viele erforderlich wären, als es 
Hauptthäler in dem besagten Komitate gibt und dass die Forstinspe
ctoren insbesonders dann keinen guten Erfolg aufzuweisen vermöch
ten, wenn selbe von der Regierung ernannt in’s Komitat kommend 
weniger Vertrauen beim Publikum fänden, als die von ihm gewähl
ten Beamten.

In Bezug auf das Erwähnte wird den Betreffenden erklärt, dass 
der Gesetzvorschlag über die je frühere Ablösung der Waldservitu
ten derart verfügt, dass er die Präclusivfrist derselben festsezt 
hinsichtlich dessen aber, wenn ein Forstinspector nicht hinreichen 
sollte, er es vollkommen frei stellt, dass der Betreffende einen Ad
junkten erhalte, oder wenn in Bezug auf irgend ein Komitat auch 
einer zu viel wäre, dass dort mehrere Nachbarkomitate vereinigt wer
den ; ferner aber, dass nach dem Gesetzvorschlage die Forstinspek
toren auch nicht von der Regierung ernannt, sondern auf Grund
lage der in dem Gesetzvorschlage bezeichneten fachlichen Befähi
gung grade so von der Kommunität gewählt werden, wie die Aerzte 
und Ingenieure des Komitats.

Nach ertheilter Aufklärung über sonstige aufgetauchte klei
nere Zweifel, wurde der besagte Gesetzvorschlag seinem ganzen 
Umfange nach angenommen und das Präsidium ersucht, denselben im 
Einverständnisse mit dem Landes-Agrikultur-Vereine der Gesetz
gebung sowohl, als dem Justizministerium zu unterbreiten und zu 
verlangen, dass er möglichst bald verhandelt und ins Leben gerufen 
werde.

XVI. Der Debreziner Forstmeister und Debreziner Stadtre
präsentant Paul Török fordert die Mitglieder auf, dass der Verein 
seine nächste Jahresversammlung in der der, 45 tausend Joch Wal
dung besitzenden Stadt Debrezin abhalten wolle, damit er so nicht 
stets blos die reichste Heimath der Wälder, sondern auch das Alföld 
in den Kreis seiner Beobachtungen ziehe:

Indem die Generalversammlung in Betrachtung zieht, dass die 
Stadt Debrezin in dem Forstwesen des Alföld zu einer hervorragend 
wichtigen Rolle berufen ist und dass die Bekanntmachung einer ra
tionellen Forstwirthschaft auf die Entwicklung des Alfölder Forst
wesens und der Baumzucht von wohlthätigem Einflüsse sein kann, 
nimmt sie demnach die Einladung des Herrn P. Török an, und be
zeichnet Debrezin als Sitz der nächsten Jahres-Generalversamm-
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Lmg, überlässt jedoch die definitive Entscheidung hinsichtlich der 
Abhaltung der Sitzung, sowie über die Festsetzung der dort zu ver
handelnden forstwirthschaftlichen Fragen, ferner die Bestimmung 
des Zeitpunktesund mehrerer regelmässigen Agenden dem dirigiren- 
den Ausschüsse.

XVII. Da die Verbreitung gründlicher, forstwirthschaftlicher 
Sachkentnisse nach jeder Richtung hin zu den Zwecken des Vereins 
gehört, nahm demnach die Generalversammlung jenen vom Herrn 
Ludwig Tisza laut Punkt XVI. der vergangenen Ausschusssitzupg 
gestellten Antrag: der Verein möge einen Preis aussetzen auf ein 
für angehende Forstmänner untergeordneter Klasse kurz und in po
pulärer Sprache zu verfassendes forstwirthschaftliches Handbuch, 
in Verhandlung und nachdem die Nothwendigkeit eines solchen in 
der That vorliegt und es auch zu wünschen ist, dass die hier ver
standenen angehenden Diener des Forstwesens, bei den bisher in 
der Prax erworbenen Kenntnissen, die durch sie zu effectuirenden 
Agenden ihres zukünftigen Faches sich gleichsam zu motiviren wis
sen und dass sie hinsichtlich des Verstehens ihres Berufes und ihrer 
Agenden im Besitze der allernothwendigsten Grundkenntnisse schon 
auch dadurch mehr Eifer, Wille und Energie bestimme, in den 
ihnen anvertrauten Geshäften je erfolgreicher vorzugehen; eben 
desshalb setzt die Generalversammlung einen Preis von 200 fl. auf 
das obenerwähnte, 4—8 Druckbogen umfassende Handbuch aus. Den 
Preis verleiht die künftige Geneneralversammlung; das Werk bleibt 
Eigenthum des Verfassers; die Bestimmung der weiteren Details 
de3 Concurses überlässt sie dem dirigirenden Ausschüsse.

XVIII. Da der Verein zur Deckung des vorerwähnten Con- 
curspreises keinen regelmässigen Geldfond besitzt, wünscht dem
nach die Generalversammlung zur Beschaffung derselben eine Sub
scription zu eröffnen, indem sie erklärt, dass jene Summe, die auf 
diesem Wege nicht gedeckt werde, aus dem Vereinscassa zu ergän
zen ist.

Nachdem zu diesem Zwecke die Subscriptionen begonnen, 
zeichnet Gf. Béla Keglevich 50 fl. August Kubinyi 25 fl. und über
mittelte Herr Paul Bozó zu demselben Zwecke der Vereinskasse 25 
fl. in Baaren.

XIX. Man verhandelt den laut P. XVI. der vergangenen Aus
schusssitzung von Herrn Josef Inkey gemachten Antrag, dass für
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das Schutz- und Aufsichts- Forstpersonal komitatsweise Staatsprü
fungen abgehalten werden sollen :

Die Generalversammlung erkennt die Richtigkeit dieses An
trages im Principe an, hält ihn jedoch nur dann für ausführbar, 
wenn der Forst-Gesetzvorschlag ins Leben tritt.

XX. Der Sekretär meldet, dass Herr Dr. Bela Bartha Professor 
der Pressburger Rechtsakademie und Mitglied des Directions-Aus- 
schusses unseres Vereines, desshalb, weil er fern vom Sitze des Ver
eines wohnt, und weil er vermöge seiner Amtsstellung nicht immer 
in den Ausschusssitzungen erscheinen kann, auf die Mitgliedschaft 
des Ausschusses Verzicht leistet, um einem näher wohnenden Mit- 
gliede, welches den Sitzungen beiwohnen kann, Platz zu machen:

Die Generalversammlung nimmt den Austritt des Herrn Bar
tha, welcher für die Vereinsangelegenheiten lange Zeit patrioti
schen Eifer und anerkennungswerthe energische Thätigkeit entwi
ckelt, aus dem dirigirenden Ausschüsse mit Bedauern auf, — da sie 
jedoch denselben durch die Umstände gerechtfertigt findet, sucht 
sie darin Beruhigung, dass ihr verdienter College auch in seinem an 
den Verein gerichteten Schreiben erklärte, wie er es für sein Pflicht 
erkenne, als Mitglied des Vereins, auch in Zukunft dié Zwecke des
selben zu fördern.

XXI. Da in Folge des Rücktrittes des Herrn Bartha die Er
gänzung des Directions-Ausschusses erforderlich ist, wählt die Ge
neralversammlung den Forstmeister des Herrn Grafen Nikolaus Esz- 
terházy, Herrn Johann Giller mit allgemeiner Stimmenmehrheit als 
Mitglied desselben.

XXII. Vermöge des in den Statuten vorbehaltenen Rechtes, 
laut welchem der Verein über sein Vermögen endgültig beschlies- 
sen kann, — genehmigt die Generalversammlung jene zweckmäs
sige Verfügung des dirigirenden Ausschusses, laut welchem die, 
1000 fl. überschreitende, Summe des im Baaren eingezahlten Stamm
kapitals in Pfandbriefen des ungarischen Bodenkredit- Instituts an
zulegen ist.

Fortsetzung der G eneralversam m lung in Kónya am  9. Aug.

XXIII. Auf Grund der durch den Verein ausgeschriebenen 
forstwirthschaftlichen Fragen trägt Forstmeister Hermann in ge
drängtem Auszuge seine Mittheilungen über die Forstwirthschaft
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der Rónyaer Herrschaft und die Forstverhältnisse des Neograder 
Komitats vor.

Die Generalversammlung erkennt auf Grund der Kenntniss, 
welche sie gelegentlich des am gestrigen Tage unternommenen 
Ausfluges sich verschafft hat, das von Herrn Hermann bezeichnete 
Verfahren rücksichtlich jener Waldungen, welche sie bei der gestri
gen Besichtigung in Augenschein nehmen konnte, als ein unter den 
gegebenen Verhältnissen zweckmässiges an und erfährt mit Vergnü
gen, dass die gewesenen Urbarialisten mit den für sie ausgeschiede
nen Waldflächen zufrieden sind, dass im Neograder Komitat die 
Waldservituten zum grossen Tlieil schon abgelöst sind und dass die 
Segregation nur mehr bei den Waldgründen mit schlechteren Bo
den noch im Rückstände ist.

XXIV. Anlangend die Segregation der Waldweide macht Herr 
S z i g y á r t ó  die Bemerkung, dass in den oberen und waldigeren 
Gegenden, wo die vom Volk benützte Weide zugleich Wald ist, der 
betreffende Grundbesitzer bei der Weide-Segregation zugleich einen 
Theil seines Waldes verliert, wesshalb er wünschen würde, dass der 
Wald oder der auf dem Grund befindliche Holzbestand den Urbari
alisten in den Werth der ihnen herauszugebenden Weide eingerech
net werde; er wünscht, der Verein möge Schritte thun, damit auf 
diese Weise der in Folge davon entstehenden Waldverwüstungen 
ein Ende gemacht werde.

B e d ő kann die Ansicht des Vorredners nicht theilen, denn die 
den gewesenen Urbarialisten herauszugebende Weidefläche bildet ein 
unverkürzbares Recht derselben und so würde es ihnen nicht einerlei 
sein, wenn z. B. in den Geldwerth der ihnen abzutretenden Weideflä
che auch der Werth des darauf befindlichen Holzes eingerechnet wür
de, da, von Anderem abgesehen, sich der Fall ergeben kann, dass die 
Berechtigten Wald genug haben und dass sie zu einem gedeihlichen 
Wirthschaftsbetrieb oder zu ihrem Lebens-Unterhalt überhaupt weit 
mehr das Bedürfniss haben, ihre Viehhaltung möglichst zu erweitern, 
wozu sie auch einer je grösseren Weide benöthigen, so dass es ihnen 
also keineswegs einerlei sei kann, wenn man ihnen den Holzbestand 
der als Weide für sie auszuscheidenden Waldtheile, der in sehr vielen 
Fällen vielleicht gar nicht benützbar ist, in den Werth der Weide 
einrechnet und sie z. B. statt einer 100 Joch grossen Weidefläche 
nur 70 Joch oder noch weniger empfangen, wodurch sie eine un- 
weizfelbare Rechtsverkürzung erleiden würden.
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S z i g y á r t ó :  Er wolle weder dem Grundherrn, noch den Ur- 
balialisten ihr Recht verkürzen, glaube aber, dass auch auf eine mög
lich spätere Entwicklung des Handels nicht Rücksicht genommen 
werden könne.

B e d ő : Die Rechte des Grundherrn erhalten dadurch noch keine 
Schmälerung, wenn der Holzbestand des Waldes in dem früher von 
ihm bezeichneten Falle in den Werth der Weide nicht eingerechnet 
wird, und obwohl Fälle Vorkommen können, wo ihm diess nicht an
genehm sein mag, so kann er doch seine Beruhigung darin finden, 
dass es im Recht und in der Billigkeit wurzelt, und dass das Interesse 
der Entwickelung der Volks Wohlfahrt es so erheischt.

J e s z e n s z k y  erwähnt, dass ja der Wald erst nach der Ab
holzung zur Weide wird.

G r a f  K e g l e v i c h :  Da ohnehin hauptsächlich von den obe
ren Gegenden die Rede, wo die Waldungen reichlich genug, so 
könne man dort in der obschwebenden Frage minder rigoros sein.

A. T ö r ö k verliest die einschlägigen §§. 85, 86, 87 und 88 des 
Forstgesetz-Entwurfes.

P. B al ás bemerkt; dass bei der Wald- und Weide-Bestim
mung mit grosser Aufmerksamkeit vorzugehen sei, denn es sei schon 
der Fall vorgekommen, dass zum Wald ausersehen wurde, was zur 
Weide geeignet war, und wiederum zur Weide, was besser als Wald 
zu benützen gewesen wäre.

A. D i v a l d :  Das Gesetz kann sich in Details nicht einlassen, 
es muss dies den Sachkundigen überlassen bleiben.

G r a f  K e g l e  vi  ch : Ein absoluter Grundsatz, wo Wald zu 
sein hat und wo Weide, lässt sich nicht aufstellen, das hängt von 
der Einsicht der Sachverständigen ab, die für ihr Vorgehen verant
wortlich sind.

Die Generalversammlung hält die Ansicht, dass in den Werth 
der Weide auch der Holzwerth einzurechnen sei, dort wo, auch die 
Verhältnisse und das richtig aufgefasste Interesse des Volks es er
heischen, für zweckmässig, da dieselbe jedoch als ein allgemein aus
zusprechender Grundsatz nicht angenommen werden kann, so erachtet 
sie bei Klarhaltung der diesbezüglich in Kraft bestehenden Rechte 
als wünschenswerth, dass die Ablösung der Wald- und Weide-Servitu
ten, sei es im Zusammenhang, sei es abgesondert, doch derart be
werkstelligt werde, dass unter Beibehaltung der rationellen Basis
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weder dem einen, noch dem andern Theile eine Verkürzung zuge
fügt werde.

XXV. Auf Grund der von dein Vereine für die Verhandlung 
vorgezeichneter Themata tragen die Herren J u l i u s  Des s ewf f y  
und P a u l  Bo zó ihre mit Interesse aufgenommenen Mittheilungen 
über Nutzbarmachung der Wasserrisse vor.

J. II a j n i k spricht dem Vereine Anerkennung dafür aus, dass 
er durch Anregung dieser Frage dem Vaterlande einen guten Dienst 
geleistet und dass er so durch die angehoffte Mittheilung der vor
gebrachten lebenden Beispiele die Aufmerksamkeit des heimischen 
Publikums auf die Verhinderung der im Lande immer häufiger wer
denden Wasserrisse wach ruft.

J  e s z e n s z k y :  Der hierin erreichte gute Erfolg sei der Com- 
massation und der freien Benützung des Privateigenthums, welche 
sie zur Folge hat, zu verdanken.

A. T ö r ö k  wünscht, dass dies auch den Landwirthschafts-Ve- 
reinen mitgetheilt werde.

Der Sekretär macht zu wissen, dass die Vereinsmittheilungen, 
wie bisher, auch in Hinkunft den Landwirthschafts-Vereinen zugesen
det werden ; im Wege des Jahrbuchs werde daher auch die Beschrei
bung des von den obbelobten Herren eingeschlagenen Verfahrens 
zur Kenntniss der genannten Vereine und des Publikums gebracht 
werden.

Die Generalversammlung beschliesst, dass die Beschreibung 
der auf Erfahrungen gegründeten und auch durch die Praxis als 
zweckmässig erprobten Verfahrungsweisen der Herrn P. Bozó und 
Julius Dessewffy gegen das Umsichgreifen der Wasserrisse, wenn die
selbe von den g. Disserenten schriftlich eingereicht wird, in das 
Jahrbuch aufgenommen werde.

XXVI. Der Präsident hält für wünsehenswerth, dass die Ge
neralversammlung der Commission zum Entwurf eines Gesetzes 
in Betreff der Waldsteuer die zu befolgenden Haupt-Grundsätze 
bezeichne.

A. D i va 1 d entwickelt ausführlicher seine Ansichten über die
sen Gegenstand, und hebt insbesondere hervor, dass es bei der Wald
steuer nöthig sei, die wirkliche Grösse der Material Erzeugung und 
die Proportionen ihrer Verwerthbarkeit festzustellen und darnach 
die Steuer zu bemessen :

Da allerdings die benützbare Holzmenge und das Erträgniss, 
J a h r b u c h . 1867. 3
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dass sich aus dem verwerthbaren Nebenutzungen erzielen lässt eine 
rationelle Basis für die Waldsteuer abzugeben vermögen, so erklärt 
die Generalversammlung, dass obiges Hauptprinzip von der Commis
sion zu befolgen sei.

XXVII. Die zur Uiberprüfung der Kassarechnungen ernannte 
Commission reicht folgenden Bericht ein.

Geehrte Generalversammlung!
Durch Bescshluss der am 7. August 1. J. abgehaltenen General

versammlung mit der Uiberprüfung der Kassarechnungen des Jah
res 1866 betraut, haben wir die Ehre zu berichten, dass wir die be
sagten Rechnungen in Allem richtig befunden haben und auf Grund 
davon die Ausfolgung des Absolutoriums an den Vereinssekretär, 
Herrn Albert Bedő beantragen, — ausserdem haben wir noch zu be
merken, dass nachdem die Kanzleikosten für das I. Quartal 1867 
bereits am 31 December 1866 mit 22 fl. 50 kr .in Ausgabe gestellt 
wurden, in der Kassarechnung des Jahres 1867 bloss die für das II. 
III. und IV. Jahresquartal entfallenden Quoten in Ausgabe zu brin
gen sein werden, und dass als Kassarest vom J. 1866, 84 fl 17 kr. 
einzurechnen sind.

Rónya 8. August 1867.
Emil Baske.
Johann Gitter.
Alexander Brecz.

Diesen Bericht zur Kenntniss nehmend, votirt die Generalver
sammlung dem Rechnung-legenden Albert Bedő ein Absolutorium.

XXVIII. Die Feststellung des Budgets für das künftige Jahr 
überträgt die Generalversammlung dem leitenden Ausschuss.

XXIX. Das vom Herrn Förster Stephan Kovács dem Verein 
zur Herausgabe eingereichte, „Forstwirtbschaftlicher Wegweiser“ 
betitelte, und eine Beschreibung der Forstzucht- und Benützung 
enthaltende Werk wird den Mitgliedern Karl Wagner, Rudolph 
Scholz und Albert Bedő zur Beurtheilung zugewiesen, welche ihren 
Bericht darüber dem leitenden Ausschuss einreichen werden: die 
definitive Entscheidung betreffs der Herausgabe bleibt jedoch der 
künftigen Generalversammlung Vorbehalten.

XXX. Da in Folge der Verlegung des Vereinssitzes von Press
burg nach Pest eine neue Feststellung des nach den Verhältnissen 
der ersteren Stadt bemessenen Sekretärgehaltes zur Sprache kam, 
beantragte A. Divald dass derselbe, mit Rücksicht auf das kostspieli-

© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



35

gere Leben in Pest und auf die in Folge der regeren Vereinsthätig- 
keit vermehrten Geschäfte des Sekretärs, auf 1000 Gulden jährlich 
erhöht werden.

Die Generalversammlung, das eifrige Wirken des gegenwärti
gen Sekretärs Albert Bedő um die Angelegenheiten des Vereins in 
betracht ziehend, beschliesst als Zeichen der Anerkennung seines bis
herigen Fleisses die Bezahlung des Sekretärs vom 1. Juli 1. J, an ge
rechnet, unter dem Titel Sekretärgehalt von den jetzigen 725 fl. auf 
1000 fl. Ö. W. jährlich, welche in Monatsraten zu beheben, zu er
höhen.

XXXI. Der Sekretär zeigt an, dass die in den Verein tretenden 
nuen Mitglieder die Zustellung der auch früher üblich gewesenen 
Mitglieds-Diplome verlangen; da nun aber die bisher benützten 
Diplome nicht mehr ausgefolgt werden können, wäre es wünschens
w e rt, das die Generalversammlung auch rücksichtlich dieses Ge
genstandes Vorkehrung treffe und es aus3preche, ob den Mitgliedern 
auch in Zukunft Diplome auszustellen sind, und wenn ja, in wel
cher Form ?

Die Generalversammlung erklärt, dass sowohl den gründenden, 
als den ordentlichen und Ehrenmitgliedern so einfach als möglich 
auszustattende Diplome ausgefertigt werden sollen, und stellt die 
diesfälligen weiteren Veranlassungen, so wie die Feststellung des 
Textes der Diplome dem leitenden Ausschüsse anheim.

XXXII. Das Präsidium weist die Zeichnung eines für den Ve
rein projektirten neuen Siegels vor und gibt bekannt, dass davon, 
wenn es angenommen wird, 10,000 auf Briefe anklebbare Exemplare 
— da auf weniger der Kupferstecher sich nicht einlassen kann — 
anzufertigen wären, die auf 90 fl. zu stehen kämen.

Die Generalversammlung nimmt einhellig das dem gegenwär
tigen Protokoll beigelegte Muster des vorgewiesenen Siegels an, dass 
es als Vereinssiegel anerkennt, und erklärt, dass in Hinkunft alle 
vom Verein auszugebende Briefe mit demselben zu verschliessen 
sind; zugleich weist sie 90 fl. für die Anfertigungskosten von 10,000 
Exemplaren so wie die nöthigen Summen für ein nach diesem Mus
ter anzufertigendes Petschaft aus Messing und für eine Handpresse 
zum Conwexdruck des Sigels an.

Schlusssitzung in Losoncz »in 10. August.
XXXIII. Mit der Authentisirung des Protokolls gegenwärtiger

3*
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Generalversammlung werden die Mitglieder Adolph Divald und 
Stephan Morócz betraut.

XXXIV. Die Generalversammlung'spricht der geehrten Stadt 
Losoncz und der Rónyaer Herrschaft besitzenden Szentiványischen 
Familie für den herzlichen Empfang und gastfreundschaftlichen 
Auszeichnungen, welche sie den an der Versammlung theilgenom- 
menen Mitgliedern angedeihen Hessen, so wie den Frauen des Neo- 
grader Komitats für die Abhaltung des zum Besten des Stiftungs- 
fondes am Begrüssugstage der Mitglieder veranstalteten Balles, den 
anerkennenden Dank des Vereines aus und beauftragt des Präsidium 
mit der schriftlichen Mittheilung desselben.

Der Präsident hält hierauf eine, der Gelegenheit, angepasste 
Schlussrede, in welcher er den Hauswirthen, welche den Verein bei 
sich aufgenommen, so wie auch den Geschäftsführern A. Török und 
J. Hermann den Dank des Vereins ausspricht und in seinen Abschieds
worten die Mitglieder und theilgenommennen Gäste ersucht, bei die
ser Gelegenheit an den Tag gelegte Interesse an dem Wirken des 
Vereins auch für die Zukunft ihm zu bewahren und auch fernerhin 
mitzuwirken zur Förderung seiner Angelegenheiten.

Hiemit wurde die Generalversammlung geschlossen.

Béla Keglevich.
Präsident.

Adolph Divald.
Ausschuss-Mitglied.

Stephan Morócz.
Ordentliches Mitglied.

Über die Generalversammlung'.
Diese Geralversammlung wurde in der Stadt L o s o n c z und 

in K ó n y a  in den Tagen vom 6 —10 August 1. J. abgebalten; wir 
halten in der Beschreibung derselben die chronologische Reihen
folge ein ohne aber die im Prot.ocolle bereits Erwähnten nochmals zu 
wiederholen.

Die Stadt L o s o n c z  und die Familie S z e n t i v á n y i ,  welcher 
die Herrschaft Kónya gehört, hatten die besondere gastfreundliche

Zur
Authentisirung:
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Aufmerksamkeit, am 6. August zu der beinahe 3 Stunden von Lo- 
soncz entfernten Tarjaner Eisenbanstation den ankommenden Gästen 
eine grosse Anzahl bequemer Fahrgelegenheiten zu ihrer Benützung 
entgegen zu senden, und dieselben in Losoncz in Privatwohnungen 
einzuquartiren. Die erste Begegnung der Angekommenen fand Nach
mittags 6 Uhr im Casino-Saale statt. Während die älteren Freunde 
Begriissungen und warme Händedrücke austauschten, sich nach 
Bekannten erkundigten, und sich von der Vergangenheit unterhielten, 
erfolgte andrerseits die gegenseitige Vorstellung der sich noch nicht 
kennenden Fachgeuossen, Forst- und Landwirlhe, Advokaten und 
Gelehrte suchten sich einander zu nähern, und tauschten, schnell 
bekannt geworden, ihre Ideen aus, als plötzlich die Kunde im 
Sale sich verbreitete, dass dem Vereinspräsidenten, Grafen Béla 
Keelevieh zu Ehren Abends eine Fackelserenade sein werde, welche 
Kunde überall freudig berührte; der Präsident war der Einzige, der 
keine Ahnung davon hatte, und dem sie nicht zu Ohren gelangte. 
Mittlerweile hatten Losonczer Bürger aller Stände sich auf dem Ca
sinoplatz versammelt, um theilzunehmen an der dem patriotischen 
Verdienst dargebrachten Huldigung; eine grosse Volksmenge be
deckte den Platz, welche die Musik des herannahenden langen Fac
kelzuges mit donnerndem Éljen begrüsste und die vor der Wohnung 
des Präsidenten abgesungene Nationalhymne andächtig bis zu Ende 
anhörte, worauf der Festredner, Herr B u s b a k, eine den Präsidenten 
und in seiner Person den Forstverein begrüssende, von patriotischen 
Geiste durchwehte Rede hielt, in welcher er die Verdienste der eifri
gen Vorkämpfer der nationalen Freiheit und des Grafen Béla Kegle- 
vich hervorhob, und an deren Schluss die versammelte Volksmenge 
ein stürmisches und wiederholtes Éljen ertönen Hess; — dann trat 
Stille ein ; die Aufmerksamkeit der auf viele hunderte sich belaufen
den Stadtbewohner war gespannt auf die Antwort und Jedermann 
suchte die Nähe des Fensters, an welchem der Präsident stand, zu 
gewinnen, um aus erster Quelle die Worte zu vernehmen, welche 
Vertrauen in die Brust giessen und zu edler Nachfolge patriotischer 
Tugend anfeuern; — die feierliche Stille verkündete den gleichen 
Herzschlag des grossen Publikums und der Vereinspräsident, Graf 
Keglevich, nahm mit warmer Anerkennung die Bewillkommung ent
gegen, er betrachte, sagte er, die ihm zu Theil gewordene Auszeih- 
nung nicht als eine seiner Person geltende, sondern als eine Anerke- 
nung jener Bürgertugend, an der auch die Getreuen der Stadt Lo-
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soncz theilhaben und welche sie auch bei dem heutigen Empfange 
des um die Förderung der materiellen Landesinteressen bemühten 
Forstvereines an den Tag zu legen wünschten, und schloss, seine 
Rede kurz zusammenfassend, mit dem alle Herzen erfüllenden Wun
sche : „Es lebe das freie, das glückliche und unabhängige Vaterland!“ 
den die, durch und durch patriotisch gesinnten Losonczer Bürger, alt 
und jung, unzählige Male erwiederten; Gesang und Musik er
höhte die Feier, welche die Herzen der Compatrioten noch inniger 
in Liebe aneinanderschloss.

Damit hatten jedoch die Freuden des Tages für uns noch nicht 
ihr Ende erreicht; eilten wir doch in den mit ausgesuchter Eleganz 
geschmückten Losonczer Tanzsaal, wo die beseelten Frauen des Neo- 
grader Komitats zum Besten des Forstverein-Gründungsfondes einen 
mit einer Lotterie verbundenen Ball arrangirt hatten ; der eine ange
nehme Einleitung bildete zu der am andern Tage zu eröffnenden 
Generalversammlung. Die Schönsten der Schönen des Neograds hat
ten sich eingefunden und durch ihre für die Lotterie gespendeten 
Geschenke das Interesse des Balles noch besonders erhöht. Die 
überaus zahlreichen Gewinnstgegenstände waren durch das Comité 
der Festordner — dessen freundliche Mitwirkung wir mit anerken - 
nendem Danke erwähnen —, malerisch gruppirt, im Vorsaale aufge
stellt, und der mit forstmännischen Emblemen sinnig geschmückte 
Saal und die gute Musik versetzten die Ankommenden in eine noch 
animirtere Stimmung. Da hier nicht den Ort zu einer umständlichen 
Beschreibung des Ballabends, genüge es, wenn wir den Frauen des 
Neograder Comitats, die auch bei dieser Gelegenheit sich als gute 
Patriotinen hervorthaten, unser Dank für ihre Betheiligung und die 
zur Lotterie gespendeten Gaben aussprechend, hier nur so viel nie
derschreiben, dass dieser Ball, der auch dazu diente, die Theilneh- 
mer der Generalversammlung näher mit einander bekkant zu machen, 
eine glänzende und gemüthliche ungarische Unterhaltung war, durch 
sein dem Gemeinwesen gewidmetes Erträgniss aber den Gründungs
fond des Vereines um 342 fl. vermehrte, und dass das Andenken der 
eifrigen Landestöchter unter dem Titel: „Stiftung Neograder
Damen“ auch in der Geschichte des Forstvereines verewigt wer
den wird.

Am Morgen des 7. A ugust machten der Magistrat der Stadt 
Losoncz und die Vertreter der durch Abgeordnete bei der Generalver
sammlung repräsentirten Vereine und Städte ihre Aufwartung bei
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dem Präsidenten, bei welcher Gelegenheit der Sprecher des ersteren 
die Freude verdollmetschte welche die Stadt Losoncz darüber em
pfinde, dass der Landes-Forstverein in ihre Mitte gekommen ; der 
überall mit besonderer Aufmerksamkeit und mit Ovationen aufge
nommene Präsident sprach geistreiche Worte der Erwiederung. Um 
halb 10 Uhr wurde die Generalversammlung eröffnet; die Präsidial- 
Rede des Grafen Béla Keglevich, welche mehrere auf die F orstw irt
schaft bezügliche wichtige Anträge in sich fasste, wurde mit grossem 
Beifall anfgenommen.

Hierauf hielt der Reichstagsdeputirte und Geschäftsführer 
der Generalversammlung Alexander v. T ö r ö k folgende Begrüssungs- 
rede, in welcher er den Verein im Namen der Stadt Losoncz und der 
Umgegend Willkommen hiess.

Geehrte Generalversammlung!
Gestatten Sie mir, bevor wir die Verhandlungen beginnen, Ihre 

Aufmerksamkeit auf ein Paar Augenblicke in Anspruch zu nehmen.
Ich glaube nicht erst des Weiteren jene Wirkung schildern zu 

müssen, welche die socialen Bewegungen auf die Entwicklung der 
allgemeinen Cultur üben, — sie ist uns bekannt. Da jedoch die Kraft 
dieser Bewegungen nicht in den abgesonderten, sondern in den zu 
einem Zwecke vereinten Bestrebungen einzenlner Faktoren liegt, hat 
die Erfahrung bewiesen, dass es die Association ist, mit welcher 
grössere Erfolge erzielt werden können, diese Erkenntniss gebar, in 
unserem Vaterlande jene Vereine, welche in den verschiedenen Arten 
der Beschäftigungen einen grossen Fortschritt im Lande hervorgeru
fen. Was für einen und welch würdigen Platz unter selben derLan- 
des-Forst-Verein einnimmt, beweist jenes hohe Interesse, welches 
er in allen Theilen des Landes für sich wach gerufen hat.

Und wir, die Bewohner dieser Stadt und Gegend fühlen dann 
doppelte Freude, wenn wir die Mitglieder des Vereines hier in unse
rem Kreise erscheinen sehen, weil wir einerseits dadurch besonders 
geehrt sind, andererseits darin die Vorzeichen des Aufblühens un
serer stagnirenden Forstwirthschaft erblicken Wir glauben, dass der 
Landes-Forst-Verein dann seiner Aufgabe entsprechen werde, 
wenn er über die höheren nationalökonomischen Gesichtspunkte hi
naus, seine Aufmerksamkeit auch auf die Verhältnisse der Privat- 
Forstwirthschaft erstrecken wird, das lässt sich durch Beobachtung 
und Erfahrung erreichen und erweist sicht die künftige Abhaltung
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der Generalversammlung in den verschiedenen Gegenden des Lan
des als zweckmässigtes Mittel hiezu.

Mit Freuden ergreife ich daher die Gelegenheit, den in unse
rem Kreise erschienenen Vereinsmitgliedern meinen Grussim Namen 
dieser Stadt und Gegend auszudrücken ; — seinen Präses willkom
men zu heissen, welcher durch sein Erscheinen nicht nur das theure 
Angedenken an seinen seligen Vater, den durch eine lange Reihe 
von Jahren gewesenen geliebten Obergespan dieses Komitats, in un
serem Busen aufgewärmt, sondern zugleich auch Gelegenheit dazu 
gebothen, ihm ob seines bekannten patriotischen Eifers und inbeson
dere ob seiner in der Leitung des Vereins bewiesenen Energie mit 
den aufrichtigen Worten des Vertrauens unsere Anerkenung auszu
sprechen.

Genehmigen daher die geehrten Mitglieder des Vereines unsern 
herzlichsten Willkommen. „Éljenek“ !

Nach Beendigung der im Protokolle bereits mitgetheilten Ver
handlungen um 3 Uhr Nachmittags nahm im Casinosaale das von 
der Stadt Losoncz gegebene Festessen seinen Anfang; wir brauchen 
nicht zu sagen, dass neben, den reichen Gaben der Ceres, gewählte 
Toaste, heitere Musik und guter Champagner die Funken des Geis
tes belebten.

Nachmittags um 6 Uhr brach die Gesellschaft auf, um für die 
nächsten zwei Tage, die zumeist die Besichtigung der Waldungen 
der Umgegend bestimmt waren, in Rónya der Gast der edlen Szent- 
iványi’schen Familie zu sein. Um halb 8 Uhr erreichten wir den in 
einem reizenden Thale gelegenen Ort, wo die wackeren Hausherren 
uns empfingen und unter dem Fichtengehölz ein nett geschmückter 
Unterhaltungsplatz unsrer harrte; — bei dieser Gelegenheit sahen 
wir betrübt das zweite Ausschlagen der an unseren Weg gelegenen 
Wälder in Folge der durch die Phalena bombix-dispar angerichteten 
Verwüstungen, deren in Unzahl gelegte Eier für das künftige Jahr 
einen noch spärlicheren Holzzuwachs gewärtigen lassen, wenn zur 
Zeit des Auskriechens der Raupen nicht ein paar Tage nasskaltes 
Regenwetter sein wird.

Der Forstmeister Herr H e r m a n n  und sein Adjunkt Herr 
K o s t yá 1 besorgten mit eifriger Zuvorkommenheit die Einquartie
rung der Mitglieder. Als dies geschehen war, eilte der grössere Theil 
in die zum Familienschloss gehörigen schönen und ausgedehnten 
Parkanlagen, wo allenthalben sich eine lebhafte Conversation entwi-
© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



41

ekelte, während Andere sich an die- Kegelbahn begaben und ein paar 
Kriegspartien spielten ; Abends war ein reiches Souper, an der, man 
kann sagen, mit feenhaften Glanz herausgeputzten Tafel ein rie
siges Bouquet aus frischen Blumen gleichfalls in Blumenschrift die 
Worte zeigte: „Éljen gróf Keglevich Béla“ ; die aus Losoncz herü
bergebrachte gute Musik hat auch hier ihre Wirkung gethan 
und vielleicht hätte die Tafellust bis in den Morgen hinein gedauert, 
hätten wir uns nicht daran erinnert, dass für morgen die Besichti
gung der Csehbrezoer Waldungen auf dem Programme stand.

Am 8. Aug. machten wir uns um 7 Uhr früh auf den Weg, 
und gelangten die Ortschaften Zelene, Poltár und Csehbreznó und 
schmalen Wasserfaden der Eipel passirend, zur Zlatnoer Glasfabrik 
des Herrn Zahn.

Auf dem Wege vom Chehbreznó noch ein gutes Stück unter
halb der Glashütte zeigen sich links aus in guten Verhältniss ge
mischten Fichten und Weissföhren bestehende, schöne junge — 14- 
bis 18 jährige — Bestände, welche das Resultat künstlicher Zucht 
und deren gesundes Aussehen und schöner Wuchs darthun, dass sie 
an ihrem Platze sind; das hellere Grün der Fichte wechselt 
mit dem dunkleren der Föhren so malerisch ab, dass das Auge an 
dem schönen Bilde sich nicht satt sehen konnte. Die Besichtigung 
der Zahn’schen Glasfabrik für die Rückkehr uns vorbehaltend, setz
ten wir unseru Weg von da zu Fusse fort bis zu der trockenen 
Riese, auf welcher das Holz für die erwähnte Fabrik herabbe
fördert wird. Am Waldrande war eine Triumpfpforte errichtet mit 
der Inschrift: „Üdv a hazai erdészet buzgó pártolóinak!“ (Heil den 
eifrigen Förderern der vaterländischen Forstwirthschaft); die in 
zwei Reihen en parade aufgestellten Waldhüter salutirten; 
Herr Herrmann aber, als Verwalter der dortigen Waldungen, hielt 
in gut gesetzten Worten eine kurze Gelegenheitsrede. Die Riese 
hat eine Neigung von ungefähr 35 Grad, knapp unter derselben be
findet sich der mit Holz ausgefütterte Schwemmkanal in welchem dann 
das Holz gauz bis zur Glasfabrik gesekwämmt wird. Als wir dort an
gelangt waren, begonnen die auf dem obersten Punkt der Riese 
stehenden Slowaken ihr Werk, das sich aus der Ferne durch ein 
dumpfes, dem Grollen des Donners ähnliches Geräusch ankündigte ; 
ein jeder von uns trachtete einen Platz zu gewinnen, wo er sich 
ausserhalb dem Bereiche der Schleuderkraft’ der Riese befand, 
um sein theueres Ich vor den in 50 Klaftern hohen Bogen aussprin'
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genden Scheitern in Sicherheit zu bringen. Die Scheiter schossen pfeil
geschwind auf der beinahe 200 Kl. langen Riese herab, schoppten sich 
nicht und sprangen auch nicht aus der Bahnmulde heraus, sondern 
fielen eins nach dem andern mit der Leichtigkeit von Flaumfedern 
auf das Ufer des Schwemmkanals herab.

Die von uns gesehenen Csehbrezö-er Wälder der Familie Szent- 
iványi sind nach den Regeln der Wirthschaft behandelt, das vorherr
schende Gestein, auf welchem sie stehen, ist zum grössten, Theile 
Chloritschiefer, der Boden hat hinreichende Tiefe und die mittelst 
künstlicher Fortpflanzung erzogenen Fichten und Weissföhren sind 
25—30 jährig, 5 — 8 Zoll dick und vom gleichen Schlüsse; ihr Wuchs 
ist ein schön grader und versprechen für die Zeit des Schlagens aus
gezeichnetes Werkholz, welches die von Tarján nach Losoncz fort
setzungsweise auszubaenude Bahn prächtig verwerthen kann. Hie und 
da sahen wir auch einige Lerchenbäume (pinus larix) von schönem 
Wüchse, abgerechnet diejenigen, welche an feuchten oder wasser
haltigen Plätzen standen. Vom Schwemmcanal setzten wir unseren 
Weg nach dem 25 —2600 fuss hohem Bradló fort; indem wir gegen 
die Bergspitze fortschritten, stiessen wir unterwegs auf gelichtete 
Eichenwälder; diese Bestände geben, mit Ausnahme einer zufälligen 
spärlichen Eichelernte, bloss als Weide einiger Nutzen. Die schöner 
gewachsenen Bäume sind, wie die zurückgebliebenen Stöcke zeigen, 
herausgenommen, die noch stehenden aber versprechen sehr wenig 
Nutzen und es würde ihrem Besitzer nur zum Vortheile gereichen, 
wenn er den schlecht geschlossenen Eichen- und Buchenwald aus
holzt und selben nach dem Beispile der tiefer unten vorkommenden 
Nadelhölzer in einen Nadelwald umgestaltet und wenn er das zu 
Werkholze erforderliche harte'Holz am unteren Theile des Ber
ges, welcher eine mildere Lage hat, ziehen möchte. Die hiesige 
Forstwirtschaft ist mit der sogenanten Waldfeldbau verbunden 
und hat dieser die ärmere Bevölkerung der Gegend viel zu verdan
ken, welche auf dem solcherweise zu gewinnendem Boden ihr tägli
ches Brod leichter erwirbt.

Bevor wir den Bradló erreichen konnten, durchschritten wir 
eine ausgedehnte Kultur. Die Trockene der vergangenen Jahre hat 
dieselbe an mehreren Stellen sehr gelichtet, weshalb sie nicht wenig 
nach Hilfe verlangt; die übrig gebliebenen Fichten und Weissföhren 
sind übrigens schön und das aufgeschossene Schilf, welches sie an
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manchen Stelleu beeinträchtigt, gewährt den Schwächeren einen 
willkommenen Schatten.

Auf dem Bredló eröffnete sich für das schaulustige Auge eine 
schöne Aussicht und verkündete das Krachen der Poller die Festlich
keit des Tages. Wir hatten hier einen kleinen Regen und obgleich 
unter dem für diese Gelegenheit hergerichteten Zelte die Tischtü
cher nass wurden, so liessen wir uns doch das Gulyásfleisch und die 
verschiedenen Braten unseres Koches herrlich münden, während der 
unerschöpfliche Tokajer und Champagner die Nasskälte vertrieben ; 
auch hier fehlte die Musik nicht und auf jeden geistreichen Toaste 
folgte heller Gläserklang.

Auf dem Rückwege nahmen wir die Glasfabrik des Herrn Zahn 
und unter Führung unseres Freundes Wallner die Erzeugungs- 
Methode der Fabrikate in Augenschein. Hier können wir nicht ohne 
anerkennende Erwähnung die von Herrn Pantocsek, einem gebore
nen Polen, aus Glas fabrizirte numismatische Sammlung lassen. 
Herr Pantocsek macht die alten Münzen mit so staunenswerther 
Treue aus Glas nach, dass derjenige, der ihr Material nicht kennt, 
Stein und Bein darauf scwören würde, dass dieselben echt sind. — 
Nicht nur ihre Zeichnung, auch der auf ihnen befindliche Schimmel 
ist so getreu, dass man nur Original-Exemplare zu sehen vermeint. 
Herrn Pantocsek ist für diese Erfindung auch die Anerkennung des 
Auslandes zutheilgeworden; soviel wir aber wissen, ist bei uns We
nigen hievon bekannt, wir aber halten diese Erfindung nicht blos 
desshalb, weil sie eine vaterländische, und auch vom kunst-chemi
schen Gesichtspunkte aus eine vorzügliche ist, sondern auch mit 
Rücksicht auf die Numismatik für überaus wichtig, nachdem wir der 
Ansicht sind, dass wir durch sie die getreuesten Copien der seltens
ten Exemplare für die Mustern und zum Gebrauche der Schulen als 
Hilfsmittel beim historischen Unterrichte erlangen, und so die auf 
keine andere Weise mehr beschaffbaren seltenen Münzen — wegen 
welchen viele Sammlungen mangelhaft zum Gebrauche sind — er
setzen, resp. ergänzen könnten

Des Abends gelangten wir wieder nach Rónya, wo die Mit
glieder des Vereins fortwährend die Gäste der, das Forstwesen 
liebenden Familie Szentiványi waren.

Am 9. Aug. wurde in Rónya eine Sitzung gehalten; nach 
Verhandlung der bereits aus dem Protokolle bekannten Angelegen
heiten wurde die Sitzung geschlossen und besichtigten die Mitglie-

© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



44

der den im Rónyaer Hotter befindlichen Lärchenbestand, wo Herr 
Divald, hiezu aufgefordert, über  d i e  S t a m m a n a l y s e  folgen
den interessanten Vortrag hielt:

„Die Forstwirthschaft hat in den meisten Fällen den Zweck, 
den gröstmöglichsten, nachhaltigen Geldertrag zu liefern; dieser 
Zweck ist jedoch hauptsächlich nur durch Cultivirung solcher 
Holzarten zu erreichen, welche mit Berücksichtigung ihrer Waclis- 
thumsfähigkeit und sonstiger einwirkenden Verhältnisse der Qualität 
und Quantität nach das werthvollste Material biethen. — Um daher 
rationell verfahren zu können, ist es nothwendig, sicher zu wis
sen, welche Holzmasse die einzelnen Holzarten auf jedem Produc- 
tionsplatze, bei gleichem Flächeninhalte, im verschiedenen Alter 
liefern, welche die Durchschnittsanzahl der Bäume und welohe wie
der die Durchschnitliche-Holzmasse derselben. Über alles dieses 
geben die sogenanntenten Erfahrungstafeln Aufschluss. Zur Auf
stellung dieser aber können wir die sämmtlichen Daten aus einem ein
zigen, richtig gewählten Stamme gewinnen, wenn wir denselben ana- 
lysirend aus dessen Jahresringen hinsichtlich der wichtigsten Fragen 
der Wirthschaft lehrreiche Folgerungen ziehen.

Da es nicht zu unserer heutigen Aufgabe gehört, auf Grund
lage der Wahl des Mittelstammes und der daraus gewonnenen 
Daten die Art und Weise der Anfertigung der Erfahrungstafeln 
zu beschreiben, werden wir blos in Kürze die Stammanalyse be
handeln.

Wir wissen, das alle Bäume unserer Wälder so wachsen, 
dass der in den Jahreszeiten des Wachsthumes gebildete Stoff 
zwischem dem Holze des vorhergegangenen Jahres und der 
Rinde Platz nimmt und dass der äussere Kreisrand, aus Gelassen 
grösserer Oeffnung bestehend, die an dem Querschnitte der Baum
stämme unterscheidbare Zahl der Ringe den vollendeten Holzwuchs 
eben so vieler Jahre bezeichnet; wesshalb wir, wenn wir die Ringe 
des an der Erde vorgenommenen Querschnittes des gewählten 
Baumes zählen, das gegenwärtige Alter desselben wissen. Wenn 
wir aber vom Rande dieses Querschnittes gegen den Mittel
punkt hin jeden fünften oder zehnten dieser Ringe an dem durch
schnittlichen Durchmesser markiren, und die Dicke des Stammes 
zwischen den markirtenRingen messen,gelangen wir zu den Kenntnis« 
dessen, was der Durchschnittsbaum in seinen 5—5 oder 10—lOjähri-
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gen Perioden für einen durchschnittlichen unteren Durchmesser 
hatte.

Sägen wir ferner den Stamm in 6—ö Fuss lange Klötze, zählen 
wir an dem oberen Querschnitte jedes einzelnen Klotzes die Jahres
ringe, ziehen wir in der Reihenfolge jede dieser Zahlen von der 
Ringzahl des alleruntersten Quershhnittes ab, so werden die gewon
nenen Differenzen nachweisen, wie alt der Baum bei einer Höhe von 
6—12—18 Fuss u. s. w. war, woraus man wieder auf dem Wege der 
einfacher Interpolirung leicht eruiren kann, wie hoch der Baum im 
10 — 20—30 ■— 100-ten Jahre gewesen.

Wenn wir nun noch die Kreisflächen der immer um 10—10 
Ringe weiter hinein genommenen Durchschnitts-Durchmesser sämmt- 
licher Klötze mit der Länge der Klötze multipliziren, so haben wir 
durch Zusammenaddirung dieser in zehnjähriger Reihenfolge genom 
menen den jederzeitigen Kubikinhalt des Stammes bestimmt.

Nehmen wir schliesslich in Betracht, dass in den verschie
denen Altern der normalen Bestände d ie  Du r c h s c h n i t t . -  
l i c h e  Wa c h s r ä u m e  d e r  e i n z e l n e n  Bä u me  s i c h  d e 
r a r t  z u e i n a n d e r  v e r h a l t e n ,  wi e  d i e  Q u a d r a t e  de r  
D u r c h s c h n i t t s  h ö h e  de r  n ä m l i c h e n  B ä u me ;  dass wir 
den Durchschnittlichen Wachsraum der Bäume was immer für 
eines Bestandes erfahren, wenn wir seine Fläche durch die Zahl der 
darauf stehenden Bäume dividiren: — dass wir aus dem Wachs
raume des zum Ausgangspunkte dienenden Bestandes lind aus der 
Höhe seines gegenwärtigen und um zehn Jahre jüngeren Mit- 
telstammes die Zahl der auf das 10 Jahre jüngere Alter entfal
lenden Bäume des Bestandes und die entsprechende Holzmasse be
rechnen können, — so können wir mit Beruhigung behaupten, dass 
wir auf dem Wege eines derart fortgesetzten Verfahrens mit Hilfe 
der Naturwissenschaften und der Mathematik auf Grundlage der 
einfachen Analyse des Mittelstammes die meisten Lebensfra
gen der Forstwirtschaft zu lösen im Stande sind.“

Die Lerche, welche an zahllosen Orten unseres Vaterlandes mit 
Vortheil, kultivirt werden kann, forderte a priori die Aufmerksam
keit der Mitglieder heraus, da er in Folge seines raschen Wachs
thums und seiner vielseitigen Brauchbarkeit dem mit ihm W ir t 
schaftenden einen schönen Ertrag verspricht. Der Platz, auf welchem 
sich der Rónya-er Lerchenbestand erstreckt, hat eine südliche Nei
gung von 20—25 Grad ; seine Stämme sind 30—35 jährig und ha-
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ben einen Durchmesser von 7—10 Zoll, einen graden reinen Wuchs 
und gut geschlossenen Stand. Bisher gedeihen sie sehr'gut, jedoch 
fangen sie schon an kahl zu werden und lichten sich mehr, als sie 
sollten; die Ursache ist in der zu warmen Lage der Oertlichkeit zu 
suchen. Wir sahen an dieser Berglehne noch einige Kastanienbäume 
mit gutem Saamen und von mittleren Wüchse, und in dem anderen 
Theile einen im guten Stande befindlichen Weissfohrenbestand.

Hierauf nach Rónya zurückgekehrt folgte das Festbankett mit 
lukullisch reichen Gedecken ; die gastfreundschaftliche Herzlichkeit 
der Familie Szentiványi erstreckte sich auch bei dieser Gelegenheit 
bis an die äussersten Gränzen dieses Begriffes, auch jetzt mangelte 
es weder an guter Laune, guter Musik, noch an heiteren Toasten 
und den unerschöpflichen Champagner.

Nachdem Diner machte ein Theil der Gesellschaft von Rónya 
einen Ausflug zu Herrn Kuhinka, einem der Beförderer des Fabriks
lebens dieser Gegend, um das romantische Thal von Szinobánya 
kennen zu lernen. Wer nicht glaubt, dass Ungarn für die Entwick
lung des Fabrikswesens geeignet ist, der betrachte das im Szinobá- 
nya-er Thale liegendes Eisenwerk des Herrn Kuhinka und Herrn 
Kossuch’s Glasfabrik, wo hunderte des Arbeitsvolkes, Klein und 
Gross, zur Befriedigung ihrer Lebensbedürfnisse Erwerb finden und 
ihre Brotgeber segnen. Szinobánya war vor noch nicht langer Zeit 
verlassen, während heute die Kolonie von thätigem Leben über
schäumt, wo der Fleiss der Herrn Kuhinka und Kossuch ein arbeits
liebendes Volk erzogen und wo Herr von Kuhinka seine Gäste 
am Fusse der Wälder mit selbstgezogenenen Ananasen be
diente.

In Szinobánya gaben es die eben so herzlichen, als liebenswür
digen Hausfrauen nicht zu, dass wir ohne Erfrischungen scheiden, 
und die zierlichen, reichen Couverts des noch grösseren Tisches als 
unsere Gesellschaft, vor Allem aber die unsere Gesellschaft verschö
nernden Frauen des Hauses verlockten uns in die Nähe der Teller 
und Gläser.

Des Abends trafen wir auf den Besitzthum unsers Führers und 
Landtags-Deputirten Alexander v. Török, in Bodrecsány ein. Das 
Wohnhaus des Herrn Török steht auf einem, dem Dorfe Podrecsány 
gegenüber schön gelegenem Hügel, von welchem man die Aussicht 
über ein mit einem Blumenteppich bedecktes Thal nach dem eine 
Stunde entfernten Losoncz genies3t; das Haus steht im Schatten un-
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umgreifbarer riesiger Tannen und wird die herzliche Aufmerksamkeit 
und echt ungarische Freundschaft seines Besitzers lange in der Erin
nerung der Anwesenden leben ; — der schön gelegene Garten, die 
unterhalb desselben befindliche Fasanerie und die hauptsächlich Oeko- 
nomen interessirenden Sehenswürdigkeiten gewähren einen angeneh
men Zeitvertreib.

Zwei Gegenstände sind es noch, die wir mit Bezug auf die Hier 
geschilderte Generalversammlung an dieser Stelle zu erwähnen für 
nöthig halten: erstens, dass jenem Wunsche der 1866-er General
versammlung, laut welchem die Forstbesitzer ihre Forstbeamten auf 
Kosten ihrer Dominien zur Generalversammlung des Vereins schicken 
und dort durch dieselben die Verhandlung der für sie wichtigeren 
forstwirtschaftlichen Fragen bewirken sollen, sich diese bei dieser 
ersten Gelegenheit nicht nachzukommen bewogen fanden, da sich 
unter den vielen — wir rechnen die Deputirten der forstbesitzenden 
königl. Städte nicht dazu — blos ein Einziger befand, der eine ähn
liche Absicht hatte. Wir hoifen jedoch, dass unsere Forstbesitzer 
nach und nach in ihrem eigenen Interesse mit diesem wünschens
w erten  Vorgehen sich befreunden werden.

Der zweite Gegenstand ist der, — dass auch die im Staats
dienste befindlichen Forstbeamten nur schwach vertreten waren; 
von der Kronherrschaft war nur einer, von den Forstbeamten der 
Fondsherrschaften waren nur zwei zugegen, von jenen aber, die bei 
der Verwaltung der Montanforste angestellt sind, nicht ein einziger. 
Man gestatte uns desshalb die Bemerkung, dass es auch im Interesse 
der im Staatsdienst befindlichen Herren Forstbeamten gelegen sein 
könnte, ein wenig mehr Eifer für die allgemeinen Forstangelegen
heiten zu hegen, oder wissen sie etwa nicht, dass es auch der Staat 
gern sieht, wen sie ihre erworbenen Erfahrungen, so weit sich diesel
ben für gut bewährt, zum Besten des vaterländischen Forstwesens, 
auch Anderen mittheilen ? desshalb nur bei Seite mit der bequemen 
Indolenz und zeige man, dass auch der ungarische Staat Forstmänner 
besitzt, die nicht nur das vollziehen, was man ihnen befiehlt, sondern 
auch dafür Zeit gewinnen, wodurch sie dem öffentlichen Wohle nütz
lich sein können. Wir glauben desshalb, dass in dem künftigen Ge
neralversammlungsberichte keine Ursache zu ähnlichen Bemerkun
gen über die Betreffenden vorhanden sein wird.

Die Schlusssitzung fand an» 10. Aug. in Losoncz statt; die 
Theilnehmer der Generalversammlung nahmen ein liebes Andenken
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an die ausgezeichnete Freundschaft unserer wackeren Losonczer 
Mitbürger und der gastfreundlichen Familie Szentiványi nach allen 
Theilen des Landes mit, um neben den gesehenen, erfahrenen und 
gehörten lehrreichen Dingen auch die Freuden des Herzens zu be
wahren.

Sekretariats-Bericht.
In der Generalversammlung; v. J. 1867.

Indem ich darüber spreche, was seit der letzten General
versammlung unseres Vereins geschehen, will ich der geehrten Ge
neralversammlung nur kurz die Resultate unserer am 9. Dec. 1866- 
stattgefundenen Reorganisation in Erinnerung bringen, und da
rauf hindeuten, dass diese für den Verein der Vorbote einer von uns 
Allen erhofften schöneren Zukunft war.

Wir wissen, dass sowohl im Privat, als im öffentlichen Leben 
die Abänderung einer gewöhnten Richtung oder eines bestehenden 
Zustandes ins Gegentheil oder zum Besseren mit Schwirigkeiten 
verbunden ist, und das ist’s, was man die Übergangszeit nennt. Eine 
solche Übergangsperiode vollbrachten auch wir bis jetzt während 
einer fast 8 monatlichen Epoche, die nothwendig war, um unsere 
Statuten in die Hände zu bekommen.

Die Function unseres Vereines musste in einer neuen, und zwar 
in einer solcher Richtung beginnen, welche vor Allem die Hebung der 
Forstangelegenheiten Ungarnsauf jede mögliche Weise und auf dem 
ihm benützbaren Terrain anstreben soll.

Die neuen, von der vorigen Generalversammlung gebrachten 
Statuten schreiben eine solche Richtung vor und legen vor dem 
patriotischen Ziele des Vereins Zeugniss ab; in ihrem Geiste und zur 
Erreichung der dort bezeickneten Zweke begann demnach der Ve
rein zu wirken und hier besonders vertraut er auf die dauernde Un
terstützung seiner Mitglieder, auch w'issen wir, dass die Laufbahn, 
auf welcher der Forstwirthschaftsverein den Gesammtforsten U n
garns nützlich sein kann, durchaus keine beengte ist.

Eine schöne Zukunft harrt der zusammenhaltenden und verein
ten Thätigkeit, jedoch sind auch die jüngst vergangenen 8 Monate
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keine dunkle Periode in unserem Leben ; ihren schönsten Glanz bil
det jenes anerkennende Geschenk unseres Vaterlandes, welches am 
meisten die warme Theilnahme über die Wiedergeburt und die Noth- 
wendigkeit der Lebensfähigkeit rechtfertigt, ich meine damit jene 
patriotische und bereitwillige Unterstüzung, in welcher der von S. 
Hochgeboren dem Herrn Präses im Interesse geistiger und materiel
ler Beihülfe an die Porstbesitzer und Forstfreunde gerichteter 
Aufruf von Seite der Besten unter den Guten eine so warme 
Aufnahme fand, dass unser Verein ein Gründungskapital von 
17,469 fl. besitzt. Es ist dies eine ausserordentlich grosse, schöne 
und mit Dank annehmbare Summe von einer Nation, in deren Va
terlande man das Geld verringert und unter dem, einst aus seiner 
Scholle so glücklich lebendem. Volke die Noth verallgemeinert und 
die Entbehrung fast zur alltäglichen gemacht hat.

Unsere Function hat unter günstigen Anzeichen und mit der 
Hoffnung auf eine Erfolg versprechende Zukunft begonnen und der 
von Pressburg bereits nach Pest verlegte Sitz des Vereins hat uns 
jener Quelle näher gebracht,aus weicherauch wir zur Entwicklung 
der vaterländischen Cultur, im Centralpuukte der Bildung und In
dustrie des Landes, zur Förderung unserer forstwirtschaftlichen 
Angelegenheiten leichter schöpfen können ; die Übersiedlung unse
res Archives, unserer Bibliothek und Fachsammlung ist gleichfalls 
geschehen und hier bringe ich blos das zur Kenntniss der geehrten 
Generalversammlung, dass die Vereins-Direktion jenen Theil unserer, 
zum Thierreiche und Mineralreiche gehörenden Sammlungen, 
welcher meist nur zum Schulgebrauche geeignet ist — welchen auch 
unsere Vorgänger nur zu dem Zwecke gesammelt hatten, um zu den 
Unterrichtsmitteln einer in Pressburg etwa zu errichtenden forst
lichen Fachschule das Nöthige zu beschaffen — der Pressbur
ger städtischen Realschule geschenkt hat, damit er dort, sei
ner ursprünglichen Bestimmung entsprehend zu einem Kenntniss- 
verbreitenden Expediens werde.

Das forstliche Fach, welches eine wichtige Ader der 
Einahmsquellen unseres Vaterlandes bildet, konnte bei aller bis
her geoffenbarten Anerkennung nicht jenen Grad der öffentlichen 
Aufmerksamkeit erringen, welcher ihm gebühren würde, und als Aus
fluss dessen betrachten wir auch das, dass jene Junge-Leute, welche 
sich mit der Erwerbung forstwirtschaftlicher Kenntnisse abmühen, 
hinsichtlich der Militärpflicht — in Folge einer mangelhaften Aus- 

Jahrbuch. 1867. 4
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legung der bestehenden Verordnungen von der Gnade Ihrer betref
fenden Assentirungs-Commissionen abhängen, und nicht der gleichen 
Begünstigung theilhaftig sind, wie die Hörer anderer höheren Lehr
anstalten, welche mit gleicher Vorbildung ihre Laufbahn betreten. 
Unser Verein, welcher diesem Zustande abhelfen wollte, setzte in 
seiner dem Landesvertheidigungs-Ministerium unterbreiteten moti- 
virten Eingabe auseinander, wie nachtheilig die zufällige oder 
absichtliche Einreihung der ordentlichen Hörer der Forstakademien 
wäre und bath, dass die für die Hörer anderer Lehrinstitute beste
henden Begünstigung auch auf diese ausgedehnt werde. Leider hatte 
unsere Bitte keineswegs jenen von uns erwünschten Erfolg, nach 
welchem ausgesprochene worden wäre, dass auch die ordentlichen 
Hörerder Forstakademien, wie jene anderer höheren Lehranstallten, 
einfach für militärfrei erklärt werden, sondern wir erhielten blos die 
Antwort, das die Zöglinge der Schemnitzer Akademie f ü r d i e s s 
J a  h r von der Militärpflicht enthoben sind, — demnach haben wir 
auf das Meritum unserer Frage, so zu sagen, gar keine Antwort er
halten-, übrigens hoffen wir, dass bei Gelegeheit, wenn die Landes- 
vertheidigung im Wege der Gesetzgebung geordnet werden wird, 
die Hörer der Forstakademien gleiche Vortheile mit den Zöglingen 
anderer höheren Lehranstalten geniessen werden.

Ich kann auch das nicht ohne Erwähnung lassen, dass zur sel
ben Zeit, als wir hinsichtlich de3 obigen Gegenstandes einkamen, 
wir in den Schlussworten unserer Unterbreitung auch um die Re- 
formirug der Schemnitzer Akademie petitionirten, worauf wir als 
günstigste Antwort jetzt schon mit sicherer Hoffnung das gewinnen 
werden, dass daselbst mit dem ungarischen Vortrage der Lehrgegen
stände schon im Laufe dieses Jahres begonnen werden wird. *)

Die Mittheilungen unseres Vereines, von welchen in Folge der 
spät erlangten Genehmigung der neuen Statuten das 1. Heft erst 
jüngst erscheinen konnte, sind in ungarischer und deutscher 
Sprache verfasst; — letzterer haben wir uns auch desshalb bedient, 
dass auch Jene, die unserer Sprache nicht mächtig sind, unser nach 
dem Rechten strebendes Ziel erkennen mögen.

Unsere innere Geschäftsleitung wird ungarisch geführt 
und dies erwähne ich desshalb, weil auch dieses ein erfreuliches 
Resultat unserer Wiedergeburt ist und die jetzige Geschäftsfüh-

*) E» ist auch in der That begonnen worden. D. R.
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rung von der früheren insofern abweicht, als vom Jahre 1851 an 
bis zum 9. December v. J. von dem sicli ungarisch nennenden Forst - 
vereine sämmtliche Correspondenz und G-eschäftsleitung deutsch 
geführt wurde — während wir heute nur an Jene deutsch schreiben, 
von welchen wir wissen, dass sie die: ungarische Sprache nicht ver
stehen.

Seit der letzten Generalversammlung hatten wir 4 Ausschuss
sitzungen und wurden bei dieser Gelegenheit einige später als 
zweckmässig erkannten Modificationen in unserer damals noch nicht 
genehmigten Statuten gemacht, von welchen der Ausschuss um so 
mehr glaubte, dass er der Billigung von Seite der. g. Generalver
sammlung begegnen werde, da das Wesentliche derselben darin be
steht, dass die Mitglieder des Vereines nicht nur die Protokolle des 
Vereines, sondern alljährlich auch ein Jahresschrift erhalten sollen.

Unser Verein bestand gelegenheitlich der letzten Generalver
sammlung aus 4 gründenden und 755 ordentlichen Mitgliedern, seit 
dem sind 15 ausgetreten, jedoch grösstentheils solche, welche das 
Inslebentreten der neuen Richtung mit minder freundlichem Auge 
betrachten, anstatt ihrer sind aber eben so viel Jahresbeitrag zah
lende Mitglieder eingetreten.

Ich muss der geehrten Generalversammlung noch zur Kennt- 
niss bringen, dass ein sehr namhafter Theil der obenerwähnten 
Anzahl ordentlicher Mitglieder nur dem Namen nach Vereinsmitglie
der sind; es sind diess Solche, welche sich in den früheren Jahren 
einschreiben Hessen, aber keine Jahrestaxen gezahlt haben ; Mehrere 
derselben sind, wie wir erst nachträglich erfahren könnten, seit dieser 
Zeit gestorben, Viele haben ihr Domizil verändert, und sind jetzt 
nicht aufzufinden, Manche aber sind vielleicht auch der Theilnahme 
müde ; da jedoch der Verein von allem dem keine sichere Kenntniss 
hat, muss er sie in der Namensliste der Mitglieder sammt den an
wachsenden Rückständen von Jahr zu Jahr weiter führen. Damit je
doch in Zukunft kein ähnlicher Umstand Vorkommen könne, so ist 
im Sinne der neuen Statuten und der Geschäftsordnung vorgescrgt 
worden, dass jedes Mitglied seinen Eintritt in den Verein schriftlich 
erklären muss, und dem in der heutigen Ausschusssitzung gefassten 
Beschlüsse zu Folge werden die gedruckten Exemplare dieser schrift
lichen Erklärungen demnächst nicht blos den neu eintretenden, son
dern auch den bisherigen Mitgliedern zugesendet werden, wesshalb 
wir auch nur nach der Zurücklangung dieser Aufforderungen rnit

4*
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Sicherheit wissen werden, welche für die nächstens Jahre die jähr
lich beitragende Mitglieder des Landes-Forstvereines sind.

Nach diesem noch in den vergangenen Zeiten wurzelnden 
minder günstigen Berichte können wir mit doppelter Freude jenes 
Geschenk des Jahres 1867 annehmen, welches das, die Zukunft des 
Landes-Forstvereins sichernde Fundament gelegt.

Und hier bitte ich mir zu gestatten, dass ich die Namen jener 
Mitglieder vorlese, welche zu der 17,469 fl. betragenden Grün- 
dungs-Kapitals-Sume mit ihren patriotischen Gaben beigetragen: *)

Auch unsere Bibliothek ist um einige forst- und volkswirth- 
schaftliche Werke vermehrt worden, wir haben dieselben theils als 
Tauschexemplare für unsere Mittheiluugen, zum Theil aber von der 
Regierung und anderer Vereinen erhalten.

Die Zahl unserer forstlich-technologischen Sammlungen je
doch hat nicht zugenommen und besteht der neueste diess- 
fällige Zuwachs in forstwirtschaftlichen Werkzeugen, welcher der 
Marmaroscher Forstrath, Herr Emil Rombauer gespendet hat. Wir 
hoffen übrigens, dass unsere Fachgenossen durch Schenkung neuerer 
annehmbarer Werkzeuge und Geräthe, so wie auch zur Sphäre forst
wirtschaftlicher Fachsaminlungeu gehörender Gegenstände uns zu 
Hilfe kommen, oder wenigstens beitragen werden, dass wir selbe zu 
einen möglich billigen Preiss anschaffen können.

Der Auschuss hat bei seinen laufenden Agenden, als Erle
digung von Kassa- und innere Verwaltungsangelegenheiten, auch 
über die Ausarbeitung der Geschäftsordnung des Vereins verfügt, 
und die betreffende Commission übergibt den hierüber eingereich
ten Vorschlag der Beschlussfassung der geehrten Generalversamm
lung.

So hätten wir den heutigen Tag erreicht, dessen schöne und 
angenehme Einleitung der vorhergegangene Abend war und 
für dessen, unseren Verein auszeichnende moralische und materi
elle Geschenk wie ich glaube, dem tief verehrten Publikum 
der Stadt Losoncz und den edlen Neográder Damen der in pa
triotischer Bereitwilligkeit einander zuvorkommenden ungari-

*) Diese in der Generalversammlung vorgelesene Namensliste ist auf den 
Seiten 25, 26 und 27 zu lesen.
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scheu Frauen und Mädchen unser Aller verbindlichsten Dank und 
Anerkennung auszusprechen darf.

Und jetzt glauben wir nach Allem dem, was an dem heutigen 
Tage geschehen, mit guter Hoffnung, dass die Losonczer General
versammlung sich ein solch’dauerndes Denkmal gründet, an welches 
die vaterländischen Forstvvirthe und Forstfreunde stets nur mit 
Freude werden denken können.

Albert Bedö.

In Angelegenheit der Forststeuer.
In der 1867-er Generalversammlung vorgetragen von Adolf Divald.

Ob die auf den Grudbesitz überhaupt und namentlich auf die 
Wälder ausgeworfene Steuer eine massige oder übertriebene sei, das 
will ich vom Gesichtspunkte der Geldnoth des Staates nicht ent
scheiden; die Rückwirkung dieser Steuer auf die Forstwirtschaft ist 
jedoch eine solche, dass ich nicht umhin konnte, schon vor mehre
ren Jahren einflussreiche Männer auf den Verfall aufmerksam zu 
machen, dem die Wälder vermöge unserer allgemeinen Überbürdung 
von Tag zu Tag immer rascher entgegengehen und — dass der 
mächtige Trieb der Selbsterhaltung, welcher nur durch die gröste 
Anstrengung der moralischen Kraft besiegt wird oder im engherzigen 
Verzagen erlahmt, unsere Forstbesitzer der Reihe nach dazu nöthigt, 
das Kapital sammt den Zinsen anzugreifen und mit dem von ihren 
Ahnen ererbten,durch sie zusammengescharten Vermögen das Steuer- 
Daneidenfass zu füllen.

Sie übertreiben, mein Herr! — das gaben mir die Betreffen
den zur Antwort; die Grundsteuer bildet 16% des Reinertrages, und 
beläuft sich sammt den Zuschlägen ungefähr auf 30%. Wir läugnen 
nicht, dass diess viel und nicht wenig drükend ist, aber ich bitte 
schön, warum sollte ein solcher Besitzer zu Grunde gehen, welcher 
grosse Einkünfte hat und dem von jedem Gulden 70 kr. rein zur 
Verfügung verbleiben. — Belieben Sie zu glauben, dass es Schade 
wäre, an diesem Steine zu rütteln ; die Leute haben sich in die 
gegenwärtige Steuer schon hineingelebt und sie an etwas Anderes 
zu gewöhnen würde warhlich nicht zu den leichtesten Aufgaben 
gehören.
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Ich schwieg betroffen und konnte zum Theil nicht läugnen, 
dass Derjenige, dem man von jedem Gulden 70 Kreuzer lässt, in der 
That nicht behaupten kann, man habe ihn volständig ausgeplündert; 
andererseits wusste ich, dass an den neuen Steuerverhältnissen von 
den Besitzern sehr viele — g e s t o r b e n —, dass sich aber auch 
nur einer hineingelebt hätte, das sah ich nie und habe es auch zu 
hören niemals Gelegenheit gehabt.

Ich suchte also auf das emsigste nach dem Schlüssel des Räth- 
sels; — ich erforschte den wirklichen Reinertrag einzelner Forstbe
sitzer, verglich ihn mit der ihm zugemessenen Steuer und siehe da 
— die Sphinx öffnete den Mund.

Allerdings zahlt der Besitzer nur 16 und Beziehungsweise 30% 
Forststeuer von dem Reinerträge, deshalb aber bleibt ihm noch lange 
nicht 70 kr. von jedem Gulden des Reinertrages in der Hand : denn 
der Reinertrag, von welchem der Besitzer zahlt, ist nicht etwa 
ein gewöhnlicher, menschlich erreichbarer, sondern ein K a t a s t r a- 
le r  R e i n e r t r a g ;  d. h ein solcher, idealer, mit Händen 
niemals greifbarer Ertrag, welchen man wohl auf’s Papier schreiben, 
aber nie auf dem Wege des regelmässigen Zinsengenusses aus dem 
Walde herauschlagen kann.

D en  k a t a s t r a l e n  R e i n g e w i n n  von 16, resp. 30% 
zu zahlen, bedeutet daher in vielen Fällen soviel, als d e n g a n 
zen  w i r k l i c h e n  R e i n e r t r a g  — und über diesen hinaus noch 
ein Bischen was. auf Steuer hingeben.

Die Fehler des gegenwärtigen Forststeuersystems detaillirt 
nachzuweisen und zur Heilung derselben den entsprechenden Weg 
zu bezeichnen wird die Aufgabe jener Commission sein, welche die 
g. Versammlung zu diesem Zwecke delegirt hat und ich wünsche nur 
ganz im Allgemeinen auf die Hauptursache aufmerksam zu machen, 
vermöge welcher die gegenwärtige Forststeuer unerträglich gewor
den, geignet ist unsere Wälder gänzlich zu ruiniren und unsere Forst
w irtschaft in den Zustand der Primitivität zurückzuversenken ; die 
Grösse der Gefahr zwingt nämlich den Besitzer, dort und soviel zu 
nehmen, wo ud wie viel er möglichst wohlfeil bekommen kann ; 
mögen auch die Wellen des Unterganges über den Häuptern seiner 
Kinder zusammenschlagen. — Ich will daher jene Ursachen — 
nicht zergliedern, aber benennen, vermöge welcher eine rationelle 
Manipulation der Wälder unmöglich, dieRaubwirthschaft aber ein Le- 
bensbedürfniss geworden und wieder jenes schon verschollene Sprich-
© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



55

wort, mehr und mehr in sein altes Recht getreten ist, laut, welchem 
die hervorragensdten Eigenschaften des Fortwirthes aus s t u m p f e m 
V e r s t ä n d e ,  a b e r  s c h a r f e r  A x t b e s t e h e n .

Das also, dass d e r  k a t a s t r a l  R e i n e r t r a g  so hoch 
berechnet wurde, dass 16—30% in vielen Fällen den g a n z e n  
w i r k l i c h e n  R e i n e r t r a g  überflügelt, hat drei Hauptursachen.

1) Bei der Berechnung der möglichen Holzproduction wurde 
blos die durchschnittliche Productionsfähiglcet des Bodens berück
sichtigt, wobei man auf den anderen Factor vergass, auf die 
am Stocke stehende Holzmasse. Nun aber wird Jedermann wissen, 
dass der beste Boden, wenn auf selben kein Baum steht, keine 
Holzproduction, somit auch kein Waldrevenue geben kann, 
demnach aber ist auch das leicht begreiflich, dass der Waldboden 
eine, seiner, Productionsfähigkeit angemessene Holzproduction auf 
die Dauer nur in dem Verhältnisse geben kann, als auf ihm eine dem 
Begriffe der normalen Forstwirtschaft entsprechende Holz
masse bei der nothwendigen Einteilung in Altersklassen aufgefun
den werden kann. — Durch Vernachlässigung eines der Hauptfac- 
toren wurden alle jene Forstbesitzer ins Mitleiden gezogen, die ihr 
Holz zwar verwerten können, in deren Wäldern aber die entspre
chende stehende Holzmasse schon nicht mehr zu finden ist, und 
diess ist hinsichtlich jener Wälder, welche in der Nähe grösserer 
Städte, überhaupt in der Nähe von Consumtionsplätzen liegen, in 
der Regel der Fall.

2) Man berücksichtigte nicht, das unser Vaterland viele Wälder 
in seinen Gebirgsgegenden besitzt, wo zwar der Boden productions- 
fähig ist, auch Holzmassen auf selben in Überflüsse zu finden sind 
— aber die gewisse Kleinigkeit fehlt, ohne welche dennoch kein Er
trag gedacht werden kann, — der W e r th. Da Jedermann Holz be
sitzt, wünscht Niemand welches zu kaufen; es hat keinen Preis; 
umsonst biethet der Besitzer nicht nur sein Holz, sondern seinen gan
zen Wald zum Verkaufe an, nur um der Steuer los zu werden; Nie
mand mag ihn, nicht einmal umsonst. Auch hierin äussert sich der 
unserer Nation eingeimpfte mächtige Selbsterhaltungstrieb.

Die eigenthümliche Natur der dritten Ursache, welche zur 
Schaffung des katastralen Reinertrages behülflich war, wird sich 
am besten durch folgendes Recbenexempel darstellen lassen: ich 
brauche unausweichlich 100 Millionen Gulden; diese müssen die
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16—30°/o des Reinertrages der Wälder hergeben ; wie gross m us s 
also o h n e  W i d e r r e d e  der Forstertrag jochweise sein ?

Wenn die delegirte Commission diesen drei Mangelndes Forst
steuersystems abhelfend, die Besteuerung mit den factischen Ver
hältnissen in Einklang bringen und auf dieser Grundlage einen an
nehmbaren Gesetzvorschlag ausarbeiten wird: — dann scheint jener 
glückliche Zustand erreichbar, vermöge welchem die an dem jetzigen 
Steuersysteme gestorbenen Besitzer wieder zum Leben kommen und 
wirklich fähig werden dürften, sich in die neuen Verhältnisse lang
sam hineinzulebcn.

Forstwirtschaftliches von Kónya.
Auf Grundlage 32-jähriger Erfahrungen über die Forstw irt

schaft dieses Dominiums habe ich die Ehre, Folgendes mitzutheilen :
F o r s t w i r t h s c l i a l t ;  In jenen Revieren, in welchem sich 

wenig oder gar kein Nachwuchs zeigt, wird die Feldwirthschaft ange
wendet und zwar so, dass, nachdem vor Allem der vorhandene Holz- 
vorrath abgetrieben worden, der Boden jedes Frühjar an die hierauf 
wartenden zahlreichen Unternehmer auf drei Jahre in Pacht gegeben 
wird; in den ersten zwei Jahren zum Kartoffelbaue, im dritten Jahre 
aber zu Staudenkorn, welches im Frfihlinge, mit Gerste oder Hafer ge
mengt, angebaut wird.—In dem auf die Weise bearbeiteten Boden wer
den die Nadelholz-Setzlinge auf die einfachste Weise kultivirt. Die ge
mischte Saat hat den Vortheil, dass die junge Planzen gegen die 
Sommerhitze geschützt sind, und zwar im ersten Jahre durch die 
Gerste oder den Hafer, im zweiten aber durch das Korn und sich so 
des besten Erfolges erfreuen. Die Unternehmer sind verpflichtet, für 
je 100 □  Klaftern 3—4 Tage Handarbeit zu leisten ; diese Tag
löhne werden zu den Culturen benützt und überheben die Herr
schaft der hirzu erforderlichen Ausgaben, höchstens verursachen 
die ausländischen Waldsamen einen Kostenaufwand. In den hö
heren und grösseren Buchenwaldur,gen wird dasselbe Verfahren 
eingehalten, — wobei jedoch leider zu bemerken ist, dass die ver
flossenen trockenen Jahre auch bei diesem Verfahren viele Schäden 
verursacht haben und nene Nachpflanzungen erforderten, so zwar,
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dass aus unseren Baumschulen die Weisführensetzlinge gänzlich ver
schwanden, wesshnlb auch die Ausbesserungen nicht in dem gehöri
gen Masse vorgenommen werden konnten.

In den niederen Stiel- und Zerreiclien-Revieren mit mageren 
Boden wird die Platzsaat mit W. Föhrensammen vorgenommen oder 
werden die Blossen mit Setzlingen aus der Baumschule bepflanzt.

D ie  E r z i e h u n g  de r  F i c h t e n -  u. F ö h r e n  S e t z l i n g e  
geschieht nach folgenden — man kann wohl sagen erfolgreichem Ver
fahren : Unter die obenerwähnten Samen werden bei der Aussaat un
ter jeden Pressburger Metzen 10 Pf.Fichten u.Föhrensaamen gemengt; 
allerdings ist das Wachsthum der jungen Föhren kein so rasches, dass 
mau sie wie aus den Baumschulen in ihrem dritten Jahre verpflanzen 
könnte, es ist diess hier aber auch darum zweckmässig, weil sie nicht so 
gleichförmig wachsen, als in dem Baumschulen mit hergerichte
ten Boden und gehen nicht auf einmal zu Ende, sondern dienen meh
rere Jahre hindurch gleichsam als Baumschulen.

D ie  H e r r i c h t u n g  d e r  Ba u ms c h u l e n .  An dem aus
gesteckten Platze, wo die Baumschule zugerichtet werden soll, ver
brennen wir im Herbste das dort zurückgebliebene Reisholz und 
graben den Boden um; im Frühjahre wird das Graben wiederholt 
und nachdem die Erde abgerecht worden, wird sie in Samenbeete 
eingetheilt, nach der Aussaat aber % Zoll hoch mit guter Walderde 
bestreut; — rings um die Beete werden nach jeder Richtung hin 
zwei Fuss hohe ästige Pflöcke gesetzt und diese mit Stangen ver
sehen, auf welche wir Laubäste legen, wodurch unsere Setzlinge vor 
der heissen Sonnenhitze geschüzt sind; — nachdem der Saame 
aufgegangen, wird die Schiittermachung der Laubäste so lange wie
derholt, bis sich unsere Setzlinge an das freie Klima gewöhnen. Die 
Lärchen verpflanzen wir im zweiten, die Weissföhren im dritten 
Jahre.

T u r n u s ,  Nu t z u n g ,  S c h l a g e r  l o h n  und T a g l o h n .  Un
sere Wälder werden in einem 60 jährigen Turnus manipulirt, das 
Holz wird in den auf dem Dominium befindlichen Glasshütten und 
Eisenwerken verbraucht, eine Kubikklafter Holz kostet 3 fl. 15 kr- 
Ö. W .; das Klafterholz müssen die Herrn Fabrikanten schlagen, und 
binnen zwei Jahren in ihre Fabriken abführen lassen; für eine W.Klaft. 
Brennholz wird 50—52 kr Schlaglohn gezahlt. Die Fuhrlöhne 
sind verschieden, im Durchschnitte berehnet kommt eine Kubikklaf
ter Holz schon zur Fabrik gestellt, auf 8 fl. zu stehen ; A r b e  its -
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löhne: ein Wagen-Taglohn 2 fl. Männer bekommen täglich 40—50 kr. 
Weiber 24 kr.

N e b e n n u t z u n <; e u. Die forstlichen Nebennutzungen des 
oberen Neográder Komitats sind sehr gering; auf eine Eichelernte 
kann nur alle fünf, sechs Jahre einmal gerechnet werden und auch 
dann nur mit wennig Nutzen ; zur Zeit der Eichelernte wird für ein 
Stück Borstenvieh 3 fl., zur Zeit der Buchelernte aber 1 fl. 50 kr. ge
zahlt. K n o p p e r n  wachsen nur wenige, da es auf den Domänen nicht 
viel Stieleichen giebt, gerathen sic jedoch, dann wird die Fechsung 
im Schätzungswege am Stamme verkauft.

D e r h e r r s c h a f t l i c h e  F o r s t e r t r a g  kann mit Ein
rechnung aller Nebennutzungen, höchstens auf 80 Kreuzer per Joch 
veranschlagt werden.

S e r v i t u t e n. Da in der zur Herrschaft Rónya gehörenden 
zehn Gemeinden die Urbarial-Regulirung und Commassation schon 
durchgefürt ist; wurde den gewesenen Urbarialisten ihreWaldcom- 
petenz hinausgegeben und sind so die Wälder vollkommen segregirt. 
— Bei der Feststellung der Urbarial-Forstcompetenz wurde der 
Werth der Urbarial-Holzung als Basis angenommen und bei der 
Bestimmung der Grösse des, dieser Nutzung entpreohenden, Wald
terrains ausgerechnet, wie viel Klafter Holz die Urbarialisten jähr
lich nach einer Session im Verhältniss zur bisherigen Nutzung be
kommen können ; wie viel nach den Loka'preisen jenes Holzquantum 
per Klafter werth war, wie viel das Schlager- und Fuhrlohn betrug; 
nach Abzug der urbalialen Gegenleistung, d. i. des Fuhrlohns und 
Schlagerlohns, von den Klafterholzpreise wurde die Grösse des 
der Nutzung der Urbarialholzung entsprechenden Waldareale durch 
Sachverständige im Wege der Schätzung festgesetzt; nachdem jedoch 
in der Herrschaft Rónya die Urbarialweide und Waldkompetenz den 
gewesenen Urbarialisten grösstentheils im Wege freundschaftlicher 
Vereinbarung hinausgegeben wurde, ist ihnen dieselbe überall im 
grösseren Umfange ausgefolgt worden, als im Wege der Schätzung 
bestimmt gewesen.

F o r s t s c h ä d e n .  Nach dem 184%-er Ereignissen wurden 
Anfangs durch die gewesenen Urbarialisten in den Forsten viele 
Ausschreitungen begangen und mit Bedauern kann man sagen, dass 
die Amtsbehörden während der vergangenen Systeme in Sachen der 
Forstpolizei wenig Energie entwickelten, — und wenn auch diese 
Ausschreitungen jetzt seltener werden, ist dieser günstige Zustand
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nicht so sehr der energischen Awendung der Forstpolizei, als viel
mehr dem Umstande zu danken, dass, durch die eingeführten 
Commassationen die herrschaftlichen Wälder von jenen der Urbaria- 
listen segregirt und somit die gewesenen Urbarialisten nicht mehr 
in dieselben gehen können, daher weniger Gelegenheit zum Frevel 
vorhanden ist.

Kónya, am 7. August 1867,

Emerich Hermann,
Forstmeister der Herrschaft Róuya.

Pie Knopper,
oder: Der goldige Geruch unserer Eichenwaldungen.

Vou A d o l f D i v a l d .

Wenn wir in der zweiten Hälfte des Monates Juni am Rande 
unserer Eichenwaldungen dahin wandeln, bemerken wir neben den 
kleinen aus den Kelchen hervorbrechenden Eicheln hie und da 
rundliche oder auch fadenförmige dunkelgrüne Auswüchse, welche 
in einem diesbezüglich gutem Jahre je später desto häufiger in die 
Augen fallen.

Diese in Gestalt und Grösse unendlich verschiedenen, unre
gelmässigen, mit spitzigen oder stumpfen Ecken versehenen, manch
mal aus lauter dünnen Fädenbüscheln bestehenden Auswüchse sind 
anfangs dunkel — später lichtgrün, dann gelblich, weich und flei
schig, glänzend vom klebenden Fettstoff, — und werden endlich 
dunkelgelb oder schmutzigbraun, hart und trocken.

Diese Auswüchse nennen wir Kn o p p e r n .  Und wenn die 
Zweigen unserer Stieleichen sich unter der Last derselben krümmen, 
schon von Weitem eine gelbliche Farbe zeigen, dann sagen die 
Söhne Israel’s : d e r  Wa l d  h a b e  e i n e n  g o l d i g e n  G e r u c h ;  
und wahrlich nicht ohne Grund, nachdem diese gegen Ende August 
schon häufig herabfalleuden Auswüchse bereits vielen derselben, aber 
auch den betreffenden Forstbesitzern die Säckel mit Gold gefüllt 
haben.

Die Abhandlung über dieses werthvolle Forstproduct beginnen 
wir mit der Mittheilung jener chemischen Analyse, welcher die
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Knopper an der Academie zu Schemnitz im Jahre 1854 unterzogen 
worden ist:

Die
gute geschimmcllc

Knopper
P e r z e n t

Die lufttrockene Knopper enthielt:

Im Wasser unlösliche T h e ile ........................ 4 0 . ou 4 1 -8 1
„ „ lösliche feste Bestandtheile . . 43 65 41*40
„ „ „ flüchtige „ . . . 16.35 4 6 .7 9

1 oo.00 K
- o p © °

Gewichtsverlust hei anhaltender Trocknung:

Im Luftbade bei 1 0 0 °  C............................... 15.io 15.46
„ Wasserbade „ „ „ ........................ 10-34 11 70

(der lufttrockenen IKnop- 22.6 17.«
GerbstoiTgehalt j d e r  bei KXJOgetrock.j pern. 2 6  6 2 0 . 5

(des unlöslichen Rückstandes. 2 . , 2. 6
Aschengehalt | d e r  getrockneten Extractes . 6 . 7 8 - 0

Aschengehalt der lufttrockenen Knopper . . 4-os ^•40

(auf den unlösln. Rückstand 1,6 1 *03
Hievon entfallen^ ^  ^  Extract. 2 90 3-31

Brennkraft des unlöslichen Rückstandes im ge-
trockneten Z u stan d e ........................................................... 42 45

Aus obiger Tabelle ist zu ersehen, dass die u n g a r i s c h e  Knop
per einen bedeutenden GerbstoiTgehalt besitzt, und anderweitige 
Versuche haben nachgewiesen, dass ihr GerbstoiTgehalt viel grösser 
ist, als der anderer Gerbmaterialien, wie z. B. der Richen-, Fichten-, 
Erlen- oder Birken-Lohrinde ; ein nahmhafteres als jenes der V alo- 
n e a, welche ein in immer weiteren Kreisen auftretenden Concur- 
rent der Knopper is t; die Hauptmärkte der Valonea sind nämlich 
Triest und Venedig und während sie anfangs hauptsäclich nur in 
Italien benützt wurde, fand sie neuerer Zeit auch in Deutschland so 
ausgedehnte Anwendung, dass ihre Einfuhr in neuester Zeit bereits 
30—80000 Zentner betrug.

Nebenbei bemerkt, haben viele und lange Zeit hindurch die 
Valonea auch für eine Knopper gehalten, während sie doch nichts 
anderes ist, als der Richelbecher einzelner in der Türkei und in Grie-
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chenland einheimischer, meist strauchartiger Eichenarten, nament
lich der Quercus aegylops und der Quercus Valonea.

Die ungarische Knopper hat aber nicht nur mehr Gerbstoffge- 
halt, als die neben gedachten Materialien, sondern auch mehr, als die 
Knopper mehr nördlich gelegener Länder, z. B. die von Böhmen u. 
Mähren ; wahrscheinlich aus demselben Grunde, aus welchem auch 
die Blüthen des Südens stärker duften und das Obst geschmackvoller 
ist als unter rauheren Himmelsstrichen.

Die Knopper benützt man zum Gerben von Leder, hauptsächlich 
von Sohlenleder. Es last sich zwar nicht leugnen, dass das mit Eichen
lohe zubereitete Leder von Deutschland, der Schweitz u. Belgien 
besser ist, als das mit der Knopper gegerbte ; nichtsdestoweniger hat 
man für die Knopper insbesonders in der östereichischen Monarchie 
noch immer sehr viel Vorliebe, nachdem sie einestheils billiger ist 
als die Lohe,anderseits aber auch eine schnellere Gerbung ermöglicht.

Vor der Benützung wird die Knopper in, zu diesem Zwecke vor
gerichteten Stampfen zu groben /Pulver gestossen, und dieses Knop
pernmehl bildet auch einen Handelsartikel, obwohl von geringer Be
deutung ; wahrscheinlich der vielen Fälschungen wegen, denen er 
unterworfen ist.

Auch Extracte bereitet man aus der Knopper ; und der leich
tere Transport, sowie auch die grössere Haltbarkeit würden diese 
sehr empfehlen; es ist jedoch noch nicht gelungen, sie in einer bezüg
lich der Gerbkraft mit der Knopper gleichen Qualität herzustellen.

Das ausgenüt zte Knoppernmehl wird endlich noch als Garten- 
dtinger vrewendet.

Die Knopper wird nach ihrer Qualität in vier Klassen einge- 
theilt: in H o c h p r i m a, P r i m a, Se c u n d a -  und T e r t i a w a a r e .  
Die Güte der einzelnen Klassen findet in den Preisen ihren Aus- 
druk, wonach die schwächste Sorte um 55—70°/0 billiger als die 
beste verkauft zu werden pflegt.

An jenen Orten Ungarns u. Slavoniens, welche von den Haupt
handelsstrassen nicht gar zu entfernt sind, standen die Preise der 
Knopper in den Jahren 1830—1860 nachstehend:

Preis pr. Ctnr.
Jahrzehend in Gulden.

1830-40 ...................  4—8
1840-50 .................... 5—9
1850—60 ...................  8—12
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In Wien hingegen war der Preis von einem Centner Hochpri- 
mawaare vom Jahre 1831 —1863 nachstehender:

1 Zentner

Jahr Ge
ringster Gröster D urch

schnitts.

Preis in Gulden ö. w .

1831 5% 7% 6 %
1832 6 Vt 7% 7
1833 5% 73/ 4 63/4
1834 5% 6 % 5 %
1835 5% 6 % 5%
1836 5% 7 % 6 3/4
1837 6 % 73/i 7%
1838- 6 % 8 % 7%
1839 6 % 7% 7
1840 6 % 11 9

1 1841 10% 12% 11%
1842 10% 17% 14%
1843 11% 19 15%
1844 1 - ' A  

7 %
10 9

1845 1 0 % 9
1846 7% 9% 8 %

Jahr

1 Zentner
Ge

ringster Gröster
Durch
schnitts.

Preis in Gulden ö. w .

1847 6% 9% 8
1848 6% 8% 7%
1849 6% 9 7%
1850 9 11% 11
1851 10% 1 l 2/ 11
1852 10% 13 11%
1853 9% 11% 10%
1854 7% 9% 8% -
1855 7% 9% 8%
1856 7% 10 9
1857 9% H % 10%
1858 H % 27% 21%
1859 H % 30 21%1860 8% 14% 11%
1861 8 H% 9%
1862 7% 9% 8%
1863 7% 9% 8%

Die Preise der Knopper sind daher, obwohl sie nach dem erste- 
rcn Ausweise stetig steigen, in den einzelnen Jahren dennoch sehr 
schwankend. — Der Grund hievon liegt darin, dass die Fechsungen 
auch nicht alle Jahre gleich sind; und das man die Knopper ihres 
Volums wegen u. auch weil sie durch längeres liegen an Qualität 
verliert, nicht gerne lange am Lager hält. Desshalb zahlen die Händ
ler auch den besten Preis für solche Knoppern, in denen wenn einige 
aufgeschnitten werden, die Larve noch am Leben ist, was natürlich 
nur bei Knoppern möglich ist, die noch nicht ganz ein Jahr alt ge
worden sind.

In Fehljahren kann die Knopper den doppelten Preis erreichen. 
Als z. B. im Herbste 1858 die Missgunst des Wetters und der gross
artige Raupenfrass schon in Vorhinein das wahrscheinliche Ausblei
ben der nächstjährigen Knoppernerndte andeuteten, stieg der Preis 
derselben in Wien von 13 auf 27 Gulden.

Nach den bisherigen Erfahrungen pflegen reiche Erndten, und 
gänzliche Fehljahre in 5—9 jährigen Perioden, oder durchschnittlich
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alle 7 Jahre einzutreten, was zu wissen für Knopperhändler auch 
nicht ohne Interesse ist.

Die Knopper pflegt bloss in dem Stieleichenwaldungen milder 
Lagen häufiger zu gerathen.

Einst mögen in ganz Deutschland und in der öster. Monarchie 
auch viele Knoppern gewachsen sein, weil vor Jahrhunderten die 
Eiche auch dort bedeutende Flächen überschirmt hat, welche seit
dem der Pflug für die Agricultur erobert oder Nadel- u. sonstige 
weiche Hölzer eingennommen haben

Die wärmeren Gegenden von Krain nnd Steiermark besass vor 
nicht langer Zeit noch beträchtliche Eichenwaldungen ; in neuester 
Zeit hat aber die Erzeugung von Schiffbauholz auch diese so weit 
gelichtet, dass die dort wachsenden Knoppern nicht mehr genügen, 
den eigenen Bedarf zu befriedigen.

Erheblichere Knoppernerndten liefern also jetzt nur mehr die 
südlicheren Theile des ungarischen Reiches ; insbesondere Slavonien 
und die Militärgränze. Aber die in neuerer Zeit angenommennen 
Forstculturgmndsätze üben auf die Enstehung der Knopper einen 
ungünstigen Einfluss. — Die Stelle kronenreicher, Jahrhunderte alter, 
schütter stehender Stämme nehmen gutwüchsige geschlossene junge 
Bestände ein, wodurch der Holzmaterialertrag dieser Waldungen 
zwar bedeutend gestiegen ist, die Knoppernerndten aber ebenso sehr 
abgenomen haben. — Und die alten Waldungen verschwinden auch 
bei uns schnell; wass der Vermehrung der Bevölkerung, der allmä- 
ligen Hebung der Industrie; daher der vermehrten Nachfrage um 
Holz und der steigenden Holzpreisen zu verdanken ist. — Ungeheure, 
bisher unbenützbare Eichenholzmassen schaukeln sich nun auf den 
Wogen der Meere, oder ächzen unter den Schinnen der Eisenbah
nen ; ausserdem stieg auch die Nachfrage um Feld, — welches her
zugeben zumeist der Eichenwald der Ebene bestimmt ist; endlich 
waren die Waldbesitzer in letzterer Zeit so sehr mit Steuern aller 
Art überbürdet, dass sie der Selbsterhaltungstrieb gezwungen, nicht 
nur dem jährlichen Zuwachs ihrer Bestände in Anspruch zu nehmen, 
sondern auch das stokende Materialcapital, mehr oder weniger, anzu
greifen. — Auch verschwinden viele der den Gemeinden als Ablö
sung für die Beholzung überlassenen Waldungen ; und so hat be
reits gar mancher Umstand zur Verminderung der Knoppernwal
dungen beigetragen.

Wir haben zwar keine bestimmten Daten über die Flächenaus
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dehnung und über das durchschnittliche Knoppernergebniss unse
rer Eichenwaldungen, soviel wissen wir aber, dass die Erndten 
nicht nur den grossartigen Bedarf der ganzen öster. Monar
chie zumeist decken, sondern dass gewisse Mengen dieser Waare 
auch in’s Ausland und insbesondere nach Deutschland verführt 
werden.

Bis 1847 — so lange nämlich das ungarisohe Reich von den 
öster. Provinzen durch Zollschranken geschieden war, hat die Aus
fuhr in die letzteren jährlich vom Jahre 1831 —1840—152,000, vom 
Jahre 1845 —1847—138.000 Zentner betragen.

Die Hauptknoppernmärkte der öster. Monarchie sind: Pest, 
Oedenburg, Fünfkirchen und Wien. Der Pester Markt allein nimmt 
jährlich bei 40,000 Centner in Anspruch, wovon in Loco bei 25,000 
Zentner verwendet werden.

Nun so gross mag auch der Bedarf von Wien sein. Die Pester 
Handelskammer hat in ihrem Berichte von J. 1863. die Ernte aller 
Länder des ungarischen Reiches in sehr guten Jahren auf 180,000 
Ztn. gesetzt; was jedoch mit Hinblick auf die oben nachgewiesene 
Ausfuhr, augenfällig gering zu sein scheint.

Bei der grösstentheils noch bestehenden Sitte, der Verkauf der 
Knoppern am Stamme, ist es sehr schwierig die Jahreserndten der 
einzelnen Wirthschaften zu bestimmen, aber das unraitelbare Geld
einkommen, welches die Knopper dem Waldbesitzer durchschnittlich 
jährlich und auf die Knoppertragenden Flächen vertheilt auch joch
weise gewährt, könnten wir doch nachweisen. Wir theilen hier die 
wenigen Daten mit, in deren Besitz wir gelangen konnten: das 
Knoppereinkommen des broder Gränzregiments und der Herrschaft 
Vukovár. Wir thun dies in der Hoffnung, hiedurch auch unsere 
Fachgenossen zu grösserer Mittheilsamkeit zu bewegen.

Die 75,000 Joch umfassenden Kuopperwaldungen des broder 
Regiments haben für dieses Product jährlich im Durchschnitte der 
letzten 5 Jahre 7994 fl. getragen. — Die Forste der Herrschaft Vu
kovár erstrecken sich in runder Zahl auf 12,500 Joche, wovon die 
Knoppertragenden Theile höchstens 5000 Joche betragen und das 
Einkommen, welches dieses Produkt vom Jahre 1840 bis indus. 1865 
jährlich hat, ist in der folgenden Tabelle nachgewiesen.
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Jahr Einkommen Jahr Einkommen Jahr Einkommen

Gulden Öst. W.
f l . kr. fl. j kr. I f l . kr.

1840 4158 63 1847 — 1857 307 —

1848?1841 3339 — 18491 5742 1858 477 50
1842 _ — 1850 2048 34 1859 2000 —

1843 32655 — 1851 2772 — 1860 13615 —

1844 47399 52 1852 1553 60 1861 7102 . —

1845 1260 — 1853 — — 1862 208 0
1846 — 1854 1078 75 1863 4200 —

1855 477 50 1864 1401 —

1856 588 — 3865 650 —
Zusammen 134033 | 64

Ans dieser Tafel ist zu ersehen, dass in 26 Jahren nur 4 Fehl
jahre vorgekommen sind; dagegen 4 reiche, 7 mittelmässige und 41 
geringe. Im Durchschnitte aber hat dieses wichtige Nebenproduct 
jährlich 5155 fl, abgeworfen.

Setzen wir hiezu, dass in unserem Vaterlande heute noch 
zahlreiche Forstwirthschaften gibt, welche nur dann einen Reiner
trag nachzuweisen im Stande sind, wenn Produkte der Nebennutzung 
uus insbesondere K n o p p e r n  gut gerathen; und dass in der öster. 
Monarchie die Knopper beinahe als auschliessliches Product un
serer Heimath betrachtet werden muss; schliesslich dass die Nach
frage um diesem Gerbstoff bei zunehmender Lederbereitung vom 
Tag zu Tag lebhafter wird und demnach auch die Knoppernpreise 
consequent im Steigen begriffen sind; — alles dieses in Rüksicht 
genommen, glauben wir im Interesse der Eichenforstwirthschaften, 
aber auch in der allgemeinen Hebung des Erträgnisses von unseren 
Waldungen zu handeln, wenn die volle Aufmerksamkeit unserer 
Fachgenossen auf dieses werthvolle Product zu lenken trachten ; sie 
zur möglichsten Schonung und Nachzucht solcher Waldungen und 
dazu auffordern, durch gegenseitige Mittheilungen die beste Art der 
Manipulation u. des Verkaufes der Knoppern festzustellen, schliesslich 
aber mit den Bedingungen näher bekannt zu werden, welche auf die 
Entstehung u. Ausbildung der Knoppern vom Einflüsse sind, damit 

Jahrbuch. 1867. 5
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w ir  s o we i t  d i e s  in m e n s c h l i c h e r H a n d  l i e g t ,  a u f  das  
h ä u f i g e r e, n a m e n t l i c h  a b e r  a u f  d a s  r e i c h l i c h e  Ge
il e i h e n d e r  K n o p p e r  f ö r d e r n d e n  Ei n f l u s s  ü b e n  
k ö n n e n .

Es ist dies eine Aufgabe deren Lösung die Welt von uns 
ungarischen Forstwirthen und mit Recht erwartet. Schütteln wir 
also die starre Indolenz, welche bei uns Kräfte fesselt und bemühen 
wir uus jeder nach Kräften — zur allgemeinen Bildung auch unser 
Schärflein beizutragen. — Wollen die geehrten Leser als Beitrag zur 
Lösung obiger Fragen, den folgenden Versuch einer Beleuchtung 
nachstehender Punkte entgegennehmen :

1) Die Enstehungsart der Knopper, u. die Knopperfliege,
2) Die Verwertbung der Knopper.
3) Die Manipulation derselben, und
4) der Einfluss, welchen wir auf die Förderung häufiger und 

reichlicher Knoppernerndten üben können.

I.

Die Entstellung der Knopper und die knopperfliege.
Ueber das Enstehen der Knopper herrschen in grossem Publi

kum, ja selbst zwischen den Fachgenossen noch sehr primitive Ideen.
Einige glauben nämlich, dass wenn am Beginne des Sommers 

sehr eichelreicher Jahre häufige Regen fallen, so sprengt das Ueber- 
mass von Saft die Eichel u. die an der Spalte hervorquellende Flüs
sigkeit ist es, welche durch lorthschreitende Verhärtung zur Knop
per wird.

Andere keuuen zwar die Knopperfliege und wissen es, dass 
diese sich in der Knopper entwickelt; über die eigentliche Lebens
weise dieser Thierchen sind sie aber nicht im Reinen und glauben 
das die Fliege sich vom Safte der Eichenblüthenknospen nährend, 
dieselben verwunde, und dass aus der Wunde quellende ölige Sub
stanz an der Luft immer mehr verhärtend unter gewissen Umständen 
zur Knopper werde ; und dass die Fliege die schon fertige Knopper 
aufsuche, um in dieselbe, wie in ein fertiges Nest ihre Eier abzule
gen, u. s. w.

Wir wollen vor Allem die Knopperflige aufführen, u. dann ihr 
Entstehen ihro Gewohnheiten und die Art ihres Einflusses auf die 
Knopperenstehung besprechen.

Im All der Natur lebt eine Familie, welche die Gelehrten die
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Familie der Cynipidae-en der Gallicolaen-en getauft haben. Auffäl
lig ist es, dass die Welt bisher nur weibliche Ilepraesentanten dieser 
Familie kennt, woraus zu folgen scheint, dass es zwischen ihnen 
entweder gar keine männlichen Individuen gibt, oder doch nur in so 
geringer Anzahl, dass man vermuthen kann, die Vermehrung ge
schehe im Selbstbefruchtungswege der Weibchen, oder die Befruch
tung wirke auf einige Generationen fort, wie bei den Blattläusen.

Merkwürdig sind die Glieder dieser Familie dadurch, dass an 
den verschiedenen Pflanzentheilen, wohin sie die Eier legen, Ga l 
len enstehen. wobei es bemerkenswert!) ist, d a s s  j e d e  G a t t u n g  
de r  C y n i p i d a  een  e i ne  Ar t  von  G a l l e n  h e r v o r b r i n g t .  
Die Form der Gallen hängt also nicht von der Pflanze oder dem 
Pflanzentheile ab, wo sie entsteht, sondern von der Gattung der Cy- 
nipidaeen, durch deren Stich dieselben enstanden sind. Wir finden 
nämlich oft auf ein- und derselben Pflanze, ja sogar auf ein und dem
selben Blatte verschiedenartige Gallen, während auf der Stiel- und 
Traubeneiche, ja sogar auf den amerikanischen Eichen unserer Zier
gärten ein und dieselben Fliegengattung immer nur ein und dieselbe 
Art von Gallen hervorruft.

Aber nachdem es durch Beobachtungen festgestellt ist, dass 
die Verschiedenheit der Gallen nicht der Verschiedenheit der Pflan
zen, sondern jener der Insecten zugeschrieben werden muss, entsteht 
die Frage, worin diese Verschiedenheit ihre Begründung findet? — 
Betrachten wir die an den Eichenblättcrn vorkominenden zahlreichen 
Arten von Gallen, so linden wir, dass beinahe jede derselben an den 
Blattrippen an der Unterfläche des Blattes festsitzen, ebenso wie die 
Blüthengallen am Grunde des Blumenkelches. In beiden Fällen ist 
der Ort oder die Art des Stiches immer dieselbe, und nach dem auch 
die Legstachel aller Arten von Cynipedaeen gleich und überhaupt 
so geartet sind, dass mit denselben nur einfache Stiche vollfürt wer
den können, so bleibt nichts übrig, als anzunehmen, dass die Verschie
denheit der Gallen von einer Verschiedenheit der in die Stichwunden 
dringenden, jeder Wespennart eigenthümliche Säfte herrühre.

Ihrer Substanz nach theilen sich die Gallen in Sa f t -  und in 
M e h l g a l l e n .

Die Oberhaut der letzteren ist oft mit harförmigeu, langen, ver
worrenen Fäden bewachsen, und unmittelbar unter der Epidermis liegt 
der Holzkörper, das heisst eine aus sehr dickwandigen Zellen beste
hende Schichte. Die Mehlgallen theilen sich ferner in ein — oder

5*
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mehrfächrige,in nackte und in eingehüllte,Die letz
teren liegen scheinbar frei in einer ebenfalls zufolge 
des Insektenstiches entstandenen Hüllen, wie 
dies z. B. an der im Durchschnitte gezeichneten 
Ga l l e  der K n o p p e r n  we s pe  (Cynips Quer- 
cus calicis) zu sehen ist.

Und aus der Gruppe dieser Insekten ist es 
eben die K n o p p e r w e s p e ,  die uns am meis

ten interessirt und am nächsten steh t; und nachdem wir mit den 
Familien u. den Verwandtschafts-Verhältnissen derselben soweit als 
es uns Notli thut vertraut worden sind, erscheint es angezeigt, dass 
wir uns von nun an ausschliesslich mit ihr und mit ihrer Behausung 
— der K n o p p e r  beschäftigen.

Die K n o p p e r  we s p e  gehört zu den Hymenopteren, und 
wie schon erwähnt, haben weder wir, noch — unseres Wis
sens jemand anderer— ein männliches Individum derselben 
zu Gesicht bekommen. Sie ist ein sehr kleines Thierchen, 

wie dies aus obiger Zeichnung, wo sie in Lebensgrösse erscheint, zu 
ersehen ist.

Der Kopf ist mit zwei netzartigen Augen, mit scharfen Fress
werkzeugen und ober jeden Auge mit einem gegliederten Fühlhorn 
versehen, welcher etwas länger als die Hälfte des Körpers ist. Ihr 
Oberleib ist auffallend höckerig, schmutziggrau und gesteift; zwischen 
den vier Flügeln sind die zwei vordem bedeutend länger als die hin
tern ; ihre fünfgliedrigen sechs Füsse sind braun.

Ihr Hinterleib ist schwarz und sehr glänzend, zusammeuge- 
drückt; unten grau gestreift und mit einer Legröhre versehen, welche 
unter einer Hülse 
und zwischen 
zweiSeitenhaaren 
beinahe g a n z  
verborgen, haar
dünn,sehr spitzig, 
hornartig, roth- 
braun ist, und aus 
einem am Ende 
hackenförmig he- 
r a bg e b o genen 
stachelförmigen 

Körper besteht.
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Es dürfte unseren geehrten Lesern nicht unangenehm sein, 
einzelne Theile dieser Insekten in bedeutender Vergrösserung ken
nen zu lernen.

a) Fühlhorn; b) Auge; c) Fresswerkzeuge; d) Kiefern; e) f) 
Fressspitzen; g) vordere — h) Hinter-Flügel ; i) Hinterleib; k) Leg
röhre; 1) Hülle; m) Seitenhaare der Legröhre; k, 1, m) die Legröhre, 
die Hülle und die Seitenhaare von unten betrachtet. (Seite 68.)

Die Knopperiliege nagt sich zumeist zur Blüthenzeit der Stiel
eiche aus jener eiförmigen in unser ersten Zeichnung in natürlicher 
Grösse dargestellten Galle heraus, in welcher sie durch die dicke und 
harte Hülle — die Knopper gegen alle Unbilden des Wetters ge
schützt ihr bisheriges Leben zugebracht hat. — Die freigewordene 
Fliege pflegt in der Regel nur den Blütheukelch der Stieleichen 
anzubohren, u. z. den innere Grund desselben und in das Borloch ein 
einziges Ei zu legen. Nachdem aber der Leib einer jeden Knoppcrn- 
vespe unzähli
ge Eier enthält, 
wie dies im 
vergrösserten 
Massstabe hier 
vorgestellt er
scheint, so ist 
es beinahe ge
wiss, dass eine 
einzige Wes
pe sehr zahlreiche Bliithen zu befruchten im Stande is t , sonst 
hätten die vielen Eier keinen Zweck ; sinnlose Verschwendungen 
sind aber im Reiche der Natur unbekannt.

Die obgezeichneten Eier wurden aus dem Leibe einer im ge- 
heitzten Zimmer aus einer abgesonderten Knopper entwikeltenWespe 
genommen, was wohl für die Selbstbefruchtung der Knopperfliege 
spricht.

Manchmal geschieht es, dass die Fliege ihre Eier auch in die Blü- 
then der Traubeneiche oder in den Stiel der Stieleichel legt, was 
keinem Zweifel unterliegt, nachdem unser hochgeachtete Fachgenosse 
Hr. Director Greiner in Pressburg bei der im J. 1855 dort abgehal
tenen Versammlung des Forstvereins Zweige von 1 raubeneichen 
vorgewiesen hat, in deren Eichelbechern Knoppern gewachsen wa
ren; so wie auch einenEichelstiel,an welchem zwei Köppern festsassen.
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Die Eier der Knoppeswespe sind grösser als der Durchmesser 
der Legröhre, und dass sie dennoch durch diese in die Blüthe gelan
gen, ist nachstehend erklärbar. Das mit Flüssigkeit gefüllte Ei endet 
in einer sehr langen u. dünnen Spitze, welche die Fliege durch die 
Legröhre in das Bohrloch schiebt und dann die Flüssigkeit aus dem 
noch im Leibe be
findlichen Ei nach u. 
nach hineindrückt,so 
lange bis endlich das 
ursprüngliche Ei zur 
Spitze wird u. durch 
die Legröhre ebenfalls herausschlüpft. — Der Saft, welcher aus dem 
angebohrten Pflanzentheilen quillt umgibt das Ei in Form einer in 
der allerersten Zeichnung dargestellten, ebenfalls eiförmigen Galle; 
während die nachsikernde Flüssigkeit sich zum Schutzmantel der 
Galle, zur K n o p p e r  heranbildet.

Meistens verdrängt die Knopper die Eichel, indem 
erstere den Becher gänz
lich arjsfüllt und überwallt; 
in vielenFällen entwickelt sich 
aber Eichel und Knopper in 
demselben Becher. Möglich, 
dass der frühere Fall.dann 
eintritt, wenn die Stichwunde 
sehr stark bluthet; oder ist die 
gleichzeitige Entwickelung 
der Eichel auch von dem 
Punkte bedingt, welchen die 
Fliege im Blüthenkelche an- 
bobrt. — Manchmal durch
bricht die Knopper auch die 
SchalederinderEntwickelung 
begriffenen Eichel und quillt 
an der so enstnndenen Spalte 
hervor.

Auf solche Art in Ent
wickelung begriffen und voll
kommen ausgebildete Knop
pern zeigen die nebenstehen
den Abbildungen.
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Mit den aus den Eiern in kurzer Zeit hervorkriechenden wal
zenförmigen, gelblich weissen, am Kopfe mit einem schwarzen Punkte 
gezeichneten Maden wachsen in gleichem Verhältnisse auch die 
Knoppern ; werden nach und nach immer gelber, verhärten und fal
len endlich in der zweiten Hälfte August oder mit Anfang September 
zumeist von den Bäumen herab. — Werden sie nicht aufgeklaubt, so 
überwintert darin die Made im herabgefallenen Laube begraben, bis 
sie endlich durch die Wärmesumme, welche nöthig ist um die Eichen 
zum Blütheu zu bringen, ebenfalls zur Wespe entwickelt, die Wand 
der sie bergenden Galle durchnagt und bei der an der ersten Zeich
nung mit a) bezeichneten Oeffnung herausschlüpft; die Blüthen der 
Stieleiche anbohrt, und nachdem sie auf diese Art für die Fortpflan
zung ihres Geschlechtes gesorgt, — abstirbt,
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Die V erw erthung  der Knoppern.
Unsere Waldbesitzer pflegen die Knoppern zumeist am Baume 

im Wege von Offerten oder öffentlichen Versteigerungen zu ver- 
werthen. Zur Grundlage der Anschlagspreise dienen die anzuhotfen- 
den Marktpreise nach Abschlag der muthmasslichen Manipulations
kosten. Die Menge der vorhandenen Knoppern wird in diesem Falle 
von Forstpersonale im Wege der Schätzung bestimmt.

Die Schätzung der am Baume befindlichen Knopper ist aber 
etwas, für dessen Richtigkeit wir aber nicht gutstehen wollten, und 
die geehrten Leser werden dies verzeihlich linden, wenn wir sie mit 
der Art und Weise des bezüglichen Verfahrens bekannt machen.

Wenn die Knoppern bereits gelb zu werden beginnen, begehen 
die Schätzer zuerst den Rand des betreffenden Waldes und trachten 
sich mit Rücksicht auf die Stammzahl und auf das Ansehen der ein
zelnen Stämme ein Urtheil über die vorhandene Knoppernmenge zu 
bilden. Hiernach begeben sie sich in das Innere des Bestandes, u. 
nachdem die Knoppern dort, wenn der Wald auch nur halbwegs ge
schlossen ist, in den Kronen der Bäume sitzen, so werden in gewiss, 
ziemlich grossen Entfernungen die mitgenommennen Baumsteiger 
auf solche Stämme hinauf geschikt, von deren Wipfel sie noch die 
Kronen von 4—5 oder mehr Eichenstämmen zu übersehen imStande 
sind. In der Regel erfolgt dann ein den nachstehenden ähnliches 
Zweigespräch:

F ö r s t e r :  Gibt es oben Knoppern -?
S t e i g e r :  Einige.
F ö r s t e r :  Nun wie viel siehst Du denn ?
S t e i g e r :  Ich sehe Drei — Neun — Zwanzig u. s. w.
Fö r s t e r: Und an den umstehenden Stämmen ?
S t e i g e r : An einen zwei; am zweiten nichts, am dritten 

sechs u. s. w.
F ö r s t e r :  Hake also einen Zweig ab, an welchem sich einige 

befinden, wirf ihn herab u. komme nach.
Ausserdem begeht der Schätzer noch Sehneussen u. Blössen, 

untersucht jeden Baum, denn er sich nähern kann, freut sich wenn 
er viel gesehen hat und wird misslaunig, wenn er von lauter schauen 
Genickschmerzen bekommt und doch kaum ein zwei Knoppern zu be
merken im Stande ist, — Im Gehen sieht er auch unter die Füsse,

II.
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klaubt die gefundenen Knoppern zusammen, stekt sie in die Tasche 
u. streut sie an solchen Orten wieder aus, wo auch die Käufer oder 
deren Bevollmächtigte hinkornmen dürften, u. s. w.

Dies sind also die Daten, welche der Schätzung zu Grundlage 
dienen. Im Besitze derselben stecken nun die Schätzer ihre Köpfe zu
sammen, und erklären dann nach einigem Nachdenken, einigem 
Nahrechnen, insbesondere aber nach einiger Rückerinnerung an Re
sultate früherer Jahre, — dass in denn fraglichen Waldtheile im 
Ganzen oder per Joch so oder so viel Knoppern vorhanden sind. —

Und wenn man wirklich in der Lage wäre, die Resultate meh
rerer Jahre mit Sicherheit zu erfahren, so könnte man es im Besitze 
eines guten Gedächtnisses allenfalls dahin bringen, annähernde 
Schätzungen zu liefern. Man würde nämlich sagen : im vorigen Jahre, 
oder vor 2, 3—4 Jahren hat sich der Waldrand so gezeigt wie jetzt; 
im Inneren hatten wir beiläufig eben so viel gefunden wie jetzt — 
das Resultat varén 1000 Metzen auf so viel oder auf etwas mehr 
oder weniger können wir also auch gegenwärtig rechnen.

Das is ja aber eben der Uebelstand, dass man vom Käufer 
kaum je ein richtiges Resultat erfährt, dass daher der Werth der 
Rückerinerting sich auch nicht weiter erstreckt, als was sich nachste
hend ausdrücken lässt: Vor einigen Jahren hat es scheinbar eben so 
viel Knoppern gegeben wie heuer; geschätzt hatte ich die Erndte 
damals auf 500 Metzen ; auf Grundlage dieser Schätzung zahlten die 
Käufer so — oder so viel und waren zufrieden mit dem Ergebnisse, 
— also. u. s. w.

Wobei jedoch zu berücksichtigen ist, dass das Ergebniss gar 
oft nicht so sehr von dem Gedeihen der Knoppern in meinem, als 
vielmehr von jenem in den F o r s t e n  m e i n e r  N a c h b a r e n  
abhängt.

Es giebt jedoch Schätzer, die sich’s einreden bei dem obge
schilderten Verfahren gar nicht fehlen zu können; obwohl es öfter 
vorkömmt, was ich im Jahre 1863 mit eigenen Augen gesehen habe. 
Da wurden nämlich in den Nachbarwaldungen die Knopper gar ge
nau auf 12,199 Metzen angeschätzt, als Resultat hingegen ergab sieb 
nahezu — 80,000 — sage Achtzigtausend Metzen !

Um solchen Uebelständen auszuweichen, haben sich bereits 
mehrere Forstbesitzer anderen Verkaufsmethoden zugewendet.

Einige überlassen das Einsammeln der Knoppern an Unterneh
mer u. verlangen an Geldes statt gewisse Aatheile der Erndte —
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z. B. die Hälfte oder zwei D rittl; die schlimmste Seite dieser Met hode 
liegt in der NothWendigkeit einer sehr strengen Ueberwachung.

Am sichersten fahren jene, die die Knoppern in eigener Regie 
klauben lassen und sodann als fertige Waare verkaufen.

Für diese Behauptung spricht nicht nur die Theorie ; es bestät
igen dieselbe auch zahlreiche Erfahrungen.

So erzählte unser g. Fachgenosse Hr. Greiner in der Forst
vereinsversammlung vom Jahre 1852. dass er eine Herrschaft kenne, 
wo man früher für am Stamme verkaufte Eicheln und Knoppern 
insgesammt jährlich höchstens 10 —12,000 fl. erhielt; — seit 1840 
werden die Knoppern in eigener Regie geklaubt und es haben seitdem 
diese allein oft an jährlichem Reinertrag 20 — 30,000 fl. abgeworfen.

Ferner berichtete er : ,,in einem kleinen Waldtheile hat man 
bei Gelegenheit der öffentlichen Versteigerung die Knoppern für 
50 fl. angebothen, aber Niemand wollte mehr geben. Ein Bekannter 
des Verkäufers entschloss sich endlich — um Leben in die Licitation 
zu bringen, 51 fl. zu versprechen und musste dann, — da Niemand 
mehr versprach die Knoppern wirklich sammeln lassen, — verkaufte 
sie und hatte 400 fl. Reingewinn.

Einmal kaufte eine Gemeinde in ihremTerritorialwalde Eichel u. 
Knoppern am Stamme für 300 fl. und löste sodann für die Knoppern 
2000 fl.

In einem zweiten Walde both man die Knoppern um 600 fl. 
Die Käufer versprachen nur500 fl; der Besitzer Hess also auf eige
nen Gefahr klauben, u löste sodann — 3000 fl. u. s. w.

Anderseits ist’s aber zu berücksichtigen, dass diese Methode be
trächtliche Vorauslagen, wohlgeordnetes u. verhältnissmässig zahl
reiches Schutzpersonale erfordert.

Viele behaupten zwar, dass für die kurze Zeit der Knoppern- 
sammlung der Forstbesitzer leichter im Stande ist ein entsprechen
des Aufsichtspevsonale aufzustellen als irgend ein Käufer. Und theo
retisch genommen, lässt sich gegen diese Behauptung auch nichts 
einwennden ; im practischen Leben muss man jedoch berücksichtigen 
dass der Käufer, denn ich als Forstbesitzer meine Knoppern verkaufe, 
vollkommen sicher sein kann, dass ich ihn nicht bestehlen werde ; 
lasse aber ich klauben, u. zahle ich an Klauberlohu pr. Metzen 1 fl. 
oder 1 fl. 30 kr. so wäre es nicht ganz gerathen zu beschwören, dass 
der Knoppernkäufer im angränzenden Walde nicht meine Knoppern 
von meinen eigenen Sammlern mit 1 fl. 60 kr. pr. Metzen einlösen
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wird. Bilden auserdem meine Knopperbestände nicht einen zusam
menhängenden Complex und sind sie vielmehr in kleinen weit aus
einander liegende Parcellen zerstreut, so ist die Bewachung, der 
Klauber und die Manipulation der Knoppern nur um so schwieriger. 
Ja es geschieht zuweilen, dass wenn die reichliche Knopperernte 
grosser Nachbarwaldungen verkauft ist, andere Käufer für meinem 
sichtlich sehr geringe Waare unerwartet hohe Preise bezahlen, ohne 
desshalb nachträglich über „schlechte Geschäfte“ zu klagen.

Wenn also auch das Klauben u. die Manipulation der Knoppern 
in eigener Regie in d e r  R e g e l  die beste Resultate lifert so gibt 
es doch Umstände und Orts verhältnisse, wo der Verkauf am Wege 
der unsicheren Schätzung empfehlungswürdiger ist.

III.
Die M anipulation der Knoppern.

Am vortheilhaftesten geschieht das Klauben der Knoppern so
gleich nach deren Abfall von den Bäumen, welcher von Mitte August 
bis Ende September stattfindet; während dem kein Vieh in dem 
Wald gelassen werden darf, damit dasselbe nicht durch Eindrücken 
oder Einwühlen der Knoppern in den Boden dem Besitzer oder 
Käufer Schaden verursacht.

Das Klauben muss insbesondere bei trockener regenlosen Wit
terung bewerkstelligt werden, und bei Eintritt von Regen womög
lich unterbrochen werden. Man muss auch darauf achten, dass un
reife grüne Knoppern — die von muthwilligen Klaubern oft vom 
Baume geschlagen werden — nicht unter die reifen und trockenen 
gemengt werden ; dass überhaupt nur gute Knoppern gesammelt 
werden.

Der Klauber darf die Knoppern nicht den ganzen Tag oder 
gar darüber im Sacke halten oder ira geschlossenen Raume, sonst 
schimmeln sie, und verlieren dadurch gleichmässig sowohl an Anse
hen als auch an Güte. Wie sehr die Knopper durch Schimmel ent- 
werthet wird, haben wir schon in den mitgetheilten Resultaten der 
chemischen Analyse nachgewiesen, wonnach die gut behandelte 
Waare 22% — die verschimmelte hingegen nur 17%°/0 Gerbstoff 
enthielt. Das Klauben wird übrigens im Taglohn bewerkstelligt oder 
am besten nach Metzen behandelt.

Die Knopper muss, damit sie bei längerer — manchmal Jahre 
lang dauernder Aufbewahrung nicht am Werthe verliert, vollständig 
abgetrocknet werden.
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Zu diesem Zwecke werden in möglichster Nähe zu dem Maga
zine, als welches man am liebsten Maisspeicher verwendet, an offe
nen luftigen Orten der angehofften Knoppermenge entsprechende 
Plätze vorbereitet, wo dann über geschnittenne Latten Bretterbrüken 
derart gelegt werden, damit die Luft durchstreichen könne, und etwas 
geneigt, damit bei plötzlichen Regen dass Wasser leicht und schnell 
ablaufen könne.

Auf diesen Gestellen werden die Knoppern in dünnen Schichten 
ausgebreitet, und vor allem die während des Klaubens zwischen die 
guten gerathenen unreifen oder schimmeligen abgesondert, und die 
Übrigen je nach der Witterung durch 2—6 Tage andauerndes Um
schaufeln abgetrocknet und sodann aufbewahrt.

Durch das Werfen mit der Schaufel werden die Knoppern von 
den daran haftenden erdigen Theilen, vom Sand oder sonstigen 
Schmutz befreit, und erhalten, indem dabei die spitzen Höker abge
schlagen werden, jene rundliche Gestalt, welche die betreffenden 
Käufer am meisten lieben.

Wenn es während dem Lüften oder Troknen zu regnen beginnt, 
werden die Knoppern zusammen geschaufelt und mit Schilfdeken 
zugedeckt; daselbe geschieht bei Nacht, damit die Knoppern nicht 
vom Regen oder Thau befeuchtet werden.

Uebrigens müssen auch die magazinirten Knoppern noch öfter 
insbesondere im Frühjahre und Herbst häufig umgeschaufelt werden, 
damit man sie vor Verderben sichert.

Mehr Mühe verursacht es die Anfangs abgesonderten unrei
fen, nassen, durch Erde u. sonstigen Schmutz verunreinigten Knop
pern zu werthvoller Waare zugestalten. — Zu diesem Zweke muss 
man über Räumlichkeiten verfügen deren Boden u. Seitenwände mit 
Brettern ausgelegt sind. Solche werden leicht unter den Maisspei
chern hergerichtet, wenn diese wie gewöhnlich auf Säulen stehen. — 
In diesen Räumen werden nun diese lufttrockenen Ausschussknoppern 
so lange mit Schaufeln scharf an die Wände geschleudert, bis sie von 
den Unreinigkeiten möglichst befreit erscheinen.

Ganz frische Knoppern verlieren durch das Abstossen der Spit
zen nahezu >/5-el ihres Gewichtes, nach weiterem liegen aber durch 
vollständiges Abtrocknen noch 8 -1 2 %  des Gewichtes und Raumin
haltes.

Der Knopperzentner wird übrigens mit 120 Pfund berechnet
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und dies nennt man auch einnen Knopperkübel, — drei Pressburger 
Metzen.

Die Knoppern werden von den Klaubern gut gehäuft und 
eingedrükt übernommen; das Gewicht eines Metzens solch’ frischer 
Knoppern beträgt 53 Pfund, der abgelüfteten 44 Pfund und der 
ganz trockenen, längere Zeit hindurch magazinirten 36 Pfund.

Die Gewohnheit frische Knoppern eingedrükt und gehupft zu 
übernehmen u. den Zentner Waare mit 120 Pfund zu berechnen, 
dürfte der Absicht entsprungen sein, eben so viel richtige Zentner 
oder Metzen getroknete Knoppern zu erhalten, als man ursprünglich 
frische übernommen hat.

I V .

Feber (lie Förderung der lläu iigkeit und der Reichlichkeit von
K uoppererndten.

Ob wir überhaupt und in welchem Masse wir im Stande sind 
auf das Entstehen häufiger und reichlicher Knoppernerndten einzu
wirken, diese Frage lässt sich am besten beantworten, wenn wir frü
her die Factoren der Knoppernentstehung in Augenschein nehmen. 
Wir wissen, dass die Knopper beinahe ausschliesslich nur im Becher 
der Stieleichel und zwar dann ensteht, wenn die Knopperwe3pe den 
grünen Kelch der zarten Blüthe anbort und dort ein Eichen abla
gert. — Ohne Eichenblühen gibt es also keine Knopper; aber die 
Eiche blüht diesbezüglich fruchtlos — wenn es keine Knoppernwespen 
gibt.

E i n e n  H a u p t f a c t o r  d e r  K nop p e r e n s t e  h u n g b i l -  
d e t  al so das  E i c h e n b l ü h e n  und hierauf fördernd einzuwirken 
sind wir durch entsprechende Nachzucht und Pflege, dann mittelst 
regelrechter Durchforstungen unserer Wälder wohl auch imStande ; 
im Ganzen genommen ist aber in dieser Richtung unser Einfluss ein 
sehr geringer, und reducirt bezüglich der schon vorhandenen alten 
Waldungen beinahe auf nichts; wenn wir nicht allenfalls den zur 
Zeit der völligen Werthlosigket des Holzes möglicherweise zwekmäs- 
sigen Vandalismus nachahmen wollen, welchem zufolge man in Bor- 
sod-Abauj, Torna, in einzelnen Gegenden Slavoniens u. s. w. ganze 
Bestände in einer Höhe von 2—3 Klaftern geköpft hat — um an 
d e n  f r i s c h e n  Lo h  d e n  r e i c h l i c h e r e  E i c h e l  u. K n o p 
p e r  e r n d t e n zu e r z i e l e n .  — Denn wie können wir es hindern, 
dass der Spätfrost nicht die Blüthen tödte; der Hagel sie nicht zu-

© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



78

sammeuschlage; unab3ehbahre Mengen von Raupen sie nicht ver
zehren, worunter jene der Phalena Bombix chrisorhoea z. B. zerstreut 
und unerreichbar an deu Endspitzen der Kronenzweige nisten? — 
Gegen diess kann nur Gott schützen, der Allem eine Gränze gesetzt 
hat. So verschwinden in der Regel die genannten Raupen auch erst, 
wenn sie sich im 3—4-ten Jahre soweit vermehrt haben, dass sie, 
nachdem sie das ganze junge Laub der Eichen abgefressen haben, 
von den Stämmen auf die Sträuche wandern und endlich Gras u. 
Kräuter fressen und dennoch nicht genügende Nahrung finden, um 
sich vollständig zu entwikeln ; — oder wenn sie die trügerische Sonne 
eines zeitlichen Frühjahres aus den Nestern lockt, dann ein Regen 
kommt und zufolge plötzlicher Abkühlung der Luft sich an den Aes- 
ten eine Eiskruste bildet, die Raupen abschliesst u. tödtet.

Aber nachdem wir auf das Blühen unserer Eichen so geringen 
Einfluss üben können, so ist es klar, dass wir umsomehr bemüht sein 
müssen d ie  K n o p p e r f l i e g e  in g e n ü g e n d e r  M e n g e  zu 
e r h a l t e n ,  und diesbezüglich werden wir endlich das unsrige ge
leistet haben, wenn es uns gelungen sein wird so weit zu kommen, 
das die Eichen w e g e n  M a n g e l  an K n o p p e r w e s p e n  ni e  
u n n ü t z  a b b 1 ü h e n.

Unser geehrte Fachgenosse, Franz Kemmel, der seit mehr als
20 Jahren in 
Knopperwal

dungen w i r t 
schaftet u. der 
mich diesbe
züglich als gu
ter Nachbar in 
Vielem aufge
klärt hat, em
pfahl mir auch 
eine Metdode 
zur Erhaltung 
der Knopper
fliege, welche 
zwar nicht zum 
Ziele führt, die 
wir aber den
noch anführen
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weil es möglich ist, dass es zwischen den geehrten Lesern noch meh
rere gibt die in derselben Täuschung begriffen sind, in welcher sich 
Kemrael viele Jahre lang mit Vorliebe gewigt hat.

Kemmel sah nämlich auf Traubeneichen häufiig eine Art zotti
ger Gallen, wie sie die vorstehendeFigur Seite 78 in natiirlicherGrösse 
darstellt. Diese untersuchend, fand er in ihnen Larven, welche 
denen der Knopperwespe ähnlich waren und hielt das endlich aus
geflogene Insekt daher für die Knoppernwespe.

Nachdem er ferner bemerkte, das die zottigen Gallen niemand 
aufklaubt, meinte er das Material zur Erhaltung der Knopperfliegen 
einfach dadurch zu sichern, dass er bei künstlicher Nachzucht der 
Waldungen Traubeneichen einsprengte; bei Abtriebe alter Stielei
chenwaldungen die Traubeneichen schonned überhielt.

Leider jedoch beruhte die Grundlage seiner Voraussetzungen auf 
einem Irrthum! — Wie wir nämlich bereits bemerkt, ist es auf Grund
lage unmittelbarer Beobachtungen vollständig nachgewiesen, dass 
eine und dieselbe Art von Cynipidaeen immer nur eine u. dieselbe 
Gallenform hervorzurufen im Stande is t; dass also zufolge des Stiches 
von Knopperfliegen auch auf T r a u b e n e i c h e n  nur gewöhnliche

Knoppern wachsen 
können. Es hat dies 
Grei ner h an d g re if
l i c h  dargethan, als 
er Traubeneichen
zweige vorwies, an 
denen sich wirkliche 
Knoppern befanden; 
und wir glauben dies 
mit nebenstehender 
Zeichnung bekräfti
gen zu können. — 
Diese Zeichnung 

stellt den Zweig 
einer Stieleiche dar, 
an welchem es klar 
zu ersehen ist, dass 
die Muttor der Haar
galle u. der Knopper 
ein u. daselbe Insect
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n i c h t  sein kann, denn wie sollten wir es erklären, dass dasselbe 
Thierchen an der e i n e n  Bl  ü t h e  d e s s e l b e n  Z w e i g e s  eine 
K n o p p e r, an der Nachbarblüthe aber eine Ha a r - Ga l l e  hervorge- 
bracht habe ? — Im Gegentheile folgt hieraus das die Mutter der 
Harr-Galle, — wahrscheinlieh C y n i p s  r o s a e f o l i i  — auch an 
den Blüthen der Stieleiche nur werthlose Haar-Gallen erzeuge; da3s 
sie also die Förderung der Knoppererndten durch Traubeneichen in 
keiner Weise vermittelt werden könne

Die Förderung der Erhaltung von Knopperfliegen hat der un
garische Forstverein im Jahre 1855 als ständiges Verhandlungs- 
Thema erklärt u. hielt es vor Allem für nöthig die Lebensweise der 
Cy n ip  s Q ue r cu s c a 1 ic i s zu erforschen. Der damalige geehrte 
Secretär des Vereins jetzt Director der Herrschaft Dárda, — Herr 
Kolacsek forderte die Fachmänner auf zur Lösung nachstehender 
fragen Beiträge zu liefern :

1) Wann erscheint das vollkommene Insect (Fliege) ? unter 
welcher Temperatur und Witterungsverhältnissen u. welchen Ein
fluss haben diese an sein Verhalten, namentlich auf den Begat
tungsact ?

2) Wo hält sich das Insect auf?
3) Wann begibt es sich vorzugsweise gern und in grösserer 

Zahl an die Fruchtblüthen der Eiche, wann sticht es dieselben an, 
um seinen Eier darin abzulegen ; welche Theile trifft der Stich; wie 
viel Eier legt das Insekt nach einem Stich; welche Form und sonstige 
Beschaffenheit haben diese; legt das Insect nur ein oder mehrere Male?

4) Wann erscheinen aus den Eiern die Larven ? welche Gestalt 
haben diese? wie ernähren sie sich? welche Veränderungen durch
läuft das Insect vom Larvenzustande bis zur Annahme der vollkom- 
mennen Fliegengestalt und wie verändert sich in den Abschnitten, 
welche die Umwandlung des Insectes begränzen, der leidende Theil, 
nämlich die betreffende Fruchtblüthe ?

5) Welche Vorkehrungen trifft das Insect, um aus seiner Hülle, 
der Knopper, auszuschlüpfen, und wann geschieht letzteres?

Ob zur Lösung dieser Fragen irgend jemand beigetragen hat, 
ist nicht zur allgemeinen Kenntniss gelangt. Wir glauben aber, dass 
wir dieselben in der vorliegenden Abhandlung zwar nicht erschö
pfend aber doch so weit beantwortet haben, um uns zufolge dieser 
Erläuterungen darüber gewissermassen orientiren zu können, was
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wir zur E r h a l t u n g  d e r  K n o p p e r n f l i g e  zu thun im Stan
de sind.

Wir wissen nämlich dass das Insect alle Umwandlungen in der 
am Grunde der Knopper sitzenden eiförmigen Galle durchmacht; 
dass die Larve in der Knopper überwintert; dass die Umwandlung 
derselben zur Fliege dieselbe Wärmesumme in Anspruch nimmt, 
welche zur Entfaltung der Richenblüthen nöthig erscheint; und dass 
sich die Knopperwespe durch Selbstbefruchtung fortpflanzt.

Wir wissen ferner, dass sich die Fliege an die Fruchtblüthen 
der Eichen während der ganzen Blüthenzeit der Eichen begibt u. 
ihre Eier in die Blüthenkelche ablegt; dass sie in eine Blüthe mei
stens nur ein Ei ablegt, u. dass eineFliege vermöge der in ihrem Leibe 
voriindigen Eierzahl sehr v i e l e  Blüthen zu befruchten im Stande ist; 
und endlich dass das Insect die Galle mit seinen scharfen Fresswerk
zeugen aufnagt und dann durch den fertigen Kanal der Knopper 
ausfliegt.

Aus all diesem folgt aber sehr naturgemäss, dass reiche Knop
perjahre nur selten auf einander folgen können, weil in den im 
August—September aufgelesenen Knopperu beinahe der gesammte 
Stoff zur Vermehrung der Knoppernfliege in die weite Welt ver- 
schlept wird. Die Fliege kann sich also nur aus den zufällig, der 
menschlichen Habsucht entgangenen einzeln am Boden liegen geblie
benen Knoppern wieder so weit vermehren, als nöthig ist, damit wir 
beim Zusammentreffen auch aller übrigen günstigen Umstände wieder 
auf eine reichliche Knoppernerndte hoffen können.

Und es ist möglich, dass wir diesbezüglich noch weit schlechter 
stünden, wenn die Knoppern bereits auch in Slavonien u. in der Mi- 
litärgränze so fleissig und sorgsam aufgeklaubt würden, als dies in 
anderen Theilen Ungarns schon seit längerer Zeit der Fall ist.

Zum Glücke bleibt aber hier noch insbesondere in gesegneten 
Jahren ein Theil der Knoppern liegen und es scheint, dass die Knop
pernfliege in weite Gegenden zu wandern im Stande is t; denn in den 
Waldungen der Vorberge sieht man oft Jahre lang keine Knopper, 
selbst in reichlichen Eicheljahren nicht; wohl aber in solchen Jah
ren, wo anderwärts, wenn auch in weiter Ferne Knoppern in gros
ser Menge gerathen. — Unserer Ansicht nach entwickelt sich die 
Knopperfliege nur in der Knopper, und die hie u. da laut gewor
dene Ansicht, dass sie auch in Blätter, in die Rinde der Zweige oder 

Jahrbuch. 1867. 6
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in morsche Eichennäste ihre Eier ablege, scheint keine Grundlage 
zu haben.

Diese Theorie scheint auf jenen als Thatsache betrachteten 
Fall gestützt worden zu sein, dass die Knopperfliege auch dann nicht 
ganz ausstirbt, wenn es kein Eichelernte also auch kein Eichenblü- 
then gibt. — Solche Jahre kommen jedoch unserer Ansicht nach 
gar nicht vor, weil in unseren zusammenhängenden Eichenwaldun
gen in jedem Jahre hie u. da doch nur ein oder der andere Baum 
geblüht haben mag, und weil es auch wahrscheinlich ist, dass die an 
einem Orte vermehrten Insecten in andere Gegenden wandernd 
auch diese befruchtet haben

Nach dem vorangehenden können wir es nun schon ausspre
chen, dass wir für die Vermehrung u. fortwährende Erhaltung eines 
der Hauptfactoren unserer Knoppernerndten — der Knoppernfliegen, 
dieses nützlichsten Thierchens unserer Eichenwaldungen am zweck- 
massigsten sorgen werden : w e n n w i r das,  was g e g e n w ä r t i g  
h i e  u. d a z u f ä l l i g  g e s c h i e h t  — nach einem von dem Besitzern 
gemeinschaftlich vereinbarten Plane — s y s t e m a t i s c h  in a l 
l en u n s e r e n  E i c h e n w a l d u n g e n  zu b e w e r k s t e l l i g e n  
s t r e b e n ;  das heisst: w e n n  wi r  von  j e d e r  K n o p p e r n -  
e r nd t e  an h i e z u  t a u g l i c h e  n W a l d p l ä t z e n m  i nd es t e n s  
ein P e r z e n t  bi s  n a c h  d e m A b b l ü h e n d e r E i c h e n  zu
r ü c k b e h a l t e n ,

Und diesbezüglich spricht nicht nur die Theorie aber auch die 
Erfahrung für uns. So erzählt Johann Horvath kön. Förster in Sz.- 
Péter im Bánát, dass in seiner Revier trotz der reichlichen Bliithe 
u. des günstigen feuchten Wetters doch nur sehr wenig — laut 
Schätzung 50—60 Metzen Knoppern gerathen waren und diese un- 
geklaubt im Walde liegen blieben. Im nächstan Jahre wurden da
gegen in den besagten Forsten 4000 Metzen gelesen. Der Klauber
lohn betrug pr. Pressburger Metzen 1 fl. 12 kr, C. M., was auf die 
Bevölkerung derart lockend wirkte, dass die Knoppern vollständig 
aufgelesen wurden ; was aber wieder zur Folge hatte, dass man im 
darauffolgenden 1854-er Jahre bei sonst günstigen Umständen gar 
keine Knoppern erhielt.

Bei Ueberwinterung von Knoppern im Walde müsste man 
hauptsächlich darauf Rücksicht nehmen, das dieselben

1) dem Luftzuge ja, der Feuchtigkeit aber nicht zugänglich 
werden, weil sie sonst an Gebrauchswerth bedeutend verlieren ;
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2) dass die im Frühjahre auskriechenden Insecten frei davon
fliegen können; und

3) dass die Knoppern gegen Diebstahl gesichert sind.
Es wäre also am Besten, in der Nähe der im Forste befindlichen 

Waldhüterwohnungen Magazine zu errichten u. in diesem die zu 
obigen Zweke bestimmten Knoppern, wegen Raumersparniss in 
mehrere Etagen zwischen trockennen Stroh u. Laube aufzubewahren.

Wir schliessen nun unsere Abhandlung, aber bei Weitem nicht 
in dem Glauben, dass wir den Gegenstand derselben vollständig er
schöpft haben; im Gegentheile wiederholen wir es, dass dies nur 
der erste — zu weiteren Mittheilungen einladen wollende Schritt 
gewesen sei und bitten unsere Fachgenossen unsern allenfals irrigen 
Ansichten zu berichtigen, die Mängel unserer Beobachtungen zu 
ergänzen ; namentlich bitten wir aber auch. Hr. Kollaczek, dass er die 
im Jahre 1855 in Aussicht gestellte „ A n l e i t u n g  z u r  U n t e r s u 
c h u n g  de r  E i c h e n b l ü t h e u  u n t e r  de m M i c r o s c o p e “ 
baldigst in unseren Blättern mitzutheilen sich bewogen fühlen möge.

Forstliche Notizen.
Bei der Generalversammlung v. J. 1867.

Da es sich der Landes-Forst-Verein zur Aufgabe gemacht, 
jene Zustände in welchen sich die Forstwirthschaft unseres Vater
landes befindet, dem Publikum bekannt zu geben, halten wir es für 
unsere Pflicht, die folgenden auf die Herrschaft Rónya Bezug ha
benden Notizen, deren Daten wir dem Herrn Forstmeister Hermann 
verdanken der Öffentlichkeit zu übergeben.

Die Herrschaft Rónya, welche im Neográder Komitat liegt, 
ist das gemeinsame Gut der Franz Szentiványi’schen Erben und ist 
von Pest 22, von der Eisenbahnstation Salgó-Tarján 6 Meilen ent
fernt ; seine geografische Lage fällt zwisehen 48° 25' und 48° 35' 
nördlicher Breite und der 37° 20' — 37° 30' östlicher Länge; nach 
den neueren katastral Vermessungen erhebt sich der in der Herrschaft 
befindliche höhere Berg, der Bradló, 2580 W. Fuss ober den Meeres
spiegel, ihre Forste haben theilweise eine niedrigere Lage, ihre Aus
dehnung beträgt 21,800 Joch ä 1200 Q Klftr. Vermöge der Natur

6*
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ihrer Lage und ihres meist mageren Lehmbodens ist sie hauptsäch
lich auf die Forstwirtschaft angewiesen. Von dem oben erwähnten 
Areals sind 16,784 Joch Waldung, die übrigen 5016 Joch bestehen 
aus Intravillangriinden, Aeckern und Wiesen. Vor der Ablösung der 
Servituten besass die Herrschaft 24,987 Joch.

Rücksichtlich ihrer Forstwirtschaftlichen Verhältnisse ist sie 
eine der glücklichsten in Ungarn, nachdem sie ihr Holz im Wege 
der in ihrer Gemarkung bestehenden drei holzconsummirenden Fa
briken verwerten kann, und obgleich sie von allen Seiten an aus
gedehnten Waldungen grenzt, hat sie der günstigen Gestaltung ihres 
Bodens und ihrer, den erwähnten Fabriken näher gelegenen Wal
dungen wegen sich nicht sonderlich vor Conkurenz zu fürchten; und 
da sie bei der Bemessung ihrer jetzigen Forststeuer sich einer ge
neigten Genius erfreuen konnte, gibt sie nicht ihre sämtlichen Ein
künfte, oder einen grossen Theil derselben auf Steuern hio, auch hat 
sie eine sehr hoffnungsvolle Aussicht auf die Entwicklung ihres 
Handels mit Werk- und Bauholz, da sie in der Nähe an der 
nach Miskolcz zu bauender Pest-Tarjaner Eisenbahn liegt.

Z ustand der Forste. Derselbe ist bei den jetzt oder dem
nächst schlagbarer Beständen grösseren theils von rnittelmässiger 
Beschaffenheit; die jüngeren Bestände sind — zum Lobe ihrer 
Züchter sei es gesagt — ausgezeichnet schön ; man kann sagen, dass 
ungefähr ein Fünftel des ganzen Areales schütterer bestockt und in 
welchem Blossen häuGger Vorkommen. Eine Bestandesbeschreibung, 
welche von den jetzigen Forstenein getreues Bild enthalten könnte, 
fehlt, so wie die Durchführung der Schätzung- und Einrichtungs- 
Arbeiten, welche die Grundlage der Lebensfragen einer rationellen 
Forstwirthschaft bilden, für die jetzigen Verwalter oder die in Zu
kunft dazu Berufenen nicht so sehr eine leichte, als mit Rücksicht 
auf die Herrschaft in der That eine dankbare Aufgabe sein wird.

W irth so h aftsa rt und T urnus. Man betreibt dieHochwaldwirth- 
schaft und nachdem das ganze Forstterritorium mehrereWirthschafts- 
ganzen bildet, varirt der Turnus zwischen 60—120 Jahren.

Bestüude und llo lzgattungen . Die Bestände sind gemischt 
und bestehen, in der Reihenfolge der Ausdehnung aus folgenden 
Baumsorten: Buchen, Eichen, Zerreichen; Fiohten, Tannen und 
Lärchen ; ferner aus Ahorn, Eschen Ulmen, Erlen Weisbuchen, Bir
ken und Pappeln.
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Schlagllächc. Jährlich werden 180 Joch Wald geschlagen, 
welche durchschnittlich per Joch 45 Wiener Klafter Holz geben.

Benützung. Von der zuvor erwähnten Schlagfläche kommen 
jährlich 8100 Wiener Klafter Holz zur Benützung; den bedeutend
sten Tlieil davon nimmt die Zlathnóer Glashütte des Herrn Zahn u. 
die Szinóbányaer Glashütte des Herrn Kossuch, sowie der eben da
selbst befindliche Eisenwerk des Herrn Fr. Kuliinka in Anspruch. 
Die Fabrikseigenthümer lassen das von der Herrschaft auf dem 
Stocke gekaufte Holz auf ihre eigenen Kosten aufarbeiten und zu 
ihren Etablissements trausportiren. Die Herrschaft lässt blos zu ihrem 
eigenen Bedarfe Holz schlagen und zahlt dann 50 Kreuzer per 
Klafter.

Sagem ühlen und Forstl'abrikate : die Herrschaft hat im 
Málnapataker Walde zwei Sägmühlen, zu deren Betrieb das Was
ser in Reservoiren aufgefangen wird. Die zwei Sagemühlen produ- 
ziren jährlich 5—6000 Stück 1" dicke Bretter. Die Herstellungskos
ten von Hundert Stück 1" dicken, 12" breiten und 12' langen Bret
tern betragen 25 fl. und werden in loco bei der Maschine um 32 fl. 
verkauft. Im Málnapataker Walde giebt es noch 14 Sägemühlen, 
diese gehören den gewesenen Urbarialisten, welche zum Zeichen 
der Anerkennung des Herrenreehtes des Dominiums, demselben eine 
Jahrestaxe von 4 fl. 80 kr. entrichten; wie uns unser Gewährsmann, 
der Rónyaer Forstmeister berichtet, verarbeiteten diese Säge-Müh
len bisher das meiste Holz aus den Forsten des Fürsten Eszterházy, 
und so lange sie aus selben das Material in grossen Massen auch 
auf verbotener Wege beziehen konnten, erfreuten sie sich nach ihren 
auf dem Alföldé verwertheten Waare eines schönen Wohlstandes, 
gegenwärtig jedoch, wo die frühere Gepflogenheit in Schranken ein
geengt ist, werden sie allmälig eingehn, wesshalb wir, da dieser 
Umstand für die Hebung des Ertrages mit den Málnapataker Säge
mühlerzeugnissen ein günstiger ist, zu glauben geneigt sind, dass 
die Herrschaft auf die Entwicklung der nach dem besagten sich als 
vortheilhaft herausstellenden Bretterfabrikation bedacht sein wird.

Zu F o r s t f a b r i k a t e n ,  als: Wirthschaftsgeräthschaften und 
Holzgeschierren, ferner auch zu Werkholz verkauft die Herrschaft 
wenig Materiale ; eine Wiener Klafter Speichenholz kostet 8 fl, die 
Wiener Klafter Buchenholz zu Radfelgen 5 fl; ein zweispänniger 
Wagen Reifen 3 fl. Mit der Erzeugung von Forstfabrikaten beschäf
tigen sich die Csehbrezóer Insassen, die das erforderliche Holz aus
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den Aerarialforsten beziehen und ihre Erzeugnisse theils für baares 
Geld, theils für andere Produkte, theilweise zu Rimaszombat, zum 
Theil aber in der unteren Gegend verwerthen.

Forstkultur. Die Herrschaft verwendet ihr grösstes Augen
merk auf die Cultur der Fichte, AVeisföhre und Lärche und erzieht 
die Setzlinge derselben zur Ausbesserung für die im Wege der Aus
saat cultivirten Schläge, in 16 Baumschulen. Die Saat geschieht im
mer im Frühlinge, da man die Erfahrung gemacht, dass die aus der 
Herbstsaat aufgegangenen Pflanzen wegen des durch die kältere 
Frühlingsnächte verursachten AufFrierens grosse Verluste erlitten. 
Die Cultur eines Joches kostet 2 fl. 50 kr.

Die zur Abholzung kommenden Wälder sind nicht gehegt und 
nur die neu zu erziehenden treten in diese Kathegorie, welche 10 — 
16 Jahre lang dauert.

Die Forste waren, so viel die jetzige Generation weiss, niemals 
verpachtet und werden es auch jetzt nicht.

Bewaldung. Seit dem Jahre 1860 bis 1867 wurden auf den 
höheren Bergen 150 Joch kahles Terrain beforstet.

T ransportanstn lte ii und T ransportkosten . In der Herr
schaft gibt es eine Holzriese und einen Schwemmkanal'; die ersterc 
ist 120 Klafter lang mit einer Steigung von circa 35 Grad ; sie wurde 
1860 gebaut und kam die Klafter auf 1 fl. zu stehen; die Länge 
des Schwemmkanals beträgt 3000 Klafter und kostet ihr Bau per 
Klafter 2 fl. Die Errhaltungskosten der Holzbahn und des 
Schwemmkanals, welche sich jährlich auf 60—120 fl. belaufen, trägt 
der Besitzer der Zlatnóer Glashütte der zugleich ein Holzkonsument 
ist. Das nöthige Schwemmwasser liefert der Schnee und Regen. 
Zur Zeit der Holzschwemme sind täglich 40 Aufseher erforderlich, ' 
deren Durchschnittstaglohn 40 kr. beträgt. Zur Herabschwemmung 
von_ circa 2000 Klafter Holz sind 25—35 Tage erforderlich ; für das 
Einwerfen einer Klafter Holz insWasser werden 6 —8 kr. gezahlt, für 
das Auswerfen 8—12 kr. Der Schwemmverlust (Calo) beträgt 3%. 
Das Schwemmen einer Wiener Klafter kömmt durchschnittlich auf 
40—50 kr. zu stehen. Die Erhaltungskosten der Waldstrassen 
kommen per Meile auf 40 fl. zu stehen.

F orstertrag . Die Forsteinkünfte beschränkten sich vor 40—50 
Jahren auf die aus der Aschenbrennerei gewonnene geringe Summe, 
jetzt aber, wo seit 30 Jahren eine systematischere Wirthschaft be
trieben wird, haben sie eine bedeutende Wendung genommen und
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können vom Jahre 1852 angefangen bis zum Jahre 1866 jährlich im 
Durchschnitte auf ein Bruttoerträgniss von 16,000 fl. angenommen 
werden ; davon sind jedoch 6000 fl. Manipulations-, Steuer- und 
Kulturkosten abzuziehen; somit verbleibt ein Reinertrag von 
10,000 fl.

F orsts teuer. Die Herrschaft Rónya gehört zu jenen glück
lichen Waldbesitzern, die man weit und breit in den Schwesterlän
dern auch bei hellem Tage mit der Lampe suchen muss, deren Forst
steuer man keine übermässige nennen kann, nachdem ihr jährliche 
Gesammtforststeuer nur 1594 fl. 48 kr. beträgt, wovon 9.5 kr. pr. 
Joch entfällt.

Holzpreise. Holzverkäufe Anden nur im Winter statt und 
zwar auf dem Stocke; die Preise sind in vier Klassen getheilt: den 
Preis I. Classe haben die Nadelhölzer, per Kub. Schuh 8—10 kr; 
zur II. Classe gehören die Eiche, Esche, der Ahorn, und die Ulme per 
Kub. Schuh 6 kr; zur III. Classe die Buche, Zerreiche und Weis
buche, pr. Kub. Sch. 4 kr; zur IV. Classe die Pappel und andere 
weiche Holzgattungen pr. Kub. Schuh 3 kr.

F orstpersonal und dessen Besoldung, Ein Forstmeister, 
welcher zugleich Kassier und Leiter sämmtlicher forst- und landwirth- 
schaftlichen Angelegenheiten ist; sein Jahresgehalt ist 1000 fl.

Ein Föster mit dem Jahresgehalte von . . . 700 ,,
Ein Jäger „ „ dto. „ . . . . 200 ,,
Ein Kanzellist „ dto. „ . 200,,
12 Waldhüther, jeder mit dem Jahresgehalt von

140 fl., somit im G a n z e n .............................  1680 fl.
Ausserdem hat jeder Aecker, Garten und Wiese.
Neben-Nutzungen. Das daraus zu gewinnende Revenue ist 

gering ; die Eicheln gerathen nicht oft, noch seltener die Knoppern. 
Während des letzten Dezenniums trug die Fichte dreimal Saamen 
und wurde den Sammlern das Pfund ausgeklingelter, reiner Saamen 
mit 20 kr. bezahlt.

Die Waldweiden nehmen die Gemeinden in Pacht, da sie jedoch 
auch selbst Weide besitzen und die Bestände meistentheils gut ge
schlossen sind, zahlen sie für die schwache Weide nur einen gerin
gen Preis.

W aldschäden. Über den Werth des entwendeten Hol
zes und anderer Beschädigungen erhielten wir folgende Daten; im
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Jahre J851 verursachte man der Herrschaft um 109 fl. Schaden, 
1852 um 454 fl.; 1857 um 1118 fl., 1858 um 755 fl, 1861 um 590 fl., 
1862 um 497 fl. und 1866 um 505 fl.

W aldbrand . So lange die Waldweide mit den gewesenen Ur- 
barialisten gemeinschaftlich benützt wurde kamen Waldbrände häu
figer vor und wurden auch bedeutende Schäden angerichtet, deren 
veranlassende Ursache insbesondere die Verbesserung und Vermeh- 
rund der Waldweide w ar; in den letzten drei Jahren jedoch, nach
dem die UrbarialWälder ausgeschieden worden, ist auch nicht ein 
einziger Fall vorgekommen.

Insectenverwöstungeii sind, soviel den jetzt Lebenden be
kannt ist, in bedeutenderen Masse nicht vorgekommen.

Ablösuug der Servitu ten . Die Forstsegregation ging in 10 
Gemeinden vor sieb und wurden die Betreffenden für dass Holzungs
und Waldweiderecht folgendermassen entschädigt:
Berzenczo m it 10%  Sessionen, 8 K leinhäuslern  und der N otar e rh ie lt 140 Joch .
Bisztricza „1 2 1» 6 11 11 11 1 1 11 127.03
Csohbrezó „ 242/8 11 33 11 11 11 V 11 367.18
Hradistya „ 22 11 85 11 11 1) 11 11 238.,g
Málnapatak „ 31% 11 50 11 1» 11 •1 11 318.

n 1: 11 11 Waldweide 422
Mlagyó „ 8 n 11 •> und dem Lehrer 11 62
Ozdin „ 39% 11 3 11 11 11 dto 11 404
Kónya „ 10% 11 3 11 11 11 dto 11 136.50
Szinobánya „ 16 11 46 >1 sammt Pfarrer u. Lehrer 476
Uhorszka „ 37 34 11 11 dto. 11 11 259-50

Die hier aufgezählten Waldflächen wurden nicht ganz vom 
herrschaftlichen Walde, sondern in entsprechendem Verhältnisse auch 
aus jenem der Compossessoren hinausgegeben.

Die Segregation ist in den Gemeinden Lónyabánya und Udor- 
nya, welche im Ganzen noch circa 4—500 Joch erhalten können, 
noch nicht geschehen.

Jagd. Dieselbe wird durch die herrschaftlichen Beamten 
regelmässig ausgeübt und ist blos in normalen Zeiten gestattet; das 
geschossene Wild gehört den Besitzern der Herrschaft.

In Jahre 1866 wurde folgendes Wild erlegt: 1 Bär, 25 Füchse, 
2 Wildkatzen, 30 Hasen, 2 Iltisse, 3 Rehe, 54 Schnepfen, 9 Auer- 
hähne, 6 Repphühner, 2 Weichen, 6 Habichte. Schussgeld: für 1 Bä
ren 8 fl., Wolf 4 fl., Fuchs 1 fl., Wildschwein 4 fl., Reh 2 fl., Hasen
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20 kr, Auerhahn 20 kr, Waldschnepf 20 kr, Rephuhn 10 kr, Taube, 
Krametsvogel 6 kr.

Der Wildstand nimt im letzten Dezenium schön zu und wäh
rend vor ein Paar Jahre das Wildschwein nur gerüchtweise existir- 
le, kann man jetzt schon kleine Rudeln davon finden.

Über die Nutzbarmachung der Wasserriesse.
V urgetragen in der d. J .  G eneralversam m lung.

Die durch Regenwasser ausgewaschenen Gräben verursachen 
dem Forst-und Landwirthe, zumal in Gebirgs-Gegenden viel Scha
den, wesshalb ich es nicht für uninteressant halte, meine auf die Ver
hinderung und Nutzbarmachung der Wasserrisse Bezug habenden, 
aus meinen Erfahrungen geschöpften Ansichten mitzutheilen.

Bei diesem Gegenstände müssen wir unsere Aufmerksamkeit 
nach zwei Richtungen hin ausdehnen.

1- tens. Unsere Aecker vor Wasserrissen zu schützen ;
2- tens. die bereits vorfindigen Gräben oder Wasserisse für die 

Cultur wieder zu gewinnen.
Die Ausbreitung der Wasserrisse zu verhindern oder sich vor 

deren Schaden zu wahren ist sehr leicht, weil hier nur ein wenig 
voraussehende Aufmerksamkeit erforderlich is t;

a) rotten wir nicht die dem grösseren Wasserfalle ausgesetz
ten und auf den steileren Abhängen stehenden Bäume.

b) Auf weniger gebundenem oder lockeren Boden lässt oft das 
Radhemmen eines Lastwagens, wenn selber in grader Richtung 
bergabwärts fährt eine tiefe Radspur zurück, welche hernach der 
nächste Platzregen zuerst zu einem kleinen, später aber zu ausseror
dentlich grossen Gräben ausspühlet; — das kann man jedoch ver
meiden, wenn man den Lastwagen immer schräg in Schlangenfom 
bergabwärts geleiten lässt, während das fortgesetzte Pflügen gegen 
das Wassergefälle eines der sichersten Schutzmittel gegen Wasser
risse ist, die durch jähe Regen verursacht werden können, wesshalb 
die an steilen Lehnen befindlichen Aecker niemals in der Richtung 
des Wassergefälles gepflügt werden dürfen, weil dadurch wasimmer 
für eine Furche zum tiefen Abgrunde werden kann.
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c) Jeue Flächen, welche vermöge ihrer Lage leicht zu Wasser
rissen werden können, sollen mit Bäumen bepflanzt werden, und 
zwar mit Akazien, deren Wurzeln sich am besten ausbreiten.

d) Die schon vorhandenen Gräben oder Wasserrisse der Cultur 
wieder zurückzugeben, kostet schon bedeutend mehr Mühe.

Im Neográder Komitate ist auf dem lehmigen, mit Sand ge
mengten Boden, wegen seiner bergigen Lage und der an vielen Or
ten ausgerotteten Wälder, die Ausbreitung der Wasserrisse oder die 
Beschädigung der Felder eine sehr häufige, denn es gibt Gemeinden, 
wo ganze Feldtheile binnen 5 — 6 Jahren der Wasserri3se wegen un
benützbar wurden. Die Komitatsbehörde verwendete noch vor 1848 
ihre Aufmerksamkeit auf die Verhinderung der Wasserrisse; sie ent
sendete Commissionen, liess Pläne anfertigen und verbreiten, aber 
diese heilsamen Verfügungen hatten sehr wenig Erfolg; während 
in der letzten Zeit auf dem durch Commassation frei gewordenen 
Besitze, wo der Eigenthümer auschliesslich über seine Scholle verfügt 
und dem sorgsamen Fleisse ein weites und dankbares Feld offen steht, 
schreitet das Aufhören der Wasserrisse in staunenswerther Progres
sion vorwärts und man kann eine Fläche von 1000 Joch annehmen, 
welche durch Anfüllung der Wasserrisse dem Pfluge zurückgegeben 
wurde.

Was den Fortschritt in dieser Beziehung betrifft, sind folgende 
zu erwähnen :

Puszta Szalatna, Eigenthum des Grafen De la Motte, durch Le- 
lióczky verwaltet. Berinke, Besitzthum des Grafen Berényi, durch 
Illés verwaltet; Die Herrschaft Rap, Besitzthum des Prinzen Ko- 
burg; in Nándor der Besitzantheil des Br. Albert Prónay, durch Pe
ter Ritter verwaltet; und mehrere andere Gemarkungen, insbeson
dere Becske und Szécsényke, wo der unermüdete Fleiss mehrerer 
kleineren Besitzern und des Volkes nach der Comassation binnen 2 
—3 Zähren drei Viertel der tiefen Schluchten nutzbar gemacht.

Auf zur Pflügung nicht geeigneten Flächen, welche wir als 
Weideland benützen, zahlt sich die kostspielige Grabeneinziehung 
selten aus ; hier finde ich es für zweckmässiger, die Verhinderung 
der Wasserisseverbreitung einfach dadurch zu bewerkstelligen, dass 
auf der Bergkante eine kleine Schanze gezogen werde, welche das 
Regen- und Schneewasser auffangend, dasselbe in einen Graben leite, 
damit in Zukunft alles herabfliessende Wasser blos allein durch die
sen einen Graben abfliesse ; die übrigen Gräben bepflanzen wir mit
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Akazien, die Dämme derselben werden sieb mit der Zeit berasen 
und eine gute Weide geben. — Der Hauptgraben, durch welchem 
wir das sämmtliche Wasser ableiten, muss mit Aufmerksamkeit be
handelt werden, damit derselbe trotz des zusammengeleiteten Was
sers, nicht grösser werde, was wir dadurch erreichen, -wenn wir 
beide Seiten des Grabens dicht mit Akazien bepflanzen, auch, — auf 
der Sohle des Grabens aber Wehre von 1% Fuss Höhe errichten, 
diese Wehre können dort, wo es Steine gibt, am besten aus diesen 
angefertigt werden, wo es an Steinen mangelt, muss Ruthenflecht
werk angebracht und dasselbe mit Erde, Schlamm, in schräger Rich- 
tnng nach aufwärts ausgefüllt fwerden, wiedrigenfalls das herab- 
schiessende Wasser dasselbe durchreisst.Wenn derGraben nicht über
mässig hoch ist, und gegen den Wasserfall eine sanfte Erhöhung 
biethet, dann wird ihn das mit Schlamm gemengte ablaufende Was
ser selbst füllen. — Ein solcher Wasserleitungsgraben nimmt jedoch 
unsere fortwährende Aufmerksamkeit in Anspruch und werden klei
nere Reperaturen so lange nothwendig sein, bis sich die erstarkten 
Akazienwurzeln hinreichend ausgebreitet haben.

Bei einem für die Pflügung zweckmässigen Boden müssen wir 
trachten, die Wasserrisse zu beseitigen, damit der Pflug Terrain 
gewinne.

Bevor wir jedoch die Einziehung der Gräben beginnen, müssen 
wir für eine zwekmässige Ableitung des Schnee- und Regenwassers 
Sorge tragen ; bei kleineren Erhöhungen genügt das Querpflügen, 
wo aber der Gräben viele sind, der Berg steiler ist, dort ist, wie ich 
oben erwähnte, am Rande des Berges eine kleine Querschanze zu 
führen, und ein der Berglage am besten entsprechender Graben 
zur Ableitung des sämmtlichen Wassers, bei der oben beschriebenen 
Manipulation, zu belassen. Haben wir so dass Terrain gegen den 
Schwall der ausserordentlichen Regenfluthen geschützt, fangen wir 
mit der Ausgleichung der Gräben an. Es geschieht diess auf zweier
lei Art.

a) Auf dem Boden der kleineren Gräben schlagen wir in Zwi
schenräumen von 6 —10 Klaftern, jenachdem es die mehr oder we
niger steile Lage erfordert, kleine Pflöcke ein, welche zum AufFan- 
gen der hinein- zu werfenden Erde dienen; — nachher ziehen wir 
einfach die Grabenwände ein und werfen soviel Erde auf den Grund 
desWasserrisses,bis derPflug darüber gehen kann; das Übrige bewerk
stelligt das häufige ackern, und zwar mit solchem Erfolge, dass dort, wo
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das Zugvieh das erstemal kaum hinüber gehen konnte, schon nach 
der 3 — 4 Ackerung nur ein kleine Senkung verbleibt.

b) Die Anfüllung grosser, tiefer und langer Gräben ist jedoch 
schwieriger. Diese können der ausserodentlichen Kosten wegen, 
sozusagen, mittelst Handarbeit nicht gefüllt werden, aber es hat sich 
erwiesen, dass es leicht sei, einen Graben eben durch Gräben zu 
füllen, und zwar so, dass mann neben dem grossen Graben zu beiden 
Seit selbem paralell laufende kleinere Gräben zieht; — Die Entfer
nung derselben von dem zufüllenden Hauptgraben hängt von dessen 
Tiefe und Breite ab, nämlich davon, wie viel Erde zur Ausfüllung 
der Tiefe erforderlich ist. — In der Regel ist eine Entfernung von
3—6 Schuh hinreichend ; die Parallelgräben brauchen nicht tiefer als 
2 — 3 Fuss sein. '— Sind derlei Gräben an den Seiten des grossen 
Grabens fertig, leitet man beim Beginne des grossen Grabens der 
Wasserabfluss in die beiden Seitengräben; binnen einem Jahre 
wäscht das herabsehiessende Wasser die zwei Seitengräben viel tie
fer aus, worauf man die zwischen den beiden Gräben aufrechtste
hende Erde von der Seite des auszufüllenden grossen Grabens mit 
der Plaue untergräbt, in Folge dessen die dastehenden Zwischen
wände von beiden Seiten in den tiefen Graben stürzen, und so die 
drei Gräben eine grosse Shlucht bilden, deren Ufer man hernach 
so lange ausgleicht, bis das Zugvieh darüber Weggehen kann, dann 
ist die Zeit da, mit dem Pfluge querdurch zu ackern und man gewinnt 
eine sattelförmige Fläche, die noch den Vortheil hat, dass sie ein, 
gleichsam rigoltes, neues und tief gelockertes Feld geworden, wel
ches fruchtbarer ist, als der dauebenliegende alte Boden.

Zu bemerken ist noch, dass der Paralellgraben dem auszufül
lenden Wasserrisse, bei allen seinen Wendungen, in gleicher Distanz 
folgen muss. Ferner, dass von dem auszufüllenden Graben das Was
ser sorgfältig abgesperrt, und in die zwei Parallelgräben geleitet 
werde; je mehr Wasser durch letztere abläuft, desto früher wird 
man das Resultat einer solchen Arbeit sehen. — In die Sohle des 
Grabens schlägt man dort, wo man es für nöthig hält, einige schwa
che Pflöcke ein zum Aufhalten der hineinzustürzenden Erde, jedoch 
erst dann, wenn man schon die Erde heineinstürzen will.

Im Becskeer Plotter wurde nach der Commassation einem Guts
besitzer ein Terrain von 8000 □  Klafter zugetheilt, welches, von 
8 —12 Klafter breiten Gräben zerrissen war; zwei Jahre, nach einer 
erfolgreichen Anwendung dieses Verfahrens ist die ganze Fläche
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geebnet, gedüngt und heute prangt ein Theil davon als vollkommen 
befriedigendes Luzernfeld, während auf den übrigen Theile sehr schö- 
nerWeizen gewachsen.Die Umgestaltung durch Parallelgräben sammt 
dem Einziehen der dazwischen fallenden kleineren Gräben mittelst 
Haue kam bei einer Parcelle per Joch 1200 □  Klafter auf 17 fl., in 
einer anderen aber, wo 10—12 Klafter tiefe und 20—25 Klafter 
breite Gräben waren, auf 31 fl. ö. W. zustehen.

Ich habe dieses Graben mit Gräben füllende System in der 
Theorie nirgends gelesen, sah’es aber in der Praxis durch das 
Becske-er Volk anwenden und indem ich ihm nachahmte, habe ich es 
mit dem besten Erfolge auf meinen eigenen Grund und Boden in 
Becske benützt, wo gegenwärtig auf dem mir nach der Commassation 
zugefallenden Besitze von den nach Hunderten zählender Wasser
rissen, ausser den zur Ableitung des Wassers erforderlichen Gräben- 
kaum 3—4 übrig geblieben sind, welche durch fortgesetzte Mani
pulation in kurzer Zeit gleichfalls zu Ackerfeldern werden.

Julius Dessewffy.

Kassabericht über das Jahr 1866.
In  der G eneralversam m lung 1867.

Der Directions-Ausschuss betraut den Sekretär mit der Vorle
gung des folgenden Kassaberichtes:

Unser Verein hatte im Jahre 1866 im Ganzen eine Einnahme 
von 4099 fl. 77 kr. und eine Ausgabe von 3915 fl. 33 kr. wornach für 
das Jahr 1867 ein Kassarest von 184 fl. 44 kr. erübrigte; hievon 
wurden jedoch des Kassierswechsel wegen 53 fl. 32 kr. aus den 
Einnahmen des ersten Halbjahres als Barschaft auf das zweite Halb
jahr übertragen, und wurden so der getrennten Rechnungsführung 
zu Folge doppelt verbucht, demnach auch der auf das Jahr 1867 
übertragbare wirkliche Kassabestand nur 131 fl. 12 kr. betrug.

Da in I. und II. Semester die Kassa durch 2 Rechnungsleger 
gehandhabt wurde, desshalb werden auch die Hauptrubriken der ein
zelnen halbjährigen Rechnungen der g. Generalversamlung abgeson
dert zur Kenntniss gebracht mit dem Bemerken, dass die Superre
vision über die vom ersten Halbjahr gemachten Rechnugen 
zufolge des bereits veröffentlichten Protocolles der Ausschussitzung 
v. 19. Mai 1. J. diessmal nicht nöthig ist.

© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2018. Támogató: Földművelésügyi Minisztérium szerz.sz.: EVgF/619-3/2017.



94

K assarechiuing fü r das 1. Sem ester 1866.
Einnahmen.

An Mitglieder Beiträgen.
An Rückständigen Beiträgen .
An Z i n s e n .............................
Ausserordentlichen Einnahmen

Summa 2827 fl. 40 kr. 
Ausgaben.

Auf B esoldungen............................................  906 fl. 90 kr.
Kosten, derVereins-Mittheilungen, Druckerei-

und Kanzleispesen.............................
Rückzahlung ausserordentlicher Einnahmen 

und Kosten der Wiener-Ausstellung
P o s tp o r to .....................................................  220 „ 54 ,,
Nichtverzeichnete A usgaben ........................  9 „ 92 „

Summa 2727 fl. 13 kr 
Nach Vergleichung der Einnahmen mit den Ausgaben verblieb 

für das II. Semester als Kassarest 100 fl. 27 kr, von welcher Summe 
jedoch Herr Eduard Mack seinem Nachfolger blos 53 fl. 32 kr. ein - 
händigte somit dem Vereine noch einen Kassarest von 46 fl. 95 kr. 
schuldet.

I 917 „ 65 „ 

| 672 „ 12 „

2827 fl. 40 kr.

K assarecluum g fü r  das 11. Sem ester 1866.
Einnahmen:

Kassarest vom I. S e m e s te r ............................. 53 fl. 32 kr.
An Mitglieder-Beiträgen und deren Rückstände 838 „ 23 „
An ausserordentlichen und interims. Einnahmen 357 „ 54 ,,
An Z insen ...................................................  17 „ 28 „
An Diplome-Taxen.....................................  6 „ — ,,

Summa 1272 fl. 37 kr.
Ausgaben:

An Druck- und Auslagskosten der Veriens-Mit-
th e i lu n g e n ............................................

Auf B esoldungen............................................
Auf W o h n u n g sz in s .......................................
Auf P o s tp o r to .................................................
Auf Kanzleispesen ............................................
Für Dienstleistungen.......................................
Dem B uchb inder............................................
Auf ausserordentliche A u slag e n ...................
Auf R e ise k o s te n ............................................

331 fl. 61 kr.
460 „ - -  „

75 „ „
103 .,11 „
67 „50
9

31 „ 20 
23 „ 34 
87 „ 44

11

5 )

n

Zusammen: 1188 11. 20 kr.
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Die Einnahmen mit den Ausgaben verglichen, blieb für das Jahr 
1867 von letzteren Semester ein baarer Kassarest von 84 fl. 17 kr 
so wie der diese Summe auf 131 fl. 12 kr. ergänzende Kassarest vom
I. Semester mit 46 fl. 95 kr ; welchen jedoch der damalige Kassier, 
der Pressburger Realschul-Professor, Herr Eduard Mack selbst nach 
mehrmaliger Aufforderung und Ermahnung an die Vereinskasse nicht 
abgeführt, wie auch die in der Rechnungs-Bemänglung ihm zur Last 
geschrieben 9 fl. 78 kr. bis auf den heutigen Tag schuldig geblieben 
ist, wesshalb sich der Verein genöthiget sah, zur Geltendmachung 
seines Guthabens von 56 fl. 73 kr. von Herrn Eduard Mack beim 
Magistrat der Stadt Pressburg die nöthigen Schritte zu machen.

Mit der Revision der oben mitgetheilten, für das II. Semester 
lautenden Rechnungen waren die Hr. Adolf Divald und Joh. Gombossy 
betraut und erklären dieselben in ihrem an den Auschuss gerichte 
ten Bericht Prot. Z. 254, dass sie obige Empfänge und Ausgaben 
vom II. Semester in allen Posten für richtig und wahr befunden und 
demnach die Ertheilung des Absolutorium an den Rechnungsleger 
Albert Bedö empfohlen.

Schlüsslich wünscht der Ausschuss jenen minder günstigen 
Umstand zur Kenntniss der g. Generalversammlung zu bringen, 
dass der R ü c k s t a n d  an M i t g 1 i e d e r-T a x e laut Schluss
rechnung pro 1866. die Summe von 3168 fl. 85 kr. beträgt.

Das Stammkapital des Vereins-
Am 7. A ugust 1867.

Nachdem zu Folge Beschlusses des Directions-Ausschusses vom 
19. Mai mit dem baar eingezahlten Gründungs-Kapital um mehr als 
1000 fl. Ung. Bodenkredit-Pfandbriefe angekauft worden, demnach 
ist der Stand des Stamm-Kapitals gegenwärtig folgender :

a) Baares Geld in der S p a rk assa ....................... 1219 fl.
b) In ungarischen Grundentlast. Obligationen . 850 „
c) In ung. Boden-Kredit-Pfandbriefen . . . .  3600 „
d) In Stiftungs-Obligationen.............................  11,800 „

Zusammen 17,469 fl.
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Die Forststaatsprüfung’ im Jahre 1867.
Die zur Leitung einer selbständigen Forstwirtschaft befähi

genden Forststaatsprüfungen für ungarische Forstkandidaten 
wurden unter dem Vorsitze des königl. Forstrathes und Professors 
an der Schemnitzer Akademie Karl W a g n e r ,  zu Pest in Köztelek 
des Agricultur-Vereins am 7. 8. 9. und 10. Oktober abgehalten. Als 
Prüfungs-Commissäre fungirten der königl. Forstmeister Andreas 
P r i n d l u n d d e r  Sekretär des Landes-Forstvereins Albert Bedö;  
das volkswirtschaftliche Ministerium war durch den Minist. Conci- 
pist Geza G r u b i e z y  vertreten.

Durch das Ministerium für Volkswirtschaft waren 29 solche 
Forstkandidaten zur Prüfung zugelassen wurden, welche sich entwe- 
der über Absolvirung der Forstakademie oder Aneignung der n o t 
wendigen theoretischen Kenntnisse und die dazu erforderliche Pra
xis ausgewiesen hatten. Von diesen 29 Kandidaten hatten 22 die 
Schemnitzer, 5 die Mariabrunner Akademie absolvirt, 1 hatte in der 
Schule zu Ausse studirt und 1 besuchte gar kein forstliches Institut.

Bei der schriftlichen Prüfung am 7. Oktober wurden folgende 
Fragen aufgegeben:

I. Die Theorie der Durchforstung und praktische Durchführung 
derselben.

II. Wo wird die Saat, wo die Pflanzung angewendet ? welche 
•Arten der Saat und Pflanzungs-Methoden unterscheiden wir? über
die Vortbeile und Nachtheile derselben, ferner über die verschiede
nen Methoden der Bodenbearbeitung.

III. Welche Methode der llolzertrags Berechnung ist die zweck- 
mässigste? die Beschreibung dieser Methode in ihren Haupt-Grund
sätzen.

Die mündlichen öffentlichen Prüfungen fanden am 8. 9. und 
10. statt; über dieselben können wir im Ganzen genommen, 
wenn auch grade nicht Ausgezeichnetes, so doch in günstigen Sinne 
berichten, und nach den jetzigen Erfahrungen bemerken wir für 
Jene, welche noch die Staatsprüfung abzulegen haben, blos soviel, 
sich ja nicht damit zu begnügen, über einen oder den anderen Ge
genstand eine blosse Ahnung zu haben, denn das ist noch kein Wis-
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sen und wenn sie die Prüfung mit dem gehörigen Erfolge ablegen 
wollen, mögen sie dazu gründlich vorbereitet erscheinen.

Von den Scbemnitz absolvirfen 22 Kandidaten wurden 3 
als „v o r z ü g li  c h b e f ä h i g t “ 16 als „b e f ä h i g t “ klassifizirt; 
3 haben die Prüfung nicht bestanden.

Von den in Mariabunn absolvirten 5 Kandidaten wurde 1 als 
„ v o r z ü g l i c h  b e f ä h i g t , “ 2 als „b e f äh i g t “ befunden; 2 ha
ben die Prüfung nicht bestanden.

Jener, welcher in Ausse studirt hat, war zur Prüfung nicht 
erschienen.

Jener, der nirgends studirte, hat die Prüfung gleichfalls nicht 
bestanden.

Unsere Leser werden aus den über die früheren Prüfungen in 
den „Erd. Lapok“ mitgetheilten Berichten wissen, dass die bisherigen 
Prüfungs-Commissäre in diese Klassifizirung „befähigt“ und „vor
züglich befähigt“ der in Sachen der Staatsprüfungen ursprünglich in 
deutscher Sprache erlassenen Verordnung, in den im Wege der ehe
maligen Statthalterei herausgegebenen Zeugnissen in „alkalmatos“ 
(geeignet) und „igen alkalmatos“(sehr geignet) verwandelt hatten; wir 
geben jetzt bekannt, dass die Commission der deutschen Bezeichnung 
einen richtigeren Ausdruk zu geben wünschte und die Klassifizirun- 
gen „képesített“ und „jelesen kepeäitett“ welche dem deutschen Text 
entsprechen gewählt hat; dass diese Klassifizirungen mit den älteren 
Bezeichungen „igen alkalmatos“ und „alkalmatos“ und jene wieder 
gleich sind, darüber hat das ämtliche Blatt auch die Bekanntmachung 
des Ackerbau-Ministeriums veröffentlicht.

Die Geprüften bedienten sich sowohl bei ihren schriftlichen 
Operaten, als auch bei ihren mündlichen Antworten ganz nach Belie
ben der ungarischen oder deutschen Sprache.

Protokoll der in Losoncz am 7. August 1867. 
abgehaltenen Ausschuss-Sitzung.

I. Da die Revision der über das II. Semester 1866 geführten 
Kassarechnung durch das Präsidium den Herren Adolf Divald und 
Johann Gombossy übertragen wurden, reichen die genannten Mit
glieder ihr diessbezügliches Referat ein. Der Directions-Auschuss 
acceptirt diesen Bericht, wie auch die auf Grundlage desselben über 

J a h r tu c h . 1867. 7
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das Jahr 1866 zusammgestellten Kassa-Bericht, welch letzteren sie 
als der Generalversammlung vorzulegen begutachtet.

II. Nach Vorlesung der Namensliste der Stiftenden und 
Ordentlichen Mitglieder, welche sich seit der letzten Ausschuss
sitzung gemeldet, wird selbe als Beilage zu dem gegenwärtigen 
Protokolle zur Kenntniss der Generalversammlung gebracht.

III. Der Sekretär berichtet, dass jener Beschluss der letzten 
Ausschusssitzuug, laut welchen die über 1000 fl. vorhandene Summe 
des baar eingezahlten Stamm-Kapitals in ung. Bodenkredits-Pfand- 
briefen plazirt werden soll, vollzogen und mit dem aus der Sparkassa 
erhobenen 2280. fl 42 kr. Baargelde auf 2600 fl. lautenden Pfand
briefe gekauft worden sind, dessen 5%% Zinsen zum Besten der 
Vereinskasse seit 1. Mai 1. J. fliessen.

Ferner, dass Herr William Rowland der dem Punkt XI. der Aus- 
schussitzung gemäss geschehenen Aufforderung Genüge geleistet 
und seine Schuld von 19 fl. 32 kr. in die Vereinskasse eiugezahlt 
habe. Da diese Cassaforderung beglichen wurde, beschliesst der 
Ausschuss dem Hr. Nicolaus Brenner als Rechnungsleger für das 
Jahr 1865 das Absolutorium auszufolgen.

IV. Wird die Eingabe des Fösrster der Herrschaft Szécheny, 
Herrn Ignacz Kovács verlesen, mit welcher er gleichzeitig sein, die 
Forsterziehung und Forstnutzung beschreibende, „Forstwirtschaft
licher Wegweiser“ betiteltes Werk einsendet, indem er den Verein 
um die Beurtheilung und Herausgabe desselben bittet: behufs wei
terer Entscheidung wird der Generalversammlung vorgelegt. (S. 36. 
XXIX.)

V. Der Sekretär legt den Text der Erklärung vor, welcher im 
Sinne der neuen Satuten von den Vereinsmitgliedern zu unterferti
gen ist und folgendermassen lautet: ,,Der Gefertigter erklärt hiemit, 
dass er für die Jahre 18 . . 18 . . 18 . . in der Reihe der Mitglieder 
des Landes-Forstvereins eingetreten ist.“ Der Ausschuss nimmt diese 
Erklärung an und ersucht die Herren Karl Wagner Vicepräses, und 
Adolf Divald, selbe im Begleitung eines von ihren sowohl, als dem 
Sekretär zu unterzeichnenden, aufklärenden Circulares jedem einzel
nen Vereinsmitgliede zuzusenden mit dem Ersuchen, dieselbe mit 
ihrer Unterschrift versehen als ein auf die weitere Mitgliedschaft 
Bezug habendes Dokument dem Sekretariate gefälligst zurücksenden 
zu wollen.

VI. Da laut dem unter Punkt I. erwähnten Kassaberichte
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zahlreiche Vereinsmitglieder mit ihren Jahresbeiträgen im Rück
stände sind, ordnet der Direktionsausschuss behufs eines zu ermög
lichenden erfolgreichen Vorgehens des Vereines an, dass die mit 
ihren Taxen im Rückstände befindlichen Mitglieder in einem vom Vi
zepräses Wagner, dem Ausschussmitgliede Adolf Divald und und dem 
Sekretären gemeinschaftlich zu unterfertigenden Schreiben zur Til
gung ihres Rückstandes mit dem Bemerken aufgefordert werden 
sollen, dass, im Falle sie ihre Schuld längstens binnen 21 Tagen nach 
Erhalt des Schreibens nich tilgen würden, der Verein seine Rechte 
auf anderem Wege zur Geltung bringen werde.

Mit der Authentication dieses Protokolls wurden die Herren 
Alexander Török und Adolf Divald betraut.

Gr. Béla Kegle vich. Alexander Török. Adolf Divald.

Concurs auf ein Forstliches Lehrbuch
Die in Losoncz stattgefundene diessjährige Generalversamm

lung des Landes-Forstvereins hat einen Preis von 200 fl. auf ein zum 
Unterricht des untergeordneten technischen Hilfspersonals bestimm
tes und die Grundzüge der Forstwirthschaft in populärer Sprache 
kurz erläuternden Handbuch ausgesetzt, dessen Inhalt sich auf 4—8 
Druckbogen erstrecken kann und welches nur jene Gegenstände be
handeln darf, deren Kenntniss dem erwähnten Forstpersonale un
umgänglich nothwendig ist.

Die mit fremder Hand geschribenen Conkurrenzwerke sind in 
Begleitung von versiegelten, den Namen des Verfassers enthaltenden 
und mit einem Motto versehenen Schreiben spätestens bis zum 31. 
Juli 1868 an den Directions-Ausschuss des Landes-Forstvereins in 
Pest einzusenden. Nach Ablauf dieses Termins einlaufende Werke 
werden zur Preisbewerbuug nicht mehr zugelassen.Das den Preis ge
winnende Werk bleibt Eigenthum des Verfassers, und wird ihm der 
Preis bei der in Debrezin abzubaltenden 1868-er Generalversamm
lung ausgefolgt werden.

Im Namen des Directions-Ausschusses des Landes-Forstve
reins. Pest, 21. Dezember. 1867.

A l b e r t  B e d ö.
Vereins-Sekretär.

7*
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B eiträge zur Deckung des C onkurs-Preises fü r das forstliche
Lehrbuch.

Zu diesem Zwecke subscribirten : Gr. Béla Keglevich 50 fl.
Herr August v. Kubinyi 25 „

Baar erlegte das Vereinsmitglied Herr Paul v. Bozó 25 ,,
Der Directions-Ausschuss ersucht höfliehst jene Vereinsmit- 

glieder, welche durch ihre Spenden zu der obigen Summe beizu
tragen wünschen, ihre Sendungen „An das S e k r e t a r i a t  des  
L a n d e s  F o r s t  V e r e i n e s  in P est“ zu richten Die zu dem be
sagten Zwecke eingezahlten Summen werden öffentlich quittirt.

An die p. t. Vereins-M itglieder.
Die 1868-er Generalversammlung wird in der Stadt Debreczin 

abgehalten werden, wann diess geschiet, wird in dem Organe des 
Vereines und in den Journalen veröffentlicht werden. Die Legitima
tionskarten, mittelst welcher die Reise per Bahn u. Schiff für ermäs- 
sigten Preise möglich sein wird, werden rechzeitig zugesendet.

Wer bei Gelegenheit der Generalversammlung irgend einen 
forstwirthschaftlichen oder Jagd-gegenstand von lokalem oder 
allgemeinem Interesse zur Verhandlung zu bringen wünscht, 
wird ersucht, denselben so bald als möglich zur Kenntniss des Di- 
rections-Ausschusses zu bringen, um so die Frage zum Behufe einer 
gründlicheren Behandlung den Mitgliedern in vorhinein mittheilen 
zu können.

Im Falle irgend ein Vereins-Mitglied stirbt, werden Verwandte 
und Bekannte ersucht, den Trauerfall anzuzeigen.

Wer seinen Wohnort wechselt, wolle diess gefälligst zur 
Kenntniss des Sekretariats bringen, um ihm die Mittheilungen des 
Vereines auf die ihm zunächst liegende Post zusenden zu können.

Stiftungs-M itglieder des V ereins sind jene, welche mindes
tens 100 fl. Kapital in Baarem oder in 5°/0-igen Creditpapieren de- 
poniren, oder über das Gründungs-Kapital eine Obligation aus
stellen und jährlich 5°/o Zinsen pünktlich davon zahlen. Das Stif
tungskapital kann durch den Ausschuss nur dann gekündigt werden, 
wenn die Zinsen nicht pünktlich eingezahlt werden.

Jäh rlich  beitragende Mitglieder sind jene, welche sich durch 
den Eintritt in den Verein zu einer Jahres-Taxe von 5 fl. auf 3 
Jahre verpflichten

D as J a h r b u c h  des  V e r e i n s  u n d  a l l e  s o n s t i g e n  
E d i t i o n e n  d e s s e l b e n  w e r d e n  de n  M i t g l i e d e r n  un 
e n t g e l t l i c h  zu ge s e n d e t

Ihre Jah restaxen  a u f den neuen Jah re s tu rn u s  haben 
voraus e r le g t : Herr Josef Balhauszer, Forstmeister in Tapolcsáu; 
und Herr Mathias Friedl, pens. Forstmeister in Gödöllő.
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